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دیدگاه یادداشت
حنیف غفاری ؛ کارشناس مسائل بین الملل محسن مهدیان؛ مدیرعامل

اخیرا در بحبوحه مذاکرات هســته ای وین، آنتونی 
بلینکن، وزیر امورخارجه دولت آمریکا چند معافیت 
تحریمی را در رابطه با فعالیت های هسته ای غیرنظامی ایران امضا کرد. مقام های 
کاخ سفید مدعی شده اند معافیت از این فعالیت ها به تکمیل توافق برای بازگشت 
متقابل به اجرای کامل برجام کمک می کند و زمینه را برای بازگشت ایران جهت 
اجرای تعهداتش در برجام فراهم می ســازد. فراتر از آن، سیاســتمداران غربی و 
رسانه های وابسته به آنها مدعی شده اند اعمال معافیت های تحریمی اخیر، مصداق 
بارز »حسن نیت آمریکا- اروپا« در مذاکرات وین محسوب می شود. درخصوص 
اهداف متنی و فرامتنی واشنگتن در اعمال برخی معافیت های تحریمی پیرامون 
فعالیت های هسته ای صلح آمیز کشورمان نکاتی وجود دارد که نمی توان به سادگی 

از کنار آنها گذشت:
نخست اینکه »اعمال یا بازگرداندن معافیت های هســته ای ایران« یک پروژه با 
یک مصداق واحد و محدود محسوب نمی شــود. زمانی که ما از لغو تحریم های 
هسته ای ایران سخن می گوییم در حقیقت از حدود 1700تحریم یاد می کنیم که 
جملگی در ابعاد فنی، اقتصادی، تجاری و اعتباری علیه کشورمان وضع شده است. 
با این حال مقام های آمریکایی و اروپایی درصدد تعمیم یک »مصداق جزئی« به 
یک »ساختار کلی« و ایجاد یک تصویر کاذب در مســیر مذاکرات وین هستند. 
وزن معافیت های اعمال شده یا بازگردانده شده به اندازه ای نیست که حتی از آن 
بتوان به مثابه یک »اقدام جدی« ازسوی غرب در مسیر رفع تحریم های ضدایرانی 
و احیای برجام یاد کرد. اقدام اخیر کاخ سفید، صرفا نوعی »اقدام کوچک و لازم« 
به شمار می آید که هنوز فرسنگ ها تا تکمیل آن )در قالب رفع تمامي تحریم های 

هسته ای( فاصله وجود دارد.
نکته دوم اینکه معافیت های اعمال شده، مربوط به معافیت های برجامی نیست. این 
معافیت ها در دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ و ناظر بر تکمیل پروسه فشار 
حداکثری علیه کشورمان وضع شده بود؛ بنابراین از این تحریم ها و محدودیت ها 
می توان باعنوان »محدودیت های اضافه بر تحریم های برجامی« یاد کرد که رفع 
آنها، یک الزام و نه یک مزیت به شمار می آید. زمانی آمریکا می تواند از رفع تحریم ها 
به مثابه یک مزیت یاد کند که آثار عملیاتی و دامنه اجرای آن گسترده و عینی باشد.

نکته سوم اینکه، مقام های کاخ سفید درخصوص اعمال برخی معافیت های تحریمی 
در رابطه با فعالیت های هسته ای ایران نیز برخورد صادقانه و شفافی نداشته اند. 
ند پرایس، ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا در اظهاراتی که ناشی از اصرار 

کشورش بر حفظ هندسه تحریم ها علیه ایران است، تأکید کرد: 
عملیاتی شدن معافیت های تحریمی ایران منوط به بازگشت 

ایران به تعهدهای برجامی خود خواهد بود. به عبارت بهتر، ابعاد معافیت های وضع 
شده اخیر محدود و مشروط است و این یعنی تقریبا هیچ! 

ماجرای قتل دردناک و متاثرکننده دختر 17ســاله 
اهوازی از جهات مختلف قابل تحلیل اســت و نباید 

تک وجهی تحلیل شود. 
یکم. مسئله اول تعیین تکلیف قاتل است. عمل شنیع قاتل 2وجه دارد. یکی وجه 
فردی و دیگری وجه اجتماعی ماجراســت. طی همین یکی دو روز، سلامت روان 
جامعه از این حیث بســیار صدمه دیده است. احســاس ناامنی را ولو مقطعی بالا 
برده و جامعه را نســبت به فرهنگ و قوانین خود بدبین کرده است. بر این اساس 
به گواه شــواهد تردیدناپذیر و به گفته خبره های این حوزه، جنبه اجتماعی قتل 

افسادفی الارض و حکمش اعدام است. 
در قانون نیز آمده اســت کســی که برای ایجاد رعب و هراس...،  دست به اسلحه 
ببرد...، مفسدفی الارض است. 2شــرط نیز برای افسادفی الارض دیده است. یکی 
نیت و دومی آگاهی از نتیجه عمل. آگاهی از ثمره رعب و وحشت. رفتار قاتل از هر 

دو منظر قابل تحلیل است. 
نکته مهمتر اینکه اگر قانون در این موضوع ابهام دارد، لازم است مجلس و دستگاه 
قضایی ورود کنند و مسئله رعب و وحشت را متناسب با اقتضای زمان و فهم عامل 

از ثمره رفتارش، بازتعریف دقیق کنند. 
دوم. برخلاف آنچه شیادهای رســانه ای ضدانقلاب تبلیغ می کنند نه قانون و نه 
اسلام اجازه کشتن همسر را به بهانه واهی تعصبات ســیاه نمی دهد و آنچه قاتل 

اهوازی مرتکب شده است هیچ نسبتی با غیرت دینی ندارد و باید قصاص شود. 
اما مسئله اینجا نیست. مسئله اینست که به دلایل مختلف ممکن است اولیاي دم 
گذشت کنند و این گذشت نه از سر خیرخواهی و دلسوزی بلکه ناشی از تعصبات 

قومی و قبیله ای باشد. اینجا باید نگران شد. 
سوم. مادر قاتل در گفت وگویی توضیح می دهد که چون اهل محل قاتل را متهم به 
»مرد نبودن« و »بی غیرتی« کرده اند او دست به این اقدام شنیع زده است. چنین 
فرهنگ جاهلانه ای بیش از هر چیز جای نگرانــی دارد و در حقیقت باید برای این 
سنت غلط و نادرست غصه خورد و چاره اندیشید. این ماجرا بهانه ایست برای اینکه 
این فرهنگ متعصبانه که عامل اصلی تشکیل این اراده شنیع بوده است اصلاح شود. 
چهارم. انتشــار فیلم این حادثه از ســوی برخی رسانه ها اگر از ســر علم بوده، 
بدون تردید خیانت اســت. در هیچ کجای دنیا یک حادثه دلخراش را اینطور به 
نمایش نمی گذارند و رسانه ای نمی کنند. با هیچ قاعده رسانه ای نیز انتشار چنین 
صحنه های دردناکی توجیه پذیر نیست. بر این اســاس ورود نهاد نظارتی به این 
موضوع و برخورد با منتشرکننده های فیلم جای تقدیر دارد، چرا که مهمتر از یک 
حادثه، سلامت روانی جامعه و احساس امنیت است که با انتشار این قبیل عکس ها 
و فیلم ها صدمه جبران ناپذیر می بیند. روشن اســت که عدم انتشار فیلم به معنی 

سانسور اخبار نیست.

تصویرسازی کاذب کاخ سفید 
در مذاکرات وین

درباره 
 دختر 17 ساله اهوازی
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مجلــس یازدهــم بــا افزایش اســتثنائات 
به کارگیری بازنشســتگان در مناصب دولتی 
مخالفت کرد. نمایندگان بــا ۷۳رأی موافق، 
 ۱۰۳رأی مخالــف و ۵رأی ممتنــع از ۱۹۷ نماینده حاضر با 
کلیات این طرح اصلاحی مخالفت کردند. براساس این طرح 
قرار بود به جای جانبازان بالای ۵۰درصد، جانبازان ۲۵درصد 
و رزمندگان و آزادگان دارای ۲ســال و بیشــتر سابقه حضور 
داوطلبانه در جبهه یا اسارت و همچنین همسر و فرزندان شهدا 
و همســر و فرزندان جانبازان بالای ۵۰درصد از شمول قانون 
ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان مستثنا شوند. نمایندگان 
مدافع طرح معتقد بودند جانبازان بالای ۵۰درصد که در قانون 
فعلی مستثنی شده اند با وجود مجوز به کارگیری مجدد اکثرا 
تحت مداوا هستند و عملا امکان اســتفاده از خدمات آنها در 
دوران بازنشستگی وجود ندارد و به همین علت درصد جانبازی 
را به ۲۵درصد کاهش داده اند. همچنین در قانون فعلی ۳سال 

سابقه حضور داوطلبانه در جبهه یا اسارت جزو شرایط استثنا 
از منع به کارگیری بازنشستگان اســت که برخی نمایندگان 

می خواستند این مدت را به ۲سال کاهش دهند. 
براســاس آخرین اصلاحات قانون مدیریت خدمات کشــور 
روســای ۳قــوه، معــاون اول رئیس جمهور، نــواب رئیس 
مجلس، اعضای شــورای نگهبان، وزرا، نمایندگان و معاونان 
رئیس جمهور نیز جزو اســتثنائات قانون منــع به کارگیری 
بازنشستگان هستند ولی استانداران و سفرا و معاونان وزرا پس 

از بازنشستگی نمی توانند دوباره به کار گرفته شوند.
براساس گزارش ایرنا، جلیل رحیمی جهان آبادی، نماینده مردم 
تربت جام در مخالفت با این طرح گفت: این طرح در مجلس قبل 
تصویب شد و از همان زمان استثنا های آن هم شروع شده است. 
اینکه در کشور قانونی را تصویب کنیم و در ادامه شروع کنیم 
برای آن تبصره و استثنا   قائل شویم، کار درستی نیست. چند 
درصد این خانواده های ایثارگران درصورت تصویب این طرح از 

مزایای این قانون استفاده می کنند. درحالی که این قانون سبب 
می شود مثلا همسر فلان جانباز و ایثارگر در پست  های خود 

بمانند و از ظرفیت نخبگانی کشور استفاده نشود.
براساس گزارش ایرنا، ابراهیم عزیزی، نماینده مردم شیراز در 
موافقت با این طرح، گفت: از آنجا که توجه به فرهنگ ایثار در 
بدنه جهادی این کشور است، این طرح هم به این موضوع توجه 
کرده است؛ چرا که کشور ما نباید بدنه مدیریت آن از ایثارگران 
تهی شود. مجتبی یوسفی، نماینده مردم اهواز در مخالفت با 
این طرح، گفت: تا کی امکان دور زدن قوانین فراهم شــود. تا 
کی قرار اســت افراد متخصص و تحصیلکرده کشور پشت در 
بمانند و افرادی در یک چرخه همیشــگی وزیر و وکیل شوند. 
 مهردادگودرزوند چگینی،  نماینده مردم رودبار در موافقت با 
این طرح، گفت: بیشتر پست هایی که دوستان اشاره می کنند، 
پست های ستاره دار است که نه جای کسی را تنگ می کند و نه 

سبب می شود تا مانع حضور نخبگان شود.

مذاکره کننــده  هیأت هــای 
جمهوری اســلامی ایران و 4+۱ 
قرار است امروز به وین بازگردند 
تــا هشــتمین دور از مذاکرات 
کمیســیون مشــترک برجام که به حساس ترین 
مقطع خود رسیده، پس از چند روز وقفه از سر گرفته 
شود؛ مذاکراتی که به نظر می رسد با اتخاذ رویکرد 
عمل گرایانه از ســوی طرف های غربــی و به ویژه 

آمریکا، می تواند به یک »توافق مثبت« بینجامد.
درچنین شرایطی وبگاه سرویس سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا با انتشــار بیانیه ای درباره از سرگیری 
جلسات دور هشتم مذاکرات وین نوشت: »پس از 
وقفه ای کوتاه، دور هشــتم مذاکرات در چارچوب 
برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( امروز )سه شنبه، 

هشتم فوریه( از سر گرفته می شود.«
انریکه مورا، معاون مسئول سیاست  خارجی اتحادیه 
اروپا نیز با انتشار پیامی در حســاب توییتر خود با 
اشاره به از سرگیری دور هشتم مذاکرات ایران و 4+۱ 
از امروز، نوشت:» به روحیه سازش نیاز داریم تا ما را 
به اجرای کامل برجام بازگرداند. با توجه به روندهای 
نامطلوب مختلفی که برجام را تضعیف می کند، لازم 

است که این مذاکرات به سرعت به نتیجه برسد.«

موضع شفاف ایران
اینها درحالی اســت که ارزیابی موضع گیری های 
چند روز اخیر مقام های اروپایی و آمریکایی نشان 
می دهد طرف غربی هنوز آنچنان که باید، از اراده 
کافی برای اتخاذ تصمیم های سیاســی متفاوت از 
گذشته باهدف گره گشایی از اختلاف های موجود در 
وین برخوردار نیست و ادامه گفت و گوهای هسته ای 

با پیچیدگی های خاص خود مواجه خواهد بود.
اگرچه در روزهای اخیر آمریکایی ها تلاش کردند 
با بازگرداندن برخی معافیت های مربوط به برنامه 
هســته ای ایران، صحنه آرایی جدیــدی را برای 
پیشــبرد اهداف خود در جریان مذاکرات تدارک 
ببینند، اما موضع قاطع ایــران درمقابل این اقدام 
نمایشــی، بار دیگر حربه »مقصرنمایــی ایران« و 
»انداختن توپ مذاکــرات در زمین ایران« را ناکام 

گذاشت.
برهمین اساس هم بود که دیروز علی شمخانی، دبیر 
شورای عالی امنیت ملی در توییتی نوشت: »دستور 
کار مذاکره کنندگان ایرانی برای ادامه دور هشتم 
گفت وگوها به دقت مشخص شده  است. توافقی که 
طی آن تحریم های شکل دهنده »فشارحداکثری« 
رفع نشود، موجب شرطی شدن اقتصاد کشور شده 
و نمی تواند مبنای توافق خوب باشد.« این اظهارات 
شمخانی نشان می دهد با وجود پیشرفت هایی که 

در حوزه مذاکرات هسته ای در روزهای اخیر به دست 
آمده و زمینه ســاز افزایش امیدواری ها به حصول 
توافق در وین شده  اســت، اما جمهوری  اسلامی 
ایران همچنان بر موضع بحق خود مبنی بر »رفع 
مؤثر تحریم ها«، »راستی آزمایی رفع تحریم ها« و 
»دریافت تضمین های روشن و عینی« تأکید دارد و 
هر توافقی که فاقد این ویژگی ها باشد، از نظر ایران 

قابل پذیرش نیست.

ضرورت تغییر رفتار آمریکایی ها و اروپایی ها
درچنین شرایطی ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان نیز دیروز درجریان نشست  خبری با 
رســانه ها، بر مواضع جمهوری  اســلامی پیرامون 
گفت وگوهای هسته ای وین تأکید و با بیان اینکه 
اروپایی ها باید از بی عملی و بی تعهدی آمریکایی ها 
عبور کنند، عنوان کرد: ایــران منتظر تغییر رفتار 

آمریکایی ها و اروپایی ها به صورت عملی است.
اگرچه ســعید خطیــب زاده در این نشســت به 
پیشــرفت های قابل  توجــه در حوزه هایی مانند 
»تضمین ها« اشاره کرد، اما به نظر می رسد همچنان 
در بخش دریافت تضمین های مؤثر و راستی آزمایی 
موضوع های مهمی باقی مانده  اســت که از سوی 

مذاکره کنندگان پیگیری خواهد شد.
بر این اساس اگرچه در شــرایط کنونی مذاکرات 
چارچوب توافق و چشم انداز متنی آن کاملا روشن 

اســت، اما ســخنگوی وزارت امور خارجه تأکید 
می کند که دولت آمریکا باید تضمین های روشنی 
را برای آینده ارائه دهــد؛ »نمی توانیم اجازه دهیم 
دولت آمریکا با نظام بین الملل بازی کند و شرکت ها 
و طرف هایی کــه به روابط عادی تجــاری با ایران 
می پردازند، مورد تحریم و اذیت و آزار نظام پولی و 

مالی آمریکا قرار گیرند.«
مواضــع خطیــب زاده نشــان می دهد ایــران از 
طرف های مقابل و به ویژه واشــنگتن، انتظار دارد 
امروز)سه شــنبه( که از پایتخت های خود به وین 
بازمی گردنــد، تصمیم های لازم و ضــروری برای 
به نتیجه رســیدن مذاکرات را اتخاذ کرده  باشند، 
چراکه رفــع تحریم ها و بهره مندی ایــران از ابعاد 
اقتصادی برجــام، موضوعی »بســیار کلیدی« و 
»خط قرمز« جمهوری اســلامی ایران به شــمار 
می رود؛ »انتظار ما این است که هیأت ها و ازجمله 
آمریکا، با دســتورالعمل روشــن بــرای عمل به 
تعهدهای خود در راســتای برجام و رفع تحریم به 
وین برگردند. امیدواریم آنچــه به عنوان اظهارات 
مثبت شنیده می شود، در عمل تبدیل به تعهدات 
شود.« ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
همچنین به موضوع اعمال معافیت تحریمی برنامه 
هســته ای ایران اشــاره کرد و این اقدام آمریکا را 
»اسقاطیه هایی« دانست که دولت ترامپ در ادامه 
اقدام هــای ضدبرجامی خــود، آن  را لغو کرده بود 

و بخش بســیار کوچکی در حوزه تعهدات طرف 
آمریکایی است؛ »تمرکز جدی ما بر انتفاع اقتصادی 
ایران و مردم از برجام اســت که در آن حوزه هنوز 

هیچ حرکتی انجام نشده است.«

ادامه تناقض گویی غربی ها
در این میان با وجــود اینکه برخــی گمانه زنی ها 
در روزهای اخیر امیدواری نســبت به دســتیابی 
به توافــق در مذاکرات وین را افزایش داده  اســت، 
اما به  نظر می رســد طرف های غربــی همچنان با 
تناقض های مهمی در این حوزه مواجه بوده و از اتخاذ 
تصمیم های سخت و مهم ناتوان هستند. بر همین 
اساس در روزهای اخیر با تکرار مواضع ضد  و نقیض، 
تلاش کردند با بهره گیری از اقدام اخیر آمریکا، بار 
دیگر توپ مذاکرات هسته ای را به زمین جمهوری 
 اسلامی ایران بیندازند؛ روندی که قطعا با ادامه آن، 
بر پیچیدگی های حاکم بر مذاکرات افزوده می شود. 
در چنین شرایطی بود که صدراعظم آلمان با تکرار 
مواضع اخیر تروئیکای اروپایی و آمریکا اظهارکرد که 
رسیدن به توافق در مذاکرات برجامی وین، به ایران 
بستگی دارد. اولاف شــولتز در گفت وگو با روزنامه 
آمریکایی »واشنگتن پست« همچنین با استفاده از 
برگ سوخته »ضرب الاجل« تلاش کرد زمان برای 
دستیابی به توافق در وین را کوتاه نشان دهد؛ »ما به 
آنها پیام روشنی دادیم مبنی بر اینکه اکنون زمان 
تصمیم گیری و پیشرفت و نه طولانی کردن این روند 
است. لحظه تعیین کننده ای است و امیدواریم که از 
این فرصت استفاده کنند، زمان زیادی برای ما باقی 
نمانده است.« مواضع متناقض طرف های تروئیکای 
اروپایی و آمریکا در روزهای اخیر درحالی است که 
دیگر طرف های حاضر در گفت وگوها نیز معتقدند 
واشنگتن باید اشتباه های گذشته خود را در قبال 
ایران اصلاح کند؛ موضوعی که مقام های روســی و 

چینی در ماه های اخیر بارها بر آن تأکید کرده اند.
بر این اساس مدیر اداره کنترل تسلیحاتی وزارت 
امور خارجه روســیه نیز در گفت وگو با خبرگزاری 
روسی »ریا نووســتی« با بیان اینکه در مذاکرات 
احیای توافق هسته ای سال۲۰۱۵ پیشرفت هایی 
به دست آمده است، تأکید کرد که طرفین درحال 
آماده ســازی ســناریوهای »امنیتی« درصورت 
شکست مذاکرات نیســتند. ولادیمیر ارماکوف از 
تعیین ضرب الاجل های ســاختگی برای به پایان 
رساندن مذاکرات از سوی طرف های غربی  انتقاد و 
اعلام کرد که مسکو معتقد است این دست اقدامات 
غربی ها برای تســریع در روند مذاکرات هسته ای 
در وین و تعییــن ضرب الاجل بــرای تکمیل آنها 

بیهوده  است.

هیأت های مذاکره کننده ایران و ۱+4 قرار است امروز به وین بازگردند

 توافق مثبت در گرو رویکرد 
عمل گرایانه غربی ها

دولت

تأکید رئیس جمهور بر هم افزایی 
دستگاه های اطلاعاتی

نخستین همایش اطلاعاتی ســه جانبه وزارت اطلاعات، سازمان 
اطلاعات سپاه و ســازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی، با حضور 
رئیس جمهور، رؤسای ۳دســتگاه در مرکز و استان ها و جمعی از 
مسئولان کشوری و لشــکری به میزبانی وزارت اطلاعات برگزار 
شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، رئیس جمهور 
در این همایش گفت: باید بساط مافیای قاچاق و مافیای واردات با 
هم افزایی دستگاه های اطلاعاتی برچیده شود. سیدابراهیم رئیسی 
با تأکید بر ضرورت هم افزایی و همفکری دســتگاه های اطلاعاتی 
برای خنثی سازی توطئه های دشمنان  افزود: نیروهای اطلاعاتی، 
»دیده بان های امین کشور« هستند، اما صرف هشدار دادن آنها کافی 

نیست و باید از بروز فتنه و حوادث، پیشگیری شود.
رئیس جمهور همچنین در تبیین اولویت های دستگاه های اطلاعاتی 
کشور گفت: »جلوگیری از نفوذ«، »برخورد با سرشبکه های فساد« و 
»از بین بردن مافیای قاچاق« اولویت این دستگاه هاست. وی با تأکید 
بر اینکه دشمن به دنبال تغییر نظام محاسباتی مدیران است، ادامه 
داد: متأسفانه در مقاطعی از سال های پس از انقلاب، دشمن موفق 
شد در برخی از مدیران ما، این تغییر نظام محاسباتی را به وجود آورد 

و موجب شود نگاه آنها از »رهبری و مردم« فاصله بگیرد.
رئیسی چرخش نگاه مدیران از »ما می توانیم« به »ما نمی توانیم« 
را یکی از اهداف عملیاتی جریان نفوذ در کشــور عنوان و با خطاب 
قراردادن مدیران دستگاه های اطلاعاتی تأکید کرد: مراقبت کنید 

مسئولان کشور، از ارزش های اسلامی و از مردم فاصله نگیرند.

رئیس جمهور گفت:  وزارت اطلاعات باید همیشــه چهره انقلابی 
داشته باشــد، انقلابی بماند و در مصادر امر، عناصر انقلابی به کار 
گرفته شوند. وی با تأکید بر اهمیت جایگاه »حراست« و »گزینش« 
در ارتقای کارآمدی اداره ها و دستگاه های مختلف گفت: گزینش ها 
و حراست ها در کشــور نه افراط کنند و نه تفریط و مراقب باشند 
به کسی ظلم نشــود، اما حتما افراد کارآمد و دارای صلاحیت، در 
مناصب به کار گرفته شوند. رئیس جمهور ادامه داد:  مدیران با کمک 
نهادهای اطلاعاتی و نظارتی، اداره ها و دســتگاه های اجرایی را از 
عوامل نارضایتی مردم از قبیل »رشوه، فساد و کم کاری« پاکسازی 
کنند. رئیس جمهور همچنین ضمن قدردانی از تلاش های اثرگذار 
دستگاه های اطلاعاتی در حوزه های مختلف، با گلایه از ناکافی بودن 
اقدام های انجام شده در مبارزه با قاچاق سازمان یافته کالا باوجود 
تأکیدهای مکرر مقام معظم رهبری، اضافه  کرد: باید بساط مافیای 
قاچاق و مافیای واردات با هم افزایی دستگاه های اطلاعاتی برچیده 
شود. کشف و برخورد با شبکه های فساد اقتصادی، مردم را شادمان 

و امیدوار می کند.

رژیم صهیونیستی 80سالگی خود را نمی بیند
اســماعیل خطیب، وزیر اطلاعــات و رئیس شــورای هماهنگی 
اطلاعات نیز دراین همایش بر اهمیت و توسعه همدلی و همکاری 
دستگاه های اطلاعاتی تأکید و ابراز امیدواری کرد این حرکت که 
خواسته مقام معظم رهبری است، تداوم یابد. حسین طائب، رئیس 
سازمان اطلاعات سپاه نیز دراین همایش گفت: مردم چهل وسومین 
بهار آزادی را در شرایطی جشن می گیرند که افول هژمونی آمریکا 
را شاهد هستیم و برآورد برخی سیاستمداران و تحلیلگران حتی 
اسرائیلی  این است که رژیم صهیونیستی 8۰سالگی خود را نخواهد 
دید. وی عنوان  کرد: دشمن همه  تلاش خود را در انجام خرابکاری ها 
در داخل کشور در دســتور کار قرار داده که انسجام دستگاه های 
اطلاعاتی در دوره جدید، اشراف اطلاعاتی و مقابله با سرویس ها و 
عناصر آنها را افزایش خواهد داد. تاکنون ۷4سال از اعلام تأسیس این 

رژیم جعلی گذشته است. 

 تصویرسازی کاذب کاخ سفید
در مذاکرات وین

این تاکتیک در ابتدای حضور بایدن در  ادامه از 
رأس معــادلات سیاســی و اجرایــی صفحه اول

واشنگتن به گونه ای شفاف تر ازســوی افرادی نظیر آنتونی 
بلینکن و جیک سالیوان مقام های دولت وی دنبال می شد، اما 
پس از گذشت زمان و اصرار مؤثر جمهوری اسلامی ایران بر 
خطوط قرمز راهبردی و اجرایی خود درمسیر احیای توافق 
هســته ای، این معادله تا حد زیادی تغییر کرد. با این حال 
عقب نشــینی اجباری آمریکا از این تاکتیک، به معنای کنار 

گذاشته شدن کامل آن ازسوی کاخ سفید نیست.
نکته آخر اینکه بازیگران غربی طی روزهای پیش رو یا همان 
مراحل حساس مذاکرات وین تلاش می کنند تا مولفه های 
هیجانی و فرامتنی را به هرنحو ممکن در راستای امتیازگیری 
از تهران تقویت کنند. راه مواجهه با چنین رویکردی کاملا 
مشخص اســت؛ »اصرار بر خطوط قرمز و خواسته هایی که 
منبعث از رویکرد منطقی و حقوقی جمهوری اسلامی ایران 
در مذاکرات وین است.« بدون شک تا زمانی که خواسته های 
کشــورمان در مواردی ازجمله رفع کامــل تحریم ها، ارائه 
تضمین های عینی و اعتباری، راستی آزمایی در پروسه رفع 
تحریم ها با پاسخی عملیاتی، منطقی و مشخص ازسوی طرف 
مقابل مواجه نشــود، قطعا خبری از احیای توافق هسته ای 
نخواهد بود. مهار بازی فرامتنی و انهدام تصویرســازی های 
کاذب واشــنگتن و تروئیکای اروپایــی در مذاکرات وین، 
در گــروی اصرار راهبردی و مؤثر کشــورمان بــر الزام ها و 
بایســته های رفع تحریم های ضدایرانی غرب است. انهدام 
هندسه تحریم های ضدایرانی، شرط لازم برای احیای توافقی 
محسوب می شود که واشــنگتن از آن خارج شده و اتحادیه 
اروپا نیز بی تعهدی مطلق خود را نسبت به آن، بارها به اثبات 
رسانده اســت. مذاکرات وین، نه یک معادله چندمجهولی، 
بلکه معادله ای گویا و غیرپیچیده محسوب می شود که حل 
و فصل یا به بن بست رسیدن را تصمیم واقعی و نهایی غرب 
معین می سازد. آری! توپ کاملا در زمین آمریکا و اروپاست.

 تحریم ها را بردارند، از بزرگترین 
صادرکنندگان سلاح می شویم

رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح در آییــن تجدید میثاق 
فرماندهان و مسئولان نیروهای مسلح با آرمان های بنیانگذار 
انقلاب اسلامی که در مرقد مطهر امام خمینی)ره( برگزار شد، 
گفت: داشتن موشک  های نقطه زن دوربرد، داشتن پهپادهایی 
با ده ها کارایی و کارویژه خاص خود، داشــتن نیروی دریایی 
خودکفا، ساختن هواپیماها در ســطوحی که تاکنون به آن 
دســت پیدا کرده ایم و در تمامی تجهیزات زمینی و انفرادی 
و لجســتیکی دیگر ما امروز نیازی به دیگــران نداریم و اگر 
تحریم آمریکای جنایتکار برداشته شــود، جزو بزرگ ترین 

صادرکنندگان تسلیحات جهانی خواهیم شد.
به گزارش تسنیم، سرلشــکر محمد باقری همچنین درباره 
نسبت نیروهای مسلح با سیاست، یادآور شد: امام راحل بزرگوار 
تأکید بر عدم ورود به احزاب و دســته جات سیاسی داشتند 
و امروز نیروهای مسلح ضمن داشــتن بصیرت و درک بالای 
سیاسی و انقلابی به هیچ وجه وارد این جریان ها و دسته جات 
نشده اند و نخواهند شد. رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: 
در کمک به مردم در روزهای سخت در زلزله، سیل، بی آبی، 
بیماری کرونا و سازندگی کشور در تمام اینها نیروهای مسلح 
پیشقدم هستند و مقام معظم رهبری فرمودند قبل از اینکه 
دستگاه مسئول پای کار بیاید، نیروهای مسلح پای کار هستند. 

حمایت اژه ای از اصلاح قوانین شلیک 
مأموران به اشرار

شهادت سرهنگ نیروی انتظامی به دست اشرار، حمایت رئیس 
قوه قضاییه از ظرفیت های قانونی شــلیک مأموران را به همراه 
داشت. سرهنگ دوم شهید علی اکبر رنجبر، شامگاه چهارشنبه 
۱۳بهمن در درگیری با اراذل و اوباش در منطقه بیدزرد شهرستان 
شیراز به شهادت رسید. خودداری این مأمور نیروی انتظامی در 
استفاده از سلاح خود انتقادهای زیادی را نسبت به محدودیت ها 
و تبعات استفاده مأموران از ســلاح متوجه قوانین کرد. رئیس 
قوه قضاییه در نشست روز دوشنبه شورای عالی قوه قضاییه ضمن 
تأکید بر این مقوله که قوه قضاییه برای اصلاح یا وضع قانون در 
راستای افزایش اقتدار نیروی انتظامی آمادگی کامل دارد، به این 
مهم اشــاره کرد که ظرفیت قانونی موجود برای تضمین اقتدار 
نیرو های مسلح و نیروی انتظامی، ظرفیت قابل توجه و اعتنایی 
است. براساس گزارش میزان، غلامحســین محسنی اژه ای به 
ماده ۱۲قانون »به کارگیری ســلاح توســط مأمورین نیرو های 
مســلح در موارد ضروری« اشــاره کرد و گفت: مأمورینی که با 
رعایت مقررات این قانون مبادرت به به کارگیری سلاح کنند، از 

این  جهت هیچ گونه مسئولیت جزایی یا مدنی نخواهند داشت.

دفاعی

قضایی

 آمادگی تهران
برای ادامه گفت وگوها با ریاض

درحالی کــه در ماه های اخیر ایران و عربســتان 
باهدف رفع اختلاف های فی مابین 4دور گفت وگو 
کرده اند، دیروز ســعید خطیب زاده، سخنگوی 
وزارت امورخارجه از آمادگــی تهران برای ادامه 
این مذاکرات در بغداد خبــر داد و این موضوع را 
منوط به تصمیم ریاض دانســت.  رویکردی که 
گفت وگوی چند روز قبل رئیس جمهور کشورمان 
با مصطفــی الکاظمی، نخســت وزیر عراق مورد 

تأکید قرار گرفت.
سیدابراهیم رئیســی دراین گفت وگو با قدردانی 
از تلاش های عراق برای برگزاری مذاکرات میان 
ایران و عربستان، مشــکلات منطقه را ناشی از 
زیاده خواهی های آمریکایی ها دانســت و تأکید 
کرد که جمهوری اســلامی آمادگی دارد به این 
مذاکرات تا حصول نتیجه ادامه دهد، به شــرط 
اینکه ســعودی ها نیز در فضای تفاهم و احترام 

متقابل، حاضر به ادامه مذاکرات باشند.

سیاست 
خارجی

مجلس

مخالفت مجلس با طرح به کارگیری مجدد بازنشستگان 

شرط دستیابی به توافق از دید امیرعبداللهیان
صحبت های دیروز سخنگوی وزارت امورخارجه تنها موضع گیری دیروز مقام های سیاسی ایران 
در قبال تحولات مذاکرات هسته ای در وین نبود و دیروز وزیر امورخارجه کشورمان نیز در نشست 
 خبری مشترک با وزیر امورخارجه فنلاند تأکید کرد که هنوز در حوزه رفع تحریم ها، بخشی از 
مطالبات جمهوری  اسلامی مورد توجه قرار نگرفته  است. حسین امیرعبداللهیان در این باره گفت: 
در چند روز گذشته در جلسه های فشرده در بخش های تخصصی روی آخرین متونی که در نتیجه 
مذاکرات ایران و 1+4 و پیش نویس هایی که از طریق انریکه مورا تبادل شده  است تمرکز کرده  
و آنها را مورد بررسی قرار داده ایم. وی ادامه داد: علی باقری و کارشناسان ارشد ما در روزهای 
آینده در روند مذاکرات وین روی سندی که قرار است مورد توافق قرار گیرد، تمرکز کرده و در 
آن سند طرف های مختلف، بازگشت و پایبندی خود را به تعهدات شان در برجام اعلام می کنند. 
امیرعبداللهیان همچنین تأکید کرد: اینکه در روزهای آینده می توانیم در جریان این مذاکرات 
به یک توافق خوب برسیم، بستگی به نیت و رفتار 3کشور اروپایی و آمریکا دارد و اینکه آیا آنها 
به معنای واقعی با »حسن نیت« و »جدیت« به دنبال رسیدن به یک توافق خوب هستند یا نه، 
موضوعی است که باید در طرف های مقابل جست وجو کرد. وزیر امورخارجه کشورمان در بخش 
دیگری از سخنان خود تصریح  کرد: روابط ایران و فنلاند، روابطی متین است که در مسیر درست 
خود قرار دارد. ما در دولت سیزدهم بر سیاست  خارجی متوازن تمرکز داریم و همانطور که بارها 
اشاره کرده ایم، به همه بخش های جهان ازجمله اروپا توجه داشته و تلاش داریم روابط مان را با 
کشورهای مختلف در نقاط مختلف جهان گسترش دهیم. امیرعبداللهیان اضافه کرد: ما اروپا را 
فقط در قالب 3کشور اروپایی عضو برجام نمی دانیم؛ گرچه از توسعه هرگونه روابط با این 3 کشور 
اروپایی نیز استقبال می کنیم. توجه و گســترش روابط با سایر کشورهای اروپایی مورد توجه 
ایران است و این موضوع را پیگیری می کنیم. همچنین رئیس جمهور کشورمان در دیدار با پکاها 
وستو، وزیر امور خارجه فنلاند، اعلام کرد  در صورت لغو تحریم ها، ایران برای توافق آماده است، 
اما اقتصاد کشور را منتظر برجام نمی گذاریم. سیدابراهیم رئیسی تاکید کرد: ما به دنبال روابط 

حسنه با همه کشورهای منطقه هستیم و این سیاست را ادامه می دهیم.
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 شماره  8434

»ایران سرای من« عنوان برنامه ای 
است که به مناسبت سالروز جشن 
ملی1400، با حضــور گروه های 
موســیقی اقوام ایرانی در میدان هــای پایتخت 
)آزادی، ولیعصــر، انقــاب و...( اجرا می شــود. 
ایســتگاه های مترو و ایوان انتظار نیــز میزبان 
نمایشگاه عکس های انقابی هستند. در میدان 
ولیعصر یک دوربین عکاســی بزرگ با یک فریم 
عکس از حضور مردم در ســال 57قرار داده شده 
است. پرچم ایران در ابعاد و اندازه های مختلف در 
شهر برافراشته شده  و صدای آوا و موسیقی سنتی 
دلنشین اقوام ترک، لر، بلوچ، کرد و... از میدان های 

بزرگ شهر به گوش می رسد.
به گزارش همشهری، امســال اداره کل فرهنگی 
شهرداری تهران عاوه بر ویژه برنامه ایران سرای 

من، اجرای 600عنــوان برنامه دیگر با محوریت 
مشارکت مردم و همراهی شهرداری های مناطق 
را آغاز کرده است که از 12بهمن شروع شده اند و 

تا 22بهمن ادامه خواهند داشت.

استقبال مردم از موسیقی های سنتی
در میــدان انقاب میــان همهمه و شــلوغی، 
ناگهان صدای خوش موسیقی همگان را متحیر 
می کند. نظر عابران به سمت صدا جلب می شود 
و در یک چشم برهم زدنی مردم دور گروه هنری 
کردی که لباس های ســنتی زیبا بــه تن دارند، 
حلقه می زنند و برای ثبت هنرنمایی آنها دست به 
دوربین می شوند. به گفته محمدحسن جعفرزاده، 
مدیرکل فرهنگی شــهرداری تهران، گروه های 
هنری اقوام مختلف از اســتان های آذربایجان، 

لرســتان، کردســتان و... به پایتخت آمده اند تا 
با حضور در برنامه ایران ســرای من از یک ســو 
موســیقی اصیل اقوام را معرفی کنند و از سوی 
دیگر نوای همدلی و اتحاد را در تهران )کانشهر 
الگوی جهان اسام( طنین انداز کنند و نشان دهند 
که ملت ایران با هر قومیتی به پرچم کشورشان 

افتخار می کنند.

خلق لحظات شاد در ایام فجر
عاوه بر گروه های موســیقی، گروه های هنری 
در حــوزه کــودک و نوجــوان، فعــالان حوزه 
اســتندآپ و کارناوال های عروســکی هم تا روز 
جمعه )22بهمن( در میدان های شهر برنامه اجرا 
می کنند. آنطور که جعفرزاده گفته است برنامه 
شــعرخوانی و حافظ خوانی هم توسط گروه های 

ادبی در مساجد، مراکز فرهنگی و هنری و حتی 
روی استیج خیابانی هم اجرا می شود. این روزها 
که سویه جدید کرونا )اومیکرون( بی پروا می تازد 
و آمار مبتایــان اوج گرفتــه و مرگ ومیرها هم 
3رقمی شده اند، در راستای رعایت پروتکل های 
بهداشــتی اکثر برنامه های ایام فجر در فضای باز 
اجرا می شوند. البته برخی از برنامه ها هم با حداقل 
شرکت کنندگان در فضاهای بسته مانند مساجد 
اجرا می شــوند. غبارروبی مزار شــهدا، برگزاری 
یادواره شهدای انقاب و تجلیل از مبارزان انقابی 
در 43مسجد، راه اندازی کاروان نور )خودروهای 
سیار( و همچنین اجرای ویژه برنامه »پویش گام 
دوم، نسل چهارم« برای نوجوانان 10 تا 18سال، 
دیگر برنامه های پیش بینی شــده هستند که با 

مشارکت مردم در مناطق اجرا می شوند.

 طنین انداز شدن 
نوای اقوام ایرانی در پایتخت 

 سازمان مدیریت بحران و شرکت شهرسالم شهرداری بار دیگر برنامه های ویژه ای را برای درمان و واکسیناسیون شهروندان 
در برابر سویه جدید کرونا آغاز کرده اند

آماده باش شهر در مقابل موج ششم کرونا

 سویه اومیکرون، پیک ششم کرونا در کشور را کلید زد و همزمانی 
آن با فرارسیدن نوبت دوز سوم واکسیناسیون اغلب مردم، بار دیگر 
سرعت واکسیناسیون در شهر تهران را افزایش داد. اکنون شهر 
تهران در مواجهه با سویه اومیکرون به حالت آماده باش درآمده 
است. روز گذشته بعد از مدت ها آمار جان باختگان ناشی از کرونا 
3رقمی شد و بالا بودن میزان ســرایت پذیری سویه جدید کرونا 
شهرداری تهران را بر آن داشت جدی تر از گذشته بحث درمان و 
واکسیناسیون را پیگیری کند. مدیرعامل شرکت شهرسالم شهر 
تهران خبر داد که از ابتدای ســویه جدید کرونا به نام اومیکرون 
مراکز درمانی شــهرداری تهران به حالت آماده باش درآمده اند. 
امیر نورمحمدی در این رابطه به همشــهری گفــت: »از ابتدای 
سویه جدید کرونا به نام اومیکرون به مراکز درمانی شرکت سالم 
حالت آماده باش دادیم. با توجه به تجربه درمانی که در پیک پنجم 
داشتیم، تقریبا بیشتر مراکز درمان خود را برای درمان بیماران 
کرونایی آماده کردیــم. در پیک پنجم 12هــزار بیمار کرونایی 
داشتیم که رمدســیویر دریافت کردند؛ برای همین اگر در پیک 
ششم هم نیاز به تزریق رمدسیویر باشــد، مراکز درمانی شرکت 

شهر سالم آمادگی لازم را دارد.« 
عاوه بر فعالیت مراکز درمانی شهرداری تهران در زمینه کرونا، 
زمان واکسیناســیون دوز ســوم اغلب شــهروندان تهرانی هم 
فرارســیده است. پرســنل درمانی شــهرداری تهران از ابتدای 
واکسیناسیون 650هزار دوز واکسن به شهروندان تزریق کرده اند 
و همچنان واکسیناسیون در مراکز ثابت، سیار و از طریق سامانه 
137انجام می شــود. مدیرعامل شرکت شهر ســالم یادآور شد: 
»با توجه به پروتکل های بهداشــتی با مشارکت معاونت توسعه، 
برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری تهران دستورالعمل ها تدوین 
شــد و در 6پیکی که از حضور کرونا می گذرد، دستورالعمل ها به 
اطاع همکاران رســید. البته متولی این دستورالعمل ها، وزارت 
بهداشــت اســت که با توجه به پروتکل های بهداشتی فعالیت 
خود را در زمینه درمان و واکسیناسیون جلوگیری از کرونا ادامه 

می دهد.« 
نورمحمدی ادامه داد: »در مقطعی از زمان بار مراجعه  کنندگان 
برای واکسیناسیون کاهش پیدا کرد، ولی سعی کردیم همچنان 
به مراجعه کنندگان رسیدگی لازم را داشــته باشیم. البته مرکز 
واکسیناسیون بعثت را به دلیل کاهش مراجعه کنندگان تعطیل 
کرده بودیم که با شــروع پیک ششــم دوباره راه اندازی شــد. 
واکسیناسیون در ســالن ورزشــی جانبازان هم انجام می شد و 
به دلیل کاهش مراجعه کننده دوباره فعالیت ورزشی در این سالن 

از سر گرفته شد. این سالن در مجاورت شهرداری منطقه 10است 
و با شروع پیک ششم این مرکز واکسیناسیون را به درمان منطقه 

منتقل کردیم تا وقفه ای در روند واکسیناسیون به وجود نیاید.« 
او اضافه کرد:  »در مرحله ســوم واکسیناسیون کاهش نسبی در 
مورد میزان مراجعه کنندگان داشتیم و یکی از دلایل آن تنوع در 
واکسن  مراکز است؛ یعنی فردی که قصد دارد دوز سوم واکسن 
را دریافت کند، با توجه به دریافت نوع واکسن در دوز اول و دوم 
در نوبت سوم نوع واکسن را انتخاب می کند؛ برای همین، ما سعی 

کردیم با همکاری های لازم در مراکز درمانی شــهرداری تهران 
واکسن های متنوعی داشته باشیم؛ طوری که در برخی از مراکز 

درمانی واکسن تا 11، 12صبح تمام می شود.« 
در مورد سویه اومیکرون یک مقدار ساده انگاری ایجاد شده بود، 
ولی تفاوتی ندارد و همچنان استفاده از ماسک، فاصله اجتماعی و 
دیگر پروتکل های بهداشتی باید رعایت شود. ساده انگاری مردم 
تکلیف کادر درمان و رسانه ها را ســنگین تر می کند و بهتر است 

همچنان پروتکل های بهداشتی رعایت شود.

گپ

 بهره برداری از پایانه شرق
 نیمه نخست 1401

پایانه جدیــد شــرق در بزرگراه 
شهیدیاسینی ساخته شده که به دلیل 
تأمین نشــدن به موقع منابع مالی، 
پروژه سال هاست بلاتکلیف رها شده 
است. همچنین اتصال به خط 2مترو )از ایستگاه فرهنگسرا 
تا پایانه جدید شــرق در جاده دماوند( یکی از شــروط 
بهره برداری از این پروژه بوده که براساس گفته مسئولان 
شرکت مترو این مســیر تونلی حدود 4600متر است که 
600متر آن احداث شده و 4هزار متر باقی مانده است. البته 
آنطور که مدیرعامل ســازمان پایانه ها و پارک سوارهای 
شهرداری تهران گفته، قرار است اواخر شهریور 1401فاز اول 
این پایانه بهره برداری  شود. مهدی وحدت کار در گفت وگو 

با همشهری توضیحات بیشتری در این رابطه داده است.

در نیمه نخست سال آینده چه بخشی از پروژه 
پایانه شرق بهره برداری مي شــود و در اختیار مردم قرار 

می گیرد؟
تکمیل این پروژه نیازمند تأمین منابع مالی است. براساس تأکید 
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهردار تهران مبنی بر تکمیل و 
بهره برداری از این پروژه، تصمیم بر آن شــد فازبندی شود که 
فاز اول آن درصورت تأمین به موقع منابع مالی و تهیه تجهیزات 
)پله برقی و آسانسور و...( اواخر شهریور سال آینده بهره برداری و 
پایانه قدیم به آن منتقل می شود. تکمیل فاز دوم هم که اتصال 

این پایانه به خط2مترو است در دستور کار قرار دارد.
بهره برداری از فاز اول بدون اتصال به شــبکه 

حمل ونقل عمومی مشکلی برای مردم ایجاد نمی کند؟ 
قطعاً به این موضوع توجه شــده اســت و کارشناسان معاونت 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران بررسی ها و مطالعات 
را برای ایجاد دسترسی شــهروندان به این پایانه و امکانات آن 
انجام داده و در حال جمع بندی هستند تا بهترین، امن ترین و 
سریع ترین ناوگان حمل ونقل عمومی را انتخاب کنند. استفاده 
از تاکســی و نیز امتداد خطــوط بی آرتی فعــال در این محور 
گزینه های مطرح شده برای ایجاد دسترسی شهروندان به این 

پایانه تا تکمیل شدن اتصال به خط 2مترو هستند.

خبر

عدد خبر

 سرپرســت ســازمان عمرانــی مناطــق 
شــهرداری تهــران از تکمیــل 2پایــگاه 
پشتیبانی و مدیریت بحران در مناطق 
15و 18خبــر داد. هــادی حق پرســت 
گفــت: »عملیــات تکمیل ســوله های 
مدیریــت بحــران محلــه مســعودیه 
منطقــه 15و محلــه امامــزاده زیــد 
منطقه18 از پاییز سال گذشته آغاز شد 

و اکنون آماده بهره برداری هستند.«

2
پایگاه

مدیرعامــل ســازمان زیباســازی شــهر 
تهــران از انتشــار فراخــوان بهره منــدی از 
آثار هنرمندان مجسمه ســاز در ۴۰ میدان 
پایتخــت خبــر داد. به گفتــه رضــا صیــادی 
ارتقای فرهنگ عمومی شهر هدف این کار 
است و هنرمندان تا 1۰اسفند فرصت دارند 
 طرح هــای خــود را بــه نشــانی الکترونیکی
 hajm.zibasazi@tehran.ir ارســال 

کنند.

40
میدان

  حداکثــر افزایــش قیمت بلیــط مترو، 
اتوبوس و تاکسی در سال آینده است.  
سید جعفر تشکری هاشــمی، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
اسلامی شــهر تهران، احتمالا در سال 
1۴۰1 نــرخ بلیــت انــواع وســایل حمــل 
و نقــل عمومــی بیــن 2۰تــا25 درصــد 
افزایــش می یابد.بــه گفتــه او ســقف 

افزایش از این میزان بالاتر نمی رود.

25
درصد

  افزایش 35کیلومتری مترو 
در سال آینده

با افتتاح برخی ایستگاه ها در خطوط6و7 مترو، 
خط متــروي فرودگاه امام خمینی)ره( تا شــهر 
جدید پرند و همچنین پروژه توسعه غربی خط 4، 
در سال آینده 35کیلومتر به طول شبکه خطوط 
راه آهن ریلی زیرزمینــی پایتخت اضافه خواهد 
شد؛ این در شرایطی است که پروژه های توسعه 
جنوبی خط 6، توســعه شــرقی خط4 و توسعه 
شــرقی خط2 نیز در ســال1401 روند اجرایی 
عملیات خــود را طی می کند و روبه پیشــرفت 
اســت. درصورتی که فرایند تامیــن منابع مالی 
پروژه های متروي شــهر تهــران به موقع و طبق 
برنامه و زمانبندی تدوین شده صورت گیرد، در 
سال آینده شاهد افتتاح مسیر حدفاصل فرودگاه 
امام خمینی)ره( تا شــهر جدید پرند )به همراه 
ایســتگاه متروي شــهر پرند( به طول تقریبی 
1۹کیلومتر خواهیم بود. از سوی دیگر با افتتاح 
2ایستگاه دیگر در خط7 مترو، 4کیلومتر دیگر نیز 
به طول شبکه زیر بار قطار شهری پایتخت اضافه 
خواهد شد. همچنین در خط6 مترو با بهره برداری 
از 4ایستگاه بخش میانی، طول این خط ۹کیلومتر 
دیگر افزایش پیدا می کند. در پروژه توسعه غربی 
خط4، امکان بهره برداری از یک ایســتگاه دیگر 
وجود دارد، اما تحقق این امر نیز مستلزم تزریق 

منابع مالی در موعد مقرر است. 

مترو

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

یادداشت

افزایش پایگاه های واکسیناسیون 
بسته به شرایط

  واکسیناسیون در پایگاه های مدیریت بحران براساس شرایط تغییر 
می کند. اگر در پایگاهی 8واکسیناتور حضور داشته و با کلی هزینه 
در طول روز متقاضیانی زیر 50نفر داشته باشد، تعداد واکسیناتورها 
را کم می کنیم. هدف ما تزریق واکسن کرونا به مردم است؛ نه اینکه 
تعداد پایگاه های واکیسناسیون را افزایش دهیم. البته به مرور زمان 
متوجه شدیم که شهروندان از مراکز ســیار بیشتر از مراکز ثابت 
استفاده کرده اند؛ برای همین، اتوبوس های زندگی )سیار( از روز 
نخست تا حالا بدون اینکه با کاهش اتوبوس مواجه شوند، فعالیت 
خود را در مورد واکیسناسیون ادامه داده اند. برای هر منطقه یک 
اتوبوس زندگی درنظر گرفتیم، ولی با توجه به شرایط مناطق 22گانه 
تغییراتی را ایجاد کردیم؛ مثا در منطقه۹ استقبال از اتوبوس زندگی 
کم و استقبال در بازار تهران زیاد بوده؛ برای همین 2اتوبوس سیار 
را در بازار مستقر کردیم. درواقع برحســب نیاز هر منطقه تعداد 
اتوبوس های سیار را در نظر می گیریم. پایگاه های مشارکتی سازمان 
مدیریت بحران 26عدد و در اختیار وزارت بهداشت، اورژانس، سپاه، 

بسیج و... است تا واکسیناسیون انجام شود.
 در شهرداری تهران 22اتوبوس سیار داریم و زمانی 4واکسیناسیون 
خودرویی داشتیم که با سرد شدن هوا، دیگر مراجعه کننده ای به آن 
صورت نداشتیم. درواقع دیگر  نیازی به واکسیناسیون خودرویی 
نبود و در نهایت تعطیل شد. هم اکنون از پایگاه های ثابت سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران پایگاه معلم در منطقه8، پایگاه آل احمد 
در منطقه17، پایگاه خلیج فارس در منطقه18، پایگاه بهشت زهرا 
در منطقه20، پایگاه فرهنگ و رسانه در منطقه3، پایگاه طرشت در 
منطقه2 و ســالن ولایت در منطقه12 فعال هستند. پیش تر و در 
ابتدای فعالیت واکسیناسیون توسط شهرداری تهران، 14سوله 
بحران در سطح شــهر به تســریع در روند واکسیناسیون کمک 
می کردند، اما به دلیل اینکه اغلب شهروندان دوز اول و دوم واکسن 
خود را دریافت کرده اند، کم کم سوله بحران ثابت به 7پایگاه کاهش 
پیدا کرد. البته همانطور که در ابتــدای صحبت های خود عرض 
کردم، برحسب شــرایط بازهم می توانیم تعداد سوله های ثابت را 
افزایش دهیم. اتوبوس های زندگی در مراسم سالگرد شهید سردار 
قاسم سلیمانی در مسیر راهپیمایی قرار گرفتند تا واکسیناسیون 
شــهروندان صورت بگیرد. اگر در مراســم 22بهمن مسیرهای 
راهپیمایی مشخص شود، باز هم با اتوبوس های زندگی در خدمت 
مردم خواهیم بود. به طور کلی در مراســم ها یا تجمعات مردمی، 
اتوبوس  های زندگی برای واکسیناسیون در خدمت مردم هستند. در 
عین حال، سازمان پیشگیری و مدیریت بحران از برخی واکسن  های 
داخلی حمایت کرد. برای نمونه به مجموعه فخرا و نورا کمک کردیم 
که خوشبختانه هر دو مورد به سرانجام رسید. واکسن فخرا که وارد 

کار شد و واکسن نورا هم در مراحل پایانی قرار دارد. 
درواقع حمایت از واکسن های داخلی در دستور کار سازمان مدیریت 
بحران بوده است. در شهرداری تهران همه در تسریع واکسیناسیون 
شهروندان سهیم هســتند. ســازمان مدیریت بحران، مدیریت 
واکسیناســیون را برعهده دارد و  اتوبوس ها و راننده ها از شرکت 
واحد اتوبوسرانی با مدیریت بحران همکاری می کنند. کسانی که 
مسئولیت ثبت نام شهروندان را بر عهده دارند، از تیم جوان و داوطلب 
هستند. همچنین واکسیناتورها همگی از شرکت شهرسالم هستند. 
یگان حفاظت هم بر عهده دوستان حفاظت است و در مقطعی هم 
بسیج کمک می کرد. البته از پلیس راهور هم تشکر می کنیم که در 

این زمینه زحمت می کشند.

علی نصیری
مدیرعامل سازمان پیشگیری و 

مدیریت بحران شهر تهران

دهه فجر

آمار تجمیعی واکسیناسیون تا پایان روز 18بهمن

آمار کل تزریق در مراکز 
شهرداری: 560768 دوز

 شهر واکسن
 210280 دوز

 مساجد
 5142 دوز

 تاکسی
 6706 دوز

آمار تزریق در مراکز مشارکتی  
3814385 دوز* 

اتوبوس زندگی
 261359 دوز

 مترو
 41831 دوز

 تماس با 137
 5821تماس

 تزریق 137
 8171 دوز

 * آخرین به روزرسانی 
در تاریخ 1400/11/18

  آموزش و توسعه
دوچرخه سواری شهری 

فدراسیون دوچرخه سواری و شهرداری منطقه 1۹تفاهمنامه 
همکاری برای توسعه ورزش دوچرخه سواری در حوزه ورزش 
همگانی امضا کردند.مهم ترین دســتاورد ایــن تفاهمنامه 
راه اندازی نخستین مدرسه دوچرخه سواری ایران در بوستان 
ولایت است. مهدی هدایت، شهردار منطقه 1۹درباره اهداف و 
برنامه های این تفاهمنامه به همشهری می گوید:»در راستای 
تحقق سیاست توسعه ورزش در رشــته های مختلف که از 
تأکیدات جدی شهردار تهران است، هفته گذشته بازدیدی با 
حضور سرپرست فدراسیون دوچرخه سواری از ظرفیت های 
دوچرخه سواری منطقه 1۹در بوستان ولایت صورت گرفت. 
به منظور هم افزایی هرچه بیشتر برای دستیابی به اهداف مورد 
نظر و استفاده بهینه از ظرفیت های طرفین درجهت توسعه این 
ورزش همگانی، تفاهمنامه همکاری مشترک منعقد و امضا 
شد. منطقه 1۹ و به ویژه بوستان ولایت پتانسیل خوبی در بحث 
ورزش همگانی و دوچرخه سواری دارد. امیدواریم با هم افزایی 
و مشارکت شــهرداری منطقه و فدراسیون دوچرخه سواری 
شــاهد اتفاقات خوبی در این منطقه باشیم.« حامد قاسمی 
مسئول کمیته روابط عمومی فدراسیون دوچرخه سواری نیز 
در این رابطه به همشــهری می گوید:»بوستان ولایت مسیر 
دوچرخه ســواری به طول 5کیلومتر دارد که یکی از بهترین 
پیست های دوچرخه سواری شهری و همگانی است. با توجه به 
این موضوع قرار شد نخستین مدرسه دوچرخه سواری کشور 
با همکاری هیأت دوچرخه سواری استان تهران و شهرداری 

منطقه 1۹در این بوستان راه اندازی شود. 
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سه شنبه 19 بهمن 41400
 شماره  8434

نمایندگان مجلس در قانون جدید 

مالیات
مالیات بــر ارزش افــزوده، تنبیه 
خودروســازان در ازای تولیــد 
خودروهای پرمصرف و آلاینده را به مالیات بر مصرف 
و ارزش افزوده تبدیل کرده و راه را برای دریافت این 
جریمه از مردم هموار ساخته اند؛ با این قانون، هرچه 
رتبه انرژی خودروهای تولیدی یا وارداتی پایین تر و 
میزان آلایندگی آن بیشتر باشد، خریداران باید پول 

بیشتری برای خرید آنها بپردازند.
به گزارش همشهری، خوانش مسئله دار قانونگذار 
از یک قاعده مترقی در اقتصادهای آزاد و بازارهای 
رقابتی، باعــث شــده فرایند تنبیــه خودروهای 
بی کیفیت، پرمصرف و آلاینده به جای بالا بردن هزینه 
تولید و اســتفاده از این خودروها، به افزایش قیمت 
آنها در بازار انحصاری و غیررقابتی منجر شود. با این 
قانون، قیمت نهایی خودروهای آلاینده صفرکیلومتر 

در بازار باید از نیم تا 9درصد بیشتر شود.

آلایندگیوارزشافزوده
در ماده 28قانون مالیات بــر ارزش افزوده )مصوب 
1400(، شــماره گذاری انواع خودروهای ســبک 
و ســنگین و موتورسیکلت، براســاس رتبه انرژی 
و طبق نرخ های تعیین شــده از ســوی قانونگذار، 
مشمول مالیات و عوارض سبز است و واردکنندگان 
و تولیدکنندگان خودروها موضوع این ماده مکلف اند 
این مالیات و عوارض را طبق روال مشخص شده در 

متن قانون به سازمان امور مالیاتی پرداخت کنند.
 طبق این قانون، نیروی انتظامی باید از شماره گذاری 
خودروهای مشــمول این قانون بــدون دریافت و 
بررسی گواهی پرداخت مالیات و عوارض خودداری 
کند. به عبارت  دیگر، قانونگذار در این ماده با استفاده 
از ابزار مالیاتی درصدد بالا بردن قیمت خودروهایی 
است که به دلیل رتبه انرژی پایین، مصرف سوخت و 
آلایندگی بالایی دارند و هدف غایی نیز این است که 
با گران شدن این محصولات، خرید آنها کاهش پیدا 
کند تا هم مصرف کننده رغبت کمتری برای خرید 

آنها داشته باشد و هم خودروساز و واردکننده ناچار 
به بهبود کیفیت یا کاهــش واردات این محصولات 
باشــند؛ اما نکته اینجاســت که اغلب خودروهای 
موجود در کشور که مشمول این مالیات و عوارض 
تنبیهی هســتند، هیچ جایگزین بهتــری ندارند و 
مردم باید به هــر قیمتی آنها را خریــداری کنند. 
این وضعیت مانند ماجرای »دوغ یا نوشــابه؟« در 
آن ســریال طنز کرمانشاهی اســت که جواب آن 
درهرصورت دوغ بود! به هرحال قانون جدید مالیات 
بر ارزش افزوده از 15دی ماه اجرایی شده و خریداران 
خودروهای داخلی ناچار هســتند درصورت برنده 
شدن در قرعه کشی، جرائم مربوط به کیفیت پایین و 

آلایندگی خودروها را نیز بپردازند.

قاعدهرقابتیدربازارانحصاری
مالیات و عوارض بستن بر خودروهایی که رتبه انرژی 
پایینی دارند و به تبع آن میزان مصرف ســوخت و 
ایجاد آلودگی آنها بالاست، یک ابزار شناخته شده 
در اقتصادهای توســعه یافته و رقابتی، برای تنبیه 
سازندگان و مصرف کنندگان این خودروها و البته 
ترغیــب تولیدکننده به ارتقای کیفیت و تشــویق 
مصرف کننده به خرید محصولات باکیفیت تر است؛ 
اما وقتی در ایران با صنعت و بازار خودروی انحصاری 
و غیررقابتی، قانونگذار چنین تنبهی علیه آلایندگی 

و بی کیفیتی خودروها وضع می کند، ثمره آن چیزی 
نیست جز فشار بیشتر به مصرف کننده ای که هیچ 
گریزی ندارد. به عنوان مثال، در یک کشور اروپایی، 
خرید یک خودروی آلاینــده و پرمصرف، تبعات و 
هزینه هایی برای مصرف کننده دارد که او را ترغیب 
می کند خودروهای باکیفیت تری انتخاب کند؛ اما 
در بازار ایران، به واسطه نبود رقابت و انحصار تمام و 
کمال صنعت خودرو، مصرف کننده ناچار است برای 
بی کیفیتی و آلایندگی معدود خودروهایی که در بازار 
عرضه می شود، پول بیشتری بپردازد، بدون اینکه 
این جریمه دردی از بی کیفیتی صنعت خودرو دوا 

کند یا به کاهش آلودگی هوا منجر شود.

نقضغرضدرعوارضآلایندگی
در روزهــای اخیــر و به دنبــال اعمال عــوارض و 
مالیات آلایندگی در اطلاعیــه پیش فروش یکی از 
خودروسازان داخلی، ابتدا گمان می رفت قانونگذار 
به دنبال اصلاح امور بوده و این خودروسازان هستند 
که در حرکتی خارق العاده، جرائمی که در ماده28 
قانون مالیات بر ارزش افزوده برای پایین بودن کیفیت 
محصولاتشان تعیین شده است را به خریدار منتقل 
کرده و این منابع از زمان دریافت از خریدار تا پرداخت 
به ســازمان امور مالیاتی به یک منبــع درآمدزایی 
برای آنها تبدیل شده اســت؛ اما بررسی متن قانون 

و همچنین پیگیری از مراجع مختلف نشان می دهد 
حداقل در این یک مورد، خودروسازان در حال اجرای 
قانون هســتند و این قانونگذار بوده که در تصویب و 

اجرای یک قانون مترقی، نقض غرض کرده است. 
عبدالرضا ارسطو، کارشناس مالیاتی نیز در گفت وگو 
با همشهری این موضوع را تأیید می کند و می گوید: 
در کشــورهای مختلف انواع مالیات اعم از مالیات 
بر نقل وانتقال، مالیات بر شــماره گذاری، مالیات بر 
مصرف ســوخت و مالیات بر خــودروی لوکس و... 
بر خودروها و وســایل نقلیه وضع می شود که همه 
توسط مصرف کننده پرداخت می شود. او می افزاید: 
هدف از وصول برخی از این مالیات ها بیش از آنکه 
افزایش درآمدهای مالیاتی دولت باشد، تنظیم رفتار 
مصرف کنندگان و فعالان اقتصادی است؛ به گونه ای 
که در کشورهای توسعه یافته از ابزار مالیات به منظور 
کاهش ایجاد آلودگی، افزایش اســتفاده از وسایل 
حمل ونقل عمومی، خرید خودروهای کم مصرف و با 

حجم موتور پایین و... استفاده می کنند. 
ارسطو ضمن تشریح ملزومات کارآمدی این قوانین 
مالیاتی، می گویــد: به دلیل رقابتــی بودن صنعت 
خودرو در بسیاری از کشورها، بازار خودرو پر کشش 
اســت و مصرف کننده قدرت انتخاب دارد؛ ازاین رو 
مصرف کننــده می تواند بیــن خودروهای مختلف 
انتخاب کرده و خودرویی با آلودگی کمتر و در نتیجه 
پرداخت مالیات کمتر انتخاب کند که در نتیجه آن، با 
تغییر در طرف تقاضای بازار، بخشی از بار مالیات های 

مذکور به تولیدکنندگان منتقل می شود.
این کارشــناس اقتصاد با تأکید بر اینکــه در این 
وضعیت، ابزارهای مالیاتی هم بر رفتار مصرف کننده 
و هم رفتار تولیدکننده تأثیر دارد، تصریح می کند: 
در بازار انحصاری خودرو در ایران، عملًا بار مالیات 
و عوارض شماره گذاری موضوع ماده28 قانون جدید 
مالیات بر ارزش افزوده صرفا به مصرف کننده منتقل 
می شود و هیچ گونه اثر تنظیمی بر رفتار تولیدکننده 
و یا مصرف کننــده ندارد؛ زیــرا مصرف کننده حق 

انتخاب ندارد.

جریمه خودروسازان از جیب مردم
همشهری آثار حمایت قانونگذار از بی کیفیتی خودروهای داخلی را بررسی می کند

سازمان برنامه و بانک مرکزی روایت کردند

اقتصاد ایران یک گام به جلو
ســازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی با اســتناد به 

کلان
آمارهای رسمی از وضع متغیرهای کلان اقتصادی از 
حرکت رو به رشد اقتصاد ایران در 5ماه نخست استقرار 
دولت سیزدهم خبر داده اند. هر دو نهاد بر ضرورت کنترل تورم و کسری 

بودجه دولت مهر تأیید زده اند.
به گزارش همشهری، ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرده؛ برنامه های 
دولت سیزدهم باعث کاهش رشد تورم شده و بررسی شاخص های کلان 
اقتصادی از خروج رکود و رشــد غیرتورمی حکایت دارد. این نهاد که 
تصمیم دارد اقتصاد ایران را با رشد 8درصد در سال آینده راهبری کند، 
اذعان کرده در دهه90، متوسط رشــد اقتصادی ایران نزدیک به صفر 
بوده، ضمن اینکه در 4ســال اخیر متوسط رشد تشکیل سرمایه منفی 
بوده و حتی میزان سرمایه گذاری های صورت گرفته نتوانسته به میزان 
مستهلک شدن سرمایه ها باشد. حالا سازمان برنامه وعده داده؛ با اجرای 
راهبرد رشدآفرینی غیرتورمی، هم موتور رشد اقتصاد را با 8درصد سرعت 

روشن نگه می دارد و هم اینکه نرخ تورم را کاهش می دهد.
 البته تاکنون بانک مرکزی نرخ تورم هدف سال1401 را اعلام نکرده و به 

همین دلیل مشخص نیست نرخ تورم در سال آینده به چه میزان کاهش 
می یابد. ســازمان برنامه عملکرد اقتصادی دولت را بسیار امیدبخش 
توصیف کرده و قول داده جزئیــات آن را به زودی منتشــر کند. نهاد 
برنامه ریزی کشور می گوید: اگر بودجه1401 که براساس کنترل تورم و 
رشد اقتصادی تدوین شده در مجلس نهایی شود حتما سال آینده شاهد 

رشد بهتر و با سرعت بیشتر شاخص های کلان اقتصادی خواهیم بود.

سالآیندهوضعبهترمیشود
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکــزی هم می گوید: حتی با فرض 
تداوم شرایط موجود و استمرار تحریم ها و با وضع صادرات و روند تورم 
کنونی، سال آینده، سال بهتری از نظر اقتصادی خواهد بود. او با اشاره 
به چشم انداز نرخ تورم می افزاید: در بحث تورم هم روند نزولی را شاهد 
بوده ایم و انتظارات تورمی کاهش پیدا کرده است. صالح آبادی توضیح 
می دهد: تورم ماهانه 3.1درصــدی در مهرماه و 2.4درصدی در آبان را 
داشته ایم که در آذرماه به 1.8درصد و در دی ماه نیز این رقم به 1.3درصد 

رسیده است.

خبر

وزیر نفت وعده داد
اعلامجزئیاتقراردادهاینفتی

ایرانباچینوروسیه
وزیر نفت می گوید: »جزئیات قراردادهایی که در مذاکرات بین 
مقامات ایران با کشورهای چین و روسیه به نتیجه نهایی برسد، 
در وقت مناسب به مردم اطلاع داده می شود.« این وعده جواد 

اوجی در پاسخ به پرسش خبرنگاران است.
 به گزارش همشهری، ایران از زمان استقرار دولت سیدابراهیم 
رئیسی، سیاست نگاه به شرق را به ویژه در زمینه سرمایه گذاری 
در میدان هــای نفــت و گاز دنبــال کــرده، مذاکراتــی هم 
صورت گرفته و انتظار می رود شرکت های روسیه و چین اقدام 

به سرمایه گذاری در صنایع بالادستی نفت و گاز ایران کنند.
وزیر نفت روز گذشــته در حاشــیه مراســم افتتاح نمایشگاه 
ایران پلاســت اعلام کرد: میــزان درآمدهــای ارزی صنعت 
پتروشیمی ایران در 10ماه امسال 10میلیارد دلار بوده که ارز 

آن در سامانه نیما عرضه شده است.
اوجی همچنین درباره آخرین وضعیــت تامین خوراک مورد 
نیاز مجتمع های پتروشیمی، اعلام کرد: دولت سیزدهم برای 
تأمین پایدار خوراک پتروشیمی ها عزم جدی دارد، به دلیل نبود 
سرمایه گذاری و کمبود خوراک، بخش قابل توجهی از ظرفیت 
پتروشیمی های کشــور خالی مانده، تلاش می کنیم با توسعه 
میدان های جدید گازی، جمع آوری گازهای مشعل و احداث 
پتروپالایشــگاه ها دغدغه شــرکت های پتروشیمی را کاهش 
دهیم. او همچنین فاش کرد: به دلیل توقف سرمایه  گذاری در 
بخش های بالادستی نتوانســته ایم برنامه تولید یک میلیارد و 
250 میلیون مترمکعبی گاز را تحقق بخشیم و متأسفانه به این 

دلیل، در فصل سرما با کمبود خوراک روبه رو هستیم.

بازنگریواگذاریسهامپتروشیمیها
اوجی اعلام کــرد: واگذاری هــای صورت گرفتــه در صنعت 
پتروشــیمی با برنامه ریــزی دقیق در ســال های اخیر انجام 
نشده است؛ در دوره جدید ضمن غربالگری این طرح  ها تلاش 
می کنیم توسعه و پیگیری این طرح ها را به افراد کاردان بسپاریم 
تا تکلیف این طرح های نیمه تمام مشخص شود. به گفته اوجی، 
به زودی هلدینگ خلیج فارس قرارداد جمع آوری میدان های 
نفتی غرب کارون را امضا می کنــد؛ از این رو تا پایان این دولت 
تکلیف طرح های جمع آوری گازهای مشعل مشخص می شود. 
او با اشاره به برنامه های دولت سیزدهم برای صنعت پتروشیمی 
اعلام کــرد: تا پایان ســال 140۶ ظرفیــت تولید محصولات 

پتروشیمی به 140 میلیون تن در سال می رسد.

آخرینوضعیتقراردادهاینفتی
وزیر نفت با بیان اینکه بر این اســاس یکی از برنامه های ما در 
شرکت ملی نفت توسعه میدان های گازی و به ویژه میدان های 
مشــترک اســت، تأکید کرد: از ابتدای روی کارآمدن دولت 
ســیزدهم تاکنون 4.5 میلیارد دلار قرارداد توسعه میدان های 
نفت و گاز با شــرکت های داخلی و خارجی امضا شده، ضمن 
اینکه بیش از 10 تفاهمنامه هم امضا شده است. اوجی با بیان 
اینکه قراردادهای داخلی با شــرکت های توانمند داخلی که 
بعضی از آنها کنسرسیوم تشکیل داده اند، امضا شده است، تأکید 
کرد: جزئیات قراردادهای نفت و گاز را که با شرکت های خارجی 

امضا کرده ایم، به وقتش به مردم اعلام می کنیم.

منتظرمذاکراتویننمیمانیم
وزیر نفــت با بیــان اینکــه منتظر نتیجــه مذاکــرات وین 
نمی مانیم، افزود: اما قطعا اگر این مذاکرات به نتیجه برســد، 
شاهد گشــایش های بهتری خواهیم بود، زیرا در همین مدت 
بســیاری از شــرکت های بزرگ بین المللی دنیا بــه ما ایمیل 
زده اند و مذاکراتشــان را برای ســرمایه  گذاری در حوزه نفت 
و گاز شــروع کرده اند. او به احداث واحد 300 هزار بشــکه ای 
پتروپالایشگاهی که در لایحه بودجه آمده، اشاره کرد و با بیان 
اینکه پتروپالایشگاه ها علاوه بر تأمین سوخت و تضمین امنیت 
انرژی، خوراک صنعت پتروشیمی را تأمین می کنند، یادآور شد: 
12 قرارداد پتروپالایشگاهی منعقد شده که 8قرارداد مربوط به 
نفت خام و 4قرارداد هم بر پایه خوراک میعانات گازی است که 
یک میلیون و 4۶0 هزار بشکه ظرفیت فراوری دارد که به تأمین 
سوخت و تامین خوراک می پردازد. اوجی تأکید کرد: وزارت نفت 
بنا دارد یک واحد 300 هزار بشکه ای پتروپالایشگاهی را در قالب 
منابع لایحه بودجه 1401 احداث کند، در نتیجه انتظار داریم 

مجلس نیز این بخش لایحه را تصویب کند.

چهره روز

وعدهپتروشیمیها
معاونوزیرنفتدرامورپتروشــیمیدرمراسم
افتتاحایرانپلاستاعلامکرد:ظرفیتنصبشده
صنعتپتروشیمیتاپایانبرنامههفتمتوسعهبه
١۴٠میلیونتنودریکافق١٠سالهوتاپایانبرنامه
هشتمتوسعهبه٢٠٠میلیونتنمیرسد.مرتضی
شاهمیرزایی،ظرفیتتولیدمحصولاتپتروشیمی
را۹٠میلیونتندرسالاعلامکردوافزود:پیشبینی
میشوداینمقدارتاپایانسالآیندهبه١٠۴میلیون
تنخواهدرسید.شــاهمیرزاییگفت:درماههای
اخیرمذاکراتیباکشورهایبزرگدنیابرایفروش

محصولاتپتروشیمیایرانصورتگرفتهاست.

مکث

گازرسانی
ازبهمن57تا

بهمن١۴٠٠
توسعه صنعت و شبکه گاز در پس از انقلاب 57محور 
اصلی توسعه ایران بوده است به نحوی که هم اکنون 
70درصد از کل سبد انرژی و 75درصد سبد انرژی 
هیدروکربوری ایران به گاز اختصــاص دارد. ایران 
سومین تولیدکننده گاز طبیعی دنیا با 1030میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی در روز است. شاخص های زیر 
روند گازرســانی از بهمن1357 تا بهمن1400 را 

نشان می دهد.

کارنامه انقلاب

تعداد شهرهای 
گازرسانی شده

١357
١۴٠٠

9
1216

تعداد روستاهای 
گازرسانی شده

١357
١۴٠٠

3
34884

مجموع شبکه گازی 
کشور به کیلومتر

١357
١۴٠٠

2050
407577

درصد بهره مندی 
خانوارهای شهری

١357
١۴٠٠

1
98.4

درصد بهره مندی 
خانوارهای روستایی

١357
١۴٠٠

صفر
84.8

تعداد نیروگاه های 
گازرسانی شده

١357
١۴٠٠

18
87

چهارراه 
استانبول

دیروزقیمت هر دلارآمریکا با 30تومان 
کاهش به 26هزار و 770تومان رسید. 
قیمت هــر یــورو هــم 110تومــان نزول 
کــرد و بــه نــرخ 30هــزارو 575تومــان 

مبادله شد.

 26770
تومان

قیمــت هرســکه طــرح جدیــد دیــروز 
50هزار تومان رشد کرد و به 11میلیون 
و 850هــزار تومان رســید اما هرســکه 
طــرح قدیــم 50هــزار تومــان کاهــش 
یافت و به قیمــت 11میلیون و600هزار 

تومان مبادله شد.

 50000
تومان

قیمــت هرگــرم طــای 18عیــار دیــروز 
6هــزارو 464تومان افت کــرد و به یک 
میلیون و 180هزار و 802تومان رسید. 
هر مثقال طا هم 28هزار تومان ارزان 
شــد و بــه قیمــت 5میلیــون و 115هزار 

تومان خریدو فروش شد.

 6464
تومان

ارقام جدول به درصد است
نرخ مالیات و عوارض سبز برای وسایل نقلیه تولید داخل و وارداتی - درصد

وانت تك كابین، خودروي سواري و وانت دوكابینشرح
موتورسیكلتخودروهاي سنگینسواري با شماره گذاري عمومي

وارداتيتولید داخلوارداتيتولید داخلوارداتيتولید داخلوارداتيتولید داخلرتبه انرژي
A00000000
B00000000
C0.510.20.4000.250.5
D130.40.80.10.20.51.5
E250.81.60.20.412.5
F371.22.40.40.61.53.5
G591.530.60.82.55

ظرفیت تولید گاز

بهمن 1357

بهمن 1400

25میلیون مترمکعب
1میلیارد مترمکعب

ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی

بهمن 1357

بهمن 1400

3میلیون تن
90میلیون تن

هشداررئیسکل
رئیس کل بانک مرکزی در عین حال نسبت به احتمال صعود نرخ تورم 
هشدار داد و از اصلاح 3رابطه برای کنترل تورم خبر داد. او گفت: اصلاح 
رابطه دولت با بانــک مرکزی، اصلاح رابطه بانک هــا و بانک مرکزی و 
همچنین اصلاح و تقویت نسبت کفایت سرمایه بانک ها از اولویت های 
این بانک است. او از مجلس خواست تا بودجه سال آینده را بدون کسری و 
نیاز به استقراض از منابع بانک مرکزی تنظیم و تصویب کنند و تسهیلات 
تکلیفی بانک ها هم متناســب با منابع بانکی دیده شود تا باعث اضافه 

برداشت بانک ها از منابع بانک مرکزی نشود.

آرامشارزی
سکاندار بانک مرکزی می گوید: روند بازگشت ارز حاصل از صادرات هم 
نشان از بهبود دارد. وی تصریح کرد: بانک مرکزی به دنبال این است که 
بازار ارز از تعادل و آرامش خوبی برخوردار باشــد که فعالان اقتصادی 
بتوانند پیش بینی پذیری مناسبی را از وضعیت اقتصادی داشته باشند. 
او با اشــاره به وضع خوب صادرات محصولات نفتی و غیرنفتی توضیح 
می دهد: طبیعی است که بازار ارز ناشی از عرضه های ارزی، وضع متعادلی 
داشته باشد و نوسان زیادی را شــاهد نباشیم. رئیس کل بانک مرکزی 
تأکید می کند: عرضه ارز در بازار اســکناس و حواله وضع خوبی دارد. 
همچنین همکاری های بانکی با کشورهای همکار به خوبی در حال انجام 

است و از آن ظرفیت ها هم در نقل و انتقالات ارزی استفاده می کنیم. 

انتشارعمومیبستهنجات
خبر:در جلســه یکشنبه شب ســتاد هماهنگی اقتصادی 
به ریاست سیدابراهیم رئیسی، بســته جامع پیشنهادی وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در زمینه حل مشکلات صندوق های 
بازنشستگی ارائه و مقرر شد اصلاحات لازم با هدف تأمین منابع 

مالی و مدیریت مصارف در این صندوق ها صورت گیرد.
نقد:زنگ خطر بحران صندوق های بازنشســتگی از اوایل 
دهه90 نواخته شد و بارها کارشناسان ضمن هشدار نسبت به 
ابعاد گسترده این بحران، راهکارهای علمی و کارشناسی و البته 
ملزومات اجرای این راهکارها را ارائه داده اند. نخســتین تدبیر 
دولت سیزدهم در این زمینه، 2 پیشنهاد در لایحه بودجه1401 
براي افزایش سن بازنشســتگی و تغییر مبنای محاسبه حقوق 
مستمری بود که البته به دلایلی در مجلس رد شد. از همان زمان 
انتظار می رفت دولت لایحه ای مختص حل مشکل صندوق های 
بازنشستگی به مجلس ارسال کند و پیشنهادی ارائه شده در ستاد 
هماهنگی دولت می تواند شالوده همین لایحه باشد. از آنجا  که 
زمان براي نجات صندوق های بازنشستگی مانند ابر می گذرد، 
باید ارائه چنین پیشنهادي را به فال نیک گرفت، اما برای مؤثر 
بودن آن، لازم است هرگونه بســته پیشنهادی و پیوست های 
کارشناسی آن به صورت عمومی منتشر شود تا با نظر کارشناسان 
و نخبگان، مغایرت های قانونی و نقاط قوت و ضعف آن مشخص 

شده و راه برای تصویب سریع و اجرای دقیق آن فراهم آید.

تورمغذاییدرجهانرکوردزد
سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد موسوم 

تورم
به فائو از ثبت بالاترین قیمــت مواد غذایی در 
جهان خبر داد و اعلام کرد: شاخص هزینه های 
جهانی غذا در مــاه ژانویه 1.1درصد افزایــش یافت. دلیل این 
افزایش، رشد قیمت روغن های گیاهی و لبنیات اعلام شده که 
بالاترین رشد قیمت از سال2011 به شمار می رود. فائو می گوید: 
پیامدهای بحران انرژی، کاهش دسترســی صادرات و ســایر 
محدودیت های طرف عرضه، به ویژه کمبــود نیروی کار و آب و 

هوای نامساعد، قیمت ها را افزایش داده است.
فائو، پیش بینی خود را از تولید جهانی غلات در ســال2021 از 
برآورد قبلی 2.791 به 2.793میلیارد تن افزایش داده است. با 
وجود بهبود اقتصاد از بحران کرونا، قیمت های بالاتر موادغذایی به 
افزایش بیشتر تورم کمک کرده است. این نهاد بین المللی هشدار 
داده که هزینه های بالاتر در کشورهای متکی به واردات، جمعیت 

فقیرتر را در معرض خطر قرار می دهد.

رشد قیمت روغن های گیاهی

رشد قیمت لبنیات

4.2 درصد

رشد قیمت ذرت

3.8 درصد

رشد قیمت گندم

3.1-  درصد

رشد قیمت شکر

2.4 درصد3.1 درصد
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نقلقولخبر

اومیکرونباتمــامجزئیات،درحال
پیشرویاست.پسازهشداردرباره
افزایشمواردابتلا،حالاآمارفوتیها،
صعودقابلتوجهیپیداکردهاست.بهطوریکهپس
ازگذشت80روزازآخرینباریکهمرگهایکرونا،
104نفردریکشــبانهروزبود،روزگذشــتهوزارت
بهداشــتاعلامکردکهدریکروزاخیــر،104نفر
جانشــانرادرپیابتلابهاینبیماریازدستدادند.
اینیعنیهشــداریجدیدربارهســرعتگسترش
بیماریدرکشــور.همهاینهادرشــرایطیاستکه
محدودیتهایویژهایبرایکنترلشیوعاینبیماری
اعمالنشده؛اصنافهمچنانبدونمحدودیتفعالاند،
جادههابازاستوتجمعهابرقرار.دراینمیانموارد
ابتلادریکشبانهروزهمنزدیکبه40هزارنفرشده
اســت.بهگفتهوزیربهداشت،حالاکشــوردروسط
پیکششمقرارگرفتهاست؛پیکاومیکرون.دراین
وضعیت،بخشهایکروناییکهپــسازپایانپیک
قبلی،تعطیلشدهبود،باردیگردرحالراهاندازیاست.
روزگذشتهمعاوناجراییبیمارستانحضرترسول
اکرم)ص(اعلامکردکهروندبستریهابالارفتهوناچار
شدهاند،بخشهایکروناییبیمارستانرابازگشایی

کنند.بهگفتهاو80بیمارمبتلابهکرونادربیمارستان
بستریاندکهبیشترآنها،سالمندهستند.

متخصصانعفونیواپیدمیولوژیســتهاباردیگربر
تکمیلواکسیناسیونتأکیدمیکنند.بهگزارشفارس،
مسعودیونسیان،عضوکمیتهعلمیکشوریمقابلهبا
کرونایوزارتبهداشت،بااستنادبهآخرینبررسیها،
روزگذشتهاعلامکردافرادیکه3دوزواکسندریافت
کردهباشــند،تابیشاز80درصدازبستریشدندر
بخشهایمراقبتویژهبیمارستانهامصونمیمانند.
بهگفتهاو،درآخرینجلســهکمیته،ماجرایابتلای
کودکانوگروهسنیکمتراز18ســالمطرحشدو
کمیتهبرتقویتواکسیناســیونمادرانتأکیدکرده
است:»واکسیناســیونمادرانباردارمیتواندباعث
ایجادایمنیخوداینافرادوفرزندانشانتاچندماهبعد
ازتولدشودوهمینموضوعمنجرمیشودگرفتاری
کودکاندرســنینپایینتربراثراومیکرونبهمیزان

زیادیکاهشپیداکند.«
روزگذشتههمشهری،گزارشیازکمبودتختبستری
برایکودکانمبتلابهکرونادرمراکزدرمانی،منتشر
کردوحالادبیرکمیتهعلمیمقابلهباکرونایوزارت
بهداشتتأکیدمیکندکه:»قراراستتعدادتختهای

بیمارستانیدرمراکزیکهدارایبخشهایNICUو 
PICUهستندتوسطمعاونتدرمانوزارتبهداشت
افزایشیابد.«خطرگســتردگیشــیوعاومیکرون
درکشــور،نگرانکنندهاســت،پیشبینیمیشود
درهفتههایآیندهمواردابتــلاومرگومیر،افزایش
بیشتریپیداکند،ایندرحالیاستکهپیشازاین
تصورمیشداومیکرون،سویهایخفیفاستکهخطر
چندانیندارد،امابررســیهایعلمینشانمیدهد
کهاومیکروندرمقایسهباسویهاصلیکرونایاهمان
ووهان،بیشاز50جهشداشــتهکهدرمقایســهبا
سویههایقبلی،میزانقابلتوجهیاست.همچنین
مشخصشدهکهاومیکرونزیرســویههاییداردکه
دربخشهاییازاروپاوآســیادرحالافزایشموارد

ابتلاست.
زهرهفرهمند،دانشآموختهگروهویروسشناســی
دانشکدهپزشکیدانشگاهتربیتمدرسبههمشهری
میگویــد:»ازرویتغییــراتژنتیکــیکهویروس
داشته،پیشبینیمیشــودکهاینجهشهاممکن
اســتبرویژگیهایویروسمانندقدرتســرایت،
فرارایمنی،فرارتشــخیصییادرمانیتأثیربگذارند.
شواهداولیهنشانمیدهدخطرابتلابهعفونتمجدد

اومیکرون شعله ور شد
پساز80روز،تعدادفوتیهایکرونا3رقمیشدودرشبانهروزگذشته104نفرجانباختند

دوران دانشجویی جزء سابقه 
بازنشستگی می شود

برخورداریدانشجویانازبیمه،موضوعیاستکهدردستور
کاروزارتعلوموسازمانتأمیناجتماعیقرارگرفتهتاازاین
پسدانشجویاننیزمانندسایراقشارجامعهازخدماتبیمهای
برخوردارباشند.اینخواستهباتکیهبرتفاهمنامهنوشتهشده
میانمسئولانمربوطهرقمخوردوبراساساینتفاهمنامهقرار

استکهطرحبیمهدانشجویانتوسعهپیداکند.
براســاساطلاعاتموجود،3نوعنرخحقبیمــهبرایبیمه
دانشجوییتعریفشدهکهدانشــجویانمتقاضیمیتوانند
یکیازآنهاراانتخابکنندودولتنیز2درصدازحقبیمهرا
برعهدهداردتادوراندانشجوییبهعنوانسابقهبازنشستگی
حسابشود.سیدمیرهاشمموسوی،مدیرعاملسازمانتأمین
اجتماعیدرجریانامضایاینتفاهمنامهتأکیدکردکهارائه
خدماتغیرحضورییکیازنکاتموردتوجهدرپیشبرداین
خواستهاست.موســویپیشازایننیزبهبیانجزئیاتبیمه
دانشــجوییپرداختهبود.اودرروزدانشجوگفتهبودکهبرای
ثبتنامبیمهدانشــجوییکهدرردیفبیمهصاحبانحِرفو

مشاغلآزاداست؛ارائهکارتمعتبردانشجویینیازاست.
بهگزارشسایتخبریسازمانتأمیناجتماعی،دانشجویاندر
حینتحصیل،بایددرخواستبیمهدانشجوییراارائهکنندکه
بلافاصلهبعدازثبتناموآغازبیمهپردازی،سوابقبیمهایبرای
آنهاایجادمیشودوازخدماتاینسازمانبرخوردارمیشوند.

مهدیشــکوری،مدیرکلاموربیمهشــدگانسازمانتأمین
اجتماعیدرتوضیحرونداجرایبیمهدانشجویانگفت:»نرخ
پرداختحقبیمه14درصدکهشاملخدماتبازنشستگیو
فوتبعدازبازنشستگیاســتوبرایافرادمجردوفاقدتحت
تکفلتوصیهمیشــود.نرخپرداختحقبیمه16درصدکه
شاملخدماتبازنشســتگیوفوتقبلوبعدازبازنشستگی
استونهایتاًکاملتریننرخپرداختحقبیمهکه20درصد
بودهوخدماتمربوطبهبازنشستگی،فوتوازکارافتادگیرا

دربرمیگیرد.«
هاشمداداشپور،رئیسسازماناموردانشجویاننیزبابیاناین
نکتهکه»براساسطرحجدیدبیمهدانشجویی،4سالبیمه
دانشجوییجزوســوابقبازنشستگیآنهامحسوبمیشود.«
ازتســهیلاتجدیدبیمهایویژهدانشــجویانسراسرکشور

استقبالکرد.
اوتوضیحداد:باقرارگرفتندانشــجویاندراینطرح،امنیت
شغلیبرایآنهاایجادمیشودواگردانشجوییدرمدت4سال
تحصیلخودبیمهباشدوبعدازفارغالتحصیلیبرایویفرصت
شغلیایجادشود،این4سالجزوسوابقبیمهبازنشستگیوی

محسوبخواهدشدومیتواندازآناستفادهکند.

عددخبر

خانــه ســامت و ۲۲خانــه نــدای مهــر 
در سراســر کشــور بــرای ارائــه خدمات 
حمایتــی بــه دختــران فــرار فعالیــت 
می کنند. محمــود علیگو، سرپرســت 
دفتــر امــور آســیب دیدگان اجتماعــی 
ســازمان بهزیســتی کشــور می گوید: 
یکی از شرایط حضور دختران در خانه 
ســامت ایــن اســت کــه در وضعیــت 
مخاطره آمیز قرار داشته باشند. )ایرنا(
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میلیــون تومــان بــرای احــداث و تکمیــل 
مسکن مددجویان از طریق صندوق امداد 
ولایــت پرداخت خواهــد شــد. در بخش 
باعوض در روستاها میزان آن براساس 
ظرفیت مشارکت های مردمی استان ها 
تا 50میلیون تومان افزایش پیدا می کند. 
سرانه تعهد استان در قالب مشارکت های 
مردمی نیز تا 70میلیون تومان مازاد بر آن 

افزایش می یابد. )تسنیم(
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سلامت

بااومیکروندرمقایســهباســویههایقبلیبیشتر
است،اماتاکنونافزایششــدتبیماریدرارتباطبا
اومیکرونگزارشنشدهاست.«اودربارهجزئیاتزیر
ســویهجدیداومیکرونتوضیحمیدهدومیگوید:»
درحالیکههنوززیرســویهاصلیاومیکرونباعنوان 
BA.1 هماکنونتقریباتمــامعفونتهایکرونارادر
دنیابهخــوداختصاصداده،بااینحــالدربرخیاز
قسمتهایاروپاوآسیاســویهنزدیکیازآندرحال

افزایشوکنارزدناومیکروناصلیاست.
اینزیرســویهBA.2 نامداردوممکناستمسریتر
ازنوعاولیهاومیکرونباشــد.اینزیرسویهدربیشاز
40کشورشناساییشدهاســت.«اینویروسشناس
دربارهاینکهمیگوینداومیکرونرانمیتوانازطریق
تستپیسیآرتشخیصداد،هممیگوید:»باتوجه
بهجهشهایموجــودکههماکنــوندریکیاززیر
سویههایاومیکرونشناســاییشدهواینجهشها
درژنهایهدفPCRقرارگرفتهشدهاند،برخیاز
کیتهایPCRموجودممکناستحساسیتلازم
رابرایتشخیصاومیکروننداشتهباشند.بااینحال
آزمایشPCRباکیتهایموردتأییدسازمانبهداشت
جهانیوســازمانغذاودارویآمریکاهمچنانروش
توصیهشدهبرایتشخیصاســت.ایننوعازویروس
همماننــدواریانتهایقبلیبــاکیتهایعادیکه
بدونتشــخیصواریانتتنهاوجــودعفونتکرونا
ویروســیراردیابیمیکنند،قابلتشــخیصاست.
PCRدرســویهاومیکرونباوجودعلائمابتلا،تست

منفیاست.«
بهگفتهاو،درنوعاومیکرونBA.1یکیاز3ژنهدف
آزمایشتشــخیصیPCR،درویروسوجودندارد،
بنابراینردیابیآنآسانتراست.زیرسویهBA.2 این
خصوصیترانداردوبهدلیلقدرتفرارازتشخیص،آن
رااومیکرونمخفینامگذاریکردهاندوفعلاباتعیین
توالینمونههایارسالشــدهبهپایگاههایاطلاعاتی
ژنومیشناســاییمیشود.ممکناســتاومیکرون
مخفیباتستهایاستانداردPCRفعلیتشخیص
دادهنشــود،بااینحال،آزمایــشPCRهنوزروش
توصیهشــدهایبرایاینزیرسویهاســت.ایننوعاز
ویروسهممانندواریانتهایقبلیباکیتهایخانگی
قابلتشــخیصاســت.البتهنوعواریانترامشخص
نمیکندبلکهتنهاوجودعفونتکروناراردیابیمیکند.
علائمابتلابهسویهمخفیاومیکرونتقریبامشابهبانوع
اصلیآناستوبیشترهمراهباتب،خستگی،سرفه،

گلودرد،تهوعوآبریزشبینیاست.
بهگفتهاینویروسشــناس،باوجوداحتمالعفونت
مجدد،انواعواکسنهایموجودبهویژهدوزبوسترهنوز
میتوانددرجلوگیریازبستریشدنومرگبهشدت
مؤثرباشد.سویهاومیکروننسبتبهسویهدلتاعلایم
ملایمتروضعیفتریراازخودنشاندادهاست.امابه
هرحالبهخودیخودسویهملایمیبهشمارنمیرود.

محمدعلی زلفی گل
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 

اصطاح »دانشجوی ستاره دار« در  
شأن جامعه علمی نیست. ما هیچ 
موقع نباید در مواجهــه با فرزندان، 
آینده ســازان و آینــده داران مــان، 
از ایــن نــوع اصطاحــات اســتفاده 

کنیم. )ایلنا(

سرهنگ جلیل موقوفه ای 
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 

بیش از ۱0ســال اســت که اعام شده 
شــهر تهــران بــه حداقــل ۴0کانتــری 
جدید نیاز دارد، اما متأسفانه هنوز به 
نتیجه ای نرســیده ایم و هیچ سازمانی 
پای کار نیامده است. در این خصوص 
سازمان های دیگری نیز مسئولیت ها 
و وظایفــی را برعهــده دارنــد کــه بایــد 

انجام دهند. )ایسنا(
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درخواست عمومی برای مجازات شدید قاتل

روایت مادر قاتل از 
جنایت هولناک اهواز

یادداشت

خبر

جنایت اهواز اتفاق نمی افتاد اگر...
قتل زن جوان به دست شوهرش در اهواز بار دیگر زنگ خطر 
درخصوص سلامت روان جامعه از یک سو و وجود خلأهای 
قانونی از سوی دیگر را به صدا درآورد. سؤال اساسی این است 
که چرا زوجی با وجود اختلافات شدیدی که با یکدیگر دارند 
نمی توانند به زندگی مشترک شــان به شکل مسالمت آمیز 
پایان دهند و کار به چنین فجایعی کشیده می شود؟ این زوج 
دخترعمو و پسرعمو بودند و همین ازدواج فامیلی می تواند 
نخســتین اشــتباه در زندگی آنها باشــد. همچنین زن در 
شرایطی ازدواج کرده که ممکن است ازدواج او اجباری باشد.

در ادامه، زن زندگی اش را رها کرده و حاضر شــده با وجود 
خطرات زیاد، به کشور دیگری برود. پاسخ ساده درباره اینکه 
چرا او دســت به چنین کاری زده این است که از زندگی اش 
راضی نبوده و آن را رها کرده اســت. در چنین شرایطی که 
زن زندگی را رها کرده و گریخته مرد می توانست با دریافت 
مشاوره ساده حقوقی، همسرش را طلاق دهد. چرا که طلاق 
دادن از اختیارات مرد اســت و او به سادگی می توانست این 

کار را انجام دهد.
اما پرســش دیگر اینکه چرا زن راه طلاق را انتخاب نکرده و 
فرار را به طلاق ترجیح داده بود؟ در پاسخ به این پرسش باید 
گفت که شاید چون زن براســاس شناختی که از شوهرش و 
شرایط خانوادگی و رسم و رسومات داشته اطمینان داشته 
که شوهرش او را طلاق نخواهد داد و راهی جز ادامه زندگی 

مشترک با او تحت هر شرایطی ندارد.
متأســفانه گاهی در جامعه مــا زمینه این کــه وقتی زوج 
نمی توانند با یکدیگر زندگی کنند، بتوانند به سادگی از هم 
جدا شوند، وجود ندارد، چرا که مثلا در همین مورد اگر این 
امکان وجود داشت کار به چنین فاجعه ای کشیده نمی شد. 
براساس شــرایطی که وجود دارد وقتی زن و شوهری قصد 
دارند از یکدیگر جدا شوند باید چند جلسه مشاوره بروند، اما 

همین امکان هنگام ازدواج آنها وجود ندارد.
صرف نظر از آنچه برای این زوج اتفاق افتاده، انتشار تصاویر 
این حادثه نیز جامعه را جریحه دار و متأثر کرده است. هرچند 
از رسانه های غیررسمی و شبکه های اجتماعی توقعی وجود 
ندارد، اما انتظار می رود رسانه های رســمی کشور از انتشار 
خبرهــا و تصاویری که ســلامت روانی جامعــه را به خطر 

می اندازد، اجتناب کنند.

مصدومیت پسر نوجوان در انفجار مین
انفجار مین بــه جا مانــده از دوران جنگ تحمیلــی در جاده 

قصرشیرین به خسروی موجب مصدومیت پسر نوجوانی شد.
به گزارش همشهری، این حادثه عصر روز یکشنبه اتفاق افتاد و 
در جریان آن پسری ۱۱ ساله اهل قصرشیرین پس از انفجار مین 

از چند ناحیه مصدوم شد.
مرادعلی تاتار، فرماندار قصرشیرین در این باره گفت: پس از اعلام 
مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ مبنی بر انفجار مین در کیلومتر ۱۲ 
جاده خسروی، بلافاصله مأموران انتظامی به محل حادثه اعزام 
شدند. پس از حضور مأموران مشخص شــد نوجوان ۱۱ ساله 
از عشایر کوچ نشین اســت که هنگام چرای گوسفندان با مین 

برخورد و از ناحیه دست، پا و صورت مجروح شده است.
فرماندار قصر شــیرین از انتقال نوجوان مجروح به بیمارستان 
حضرت ابوالفضل)ع( شهرستان قصرشیرین برای مداوا خبر داد.

در جست و جوی قاتل نامرئی
تحقیقات برای کشف اســرار قتل دختر جوان از سوی تیم 

جنایی پایتخت آغاز شده است.
به گزارش همشهری، شامگاه یکشنبه هفدهم بهمن امسال 
به قاضی محمدرضا صاحب جمعــی بازپرس جنایی تهران 
خبر رسید که دختری جوان در خانه اش به قتل رسیده است.

دقایقی از این تماس می گذشت که تیم جنایی در صحنه جرم 
که یکی از مناطق تهران بود حاضر شد. مقتول دختری بود 
34ساله که با ضربات متعدد چاقو به قتل رسیده و روی گردن 
او آثار سوختگی با اسید نیز مشــهود بود. بررسی ها حکایت 
از این داشــت که دختر جوان به تنهایی در آپارتمان زندگی 
می کرد و به تازگی با پســری نامزد کرده بود. نامزد وی که 
با جسد مواجه شــده و پلیس را خبر کرده بود در تحقیقات 
گفت:با بهاره در دانشگاه آشنا شــدم و حدود 5سال قبل به 
خواستگاری اش رفتم و با هم نامزد کردیم. او به تنهایی زندگی 
می کرد و چنــد روز قبل یعنی روز پنجشــنبه با من تماس 
گرفت و گفت شــخصی زنگ خانه اش را زده اما کسی پشت 
در نیست. بارها از پشت چشمی بیرون را دیده اما هیچ کس 
پشت در نیست. حتی موضوع را به مدیر ساختمان هم گفته 
بود و با هم به جســت و جو در تمام ساختمان پرداخته بودند 
اما مورد مشــکوکی ندیده بودند. وقتی این موضوع را به من 
گفت تأکید کردم که در حفاظ را هم قفل کند و بعد بخوابد. 
وی ادامه داد: صبح روز جمعه به من زنگ زد و از من خواست 
تا کلید در حفاظ )درآکاردئونی( را برایش ببرم. ظاهرا کلید 
قفل حفاظ در دسته کلید های من بود و او از شب قبل که در 
را قفل کرده بود داخل خانه محبوس شده بود.وی ادامه داد: 
صبح جمعه کلید را برای او بردم و بعد به خانه برگشتم تا اینکه 
یکشنبه شب مادرش با من تماس گرفت و درحالی که نگران 
بود می گفت هرچه به بهار زنگ می زند موبایلش خاموش است. 
فکر می کرد بهار پیش من اســت اما وقتی شنید من هم از او 
بی خبرم نگرانی اش بیشتر شد. گفتم فورا به خانه اش می روم 
تا ببینم چه اتفاقی افتاده است. وی گفت: با کلیدی که داشتم 

وارد خانه بهار شدم و با دیدن پیکر بی جان او شوکه شدم.
هم اکنون گروهی از مأموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران 
تحقیقات خود را در این پرونده برای کشف اسرار قتل دختر 

جوان آغاز کرده اند.

گزارش

جنایی

کارمزدهای صفحات الکترونیک پرداخت خلافی منطقی نیست
 صفحات الکترونیک برای پرداخت عوارض و خلافی خودرو، 

کارمزدهای گزافی دریافت می کنند و این عادلانه نیست.
خامسی از دزفول

ضدعفونی کردن اماکن عمومی فراموش شده است
برای پیشــگیری و مصون ماندن از اومیکــرون ضدعفونی 
کردن اماکن عمومی از اهم ضروریات اســت. ولی متأسفانه 
نظافت روتین معابر و اماکن هم رعایت نمی شود چه رسد به 

ضدعفونی کردن.
دولتخواه از تهران 

مؤسسات قرض الحسنه بررسی و حسابرسی شوند
از مسئولان و دستگاه های ذیربط سؤال می کنم که آیا وقت 
آن نرسیده است که به حساب های قرض الحسنه ها در سطح 
شهرها که اغلب به نام ائمه و امامان معصوم علیهم السلام هم 
نامگذاری شــده اند و بعضاً اختلاس های کوچک و بزرگ و 

کلانی هم داشته اند رسیدگی کنید.
بلیغیان از اصفهان

اتوبوس های بزرگراه لاله تأخیر دارند
اتوبوس هایی کــه در بزرگراه لاله تردد می کنند از ســاعت 
4عصر به بعد هر نیم ساعت یک بار مسافران را سوار و پیاده 
می کنند و با توجه به اوج زمــان رفت وآمد هنگام عصر، این 
موضوع موجب شــلوغی و کلافگی همه شــده است. لطفا 
نظارت بیشــتر و دقیق تری بر تردد ایــن اتوبوس ها صورت 

گیرد.
کلهر از تهران

بانک ها پنجشنبه ها بیشتر مدارا کنند
روزهای پنجشنبه که ســاعت کاری بانک ها کمتر است و 
شــعب خلوت تر برخی کارمندان قبل از اتمام ساعت کاری 

هم مشتریان را رد می کنند که منصفانه نیست.
عبادی از تبریز

خط اتوبوسرانی تجریش – میدان هروی ایجاد شود
ضروری است خط اتوبوســرانی بین مسیر میدان تجریش 
به میدان هروی یا خیابان گلزار دایر شــود تا در این شرایط 

اقتصادی مردم بتوانند از آن استفاده کنند.
پیرمهدی از تهران

قیمت بستنی طی چند ماه  دو برابر شد
قیمت یک بستنی کوچک لیوانی که مدام هم تبلیغ می  شود 
طی چند ماه به دوبرابر رسیده اســت و ما واقعا نمی دانیم به 
فرزندان خردسال خود چه تنقلات و خوراکی بدهیم. پیش از 
این از قیمت پفک و چیپس و کیک نوشته بودم که دیگر قادر 
به خریدشان نیستیم و تنها دلخوشی ما همین بستنی های 

کوچک بود.
نیره از بیرجند

خروجی خیابان رحیمی افسریه به بزرگراه بسیج نیاز به 
تعریض دارد

خروجی خیابان رحیمی افســریه به بزرگراه بسیج باریک 
است و همین موضوع موجب ترافیک شدید، آلودگی هوا و 
آلودگی صوتی می شود. از مسئولان درخواست داریم نسبت 

به تعریض این خیابان اقدام کنند.
روحانی از تهران

معلمان در زمان حضور دانش آموزان درس نمی دهند
فرزندم هفته ای 3 روز در کلاس های ۱۰نفره شرکت می کند 
ولی در آن زمان به رغم حضور دانش آموزان معلم درسی ارائه 
نمی دهد و عنوان می کند مبحث درس در نرم افزار شاد هست 

و این موضوع وظیفه والدین را بسیار سنگین کرده است.
سمایی از تهران 

عوارض سنگین ساخت وساز نباید شامل مردم عادی شود
عوارض سنگین ساخت وســاز را از انبوه سازان و میلیاردرها 
بگیرند نه روستایی یا شهرنشــینی که می خواهد خانه اش 
را نوســازی کند یا مثلا به دلیل ازدواج فرزندش فضا اضافه 
کند. واقعا اینها عادلانه نیست و برای مردم زحمت و مشقت 

ایجاد می کند.
ندری از گرگان

چرا برخی مسئولان جهت رفع مسائلی که می دانند اقدام نمی کنند
اغلب مســئولان می گویند که اختصاص ارز 4۲۰۰تومانی 
برباد دادن سرمایه های کشور اســت، مرتب تکرار می کنند 
که اختصاص بنزین بــه قیمت کمتــر از آب غیرعادلانه و 
غیرعاقلانه است، می گویند که تولید خودروهای برقی اولویت 
خودروسازان دنیاست و ده ها مورد دیگر و تعجب این است که 

چرا مسائلی که نسبت به آنها آگاهند حل نمی شود؟
محسن ترابی از تهران 

با منتفی شدن افزایش یارانه ها کنترل قیمت ها ضروری تر است
با منتفی شدن افزایش یارانه ها، بســیار ضروری است نرخ 
کالاهای اساسی با نظارت بیشتری کنترل شود تا قیمت ها 
کاهش یابد و حتی به قبل از گرانی ها بازگردد تا به این ترتیب 
به طبقه محروم و ضعیف و حتی متوسط جامعه کمک شود.
محمود از اصفهان

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

پیامک

ایمیل

شوک ناشی از قتل زن ۱7ساله در 
اهواز به دســت شــوهرش و انتشار 
تصاویر دلخراش آن در شبکه های 
اجتماعی جامعه را فرا گرفته است. حالا چند روز پس 
از این جنایت مادر قاتل ناگفته هایی از زندگی پســر 
و عروسش را برای نخستین مرتبه بازگو می کند. او 
مدعی است که پسرش به خاطر حرف مردم دست به 

جنایت زده است.
به گزارش همشهری، این روزها همه درباره جنایتی 
که چند روز قبل در اهواز اتفاق افتاده صحبت می کنند 
و این حادثه افکار عمومی را به شدت متاثر کرده است. 
حادثه ای که روز شنبه ۱6بهمن ماه اتفاق افتاد و در 
جریان آن مرد جوانی به نام سجاد همسر ۱7ساله اش 
به نام مونا که همه او را با نام غزل می شناختند به قتل 
رساند. وقوع این قتل تنها بخش تکان دهنده جنایت 
نبود؛ چراکه در ادامه فیلمی از نمایش ســر مقتول 
توسط قاتل در شــبکه های اجتماعی منتشر شد و 
همین فیلــم افکار عمومی را به شــدت جریحه دار و 
برخورد با قاتل را به یک مطالبه عمومی تبدیل کرد. 
هرچند پلیس اعلام کرد که چند ساعت پس از وقوع 
جنایت، قاتل و برادرش به عنوان همدست او دستگیر 
شده اند اما در ادامه و به دنبال انتشار زمزمه هایی مبنی 
بر اینکه خانواده مقتول از قاتل شکایتی ندارند، مجازات 
شــدید عامل جنایت تبدیل به یک خواسته عمومی 
شد. تا جایی که خیلی از مردم و کاربران در شبکه های 
اجتماعی از دســتگاه قضایی خواهان مجازات افساد 

 فی الارض )اعدام( برای متهم شدند.
حالا با گذشــت چند روز از این حادثه مادر سجاد در 
گفت وگویی با فارس  زندگی پسر و عروسش و انگیزه 
سجاد از قتل همسرش را بازگو کرد. او می گوید: غزل 
حدود 4 ماه قبل از خانه خارج شد. مثل همیشه که 
به خانواده پدرش یا دوســتانش ســر می زد. اما آن 
روز به خانه برنگشــت. نگران که شدیم سراغش را از 
خانواده اش گرفتیم. آنجا هم نرفته بود. به دوســتان، 
آشنایان و هر کسی که احتمال می دادیم ممکن است 
غزل آنجا رفته باشــد، گفتیم اما خبری از او نبود؛ تا 
اینکه بعد از یک هفته به دوستان خودش اطلاع داد 
که در ترکیه است. تمام اطلاعاتی که از غزل دریافت 
می کردیم از طریق دوستانش بود و هر بار که خبری 
می رسید پسرم می مرد و زنده می شد. خیلی تلاش 

کردیم کســی متوجه این قضیه نشــود اما هر چه از 
نبودن غزل می گذشــت اطرافیان بیشــتر کنجکاو 
می شدند که عروس خانواده کجاست و چرا از او خبری 
نیست. مادر قاتل مدعی است که ازدواج پسر او و غزل 
اجباری نبــود. »ما هم برایش کم نگذاشــتیم. برای 
۲پسرم یک شب عروسی گرفتیم. خانه ما بزرگ است، 
بالای خانه ۲واحد ساختیم. یکی برای سجاد و دومی 
برای آن یکی پسرم.« این زن که باور ندارد عروسش 
به دست پسرش به قتل رســیده در ادامه سراغ اصل 
مطلب می رود. انگیزه ای که باعث شد سجاد تصمیم 
به قتل غزل بگیرد: »طبق صحبت هایی که غزل برای 
دوستانش کرده، او با شخصی از طریق اینستاگرام آشنا 
شد که این شخص اهل سوریه است. این مرد به غزل 
ابراز علاقه زیادی می کند و او را وابسته خود می کند 
تا آنجایی که غزل بابت این مــرد زندگی خودش را 
رها کرد. دوســتانش ما را در جریــان تمام جزئیات 
می گذاشتند. پسرم هر روز بیشتر از دیروز کنترل خود 
را از دســت می داد و نمی توانست بر اعصابش مسلط 
باشد. مخصوصاً که بازاری بود و اطرافیان چپ و راست 
غیرت و مردانگی اش را تحریک می کردند. در محله و 
خیابان مستقیم و غیرمستقیم به ما طعنه می زدند و 
بابت این مسئله بحث و دعوا کرده بودیم. همسایه ها 
کاملًا از شرایطی که اتفاق افتاده اطلاع داشتند اما به 
جای دلداری احساسات پسرم را تحریک می کردند.« 
غزل نزدیک به 4ماه در ترکیه زندگی می کرد.ظاهرا 
مرد سوری وی را فریب داده و همه طلاها و پول هایش 
را از او دزدیده بود.  سرانجام پدرش دنبالش رفت تا او 
را برگرداند. مادر سجاد )قاتل( می گوید: خود غزل هم 
ظاهراً پشیمان شده بود و این اواخر خودش به پدرش 
گفت که بیایید من را به ایران بیاورید که بعد از آن پدر 
غزل و شوهرم تا ترکیه دنبالش رفتند و روز جمعه ظهر 
او را به اهواز برگرداندند. او درباره شرایط سجاد بعد از 
بازگشت همسرش به اهواز می گوید: پسرم تهدید کرده 
بود غزل را می کشــد. برای همین پدر غزل و شوهرم 
درصدد مخفی کردن غزل بودند چرا که از تهدیدهای 
سجاد می ترســیدند. وقتی غزل را تحویل شوهرش 
ندادند عصبانیت و تهدید سجاد بیشتر شد. برای همین 
روز شنبه به اتفاق برادرش به سراغ همسرش رفت و 
این اتفاق افتــاد.  این زن در ادامه دربــاره اینکه چرا 
پسرش بخشی از جسد را در کوچه و خیابان گردانده 
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»سلام شبنم، کجایی؟«  کاربر پلیس ۱۱۰بوشهر وقتی 
این جمله را از پشــت گوشی تلفن شــنید، فهمید که 
تماس گیرنده مزاحم نیست و احتمالا زنی است که در 
خطر است. همین هوشیاری او باعث شد که زن جوان از خطر مرگ که او 

را تهدید می کرد نجات پیدا کند.
به گزارش همشهری، چند شب پیش وقتی تلفن پلیس ۱۱۰بوشهر به 
صدا درآمد و یکی از کاربران پلیس گوشــی را برداشت صدای گرفته و 
آرام زنی را شنید که می گفت:» سلام شبنم. کجایی؟«  صدای زن جوان 
می لرزید و به نظر نمی رسید که ماجرا مزاحمت تلفنی باشد. کاربر پلیس 
از تماس گیرنده پرســید که آیا خطری او را تهدید می کند؟ و زن جوان 
همچنان به حرف زدن ادامه داد. او وانمود می کرد که با یکی از دوستانش 
به نام شبنم تماس گرفته و از وی می خواست که برای دیدنش به خانه او 
برود. کاربر پلیس با توجه به حرف های زن جوان و صداهایی که از پشت 
تلفن به گوش می رسید، مطمئن شده بود که خطری جان تماس گیرنده 
را تهدید می کند و او با این تماس در تلاش است که پلیس را در جریان 
حادثه قرار دهد. به همین دلیل از زن جوان خواست که آرام باشد و به او 

قول داد که خیلی زود مأموران به کمکش خواهند رفت.
تماس زن جوان چند دقیقه ادامه داشت و در این مدت کاربر پلیس تلاش 
کرد با پرسیدن سؤالاتی، به نام و نشانی محل زندگی زن جوان دست پیدا 
کند. همزمان ماجرا به واحد عملیات پلیس نیز گزارش و بررسی های فنی 
برای به دست آوردن سرنخی از تماس گیرنده و نشانی او آغاز شد.  کاربر 
پلیس با هوشیاری و پرسیدن سؤالات مختلف در نهایت توانست نام تماس 

گیرنده و نشانی محل حادثه را به  دست آورد. تماس از خانه ای در یکی از 
کوچه های بن بست بوشهر برقرار شده بود. از آنجا که احتمال داشت حضور 
پلیس در مقا بل این خانه، جان زن جوان را به خطر بیندازد، کاربر پلیس 
۱۱۰که همچنان به حرف زدن با این زن ادامه می داد، گفت وگویشان را 
به گونه ای پیش برد که قرار شد وقتی شبنم به مقابل خانه این زن رسید، او 
در را به رویش باز کند. به این ترتیب تیمی از مأموران کلانتری ۱۱ باغ زهرا 
راهی محل حادثه شدند و وقتی در خانه باز شد، وارد آنجا شده و مردی را 
که چاقو در دست داشت بازداشت کردند. بررسی ها نشان می داد که ماجرا 
یک درگیری خانوادگی است و مردی که در حالت عادی نبود، درحالی که 
چاقویی در دست داشت زن جوان را تهدید به قتل کرده بود که با حضور 

مأموران در محل، این زن از خطر مرگ نجات یافت. 

سفارش پیتزا
تماس های زیرکانه با ۱۱۰و هوشیاری کاربران پلیس پیش از این نیز جان 
افراد دیگری را از خطر مرگ نجات داده بود. شــهریور امسال نیز زنی با 
پلیس ۱۱۰قم تماس گرفت و وقتی کاربر پلیس گوشی را برداشت، گفت 
که قصد دارد پیتزا سفارش دهد. کاربر پلیس که حدس زده بود خطری 
این زن را تهدید می کند از او خواست که با جواب های بله و خیر به سؤالات 
او پاسخ دهد. وی پس از پرسیدن چند سؤال مطمئن شد که خطری جان 
زن تماس گیرنده را تهدید می کند و با به دست آوردن اطلاعات کامل، 
موضوع را به مأموران گشت کلانتری ۱۹ قم اعلام کرد و مأموران راهی 
محل حادثه شدند. آنها پس از حضور در خانه این زن متوجه شدند که 

عامل مزاحمت برای او همسر سابقش بوده که وارد منزل وی شده و او را 
تهدید می کرده که خوشبختانه بموقع دستگیر شد.

چلوکباب 
پیش از این حادثه نیز در دی ماه ســال گذشــته زن جوانی در شــیراز 
وقتی در درگیری با شــوهرش، جانش به خطر افتاد در تماس با پلیس 
۱۱۰درخواست چلوکباب و نوشــابه کرد. کاربر مرکز پلیس جواب داد 
شما با پلیس ۱۱۰تماس گرفته اید، اما در ادامه متوجه شد که زن جوان 
به دلیل مشکل احتمالی که دارد سعی می کند به صورت رمزی مشکلش 
را بیان کند. زن جوان ادامه داد: از دیشــت تا حالا غذا نخورده ام و بسیار 
گرسنه ام. اپراتور پلیس که متوجه موقعیت اضطراری زن شده بود پرسید 
شما قادر به صحبت کردن نیستید و کسی کنارتان است؟ زن جواب داد: 
بله. به همین دلیل اپراتور پلیس نشانی خانه او را پرسید و گفت: چند نفر 
در آنجا هستند و آیا کسی مسلح است که زن با بله و خیر جواب داد و به 
این ترتیب گروهی از مأموران راهی محل حادثه شدند و در آنجا معلوم شد 
که زن و شوهر جوان اختلافات شدیدی با یکدیگر دارند و جان زن جوان 

در خطر است که مأموران با حضور بموقع توانستند به او کمک کنند.
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مردي کــه از ۱5ســال پیش 
به جرم قتل در زنــدان بود، با 
بخشش اولیاي دم و پا درمیاني 
فرزند یکي از مراجــع تقلید از مجازات قصاص 
رهایي یافت و با پرداخت دیه پس از سال  ها از 

زندان آزاد شد. 
به گزارش همشــهری، ماجرای ایــن پرونده 
جنایی به نهم آبان ماه سال 85 برمی گردد. آن 
روز با پیدا شدن جسد مردی جوان در خودروی 
نیسان آبی در منطقه حســن آباد اسلامشهر، 
تحقیقات برای کشف اســرار جنایت آغاز شد. 
با شناســایی هویت مقتول معلوم شد که وی 
آخرین بار با یکی از دوســتانش به نام شهروز 
در تماس بوده اســت. این مرد دستگیر شد اما 
ادعا کرد که روز حادثــه در محل کارش بوده و 
حتی کارگرش نیز شاهد ماجراست. وی گفت: 
مدتی قبل مقتول به ســراغم آمد و گفت قصد 
ســرمایه گذاری در زمینه خرید ملک را دارد. 
من هم فردی را به او معرفی کردم تا مقتول از او 
زمینی بخرد. اما همین کار دست من داد. مقتول 

به فروشنده پول داد اما او کلاهبردار از آب در آمد 
و غیبش زد. من نقشی در این ماجرا نداشتم اما 
مقتول مدام به سراغ من می آمد و گله مند بود. 
روز حادثه هم تلفنی با مقتول صحبت کردم اما 
دیگر خبری از او نداشتم و به محل کارم رفتم 
و تمام روز همراه کارگرم بودم. شــهروز تصور 
مي کرد کارگرش حرف هاي او را تایید مي  کند 
اما تصورش اشتباه بود. وقتی کارآگاهان به سراغ 
کارگرجوان رفتند او حقیقت را بیان کرد و گفت 
روز حادثه شهروز خیلی دیر به محل کارش رفته 
است. وی ادامه داد: صاحب کارم وقتی رسید یک 
چک به من داد و گفت حقوقت است و اگر کسی 
سراغ مرا گرفت به همه بگو که از صبح اول وقت 
در محل کارم بوده ام. اما من ترسیدم و ترجیح 

دادم حقیقت را بگویم.

اعتراف به جنایت
تحقیقات از تنها مظنون پرونده ادامه داشــت تا 
اینکه وي به قتل دوســتش اقرار کرد. او گفت: 
همانطور که گفتم در جریــان معامله  ملکي که 

مقتول انجام داد فقط واسطه بودم اما او همه چیز 
را از چشم من می دید. می گفت تو واسطه ای و 
فروشنده را به من معرفی کرده ای و باید ضررم 
را جبران کني. وی ادامــه داد: صبح روز حادثه 
برای رفتن به محل کارم از خانه خارج شده و به 
انتظار تاکسی بودم که مقتول را دیدم. او سوار بر 
خودروی نیســان آبی رنگ بود که با دیدن من 
ایستاد. گفت می خواهد برای انجام کاری به تهران 
برود و بعد از آنجا به همدان بار ببرد. از او خواستم 
مرا سر راهش برســاند. دوباره ماجرای زمین را 
پیش کشید و بعد من به بهانه اینکه تازه رانندگی 
یاد گرفته ام و می خواهم تمرین کنم از او خواستم 
اجازه بدهد من پشت فرمان بنشینم. او هم قبول 
کرد و بعد من به جای خلوت رفتم. مقتول خسته 
بود و متوجه شدم که روی صندلی خوابش برده 
است، من هم از فرصت استفاده کردم و با طناب او 
را خفه کردم. بعد هم مدارک، گوشی موبایلش و 

تمام پولهایش را سرقت کردم و گریختم.

بازگشت به زندگی
متهم به قتــل پس از محاکمــه در دادگاه کیفری 
به قصاص محکوم شــد و پس از قطعی شدن رای، 
پرونده برای انجام مقدمات اجرای حکم به شــعبه 

چهــارم اجرای احکام دادســرای 
جنایی تهران فرستاده شد. عامل 
جنایت مدتی قبل پای چوبه دار 
منتقل شــد اما زمانی که طناب 
دار بر گردنش افتاد تلاش ها برای 
نجات او شروع شد. قاتل با التماس 
از اولیای دم می خواست که او را 
ببخشند و سرانجام اولیای دم 
راضی شدند به شرط دریافت 
دیــه از قصاص بگذرنــد. در 
این شــرایط بود که تیم صلح 
و سازش دادســرای جنایی با 
دســتور محمــد شــهریاری 
سرپرست دادسرا به تکاپو افتاد 

تا مبلغ دیه را فراهم کند. بیشتر مبلغ 
تعیین شده توســط خانواده قاتل و 
خیرین فراهم شد اما هنوز 3۰ میلیون 
تومان کم بود. تا اینکه محسن بیات 
زنجانی، فرزند آیت الله بیات زنجانی از 
مراجع تقلید، این مبلغ را پرداخت کرد. 

به این ترتیب مــرد محکوم به قصاص 
توانست پس از گذشت ۱5 سال حبس 

از زندان آزاد شود.

مریم رامشت
روانشناس و مدرس دانشگاه

جنایت اهواز مصداق افساد فی الارض است 
قتل هولناک همسر و انتشار تصاویر آن در فضای مجازی روح جامعه را جریحه دار کرد. اگر قرار باشد 
علاوه بر قتل، عنوان مجرمانه دیگری برای متهم درنظر گرفته شود، افساد فی الارض است زیرا وی 

مرتکب بارزترین نوع فساد شده است.
عبدالصمد خرمشاهی، حقوقدان و وکیل دادگستری گفت: قتلی که اخیرا فیلم آن در فضای مجازی 
منتشر شد، در سه چهار دهه اخیر با این میزان شدت قساوت و پرده دری دیده نشده بود. ممکن 
است قتل های فجیع بسیاری در جامعه رخ داده باشــد اما اینکه فردی در ملأعام، بسیار آسوده 
خاطر، گردن همســر خود را می زند و با افتخار جولان می دهد، اوج نگرانی برای امنیت و آرامش 
جامعه است. وی با اشاره به ضرورت بررسی این حادثه از ابعاد مختلف جامعه شناسی و روانشناسی 
جنایی ادامه داد: در این گونه قتل های ناموسی، قاتل به خود اجازه می دهد به جای قاضی حکم قتل 
و تنبیه صادر کند و این اقدام ناشی از تفکرات غلط است که زن را متعلق به مرد می داند و استقلال و 
هویت زن را گرفته است به طوری که مرد ممکن است حتی به صرف یک بدگمانی یا ظن ساده دختر، 
همسر یا خواهر خود را به قتل برساند و بعد هم بگوید »ننگ را با خون پاک کردم« و آن طایفه و 
قبیله هم از او حمایت کنند. این وکیل جنایی در گفت وگو درباره مجازات همسرکشی به ایرنا گفت: 
در مورد همسر اگر فرد مرتکب قتل شود و اولیای دم رضایت ندهند، عامل جنایت قصاص می شود. 
اما درباره جنایت اهواز اگر قرار باشد علاوه بر قتل، عنوان مجرمانه دیگری برای متهم درنظر گرفته 
شود، افساد فی الارض است زیرا وی مرتکب بارزترین نوع فساد شده است. هر چند مهم تر از اینها و 
چالش برانگیزتر از قانون  مسئله مهم فرهنگسازی و ترویج خشونت در خانواده ها است که به شدت 
به دلیل مسائل اجتماعی و فقر فرهنگی و مالی، خانواده ها را به محل منازعه، مشاجره و تشنج تبدیل 
کرده و از آزار و اذیت کلامی تا قتل را شامل می شود. شاید مجازات تأثیر مقطعی داشته باشد اما 
مهم تر از آن، تحول فرهنگ و بهبود شرایط زمینه اي ارتکاب جرایم است که باید مورد توجه قرار 
گیرد.خرمشاهی اظهارداشت: از بین بردن علل و عوامل جرم باید مورد توجه مسئولان قرار گیرد 
در غیراین صورت هر از گاهی حوادثی هولناک در جامعه رخ می دهد و پس از مدتی به فراموشی 

سپرده می شود زیرا فقط مجازات، جرایم را از بین نمی برد.

مکث

بخشش قاتل 15سال بعد از جنایت 

بود در ادعایی عجیب می گوید: در محله  به سجاد انگ 
بی غیرتی زده بودند. سر غزل را گَرداند تا مثلًا به همه 
بگوید: من آدم بی غیرتی نیستم. حالا غزل کشته شده، 

سجاد دستگیر شده و پسر آنها را من نگه می دارم.

واکنش انسیه خزعلی به خشونت علیه زنان
معاون رئیس جمهــور در امور زنــان و خانواده دولت 
سیزدهم در واکنش به خبر قتل فجیع دختر ۱7ساله 
اهوازی بر سر مسائل ناموسی در توییت هایی خواستار 
ترمیم خلأ های قانونی و تصویب لوایح حفظ کرامت و 
حمایت از زنان در مقابل خشونت شد. انسیه خزعلی 
با اشاره به صحبت روز دوشنبه  خود با فراکسیون زنان 
مجلس یازدهم نوشــت: »جای تشکر دارد که لایحه 
حفظ کرامت و حمایت از زنــان، پس از رفع نواقص و 
تنظیم سندهای پشــتیبان، با فوریت در دستور کار 

مجلس است. خزعلی همچنین در توییت های دیگری 
با اشاره به پیگیری هایش از رئیس دادگستری استان 
خوزســتان و دســتگیری قاتل و همدستش نوشت: 
»قوه قضاییه مصمم است اشد مجازات را طبق قانون 
برای آنان اعمال کند.« خزعلی تأکید کرد: »یکی چون 
شهید حججی بابت حفاظت از ناموس سر می دهد و 
دیگری به نام ناموس داعش وار جنایت می کند! معاونت 
امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری، به جد پیگیر 
تصویب قانون و اجرا از مجلــس و قوه قضاییه خواهد 
بود. با اینکه بسیاری از ناهنجاری های رفتاری مرتبط 
با زنان ریشه در کاستی های فرهنگی دارد اما نمی توان 
از نقش قوانین بازدارنده در کاهش این آسیب ها غفلت 
کرد. جامعه زنان خواستار اقدام عاجل مجلس در ترمیم 
بخشــی از خلأهای قانونی به موازات تلاش متولیان 

فرهنگی برای ارتقاي سطح فرهنگ عمومی است.«

داخلی
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كيوسك

دوربين هــای كوچکی كــه در ســال های اخير به 
لباس فرم نيروهای پليس در گوشــه و كنار جهان 
افزوده شــده را به نوعی می توان چشم سوم پليس 
ناميد. استفاده از این ابزار كوچك كه از دید گروهی 
تهدیدی عليه حریم خصوصی و از دید گروهی دیگر 
شاهد خاموش صحنه های جرم است، خواه یا ناخواه 
در ســال های اخير در ميان نيروهــای پليس رواج 
بيشتری یافته اســت. ایجاد اعتماد ميان نيروهای 
پليس و جامعه، افزایش مســئوليت و مشــروعيت 
نيروهای پليس، بهبود تعامل حرفه ای ميان پليس 
و مردم و مهم تر از همه اســتفاده از داده های ثبت 
شده توسط دوربين ها به عنوان مدارک قابل استناد 
در پرونده های حقوقی و جنایی از اصلی ترین دلایل 
رواج اســتفاده از این دوربين ها هستند. همچنين 
تحقيقات متعددی نشان داده اند كه نصب دوربين 
روی لباس پليس می تواند به واسطه افزایش شفافيت 
عملکرد پليس در قبال مردم یــا متهمان، كيفيت 
مدارک ارائه شده در حوادث مختلف را افزایش داده 
و سرعت دادرسی و رســيدگی به وضعيت قربانيان 
توســط دادگاه ها را افزایش دهــد. اگرچه همواره 
نقد ها و اعتراضاتی نســبت به نفوذ این فناوری به 
تجهيزات مرتبط با نيروهای پليس وجود داشــته و 
خواهد داشــت. برخلاف باور عمومی كه تنها دليل 
اصلی استفاده از دوربين های انفرادی توسط پليس 
را صرفا  جلوگيری از خشونت و بدرفتاری نيروهای 
پليس با مردم می داند، این دوربين ها تاحد زیادی از 
اعمال خشونت عليه نيروهای پليس هم جلوگيری 
می كند. در صحنه جرم، ایــن دوربين ها می توانند 
شاهدی بر اعمال نيروهای پليس و دیگران باشند. 
نتایج تحقيقات در مورد كاربرد دوربين های پليس در 
شهر لاس وگاس آمریکا در سال2016 نشان می دهد 
كه دست كم در 90پرونده شکایت از نيروهای پليس، 
بازبينی فيلم دوربين های روی لباس پليس، به تبرئه 
افسران منجر شده است. طبق تحقيقی كه نتایج آن 
در فصلنامه قضایی آمریکا منتشر شده، همچنين، 
شــکایت ها از پليس به دليل وجــود دوربين ها در 
صحنه، طی یك سال كاهشــی 62درصدی داشته 
است. از سوی دیگر، استفاده از دوربين ها به عنوان 
ناظری بر عملکرد پليس هم مدنظر بوده اســت. با 
اثبات كارایی این دوربين هــا در ثبت مدرک جرم 
و اثبات مجرم بودن متهمــان -حتی اگر جزو افراد 
پليس باشند- در پرونده های جنجالی مانند پرونده 
جورج فلوید، افکار عمومی نسبت به استفاده از این 
تجهيزات نگاهی مثبت تر یافته است. جورج فلوید، 
جوان سياهپوســت آمریکایی در ســال2020 در 
شهر مينياپوليس به دســت یك افسر سفيدپوست 
كشته شد. همچنين، نتيجه پژوهش جامعی كه در 
سال2019 توسط محققان دانشگاه جورج ميسون 
انجام شــده، نشــان می دهد مردم از افسرانی كه 
دوربين به همراه دارند كمتر شــکایت می كنند و 
ميزان استفاده از خشونت از سوی پليس تحت تأثير 

استفاده از دوربين ها كاهش یافته است.
نگرانی نسبت به حریم خصوصی و یا نحوه دسترسی 
به تصاویر دوربين ها از چالش هایی است كه از ابتدا 
وجود داشته است. بيشتر مخالفان استفاده از دوربين 
توســط پليس نگران نقض قوانين حریم خصوصی 
هستند و گروهی نسبت به مقاومت پليس در انتشار 
تصاویر ضبط شــده مربوط به تخلف نيروهای شان 
شــکایت دارند. همچنين بســياری از كارشناسان 
باور دارند تأثيرگذاری دوربين ها در كاهش تخلف و 
خشونت از سوی پليس و مردم به این بستگی دارد كه 
آیا افسران پليس واقعا در زمان درست دوربين های 
خود را روشن می كنند؟ آیا تصاویر را در اختيار عموم 
قرار می دهنــد؟ این به آن معنی اســت كه حضور 
دوربين به تنهایی قادر نيست سطح عملکرد پليس 

یا امنيت را تا حد قابل توجهی بهبود ببخشد.

کشورهای مجهز به چشم سوم
دوربين امروز به بخشی جدانشــدنی از لباس فرم 
نيروهای پليس در گوشه و كنار جهان تبدیل شده 
اســت. وقوع رویداد هایی مانند قتــل جورج  فلوید 
توسط پليس آمریکایی و استفاده از تصاویر دوربين  
لباس پليس برای اثبات جرم افسران مجرم، به ميزان 
اعتماد مردم نســبت به اســتفاده از این تجهيزات 
افزوده است. استفاده آزمایشی از این دوربين ها ابتدا 
در انگليس و بعد در دیگر كشورهای غربی آغاز شد و 

سپس به دیگر كشورها هم راه پيدا كرد.
آمریکا: در آمریکا، كشوری كه خشونت و رویکرد 
نژادپرستانه پليس شهرتی جهانی دارد، طرح استفاده 
فراگير از دوربين های انفرادی توسط نيروهای پليس 
آمریکا از سال2014 به بعد به اجرا گذاشته شد. این 
طرح در واقع با هدف كنترل رفتار خشن پليس در 
مواجهه با متهمان و مردم عادی اجرا شــد. پس از 
قتل مایکل براون، نوجوان سياهپوســت 18ساله، 
به ضرب گلوله نيروهای پليس شــهر فرگوسن بود 
كه ایده اجرای فراگير این طرح مطرح شــد. اگرچه 
مقررات و راهکارهای اوليه استفاده از دوربين توسط 
پليس محلی از سال2012 توسط وزارت دادگستری 
آمریکا ارائه شده بود. پس از قتل براون، باراک اوباما 
كنگره را برای تامين بودجــه 263ميليون دلاری 
خرید دوربين، آموزش افســران پليــس و تامين 
فناوری لازم برای ذخيره تصاویــر ویدئویی تحت 
فشار گذاشت. تا اواخر سال2014 نيروهای پليس 
41شهر پرجمعيت آمریکا به دوربين های انفرادی 
مجهز شده بودند و تا سال2016 نزدیك به 50درصد 
از 15هزارو328مركز پليــس آمریکا اقدام به خرید 
دوربين كردند. در ســال2021 در 7ایالت آمریکا 
استفاده از دوربين توســط نيروهای پليس اجباری 
شــد. اگرچه خودداری از پيــروی از مقررات برای 
روشن كردن دوربين ها حين انجام عمليات در ميان 
نيروهای پليس آمریکا بسيار رایج است، اما مطالعات 
جدید نشــان می دهند اســتفاده از دوربين توسط 

پليس در بعضی از مراكــز پليس آمریکا مانند مركز 
پليس اورلاندو منجر به كاهش 88درصدی ميزان 
شکایت مردم از نيروهای پليس و كاهش 59درصدی 

ميزان خشونت پليس عليه مردم شده است.
انگلیس: مركز پليس دِوُون و كورنول نخســتين 
مركز در انگليس بود كه در ســال2005 اســتفاده 
از دوربين انفــرادی در لباس افســران پليس را به 
آزمایش گذاشت. یك سال پس از آن نخستين طرح 
آزمایشــی تجهيز نيروهای پليس سرتاسر انگليس 
به اجرا گذاشته شد. تا سال2010 بيش از 40مركز 
پليس نيروهای خود را به این دوربين ها مجهز كرد 
و تا سال2012 بيش از 22هزار افسر پليس لندن به 
دوربين مجهز شدند. براســاس گزارش های دولت 
انگليس، استفاده از دوربين ها به دليل افزایش اعتماد 
عمومی، كاهش ترس از وقوع جــرم در محله های 
كوچك، افزایش اعتراف زودهنگام مجرمان، سرعت 
بخشيدن به حل و فصل شکایات عليه پليس و كاهش 
خشونت عليه پليس سالانه هزاران پوند از هزینه های 

پليس كاسته است.
اسکاتلند : پليس اسکاتلند ازجمله نهادهایی است 
كه هنوز استفاده گســترده از دوربين  های انفرادی 
را در ميان نيروهای خود آغاز نکرده اســت، اگرچه 
استفاده آزمایشــی از این تجهيزات در سال2013 
در بخش هایی از این كشــور آغاز شد. رئيس پليس 
اسکاتلند سال گذشته خواســتار آن شد كه بيش 
از 10هزار افســر پليس به ایــن دوربين ها مجهز 
شوند. درحال حاضر تنها افسران پليس مستقر در 
بخش هایی از شمال و شرق اســکاتلند به دوربين 
دسترســی دارند. نظرســنجی های عمومی نشان 
می دهند شــهروندان از وجود دوربين روی لباس 
افســران پليس اســتقبال می كنند. اگرچه گفته 
می شــود این دوربين هــا آمار اعتــراف مجرمان و 
متخلفان را افزایش می دهد، امــا مهم ترین عاملی 
كه پليس اســکاتلند را مترصد تامين بودجه خرید 
دوربين لباس پليس ساخته،  افزایش نرخ حمله به 

افسران پليس به ویژه در دوران همه گيری كروناست. 
آمارها نشان داده اند در 2سال گذشته خشونت عليه 
پليس اسکاتلند 6.3درصد افزایش یافته و به 6هزار 

و942مورد رسيده است.
چین : پليس چين استفاده از دوربين های انفرادی 
را به صــورت محدود از ســال2010 آغــاز كرد. از 
سال2016 پس از كشته شــدن »لئی ینگ« فعال 
محيط زیســت چينی به دســت پليس، استفاده از 
دوربين برای تمامی نيروهای عملياتی پليس چين 
اجباری شــد. اگرچه آمار دقيقی از تعداد نيروهای 
پليس مجهز به این دوربين ها در دســت نيســت، 
اما گفته می شــود امروزه ميليون ها افســر پليس 
چينی علاوه بر دوربين های پيشرفته و پانوراميك، 
از عينك هــای مجهز به فناوری تشــخيص چهره 
هم اســتفاده می كنند؛ اقدامی كــه اعتراض های 
مردم نســبت به نقض حریم خصوصــی را در پی 
داشته اســت. پليس هنگ كنگ هم از سال2013 
به صورت آزمایشی استفاده از دوربين  ها را آغاز كرد. 
استفاده از دوربين انفرادی برای پليس هنگ كنگ در 

سال2021 اجباری شد.
سنگاپور: از ســال2015 نيروهای پليس سنگاپور 
به صورت محدود بــه دوربين های انفــرادی مجهز 
شدند و سال2016 تقریبا تمامی افسران پليس در 
این كشــور حين انجام ماموریت دوربين به همراه 
داشتند. براساس قوانين ســنگاپور، تصاویر مربوط 
به مناطقی كه سطح امنيتی بالایی دارند باید 31روز 
پس از ثبت شدن پاک شوند، مگر اینکه به این تصاویر 
در پرونده ای خاص نياز باشد. همچنين افسران پليس 
اجازه دارند ضبط تصویر را متناسب با موقعيت، برای 
مثال حين نزدیك شــدن به قربانی تجاوز، خاموش 
كنند. پليس سنگاپور با هدف بهبود روند تحقيقات 
جنایی و همچنين ارتقای عملکرد پليس به استفاده از 
این تجهيزات رو آورده است. سنگاپور در سال2021 
تمامــی دوربين های انفرادی نيروهــای پليس را با 
دوربين هایی جدید با عمر باتری بالاتر جایگزین كرد.

ترکیه: پليس استانبول در سال2019 دوربين های 
انفرادی را به ســامانه مدیریت امنيتی شهر اضافه 
كرد. ایــن دوربين ها ابتــدا در ميان 2هزار افســر 
پليس استانبول توزیع شــدند و در سال های بعدی 
به تعداد افســران مجهز به این سيستم افزوده شد. 
این دوربين ها تصاویــر و صداهای محيط اطراف را 
حين عمليات ثبــت كرده و به ســامانه ای مركزی 
ارسال می كنند. پليس تركيه با هدف افزایش دقت 
تحقيقات جنایی و همچنين بالابردن پشــتيبانی و 
امنيت نيروهای پليس حيــن درگيری یا حملات 
تروریستی احتمالی به اســتفاده از این دوربين ها 

رو آورده است.

دوربین های انفرادی، چشم سوم پلیس
استفاده از دوربين های انفرادی به عنوان ناظران عملکرد افسران پليس و افراد خاطی، طی سال های اخير در جهان فراگير شده است

جهان نما

تور دیپلماتیك در شرق و غرب 
 براي حل بحران اوکراین 

رهبران فرانسه و آلمان با سفر به مسکو و واشنگتن، مذاكرات 
سياسي براي پایان دادن به بحران اوكراین را آغاز كرده اند 

رهبــران اروپایی تلاش هــای دیپلماتيك خــود را برای 
حل بحران اوكرایــن افزایش داده اند و یــك تور مفصل 

دیپلماتيك را با سفر به مسکو و واشنگتن شروع كرده اند.
از یك ســو، دیروز امانوئل مکرون، رئيس جمهور فرانسه 
به مسکو رفت تا با دیدار با ولادیمير پوتين همتای روس 
خود، برای حل تقابل خطرناک غرب و مسکو بر سر اوكراین 
به دنبال چاره باشــد و همزمان، اولاف شولتز، صدراعظم 
آلمان هم كه از سوی كشورهای غربی متهم است در مقابل 
مســکو بيش از حد نرمخو بوده، به واشنگتن سفر كرد تا 
موضع مشترک كشورش با هم پيمانان غربی را با جو بایدن 

رئيس جمهور آمریکا هماهنگ كند.
به گزارش الجزیره، مکرون یکشنبه قبل از سفر به مسکو، با 
بایدن درباره »تلاش های بازدارنده و دیپلماتيك در واكنش 
به آماده ســازی نظامی روسيه در پشــت مرز اوكراین و 
همينطور تأكيد بر حمایت 2 كشور از حاكميت و تماميت 

ارضی اوكراین« صحبت كرده بود. 
سفر به مســکو و واشــنگتن، مرحله اول تور دیپلماتيك 
رهبران فرانسه و آلمان اســت و در ادامه، مکرون امروز به 
كی یف خواهد رفت تا با ولودمير زلينسکی، رئيس جمهور 
این كشور ملاقات كند و شولتز هم در روزهای آینده، تور 

خود را در شرق اروپا، اوكراین و روسيه پی خواهد گرفت.
غرب هفته هاست روســيه را متهم می كند كه می خواهد 
به اوكراین حمله كند: ادعایی كه بارها توســط مسکو رد 

شده است. 

روســيه بيش از 100 هزار نيروی نظامی پشت مرزهای 
اوكراین مستقر كرده اما گفته كه قصد حمله به اوكراین را 
ندارد. مسکو در مقابل، غرب و اوكراین را به انجام رفتارهای 
تحریك آميز متهم می كند. مســکو گفته است نمی تواند 
تحمل كند كه اوكراین، همسایه شرقی اش، به ناتو بپيوندد 
و خواهان توقف گسترش ناتو در شرق اروپا شده و از غرب 

در این باره تضمين های كتبی خواسته است.
جيك ساليوان، مشــاور امنيت ملی رئيس جمهور آمریکا 
گفته اســت كه حمله روسيه ممکن اســت »هر زمانی« 

شروع شود.
با وجود این، مکرون به اميد رسيدن به »راه حلی تاریخی« 
برای تنش زدایی به مسکو ســفر كرد و پيش از سفر گفته 
بود كه ممکن است سفرش، مانع بروز مناقشه نظامی در 
شرق اوكراین شود. به گزارش گاردین، او پيش از سفر به 
مسکو گفته بود: »هدف روسيه،  نه اوكراین، كه مشخص 
شدن قوانين در رابطه با ناتو و اتحادیه اروپاست. حركت به 
سمت یك نظم جدید بسيار مهم است. هدف از فشردگی 
مذاكراتــی كه با روســيه داریم جلوگيــری از این اتفاق 

)مناقشه نظامی( است.«
با این حــال، این صحبت ها چندان مســکو را تحت تأثير 
نگذاشت و كرملين حتی قبل از اینکه سفر مکرون شروع 
شود، آب سردی بر اميدهای فرانســوی ها برای رسيدن 
به یك »راه حلــی تاریخی« ریخت. دیميتری پســکوف 
ســخنگوی كرملين، پيش از شروع ســفر مکرون اعلام 
كرد كه انتظار گشایشــی از این ملاقات ندارد؛ »وضعيت 
آنقدر پيچيده است كه نتوان گشایشــی تعيين كننده را 
در یك ملاقات انتظار داشت.« او البته گفته بود كه مسکو 
می خواهد برای كاهش تنش هایی كــه قبلا مکرون هم 
درباره آنها صحبت كرده همکاری كند. او همچنين گفته 
بود كه مســکو در روزهای اخير موضع گيری جدیدی از 
ســوی غربی ها درباره تضمين های امنيتی درخواســتی 

روسيه ندیده است.
مکرون در هفته های اخير، در بطن تلاش های دیپلماتيك 
اتحادیه اروپا بوده و شــروع ریاســت دوره ای فرانسه بر 
اتحادیه اروپا، این تحركات را بيشــتر هم كرده است. در 
مقابل او اما شولتز قرار دارد كه متهم است در موضع واحد 
غرب عليه روسيه، شکاف ایجاد كرده و منافع آلمان را بر 
اتخاذ موضع مشترک با هم پيمانان غربی ترجيح می دهد. 
برخی رســانه ها گفته اند كه شــولتز اصلا با این هدف به 
واشنگتن سفر كرده است تا درباره اختلاف نظر كشورش 
با آمریکا بر ســر نحوه تقابل با روسيه مذاكره كند. آلمان، 
به شدت در مسئله واردات گاز به روســيه وابسته است و 
بســياری در اروپا برلين را متهم می كنند كه به خاطر این 
وابســتگی، چندان كه از بزرگ ترین اقتصاد اروپا انتظار 
می رود از اوكراین حمایت نکرده است. شولتز تازه بعد از 
انتقادهای آشکار متحدان این كشور و همينطور فشارهای 
داخلی تلویحا اعتراف كرد كه پاســخ به حمله روسيه به 
اوكراین، می تواند صادرات گاز مسکو به كشورش را هم در 
بر بگيرد. كار ساخت لوله انتقال گاز نورد استریم 2كه گاز 
روسيه را به آلمان می رساند به پایان رسيده و انتقال گاز، 
منتظر تأیيد مقامات آلمانی اســت. مسکو گفته است كه 
آلمان نباید این مسئله را سياسی كند و باید به آن نگاهی 

تجاری داشته باشد.
شولتز برای اینکه خود را در مسئله اوكراین جدی نشان 
بدهد، بعد از سفر به واشنگتن، با مکرون و همينطور آندری 
دودا، رئيس جمهور لهستان ملاقات خواهد كرد و بعد از آن 
مذاكرات جداگانه ای را هم در كشورهای ليتوانی، لتونی و 
استونی با رهبران این كشورها خواهد داشت. هفته دیگر، 
او ابتدا به كی یف خواهد رفت و بعد از آن، برای ملاقات با 

پوتين به مسکو سفر خواهد كرد.

قاسم الاعرجی 
 مشاور امنیت ملی عراق 

نیروهای دمکراتیک سوریه ]کردها[ توانایی 
کنتــرل زندان هــای داعشــی ها را ندارنــد. 
۱۰ هــزار نیــروی داعشــی در زندان هــای 
حســکه، الصناعــه و زندان هــای دیگــر 
هســتند و خانواده هایشــان در اردوگاه 
الهول به سرمی برند. اتهامات وارده به زنان 
داعشــی در این اردوگاه، کمتر از اتهامات 

خود تروریست های داعشی نیست.

محمود عباس
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین

تماس های ما با طرف اسرائیلی جایگزین 
راه حــل مبتنــی بــر قوانیــن بین المللــی 
نیســت. مــا هرگــز تــداوم اشــغالگری 
کــه باعــث تقویــت آپارتایــد و تروریســم 
می شــود را نمی پذیریــم. گزینه هــای 
یــم صهیونیســتی  مقابلــه بــا تــلاش رژ
بــرای تضعیــف راهکار تشــکیل 2کشــور 

همچنان روی میز است.

نقل قول

 500میلیارد دلار؛ 
خسارت کرونا به آفریقا

بانك توســعه آفریقا اعلام كرده كه بــرای جبران 
خسارت های كرونا در این قاره به 484ميليارد دلار 
نياز دارد. به گزارش خبرگزاری آناتولی، آكی وومی 
آدسينا، رئيس بانك توســعه آفریقا گفته كه شيوع 
كرونا درس مهمی برای آفریقا برای ایجاد مکانيسم 
دفاعی خود در برابر شــوک های خارجــی، به ویژه 
ســلامت و امنيت مالی بوده اســت. آدسينا گفته 
كه امنيت ســلامت یك ميليارد و 400ميليون نفر 
آفریقایی را نمی توان به دیگران سپرد. او بر لزوم ایجاد 
زیرساخت های بهداشتی با كيفيت، توسعه صنعت 
داروسازی و افزایش ظرفيت توليد واكسن در آفریقا 
تأكيد دارد و گفته كه بانك توسعه آفریقا 3ميليارد 

دلار برای این اقدامات سرمایه گذاری خواهد كرد.

 خبر

سمیرا مصطفی نژادگزارش
روزنامه نگار

روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

ترامپ به دنبال تعریف جدید از ن ژادپرستی
ترامــپ و متحدانش ســعی دارند تعریــف جدیدی از 
نژاد پرستی در آمریکا ارائه دهند. آنها تلاش می کنند نشان 
دهند که سفیدپوستان و نه سیاه پوستان در جامعه آمریکا 

به حاشیه رانده شده و با تبعیض روبه رو هستند. 

قوانینچهمیگویند؟
در بیشتر کشورهایی که از دوربین های انفرادی پلیس استفاده می کنند،  درصورتی که تصاویر ضبط 
شده ارزش تحقیقاتی نداشته باشند پس از 31روز پاک خواهند شد. در بعضی ایالات آمریکا، 21روز 
پس از بررسی شکایت توسط دادگاه، تصاویر مرتبط با شکایت باید به صورت عمومی پخش شوند. 
افسران پلیس موظفند دوربین ها را در جایی از لباس وصل کنند که قابل مشاهده باشند و درصورت 
لزوم به افراد هشدار دهند که دوربین مشغول ضبط است. در انگلیس، دوربین افسران پلیس حین 
گشتزنی های عادی باید خاموش باشد مگر اینکه این گشتزنی ها بخشی از عملیاتی جدی تر باشد. 
در آمریکا قوانین استفاده از تصاویر دوربین ها متناسب با هر ایالت متفاوت است. بیش از نیمی از 
ایالت های آمریکا قانون خاصی برای مکان، زمان و چگونگی استفاده از دوربین های انفرادی ندارند 
و تقریبا تمامی افسران پلیس باید در تمامی لحظات خدمت دوربین ها را روشن نگه دارند. تقریبا 
تمامی دادگاه ها در آمریکا و دیگر کشورها تصاویر دوربین های پلیس را به عنوان سند اثبات جرم 

به رسمیت می شناسند.

مکث

انتخــاب رئيس جمهور عراق كه 
قرار بود دیروز با راي نمایندگان 
پارلمان انجام شــود، در ســایه 
اختلافات ميــان احزاب كرد تا اطــلاع ثانوي به 
تعویق افتاد. نشســت دیروز پارلمــان به دليل 
تحریم فراكســيون هاي مختلــف، به حد نصاب 
لازم نرســيد. خبرگزاري فرانسه از بغداد گزارش 
داده كه از 329 نماینده پارلمان عراق، فقط 58 
نفر در محل حضور یافتند و مابقی سياست تحریم 
را در پيش گرفتند. جلســه پارلمان با حضور دو 
سوم نمایندگان رسميت پيدا مي كرد.  فراكسيون 
صدری ها، نخستين گروهي بود كه نشست دیروز 
را تحریم كرد. به گزارش العربي الجدید، حســن 
العذاری، رئيس فراكســيون گفته بود كه تحریم 
این نشست به دستور مقتدي صدر انجام مي شود. 

پس از ســال 2003، یعني زمانــي كه حکومت 
صدام حسين ساقط شد، كرسي ریاست مجلس 
سهم ســني ها، نخست وزیري ســهم شيعيان و 
ریاست جمهوري هم سهم كرد ها بوده است. اما 
كردها طي هفته هاي اخير درگير یك جنگ قدرت 
براي تصاحب كرسي ریاســت جمهوري بودند و 
عملا براي تصميم گيري در این زمينه به بن بست 
خوردند. حــزب دمکرات كردســتان به رهبري 
مســعود بارزاني، روي ریاست جمهوري هوشيار 
زیباري، وزیر خارجه پيشــين عــراق، و اتحادیه 
ميهني روي ریاست جمهوري برهم صالح اصرار 
دارند. این در حالی است كه دیوان عالی عراق روز 
یکشنبه با صدور حکمی نامزدی هوشيار زیباری 
از حزب دمکرات را به دليل اتهامات فساد مطرح 

شده عليه او به حال تعليق درآورد.

انتخاب رئیس جمهور عراق به تعویق افتاد

خاورميانه
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گرينويچ

تولد ناخواسته در تاريخ رند
 

کالیفرنیا: ســه زن در آمريکا دقيقا در ســاعت 
2تاريــخ 2/2/22يــا همان مــاه فوريه ســال 
2022ميلادی صاحب فرزند شدند، اما هيچ يک 
برای ايــن تاريخ فــوق رند برنامه ريــزی نکرده 
بودند. به گزارش ديلی ميل، در برخی كشور های 
جهان شماری از والدين هنگام نزديک شدن به 
تاريخ های رند به پزشکان فشار می آورند كه موعد 
مناسب زايمان طبيعی يا سزارين را جابه جا كنند 
تا آنها بتوانند برای فرزندشــان تاريخی رند ثبت 
كنند. اين رويکرد اما در برخی كشور های ديگر 
خلاف قانون است و چنانچه تلاش پزشک برای 

اين كار ثابت شود قانون با او برخورد می كند.
در تاريخ 99/9/9در ايران هم برخی والدين اقدام 
به اين كار كردند كه البته خبری از برخورد قانون 

با مقصر های احتمالی آن نبود.

حرکت    مطلقا ممنوع

ماموت 60هزار ساله زير کارگاه
 

دوون:  بقايای يک ماموت پشــمالو و انبوهی از اســتخوان های 
حيوانات متعلق به عصر يخبندان هنگام عمليات شهرک سازی 
در ناحيه دوون در جنوب غربی انگلســتان پيدا شد. به گزارش 
يورونيوز، باستان شناسان علاوه بر بقايای ماموت منقرض شده، 
يک اسکلت تقريبا كامل گرگ و استخوان های كرگدن پشمالو، 
كفتار، اسب، گوزن شــمالی، خرگوش كوهی و  روباه  قرمز  را نيز 
يافته اند. كارشناسان اين كشف را »استثنايی« خوانده  و گفته اند 
تخمين می زنند اين استخوان ها متعلق به آخرين عصر يخبندان، 
يعنی حدود 30 تا 60 هزار سال پيش باشند. ماموت های پشمالو 
گونه ای از فيل های منقرض شده از سرده ماموت ها هستند كه 2.7 

تا 3.4 متر درازا و تا 6 تن وزن داشتند. 
اين موجودات كه به منظور محافظت از ســرما دارای لايه چربی 
ضخيم و موهايی بلند بودند، آخريــن گونه بازمانده از ماموت ها 
به شمار می آمدند و 4 هزار سال پيش منقرض شدند. تغييرات 
اقليمی و شکار توسط انســان ها از عواملی بود كه به حيات اين 
موجود در كره زمين پايان داد. بقايای حيوانی جديد حين حفاری 
برای ساخت شهركی تازه به نام شرفورد با 5500 خانه در نزديکی 
شــهر پليموث انگليس يافت شده است. از ســال 2015 و آغاز 
كارگاه های ساختمانی در اين ناحيه، آثار ديگری نيز از موجودات 

متعلق به عصر يخبندان پيدا شده بود.

افزايش طرفدار هاي رشته ورزشي پارکور  در جهان              لس آنجلس/ عكس: گاردين اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

تقويم / رويدادعدد خبر

بیعت همافران

ســاعت 7:45دقیقــه صبح 19بهمن ســال 
1357گروهی از افســران و همافران برای بیعت 
با امام خمینی)ره( با لباس شخصی وارد مدرسه 
علوی شدند. در آنجا لباس نظامی پوشیده و سرود 
و رژه را تمرين کردند. طولی نكشید که حضرت 
امام در جايگاه ظاهر شــدند. ملاحیدر به مجرد 
مشاهده  امام »ايست خبردار« داد. همه  نظامیان 
به حضرت امام ادای احترام کردند. پس از انجام 
رژه و خواندن ســرود، قطعنامه ای در اطاعت از 
امام خمینی)ره(، از طرف همافران و توسط يک 
سرباز نیروی هوايی خوانده شد. پس از آن امام 
برای نیروها سخنرانی کرده و فرمودند: »درود بر 
شما سربازان امام عصر سلام الله علیه، همانطور 
که فرياد زديد، تاکنون در خدمت طاغوت بوديد، 
طاغوتی که همه هستی ما را ساقط کرد، طاغوتی 
که ما را برده خارجی ها کرد و از امروز در خدمت 
امام عصر سلام الله علیه و در خدمت قرآن کريم 
هستید.« در اين ملاقات به خاطر خطراتی که برای 
همافران وجود داشت، افرادی برای حفاظت تعیین 
شدند و از هرگونه عكسبرداری جلوگیری کردند. 
با اين حال به حسین پرتوی عكاس روزنامه کیهان 
اجازه داده شد از پشت سر نیروها عكس بگیرد تا 
چهره همافران مشخص نباشد. خبر ديدار همافران 
با امام خمینی)ره( در روزنامه های عصر منتشر 
 شد، روزنامه کیهان عكسی از ديدار نظامیان با امام 
را چاپ کرد که نشان از اعلام وفاداری نظامیان به 
امام خمینی )ره( داشت. اين ملاقات توسط بختیار، 
نخست وزير شاه و همچنین ستاد ارتش، تكذيب 
شد و آن را مونتاژ شــده و غیرواقعی خواندند. 
عكاس نیز تحت پیگرد قرار گرفت و دولت برای 
شناسايی افراد حاضر در اين مراسم تلاش کرد، 
اما موفق نشد. روزنامه کیهان روز شنبه 21بهمن 
ماه با انتشار مجدد اين عكس در صفحه يک خود 
نوشت: »تبلیغات دفتر امام خمینی صبح امروز 
با انتشار اعلامیه صحت عكس کیهان پنجشنبه 

)19بهمن( را تأيید کرد.« 
بعد از اين واقعه تاريخی روز 19بهمن در جمهوری 
اســلامی ايران به عنــوان »روز نیروی هوايی 

ارتش« شناخته شده است.

حافظ

گر پیر مغان مرشد من شد چه تفاوت

در هیچ سری نیست که سری ز خدا نیست

تورهای آفرود چند سالی هست كه در استان مازندران 
برگزار می شــود. آفرود در جنگل ها و مراتع سر سبز 
شمال در فضاهای مجازی و سايت های مختلف دائما 
تبليغ می شود. آفرودبازها هم كه كم نيستند و از اين 
تبليغات اســتقبال می كنند. غافــل از اينکه همين 
ورزش و تفريح چه آسيبی به محيط زيست می زند. 
جنگل ها كه تکليفشــان معلوم اســت، با ورود اين 
هيولاهای آهنی به اين عرصه ها، شايد درختی قطع 
نشود اما بســياری از گونه های جنگلی مثل نهال ها، 
درختچه ها و انواع گونه های گياهی زير چرخ هاشان 
له می شوند و از بين می روند. اما در مراتع هم به خاطر 

وجود 942كيلومتر ايل راه و 1265كيلومتر مســير 
مال رو در مناطق مختلف اين اســتان، آفرود سواری 
می تواند حســابی مخرب باشــد. چرا كه هر ســاله 
آفرود ســواران با تخريب جاده ها مشــکلات زيادی 
را برای كوچ، جابه جايــی و نقل و انتقال محصولات 
دامداران عشــاير به وجود می آورند. عــلاوه بر اين، 

هزينه سنگينی هم برای بازسازی و ترميم مسيرهای 
تخريب شده متوجه اداره امور عشاير استان می شود؛ 
چرا كه برای ييلاق و قشلاق كردن عشاير، بايد همه 
اين راه های تخريب شده بازسازی شوند. به خاطر همه 
اين عوامل، حالا با دستور دادستانی استان مازندران 
ورود خودروهای آفــرود در عرصه هــای طبيعی و 
جنگلی به ويژه مناطق جنگلی ســياه بيشه، لهاش 
اليمستان، چلاو، بليران، جنگل امامزاده عبدالله)ع( 
و جنگل دنيز ممنوع شــد. به اين ترتيب ديگر برای 
آفرود سواری نمی توانيد راهی شمال كشور شويد و 
يا بايد عطای اين ورزش را به لقايش ببخشيد يا اينکه 
در جاهايی كه برای اين ورزش طراحی شده و مناسب 
است آفرود سواری كنيد. البته اميدواريم اين قانون 
ممنوعيت سفت و سخت اعمال شود و كسی نتواند 

آن را با آفرود دور بزند.

مركز واكسيناسيون شــلوغ بود ولی به خوبی  شیدا اعتماد
مديريت می شــد. دستگاه شــماره می داد. 
مراجعين می نشســتند روی صندلی ها و با اعلام شماره شان وارد اتاق 
می شدند. در چهره ها نگرانی بود و اطمينان. موج ششم كرونا برخلاف 
موج های پيشين سير صعودی كندتری دارد كه به بركت واكسيناسيون 
گسترده جامعه اتفاق افتاده است و بيشتر بستری شده ها در بيمارستان 
از واكســن نزده ها هســتند. نمی دانم چرا بعضی ها می خواهند با علم 
لجوجانه مخالفت كنند. واكسيناسيون تا امروز تنها راهی است كه برای 
گريز از كرونا داريم، با اين حال متأســفانه هنوز هستند كسانی كه يا 
واكسن نمی زنند يا اينکه واكسيناسيونشان را كامل نمی كنند. اين افراد 
به بهانه های واهی از واكسيناسيون می گريزند. يکی می گويد پزشک ها 
گفته اند كه دوز سوم را نزنيد. می پرسم كدام دكترها؟ تا جايی كه من 
خبر دارم بيشتر پزشک ها و كادر درمان خيلی وقت است كه دوز سوم و 
بوستر هم زده اند و خوشبختانه آمار ابتلا و از آن مهم تر آمار مرگ در اثر 
كرونا در اين گروه بسيار پايين آمده است. ديگری می گويد فلانی 2 دوز 
هم واكسن زده بود ولی كرونا گرفت. اينکه كسی با زدن واكسن كرونا 
بگيرد عجيب نيست. هيچ كدام از سازنده های واكسن هم چنين ادعايی 
نکرده اند. اما واكسيناسيون جلوی ابتلا به سويه شديد بيماری را می گيرد. 
افراد واكسينه شده بيماری را سبک تر و سريع تر می گذرانند و زودتر به 
زندگی عادی برمی گردند. ســومی می گويد واكسن خطرناک است و 
خودش باعث بيماری زايی می شود كه به كل ادعای غلطی است. موارد 
اندكی كه بعد از تزريق واكسن دچار بيماری كرونا شده اند، به دليل اين 
بوده كه در زمان تزريق واكسن در دوره نهفته بيماری بوده اند و همين 
باعث بيماری شان شــده. ادعاهای پوچ و بی پايان يک طرف قصه موج 
ششم هستند و تلاش های وزارت بهداشت و جامعه پزشکی سمت ديگر. 
يک طرف با لجاجت به شايعه می چسبند و طرف ديگر تلاش می كند تا 
با بالا بردن ســطح آنتی بادی در بدن افراد جامعه، جلوی شيوع بيشتر 
بيماری را بگيرد. در اين تلاش كدام ســمت ماجرا می ايستيد؟ علم يا 
اوميکرون؟ دانش يا جهل؟ حقيقت علمی يا شــايعه؟ هر انتخابی كه 
داشــته باشــيد روی جامعه اطرافتان اثر گذار خواهيد بود. افرادی كه 
واكسن نمی زنند يا واكسيناسيون خودشان را كامل نمی كنند، باقی افراد 
خانواده و جامعه شــان را هم به خطر می اندازند. واكسيناســيون تنها 
سلاحی است كه در برابر كرونا داريم. آن را جدی بگيريد. واكسن بزنيد 
و اگر واكســن زده ايد حتما در فاصله مجاز دوز بوستر را تزريق كنيد تا 

همه با هم به زندگی عادی برگرديم.

زندگی پديا

علم یا اومیکرون؛ مسئله این است

 کاش جایی بود 
برای حدیث دردمندی

چه كســی بدش می آيد از در 
كانون توجه قرار گرفتن. اينکه 
وقتی در جايی حاضر می شود، 
همه نگاهش كنند، دوره اش كنند، سرودست بشکنند تا 
عکسی با او بگيرند، برايش فرش قرمز پهن كنند و البته 

نوشابه هم باز كنند!
اين روزها كه فيلم فجر در جريان است، روزهای در اوج 
 بودن همين جماعت اســت، روزهايی كه به دوربين ها 
نگاهی می كنند و لبخنــدی می  زنند و لابد به خود غره 
می شوند و ته  دل شــان غنج می زند؛ جماعتی كه مدير 
برنامه دارند و كسی استخدام شده است تا كارهايشان را 
رتق و فتق كند، خياط و كفاش خاصّه همايونی دارند و 
يک لباس را دوبار بر تن نمی كنند، آخرين مدل  موبايل را 
به دست می گيرند، پشت فرمان اتومبيل های ميلياردی 
می نشــينند، در مناطق خوش آب وهوای شهر سکنی 
می گزينند، دستمزدهای آن چنانی می گيرند و احتمالاً 

در ميان قشر مرفه جامعه جای می گيرند.
اما خودمانيم اين هياهوی جشــنواره فيلم فجر و فرش 
قرمــز و فوتوكال، بــرای طبقه ای كــه در بحران های 
اجتماعی و اقتصادی غوطه ور اســت و دارد له می شود 
و سينمارفتن شــايد جزء آخرين گزينه هايش باشد، 
چه مهم است. چه مهم است كه امســال كدام فيلم ها 
در جشنواره اكران شده اند و كدام سلبريتی ها به خانه 

جشنواره – بخوانيد كاخ جشنواره!- آمده اند.
سينما شايد قبلًا كه دخل و خرج تناسب نسبی داشت 
و ملال كمتر بــود، مجالی بود برای دمی آســاييدن و 
آسودگی از جهان شلوغ پيرامون، اما حالا داستان امروز، 
داستان ديروز نيست. رنج مدام بر ما مستولی شده است. 
در همين روزها، ببينيد چند اتفاق تلخ و تاريک افتاد و از 

همان جماعت صدا درنيامد. 
چون لابد سرشــان گرم بود و سرگرم جشــنواره بود. 
حتی در همان نشســت های خبری هم كسی دم نزد. 
درحالی كه در سويی از ايران، قمه به دستی، خون پليسی 
را بر زمين ريخت و در جايی ديگــر، از خدا بی خبری، 
همسرش را سلاخی كرد، در بلندترين نقطه پايتخت، 
كسانی با لبخندهای مذبوحانه عرض اندام كردند. اصلا 
شايد از آن بالا، به پايين نگاه كردن سخت باشد. شايد سر 
آدم گيج برود كه بخواهد حواســش را به مردمی جمع 
كند كه به خاطر همان فاصله طبقاتی اســت كه دست 

به بزه می زنند.
كاش اين هياهو برای هيچ نبــود، كاش جايی بود برای 

حديث دردمندی. 

 حمیدرضا محمدی
روزنامه نگار

آفرودبازها

فاطمه عباسينگاه
روزنامه نگار وحشت گوريل ها از شكیل اونیل  

نیويورك: بازيکن پيشــين ان بی ای پــس از واكنش و 
عصبانيت طرفدار هايش به شايعه ای درباره وحشت گوريل ها 
از او در مصاحبه با خبرنگار ها ايــن موضوع را تأييد كرد. به 
گزارش بيزينس اينسايدر، شکيل  اونيل 49ساله كه تا كنون 
تجربه 4بار قهرمانی در ان بی ای را دارد بدون اينکه از انتشار 
اين شايعه ابراز ناراحتی كند با خنده به خبرنگار ها گفت كه 
 هر بار به باغ وحش می رود تمام گوريل ها با جيغ و داد خود را 
مخفی می كنند. او به شــوخی گفت: »مطمئنم آنها پيش 
خودشــان فکر می كنند هی مرد تو اون بيــرون چی كار 
می كنی؟«. يکی از كاربر های توييتر در اين باره نوشته است: 
»گفته های شــکيل نکته جالبی دارد و آن اينکه جهان به 
سمت كاهش احساس های نژادپرستی پيش می رود؛ مثلا 
اگر 30سال پيش بود شکيل هيچ گاه حتی دوست نداشت در 
اين باره حرف بزند چه رسد به اينکه درباره آن شوخی كند، 
اكنون اما او با چاشنی چند شوخی اين ماجرا را  تأييد كرد.« 

بی تعارف و تكلف  مثل همین متـن 
کوتاهی که می بینید. ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، 
مشكلات و دغدغه هايتان را برايمان 
ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريكاتور 
و طراحی هم هســتید جايتان اينجا 
محفوظ اســت. متن يا طرح تان که 
آماده شــد يک تماس  با شــماره 
23023636 بگیريد تا برای رساندنش 

به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

     اثر: احمد قدراآخر مصور
دغدغه

جهانی را تصور کنیم که 
کاربری می تواند پشت 
میز کارش بنشیند، تصويری فتوشاپی و 
ساختگی از دختری ترسیم کند و او را در 
محیطی نشان دهد که در خواب هم به آنجا 
پا نگذاشته، اما بعد دخترك به خاطر انتشار 
آن تصوير جان خودش را بگیرد. يا جهانی 
را تصور کنیم که دختر ديگری مورد آزار 
و اذيت قرار بگیرد و بعد شوهر يا پدرش به 
جای تلاش برای مجازات مقصر، داس يا 
چاقو روی گلوی او بگذارند. تصورش هم 
سخت است اما دست کم جايی را تصور 
کنیم که اگر به دختری متلک بگويند سیلی 
آبداری که بايد زير گوش متلک گو بخوابد 
زير گوش دختر جا خوش می کند. اين سه 
قصه که مشت نمونه خروارند هیچ يک در 

جهانی خیالی روی نداده اند. 
هر سه همین چند روز پیش يكی در مصر 
و ديگری بیخ گوش خودمان و ســومی 
شايد هر روز در جهان ما خیلی واقعی 
اتفاق می افتند. اولین اش نبودند و قريب 

به يقین آخرين اش هم نخواهند بود.
طی تراژدی نخست اگر شنیده يا خوانده 
باشــید در مصر 5 نفر دست به جنايتی 
فتوشــاپی زدند و با هدف باج خواهی 
تصوير ساختگی از دختر 17ساله ای در 
فضايی نامناسب ترسیم کردند، دختر هم 
پس از نوشتن نامه ا ی که در آن از مادرش 
می خواســت باور کند او در آن تصوير 
واقعی نیست، خودش را کشت. سومی 

هم نیاز به توضیح ندارد.
پرسش اما اينجاست که دختران و زنانی 

که هدف آزار و اذيت های 
کلامی، جسمی و روانی قرار 

می گیرند چرا گاهــی به جای رفتن در 
جايگاه شاکی، خودشان با پای خودشان 
در جايگاه متهم می نشینند و حتی )در 
مورد دختر مصری( حكــم را هم اجرا 
می کنند؟ خلاصه تمــام ديدگاه ها و 
نتیجه تمام پژوهش های روانشناس ها 
و جامعه شناس ها در چند واژه کوتاه اما 
سنگین و قابل تامل خلاصه می شود. 

نگاه سنگین خانواده و جامعه.
اگر حساب خود را از جامعه جدا نكنیم 
سخن روانشناس  ها و جامعه شناس ها را 
می توان اينگونه هم تعبیر کرد که به نوعی 
هر يک از ما »اگر« صاحب آن نگاه سنگین 
باشــیم در واقع يكی از همان افرادی 
هستیم که پشت رايانه نشسته، برنامه 
فتوشاپ را باز کرده و تصويری غیرواقعی 
از زن مورد نظر جعل و منتشــر کرده 
است. اين جنايت فتوشاپی حتما نبايد 
مانند نمونه مصری منجر به خودکشی 
قربانی شود؛ همین که روح يک انسان را 

می کشیم کافی است.
 برای پايان اين قضــاوت ظالمانه فقط 
يــک راه وجود دارد. اگــر خلافكاری 
قصد نامــوس دزدی داشــت همان 
برخوردی را با قربانی داشــته باشیم 
که با قربانــی کیف قاپی داريم. خلاصه 
اينكه 2شــاخه اين رايانه منحوس را 
بكشــیم تا شــاهد قربانی های واقعی 
 جنايت های فتوشــاپی نباشیم. چه در

 مصر چه در اهواز.

 مهدیا گل محمدی

جنايت های 
فتوشاپی  

مقتول های واقعی

سرزمین های اشغالی
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تعاملات بین نسلی 
گره گشای دوران سالمندی

ارتباط جوانان و سالمندان می تواند در تقویت 
تفاهم بین 2 نســل و کمک به ارتقای مراقبت 
از سالمندان بســیار مفید باشد. اینکه بگوییم 
یک نسل نمی تواند نســل دیگر را درک کند، 
تصوری نادرست است؛ در واقع هر نسل نکاتی 
را برای یادگیــری و آموختن دارد. برنامه های 
بین نسلی شرایط را برای مشارکت در فعالیت ها 

و تبادلات فرهنگی مهیا می کند.
براساس اعلام مرکز تحقیقات سالمندی ایران، 
برنامه بین نسلی نوعی از خدمات انسانی است 
که تعامل پایا و سازمان یافته بین سالمندان و 
گروه های سنی جوان تر را شامل می شود. این 
برنامه ها با ابتکارات بین نســلی، اولویت های 
توسعه  ای جهانی را مخاطب قرار داده و با ایجاد 
فرصت های برابر برای سنین مختلف، موجب 
احیای جوامع، مبارزه با انزوا و نابرابری، ترغیب 
به شهروندی فعال و بهبود ســاختار اجتماع 

می شوند.
مارک فریدمن در کتاب »چگونه برای همیشه 
زندگی کنیم: قدرت پایدار تعامل نســل ها« 
به این موضوع پرداخته اســت. براساس گفته 
او، مطالعــه ای در هاروارد در مــورد تعاملات 
بین نســلی با ردیابــی بیــش از 700مرد  در 
سال 1938 آغاز شــد و تا به امروز ادامه دارد. 
براساس این پژوهش ثابت شده است که روابط 
نقش حیاتــی در کیفیت زندگــی به ویژه در 

سنین بالا ایفا  می کنند.

تعامل افراد مسن با جوانان چه آورده ای دارد؟
پژوهش مورد ذکر هاروارد بیــش از 3دهه از 
ســوی جورج ویلانت، روانپزشــک هاروارد، 
رهبری شد. او در این رابطه توضیح داده بود که 
افراد مسن درگیر با موضوع مراقبت و آموزش 
نسل بعدی، سه برابر بیشتر از آنهایی که این کار 

را انجام نمی دهند، خوشحال هستند.
تحقیقات دانشگاه واشنگتن نیز نشان می دهد 
که فعالیت داوطلبانه بین نسلی برای سلامت 
روانی و جسمی افراد مســن مفید است. یک 
مطالعه جداگانه نیز ثابت کرد که بعد از گذشت 
6ماه از تدریس خصوصی کودکان به وســیله 
افراد مســن، عملکرد مغزی و شــناختی این 

دسته از سالمندان بهبود پیدا کرده است.
ایجاد ارتباط با نسل جوان می تواند به افراد مسن 
کمک کند تا احساس رضایت بیشتری داشته 
باشند. در واقع، پیوند دادن افراد مسن تر با جوانان 
می تواند مزایایی را برای هر دو گروه فراهم کند. 

به عنوان مثال، چنین روابطی می توانند:
  فرصتی برای هر دو فراهم کند تا مهارت های 

جدید بیاموزند.
  به جوان ها کمک کند تا پیری خود را درک 

کنند و بپذیرند.
  به افراد مسن نشاط و انرژی بدهد.

  احتمال افسردگی و انزوای در سالمندان را 
کاهش دهد.

با وجود تمام نکات مثبت تعامل میان نســلی، 
محققان دانشگاه فلوریدا مشکلات تعامل میان 
جوانان و سالمندان را گوشزد کرده اند: »ارتباط 
با افراد مســن به ویژه برای نوجوانان می تواند 
چالش  برانگیز باشــد؛ چراکه نوجوانان تمایل 
دارند بر زمان حال تمرکز کنند و ممکن است 
که رفتار منفی از خود نشان دهند؛ رفتاری که 

درک آن برای سالمندان سخت است.«

چگونه تعامل بین نسلی را افزایش دهیم؟
نوآوری های مختلفی برای ایجاد تعامل میان 
نسل  های مختلف وجود دارد. در کتاب »چگونه 
برای همیشــه زندگــی کنیم: قــدرت پایدار 
تعامل نسل ها« به شــیوه ای برای تعامل میان 
دانشجویان و سالمندان اشاره شده است. در این 
شیوه برخی از گروه ها شرایطی را مهیا می کنند 
تا دانشــجویان در ازای انجــام کارهای خانه، 
بتوانند اجاره کمتر به صاحبخانه های سالمند 
پرداخت کنند. این ابتکارات فاصله ســنی را 
پر می کند و به نفع هر دو نســل اســت. انجام 
فعالیت های مشــترکی مانند خواندن کتاب، 
ورزش و... می تواند به عنوان راه حل هایی آسان 
برای ایجاد و افزایش تعامل میان سالمندان و 

نسل های جوان تر معرفی شوند.
مجلــه ســالمندی ایــران در ایــن رابطه به 
تجربه کشــورهای توسعه یافته اشــاره کرده 
اســت: »به طور مثال محققــان آمریکایی در 
بهینه سازی فضای شهری مانند پیاده رو های 
امن از دانش آمــوزان آموزش دیده برای کمک 
به سالخوردگان و ســالمندان استفاده کردند. 
نتایج این مطالعه نشان داد که تعامل نوجوانان با 
سالمندان، منجر به افزایش بازده کاری و حس 
رضایتمندی ســالمندان و افزایش تکریم آنها 

توسط دانش آموزان شد.«
محققان ژاپنی نیز در بررسی تأثیر کتابخوانی 
ســالمندان برای دانش آموزان، افزایش حس 
رضایتمندی در بین ســالمندان را مشــاهده 
کردند. در طرحی با اســتفاده از 32سالمند و 
114دانش آموز در اندازه گیری  های پیش آزمون 
و پس  آزمون، به بررســی ســطوح ادراک شده 
سالمندان از تنهایی، عزت نفس و کیفیت زندگی 
پس از برنامه تعامل بــا کودکان )خاطره گویی 
گروهی( پرداختند. تجزیــه و تحلیل اقدامات 
قبل و بعد از مداخله نشان داد که خاطره گویی 
گروهی یک فعالیت بالقوه مؤثــر برای بهبود 
سلامت روانی، اجتماعی و کیفیت زندگی در 
سالمندان و بهبود نگرش در نسل جوان است 
که درک آنان را از سالمندان بهبود می بخشد. 
همچنین نگرش کودکان نسبت به سالمندان 

به طور مثبت تغییر کرده بود.

لیلا شریفیادداشت
روزنامه نگار

افزایش 17درصدی ازدواج مجدد در ایران
دهه هفتادی ها و هشتادي ها بیشترین آمار طلاق و ازدواج مجدد را به نام خود ثبت کرده اند

ازدواج مجدد در ایران رشــد چشمگیری پیدا 
کرده و  در 6سال، رشــد 17درصدی داشته 
است. اطلاعات منتشر شــده توسط سازمان 
ثبت احوال کشور نشان می دهد در سال1392، 
5درصد از کل ازدواج های ثبت شده، برای بار 
دوم یا سوم بوده اند که این رقم در سال1398، 
22درصد افزایش یافته است. در سال1398، 
17.1درصد از ازدواج های مــردان مربوط به 
آنانی بوده که دســت کم برای بار دوم ازدواج 
کرده اند. این ســهم درباره زنان هــم برابر با 

15.4درصد از ازدواج هاست.
ایــن آمــار از نظــر جمعیت شناســان و 
جامعه شناســان چنــدان عجیب نیســت و 
می گویند که با افزایش طلاق در ایران منتظر 
افزایش ازدواج مجدد به ویــژه در مردان باید 
باشــیم؛ البته آنها معتقدند کــه نباید به این 

پدیده صفر و صدی نگاه کرد.
گــروه  دانشــیار  کاظمی پــور،  شــهلا 
جمعیت شناسی دانشــگاه تهران در این باره 
به همشــهری گفت: »نمی توان گفت که این 
جهش آمــاری در ازدواج مجدد بد اســت یا 
خوب. از نظر جمعیت شناســان خوب است؛ 
چون نشــان می دهد که ایرانیــان همچنان 
به نهــاد خانــواده پایبندنــد، امــا از منظر 
جامعه شناســی و روانشناســی قطعا ازدواج 
مجدد معایبی دارد که کارشناسان آن حوزه 

باید درباره آن نظر دهند.«
کاظمی پور پیش بینــی کرد که ازدواج مجدد 
در ایران طی ســال های آینده روند افزایشی 
پیدا کند؛ »چون شــیب طلاق تند شــده، 
این اتفاق دور از ذهن نیســت. به عنوان یک 
جمعیت شــناس معتقدم ازدواج مجدد بهتر 
از زندگــی مجردی اســت؛ چراکــه در کنار 
آسیب های فراوانی که این سبک زندگی دارد، 
می تواند باعث کاهــش جمعیت در آینده نیز 
شود. البته آمارها نشــان می دهد که شانس 
ازدواج مجدد برای مردان بیش از زنان اســت 

که این نکته منفی تلقی می شود.«

افزایش 5درصدی ازدواج با زنان مطلقه
در آمار ثبت احــوال نکته های جالب دیگری 
هم دیده می شود؛ مانند اینکه »سهم مردانی 
که قبلا هرگــز ازدواج نکرده بودنــد و برای 
نخستین بار با یک زن مطلقه، ازدواج می کنند 
از یک درصد در سال92 به حدود 5درصد در 
سال98 رسیده است. استان های مختلف در 
این ســهم الگوی متفاوتی دارند و بیشترین 
ازدواج مجدد مردان و زنان به این شکل مربوط 

به البرز و تهران است.
در سال92 به ازای هر 100زن 138مرد ازدواج 

مجدد داشته اند که این رقم در سال97 به ازای 
هر 100زن به 113مرد تغییر یافته است. این 
آمار بیانگر این است که ازدواج مجدد در زنان 
بهبود یافته و در حال تبدیل به عرف اســت. 
غلامحســین حقدادی، روانپزشک و معاون 
سابق امور اجتماعی بهزیستی خراسان رضوی 
در این باره به همشــهری گفــت: »این تغییر 
نشــان می دهد که ازدواج مجدد زنان به نحو 
قابل توجهی در ســال های اخیر افزایش پیدا 
کرده است که جای تحلیل دارد و نباید از این 

مسئله مهم به سادگی گذشت.«
او افــزود: »در بیــن ســال های 92 تــا 97 
)به مدت 6ســال( تعداد 302000زن که در 
این بازه زمانــی طلاق گرفته اند بــاز ازدواج 
کرده اند. به عبــارت دیگر حــدود 47درصد 
زنان طلاق های بین ســال 92 تــا 97 دوباره 
ازدواج کرده اند؛ بنابراین حجم عمده ای از زنان 
طلاق گرفته به زندگی زناشویی بازمی گردند. 
البته جمعیت بی همســران ناشــی از طلاق 
رو به افزایش اســت و همچنین سهم ازدواج 
اولی ها در آمــار نیز رو به کاهش اســت. این 
روند مهم نیاز به تحلیل های روانشــناختی، 
جامعه شناختی و فرهنگی دارد و باید برای آن 

سیاستگذاری کرد.«

ســرعت بالای ازدواج مجــدد در دهه   
هفتادي ها و هشتادی ها 

همچنین طبق آمار ثبت احوال در ســال98، 
حدود 8درصد طلاق ها بــرای ازدواج دوم و 
بیشتر است که در استان های بوشهر، هرمزگان 
پررنگ تر از ســایر اســتان ها دیده مي شود. 
حقدادی در این بــاره توضیــح داد: »ظاهرا 
طلاق های مکرر تبدیل به یک جریان فکری 
و فرهنگی شــده که می تواند خطرناک باشد 
و باید متولیان فرهنگی برای آن فکری کنند. 
نکته دیگری که در آمارها می بینیم این است 
که هرچه زن در هنگام ازدواج جوان تر باشد، 
ســرعت ازدواج مجدد او پس از طلاق بیشتر 
است؛ به عنوان مثال متولدین نیمه اول دهه80 
در سال97 پس از حدود 5ماه از گذشت طلاق، 
ازدواج کرده اند؛ درحالی که برای زنان مسن تر 

این زمان بیش از یک سال بوده است.« 

طبق آمار بهزیستی ازدواج مجدد در متولدین 
دهه70 بیشتر از متولدین دهه50 و 60 است؛ 
همانطور که طلاق در بین آنها بیشتر مشاهده 
می شــود. حقدادی گفت: »در کل میانگین 
سن طلاق برای زنان حدود 33سال است، اما 
میانگین سن طلاق در متولدین دهه 50حدود 
31سال و دهه 60 حدود 30سال و نیمه اول 
و دوم دهه 70 به ترتیب 22ســال و 18سال و 
برای نیمه اول دهه80 حدود 15ســال اتفاق 
افتاده اســت. جالب اینکــه ازدواج مجدد در 
متولدین دهه 70 و 80 بیشتر است که رویکرد 
اجتماعی زنان و مردان مطلقه و خانواده های 

آنان را نشان می دهد.«
او افزود: »البته این بــاور کارکرد مثبت دارد؛ 
چون نشان می دهد جامعه به این رشد رسیده 
که طلاق پایان زندگی نیست و می توان زندگی 
مشترکی را از نو ساخت. معتقدم که باید از این 
نوع نگاه استقبال شــود و حمایت های مادی 
و معنــوی از آن صورت گیرد تــا در فرهنگ 
اجتماعی تقویت شــود؛ چون یکی از مسائل 
اصلی بسیاری از جوامع ازجمله ایران کیفیت 

زندگی افراد پس از طلاق است.«

مشکلات فرزندان حاصل از ازدواج مجدد
اما برخی روانشناســان معتقدند که افزایش 
ازدواج مجدد طی سال های اخیر چندان هم 
خوب نیســت و بســیاری از آنها به مشکلات 

فردی و اجتماعی ختم می شود.
علیرضا شــریفی یزدی، روانشناس اجتماعی 
در این باره به همشــهری گفت: »شاید از دید 
جمعیت شناســان یا برخی جامعه شناســان 
ازدواج مجدد امــری مثبت برای جامعه تلقی 
شود، اما اگر این ازدواج ها آگاهانه نباشد و صرفا 
برای التیام زخم هاي زندگی شکست خورده 
قبلی صورت گیرد، حتما خطرناک است؛ چون 
ما شاهد تعدد فرزندان زوجین خواهیم بود که 
برای آنها لطمات جبران ناپذیری را به همراه 
خواهد داشت یا شــاهد افزایش بیماری های 
روحی و روانی در زوجین می شویم که به مراتب 
خطرناک تر از زندگی بعد از طلاق اول است. 
درواقع ســلامت روان خانواده های حاصل از 
ازدواج مجدد را هــم باید درنظر گرفت؛ چون 

خطرات شکست دوم یا سوم به مراتب بیشتر 
از بار اول است.«

او افزود: »ما در دایــره زنان و مردانی که برای 
بار دوم یا ســوم ازدواج می کننــد، افرادی را 
می بینیم که دچار فرافکنی درباره اشتباهات 
خود هســتند و می خواهند به اطرافیان ثابت 
کنند که مقصر مشکلات پیش آمده در ازدواج 
قبلی آنها نیســتند؛ بنابراین ســریع اقدام به 
ازدواج دیگری می کنند که احتمال شکست 
خوردن در آن هم بالاســت. در اینجاست که 
هزینه هــای زیادی به نهاد خانــواده تحمیل 
می شود. داشــتن 2 یا چند فرزند از همسران 
مختلــف، بلاتکلیفی زندگی ایــن فرزندان، 
طلاق های عاطفی درازمدت، افزایش خشونت 
در خانه می تواند از مضرات این نوع ازدواج ها 

باشد.«

چالش مواجهه با فرزنــدان از ازدواج های 
متعدد

جامعه شناسان و روانشناسان نظریه واحدی 
درباره ازدواج مجــدد ندارند. برخی معتقدند 
که این ازدواج ها مســتحکم تر از ازدواج اول 
هستند و برخی دیگر می گویند که ازدواج های 
بعدی بی ثبات و در مــواردی که هر دو طرف 
فرزند دارند، خطرناک اســت. علی الله وردی، 
جامعه شــناس و استاد دانشــگاه در این باره 
می گوید: »ازدواج دوم، مشــابه ازدواج اول، 
نباید عجولانه انجام شــود. بارزترین اختلاف 
در ازدواج دوم حضور کودکان اســت؛ چراکه 
آنها ازدواج مجدد والدین خود را تهدیدی برای 
از دســت دادن وقت و محبت آنها می دانند. 
والدین در ازدواج دوم خود باید برای درک و 
رفع نگرانی های کودک تلاش کنند. والدین در 
درجه اول باید اعتماد به نفس کودک خود را 
افزایش و به حرف های آنها با دقت گوش دهند. 
کودکان باید مطمئن شوند که همیشه مورد 

علاقه و مراقبت والدین خود قرار می گیرند.«
او با بیان اینکه اغلب والدینی که طلاق گرفته و 
برای ازدواج مجدد اقدام می کنند، مهارت لازم 
را برای مواجهه با فرزندان خود ندارند، افزود: 
»این مشکل وقتی دوچندان می شود که طرف 
مقابل هم از ازدواج قبلی خود فرزندی داشته 
باشد که تعادل برقرار کردن در رابطه 2فرزند 
بسیار سخت خواهد شد. بسیاری از ازدواج های 
مجدد به دلیل همین معضل با شکست مواجه 
می شود. با توجه به اینکه طلاق افزایش پیدا 
کرده و به تبع آن ازدواج هــای مجدد هم رو 
به فزونی است، رســانه ها به خصوص رادیو و 
تلویزیون در این زمینه باید آگاهی لازم را به 
خانواده ها بدهند که جنس مواجهه با فرزندان 

از 2زندگی متفاوت چگونه است.«
هیچ آماری از تعداد فرزندانی که پس از طلاق 
والدین خود درگیر ازدواج مجدد آنها شده اند، 
وجود ندارد و تقریبا هیچ نهاد دولتی نیز این 

آمار را ثبت نکرده یا حداقــل ارائه نمی دهد، 
اما مدیران مــدارس می گویند کــه در دهه 
اخیر تعــداد دانش آموزانی که والدین شــان 
طلاق گرفته اند، زیادشده است. زهرا رجبی، 
مدیر یکی از دبســتان های تهران در این باره 
به همشــهری گفــت: »تقریبــا یک چهارم 
دانش آمــوزان هر کلاس مــا، فرزندان طلاق 
هستند که نیمی از آنها درگیر ازدواج مجدد 
والدین خود هم شــده اند که وضعیت چندان 
خوبــی ندارنــد. همچنین تعــداد کودکان 
و نوجوانانــی که دارای خواهر یــا برادر دیگر 
از ازدواج جدیــد والدین خود هســتند یا با 
فرزند همســر قبلی پدر یا مادرشان زندگی  
می کنند رو به افزایش است. تقریبا تمام این 
دانش آموزان از مشکلات زیادی رنج می برند 

که والدین به فکر حل کردن آنها نیستند.« 
او افــزود: »مدارس نیــز در مواجهــه با این 
دانش آموزان دستشــان خالی است و حرفی 
برای گفتن ندارند؛ چراکه با کمبود مشــاوره 
روبه رو هستند و معلمان هم نمی دانند چگونه 
مشــکلات این افراد را حل کننــد. به هرحال 
سازمان های متولی مانند بهزیستی یا آموزش 
و پرورش باید در این زمینه تقویت شــوند تا 
حداقل کودکان طلاق یا حاصل ازدواج مجدد 

بتوانند از مشاوره های لازم برخوردار شوند.«

مصایب انگ زنی به ازدواج مجدد
به تبعیت از اینکه ازدواج مجدد برای بخشی 
از جامعه چندان خوشــایند و مطلوب نیست 
و خانواده هــا با نگاه مشــکوک و نگران به آن 
نگاه می کنند، میزان آموزش ها درباره آن نیز 
بسیار اندک است. حسین افروزمنش، مشاوره 
خانواده معتقد اســت که با تغییر شکل نهاد 
خانواده در سال های اخیر باید آموزش ها هم 
در این باره تغییر کند؛ »تا زمانی که کودکان 
طلاق مورد آزار و اذیت جامعه قرار می گیرند یا 
به زنان مطلقه دید خوبی وجود نداشته باشد و 
پیش فرض جامعه این باشد که ازدواج مجدد 
به طلاق منجر می شــود و فــردی که یک بار 
طلاق گرفته باز هم در معرض آن قرار می گیرد 
یا فرزندان طلاق توان زندگی با همسر مادر یا 
پدر خود را ندارند و زندگی جدید آنها را مختل 
می کنند، نمی توان زمینه های ازدواج مجدد 

موفق در ایران را چید.«
او افزود: »تــا زمانی که این تصــورات غلط 
وجــود دارد و با تکرار دائم تقویت می شــود، 
خانواده های حاصــل از این فرایند در معرض 
خطر هســتند. ما بایــد با آموزش درســت 
و به موقــع ایــن پیش فرض های غلــط را از 
بین ببریــم و فرصت زندگی دوبــاره را برای 
خانواده های شــکل گرفته حاصل از ازدواج 

مجدد پدید آوریم که این امر 
با آگاه سازی  در رسانه میسر 

می شود.« 
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علیرضــا شــریفی یزدی، روانشــناس اجتماعــی می گویــد کــه شــاید از دیــد 
جمعیت شناسان یا برخی جامعه شناسان ازدواج مجدد امری مثبت برای جامعه 
تلقی شــود، اما اگر ایــن ازدواج هــا آگاهانه نباشــد و صرفا برای التیــام زخم های 
زندگی شکست خورده قبلی صورت گیرد، حتما خطرناک است؛ چون ما شاهد 
تعدد فرزندان زوجین خواهیم بود که برای آنها لطمات جبران ناپذیری را به همراه 
خواهد داشت یا شاهد افزایش بیماری های روحی و روانی در زوجین می شویم 

که به مراتب خطرناک تر از زندگی بعد از طلاق اول است

فهیمه طباطباییگزارش
روزنامه نگار

آمار ازدواج

آمار طلاق

سال 1۳۹۰

۸7۹7۹۲ نفر

1۴۲۸۴1 نفر

%16.3

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹1

۸۲۹۹۶۸ نفر

1۵۰۳۲۴ نفر

%18.1

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۲

77۴۵1۳ نفر

1۵۵۳۶۹ نفر

%20.1

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۳

7۳۴۳۲۴ نفر

1۶۳۵۶۹ نفر

%22.6

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۴

۶۸۵۳۵۲ نفر

1۶۳7۶۵ نفر

%23.9

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۵

7۰۴71۶ نفر

1۸1۲۶۴ نفر

%25.7

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۶

۶۰۹۹۰۰ نفر

1۸۰۲۶۴ نفر

%29.6

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹7

۵۵۲۸۹۴ نفر

17۶۹۲۲ نفر

%32

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۸

۵۳۰۲۲۵ نفر

17۴۸۳1 نفر

%33

نسبت طلاق به ازدواج

سال 1۳۹۹

۵۵۶7۳1 نفر

1۸۳1۹۳ نفر

%32.1

نسبت طلاق به ازدواج

استفاده بهینه از وسایل گرمایشی گرمای 
لذت بخشی را مهمان خانه هایمان می کند

عمارت ارزشمند اقدسیه در حال تخریب و 
نوسازی است

حمل و نگهداری اسلحه شکاری  منوط به 
گرفتن پروانه شکار است
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سرما هنوز در کوچه پسکوچه های شهر چرخ می زند و انگار قرار نیست دست از سرمان بردارد. زمستان بی بار و برف اما سرد، خشک و 
استخوان سوز باعث شده تا میزان مصرف انرژی در تمام شهرها زیاد شود و خانواده ها برای فرار از سرما و مبتلا نشدن به بیماری های 
فصلی و از همه بدتر کرونا و اومیکرون دســت به دامان زیاد کردن درجه حرارت پکیج ها و بخاری ها شوند و سعی کنند با استفاده از 

شعله های بالای بخاری و درجه بالای پکیج، گرما را مهمان خانه هایشان کنند.

زنده شدن دوباره کرسی ها
بیش از 3دهه از گازکشی منازل مسکونی در اکثر نقاط کشور می گذرد، با راه 
پیدا کردن گاز به خانه ها کم کم بساط کرسی ها و بخاری های نفتی برچیده 
شــد و رادیاتورها و بخاری های گازی جایگزین این وسایل گرمایشی شدند. 
حالا اما چند سالی است که دوباره سر و کله کرســی های رنگارنگ و متنوع 
پیدا شده و پدر و مادرها تصمیم گرفته اند تا خاطرات دوران کودکی خود را 
برای فرزندانشان زنده کنند، این بار اما بخاری های برقی کوچک و اتوماتیک 
جایگزین منقل های مملو از خاکســتر و زغال شده اند. کرســی ها در کنار 
رادیاتورها گرمابخش خانه شــده اند و البته که در کنار مصرف برق، شــاهد 

مصرف گاز هم هستیم.

گرمابخش بی دردسر
از موتورخانه هایی که در سال های قبل وظیفه گرم کردن خانه ها را داشتند 
و هزینه نگهداری و صدای زیادی داشــتند،  حالا تعداد کمــی باقی مانده و 
موتورخانه ها جایشــان را به پکیج های کم جایی داده اند که در آشپزخانه ها 
نصب شــده اند و بی ســر و صدا ســعی می کنند به دور از تولید آلودگی های 
زیست محیطی فضای گرمی را برای اهالی خانه فراهم کنند. برای اینکه بتوان 
از پکیج ها بهترین استفاده را برد باید دقت کرد که تعداد رادیاتورهای نصب 
شده در خانه با حجم پکیج متناسب باشــد تا این گرمازای کم صدا بتواند به 

راحتی فضای مورد نیاز خانه را گرم نگه دارد.

هیزم های گازی
تب مجهزکردن خانه ها به شــومینه چند ســالی اســت که فروکش کرده، 
شــومینه هایی که فقط جنبه تزئینی داشــتند و با هیزم های گازی قرار بود 

جایگزین دیگر منابع گرمایشی شــوند، اما بعد از مدت کوتاهی نشان دادند 
که تنها یک وسیله تزئینی هســتند و در کنارشــان حتما باید بخاری های 
گازی قرار داشــت تا بتواند فضای داخل خانه را گرم کنــد اما همین بودن 
شومینه در خانه انگار دلگرمی برای ســاکنان آن خانه بود تا وقتی از سرمای 
استخوان سوز خیابان به خانه پناه می برند، کمی کنار شومینه دراز بکشند و 
درحالی که انگشتان پای خود را به شــعله های گازی آن نزدیک می کنند در 
رنگ آبی شعله ها به جست وجوی آرزوهایشان باشند شاید به همین زودی ها 

برآورده شود.

بخاری ها و رادیاتورهای برقی
بخاری های برقی یکی از وسایل گرمایشــی هستند که اگر چه گزینه خوبی 
برای گرم کردن خانه هستند اما مصرف برق بالایی دارند و محدوده کمی را 
هم گرم می کنند به همین دلیل بهترین محل برای استفاده از این بخاری ها در 
اتاق های کوچک است و نمی توانند گزینه خوبی برای گرم کردن خانه باشند. 
ضمن اینکه استفاده از این وسایل باعث می شود تا میزان برق مصرفی خانه نیز 

تصاعدی بالا برود و هزینه زیادی را به خانوارها تحمیل کند.

گاز؛ این نعمت بی بدیل 
بخاری های گازی هنوز هم یکی از بهتریــن گزینه ها برای گرمایش خانه ها 
خصوصا در مناطق سردسیر هســتند؛  بخاری هایی که گرمای زیادی تولید 
می کنند و همزمان می توانند نقش گرم نگه داشــتن غذا و خشــک کردن 
لباس ها را هم بر عهده بگیرند. هزینه خرید این بخاری ها هم به نسبت خرید 
رادیاتور و نصب شومینه و... کمتر و به صرفه تر اســت اما مهم ترین عیب آن 

مصرف بالای گاز است.

عمر بیشتر لوازم گرمایشی با سرویس سالیانه

قدیمیهایبیدردسر
آبگرمکن ها هم باید مثل پکیج سرویس سالانه شوند. 
اگر چه در بیشتر مناطق پکیج جایگزین آبگرمکن شده 
اما هنوز هم هستند خانواده هایی که از آبگرمکن ایستاده 
یا دیواری استفاده می کنند. زمانی که شعله آبگرمکن 
کوتاه می شود و نمی تواند آب را به دمای مطلوب برساند، 

زمان رسیدگی به دیافراگم اســت. گاهی اوقات تنها با 
تغییر فشار آب شعله تنظیم و آب گرم می شود اما برخی 
اوقات خاموش شدن آبگرمکن می تواند علت ضعیف شدن 
عملکرد دیافراگم باشد. رســوب گیری آبگرمکن هم 

می تواند در عملکرد بهتر این دستگاه کمک کند.

برای اینکه عمر لوازمی مثل پکیج، شوفاژ، بخاری و آبگرمکن بیشتر شود نیاز است هر ساله توسط سرویس کاران مجرب، 
سرویس شوند تا بتوانند عملکرد خوبی داشته باشند. علیرضا بیکران، تعمیرکار تاسیسات و لوازم خانگی با اشاره به برخی 

مواردی که می تواند عمر این وسایل را زیاد کند از چگونگی سرویس و نگهداری این وسایل می گوید.

برای من  ای مهربان 
گرما بیاور

استفاده بهینه از وسایل گرمایشی
 می تواند گرمای لذت بخشی را مهمان خانه هایمان کند

راهنما

یادداشت

آن سوی باران
آن سوی باران یکی از بازی های موفق ایرانی در سبک معمایی است 
که در آن بازیکن مأموریت دارد تا با دویدن روی سازه های در حال 
حرکت و تنها با لمس صفحه و کشیدن انگشت دست، به جهات 
مختلف در محیط بازی جابه جا شود و خود را به دروازه ای که در 
بازی مشخص شده است، برساند. آن سوی باران، بازی تحسین 
شده و فاقد محتوای آسیب رسان است که به گواه سایت »کدومو« 
می توانید آن را با خیال راحت در اختیار فرزندتان قرار دهید. حل 
معماهای پیچیده و مراحل متنوع و چالش برانگیز بازی می تواند 
کاملًا سرعت عمل، تمرکز و قدرت حل مسئله را در فرزندتان به 
چالش بکشد و تقویت کند. این بازی ممکن است برای توانایی های 
کودکان زیر 7سال مناسب نباشد و آنها را دچار ضعف اعتماد به 

نفس و احساس ناتوانی کند.
شما می توانید در مورد قواعد بازی، اتفاقاتی که در بازی می افتد 
و کارهایی که فرزندتان برای عبــور از یک مرحله در بازی انجام 
می دهد با فرزندتــان گفت وگو کنید. اگر ســختی یک مرحله 
فرزندتان را کلافه کرده، با او همدلی کنید و اجازه دهید با آزمون و 

خطا ترفند و راه درست برای عبور از مرحله سخت را بیابد.
آن ســوی باران یک بازی پولی پلتفرم معمایی دوبعدی است که 
بازیکن می تواند بعد از خریــد، آن را در حالت آفلاین و به صورت 
تک نفره بازی کند. گرافیــک هنری بازی در کنــار صداگذاری  
و موســیقی های آرام بازی فضایی را در بــازی ایجاد می کند که 
حس آرامش را به بازیکن منتقل می کند. گیم پلی بازی ساده اما 
چالش برانگیز است و بازیکن وظیفه دارد تا قهرمان بازی را طوری 
هدایت کند که او به دروازه ای که در بازی مشخص شده است، برسد. 
مکانیک های بازی پریدن، روی هوا سرخوردن و پرش دوگانه است 
که با کشیدن انگشــت روی صفحه قابل اجراست. سیستم بازی 
مرحله ای و هر مرحله 3 چالش مخصوص به خود را دارد. اما چالش 
اصلی بازی عبور از سازه های معلق و رسیدن به دروازه است. سازه ها 
دائماً در حال حرکت هستند و در تمام مرحله ها، سعی شده است 
نوع حرکت سازه ها با یکدیگر متفاوت باشد تا هر بار چالشی جدید 
انتظار بازیکن را بکشد. بازی آن ســوی باران چهاربخش دارد، هر 
بخش ۱۴ مرحله اصلی و چند مرحله فرعی دارد که با عنوان »حالت 

شب« در اختیار بازیکن قرار می گیرد. 

کوکوی کدو سبز؛ خوشمزه  و مظلوم
من از بچگی، برعکس بچه های دیگر، عاشق سبزیجات بودم! کدو 
سبز جزو سبزیجات مورد علاقه ام بود. در خانه راه می رفتم و کدو 
با نمک می خوردم. هروقت مامان می پرسید که شام چی درست 
کنم، فوری می گفتم: »کوکوی کدو«. یک بار داشتم این خاطره 
و علاقه شدیدم به کدو سبز را برای دوستم تعریف می کردم که 
صورتش را یک طوری کرد و گفت: »کــدو؟ واقعا کدو؟ بی مزه تر 
از کدو نبود که عاشقش بشوی؟« گفتم که اصلا تا حالا کوکوی 
کدو ســبز خوردی؟ قاطعانه جواب منفــی داد و تأکید کرد که 
نخورده، دوستش ندارد! من واقعا با اینکه کسی غذایی را نخورده 
دوست نداشته باشد، مشکل داشتم! من و دوستم هفته ای یک بار 
کوهنوردی ســبکی می رفتیم و ناهار را هم در همان ارتفاعات 
خوش آب وهــوا می خوردیم. یک هفته که قــرار بود لقمه ناهار 
به عهده من باشد، کوکوی کدو سبز درست کردم و با خودم بردم. 
هیچ وقت یادم نمی رود که دوستم با نخستین گاز، چشمانش را 
از شدت خوشــحالی گرد کرد و گفت: »فقط بگو این چی بود؟«  
کوکوی کدو ســبز، جزو سالم ترین و خوشــمزه ترین غذاهای 
مظلومی است که متأســفانه به دلیل ناشناخته ماندن طعمش، 

طرفداران کمی دارد. 

برای درست کردنش چی لازم داریم؟
 برای هر نفر به این مواداولیه نیاز داریم:

کدو سبز قلمی و متوسط یک عدد
تخم مرغ یک عدد
پیاز کوچک 1عدد

نمک نصف قاشق چایخوری
فلفل سیاه یک چهارم قاشق چایخوری
پودر سیر یک چهارم قاشق چایخوری

پودر پیاز نصف قاشق چایخوری
آرد سفید یا آرد نخودچی یک قاشق غذاخوری سرخالی 

روغن سرخ کردنی 2قاشق غذاخوری

چطوری درستش کنیم؟
کدو سبز را پوســت بگیرید و با رنده 
درشــت، رنده کنید. ســپس کدوی 
رنده شده را روی دستمال نخی بریزید تا 
آب اضافی آن کاملا کشیده بشود. پیاز را 

با رنده ریز، رنده کنید و آب اضافی آن را با کمک صافی یا دستمال 
نخی، کاملا بگیرید. کدو و پیاز را با تخم مرغ، آرد، نمک و ادویه ها 
ترکیب کنید. این ترکیب را حدود نیم ساعت داخل یخچال قرار 
دهید. روغن را داخل تابه نچســبی بریزد و اجازه بدهید تا کاملا 
داغ شود. مواد کوکو را از یخچال خارج کنید و بلافاصله داخل تابه 
بریزید. حرارت را پایین بیاورید و اجازه بدهید تا یک طرف کوکو 
کاملا سرخ شود. به محض اینکه دور کوکو طلایی شد، یعنی وقت 
برگرداندن آن اســت. کوکو را برگردانید و اجازه بدهید تا سمت 
دیگرش هم طلایی بشود. اگر حرارت ملایم باشد، پختن هر طرف 
از کوکو حدود 3تا ۴دقیقه زمان می برد. شما می توانید این کوکو را 
با نان سنگک یا نان تافتون، به همراه گوجه، ریحان و پیازچه میل 
کنید. ترکیب ماست چکیده، شوید و سیر رنده شده هم می تواند 
ترکیب جذابی به عنوان سس در کنار لقمه کوکوی کدو سبز باشد.

جوش بزن
بعضی از ترکیبات، خواص و کاربردهای شگفت انگیزی دارند که 
اگر از آنها مطلع باشیم می توانیم با صرف هزینه کمتر، بسیاری 
از مشــکلات کوچک را حل کنیم. جوش شیرین یکی از همین 

ترکیبات بسیار مفید و کاربردی است.
از بین بردن بوی بد

ترکیبات آلکالیــن موجود در جوش شــیرین آن را به ترکیبی 
فوق العاده و منحصر به فرد در تجزیه ذرات بدبو تبدیل می کند. 
می توانید جوش شیرین را در سبد رخت چرک ها و کفش های 
بدبو بریزید. قوطی ای درباز و حاوی جوش شیرین را در یخچال 

بگذارید تا بوی بد یخچال را از بین ببرد.
ضدعفونی میوه ها و سبزیجات

اگر شستن میوه و سبزی با آب ســرد به نظرتان کافی نیست، 
جوش شیرین به شما کمک زیادی می کند. مطالعات اخیر نشان 
می دهند که خیساندن میوه و سبزی در جوش شیرین مؤثرترین 
روش برای از بین بردن بقایای ســموم دفع آفات از میوه هایی 

مانند سیب است.
سفید کننده دندان

یک قاشق غذاخوری جوش شیرین را با ۵ قطره پراکسید هیدروژن 
و چند قطره آب مخلوط کنید. برای سفید کردن دندان هایتان، 
جوش شــیرین و پراکســیدهیدروژن را در ظرف کوچکی باهم 
ترکیب کنید تا خمیر غلیظی به دست بیاید. آنگاه فقط اگر نیاز بود 
به آن آب اضافه کنید. خمیر به دست آمده را توسط یک مسواک، 
با رعایت تساوی به دندان هایتان بمالید، و اجازه دهید تا ۵ دقیقه 
روی دندان هایتان باقــی بماند. آنگاه بــا خمیردندان معمولی 
 دندان هایتان را بشویید و سپس آبکشی کنید. برای نتایج پایدار، 

می توانید یک بار در هفته این فرایند را تکرار کنید.

ترفند

گل خانه

 سیکلمه؛ معجزه ای 
برای حضرت مریم

گل سیکلمه یا همان نگون سار، اوج زیبایی را در زمستان به 
رخ می کشــد و درس بزرگ صبر را برای رخ دادن معجزات 
خداوندی می دهد. برخــلاف تصور همگان که فکر می کنند 
پاییز و زمستان فصل خزان است و بهار را فقط فصل شکوفایی 
گل های زیبا می دانند، در زمستان برفی گل هایی می رویند 
که زیبایی بی نظیرشان نشــانه ای از معجزات خداوند است. 
ســیکلامن )Cyclamen( در ایران به نام نگون سار معروف 
اســت. این گل آپارتمانی ویژگی ها و شرایط خاص خودش 
را دارد. سیکلمه را کمتر کسی به نام پنجه مریم می شناسد. 
در واقع طبق روایات زمانی کــه در بیابان درد زایمان وجود 
حضرت مریــم را فرا گرفــت او زیر درخــت خرمایی گیاه 
خودرویی را چنگ زد و در پنجه خود گرفت و فشرد. حضرت 
عیسی مسیح به دنیا آمد و به همین خاطر در متون پزشکی 
اسلامی و فرهنگ و ادب فارســی این گیاه را به مریم بخور 
اطلاق کرده اند و در بازار دارویی هنــد نیز گونه دومی به نام 

»بخور مریم« خوانده می شود.
این گل وحشــی در جنگل های مناطق شــمال کشــورمان 
چشم نوازی می کند و 3 گونه متنوع با نام های سیکلامن ایرانی، 
سیکلامن پات پلنت و سیکلامن پرورشیست دارد که ارتفاع این 
گل بین ۱۵ الی ۲۵ سانتی متر متغیر بوده و برگ های کروی قلبی 
شکل سبز تیره دارد و حتی در بعضی گونه ها با خال های سفید 
زیبایی اش دوچندان می شــود. البته گلدهی این گیاه مستلزم 
گذشت زمان تقریبا زیادی بوده و به مراقبت زیادی نیز احتیاج 
دارد. این گل سایه دوست برای نگهداری در آپارتمان مناسب 

است و مطمئن باشید حال دلتان را بسیار خوب می کند.

حال خوب با هدف های کوچک 
روحیه سالمندان نیاز به زنده نگه داشتن دارد تا هم 
حال خوبی داشته باشــند و هم تعاملات خوبی را 
تجربه کنند. داشــتن اهداف روزانه یکی از راه های 
حفظ روحیه است؛ فعالیت هایی مانند ورزش کردن، 
انجام کار دســتی و هنر مورد علاقه، رسیدگی به 
گل های خانه، مکالمه با دوســتان و... . حین انجام 
این فعالیت ها باید سالمند عزیزتان را مورد تشویق و 
حمایت قرار دهید چون برایش بسیار با اهیمت است. 
همیشــه از خاطرات و روزهای خوب جوانی شان از 
آنها سؤال کنید.  با اشتیاق به سخنانشان گوش دهید 
حتی از آنها بخواهید خاطرات خود را بنویسند. آنها 
را به اســتفاده از تکنولوژی های روز تشویق کنید. 
این روزها برای ارتباط بیشتر و سریع تر با دوستان 
و آشنایان، تکنولوژی های ارتباطی در حال رشد و 
توسعه هستند و سالمندان نباید از این عرصه دور 
و محروم بمانند. استفاده از این وسایل ارتباطی را به 
آنها آموزش دهید تا امکان استفاده از این تکنولوژی ها 
را داشته باشند. توانایی جسمی و حرکتی سالمندان 
کاهش می یابد، پس باید آنها را با مهارت های سازگار 
با شرایط جدید آشنا کرد تا راحت تر روزگار سپری 
کنند؛ مهارت هایی همچون تعیین اهداف کوچک 
و قابل دســترس، خردکردن اهداف و برداشــتن 
قدم هایی کوتاه برای رسیدن به نتیجه و... . یادتان 
باشــد آنها را در انتخاب کاری که می توانند انجام 

دهند، آزاد بگذارید.

سایه سار

گزارش

ندا احمدلو

یک نکته از این معنی
 برای اینکه در ایام سرد سال 
دچار کمبود انرژی نشــویم 
و بتوانیــم از منابع انرژی که 
در دسترســمان قرار گرفته 
بهترین اســتفاده را بکنیم 
رعایــت چند نکته ســاده 
ضروری است؛ نکاتی که هم 
باعث می شــوند هزینه های 
خانوار کاهش پیداکند و هم 
از اتلاف گرمای تولید شــده 

می کاهند.
 یکی از مهم تریــن کارها 
برای خانه هایی که از پکیج 
بــرای گرمایش اســتفاده 
می کنند این است که پکیج 
هر سال و قبل از سرد شدن 
هوا سرویس شود تا عیب و 
ایرادات آن برطرف شود. در 
کنار سرویس پکیج، سرویس 
و هوا گیری و شست وشــوی 
داخــل رادیاتورها موضوع 
دیگری اســت کــه باید به 
آن توجه شــود. هواگرفتن 
رادیاتورها باعث می شود که 
میزان گرما زایی شــان کمتر 
شــده و اتلاف انرژی بیشتر 

شود.
 دو جداره کردن پنجره های 
قدیمی یکی از راهکارهایی 
است که می تواند جلوی اتلاف 
انرژی را بگیرد؛ چرا که این 
پنجره هــا حداکثر مقاومت 
را در برابر عبــور گرما دارند 
و می توانند انــرژی گرمایی 
بیشــتری را در خانه حفظ 
کنند ضمن اینکه از ســر و 
صدای بیرون به داخل خانه 
نیز جلوگیری می کنند اما اگر 
بودجه کافی برای دوجداره 
کــردن پنجره هــا ندارید 
می توانیــد از درزگیرهای 
چسبی ساده ای که در بازار 
موجود است استفاده کنید 
و درزهای در و پنجره ها را به 
خوبی بپوشانید تا جلوی ورود 
هوای سرد به خانه را بگیرید. 
هنگام درزگیری در و پنجره ها 
دریچه هــای کولــر را هم 
فراموش نکنید. دریچه های 
کولر یکی از منافذی هستند 
که باعث خــروج هوای گرم 
از خانه می شوند؛ این کار را 
می توانید با یک تکه مقوای 
ضخیم یا پلاســتیک انجام 
دهید در عین حال روی پشت 
بام نیز می توانیــد کولر را با 
استفاده از پلاستیک کاملا 
بپوشانید تا مانع از نفوذ هوای 

سرد به داخل اتاق ها شوید.
 پرده های خانه همیشه هم 
وسایل تزئینی نیستند. در 
این روزهای سرد بهتر است 
پرده ها را کامــلا باز کنید تا 
روی پنجره ها را بپوشــاند و 
مانعی برای انتقال هوای سرد 

از شیشه ها به اتاق ها باشد.
 جا به جا کردن مبل هایی که 
جلوی رادیاتورها هستند و 
باز گذاشتن جلوی رادیاتورها 
هم راهکار خوبی برای جریان 
پیدا کردن هوای گرم در داخل 
خانه اســت. هر مانعی که در 
جلوی رادیاتورها باشد باعث 
می شود تا هوای گرم نتواند به 

درستی جریان پیدا کند.

مکث

پکیجهایبیسروصدا
پکیج ها هر ســال باید یک بار سرویس سالانه 
شوند و اگر عیب و ایرادی دارند برطرف شوند تا 
بتوانند در روزهای سرد سال، گرمابخش خانه 
باشند. استفاده از محافظ برق استاندارد و بدون 
سیم مخصوص پکیج یکی از مهم ترین مواردی 
است که باید توجه ویژه ای به آن شود؛ چرا که 
باعث می شود تا برُد پکیج در اثر نوسانات برق 
نسوزد و دستگاه ایراد پیدا نکند. در مرحله بعد 
نظافت پکیج باید مدنظر قــرار بگیرد. نظافت 
قسمت هایی مثل پمپ باعث می شود تا پکیج 

در طول سال کارایی خوبی داشته باشد.
اســتفاده از رســوب گیرهای مغناطیســی یا 
پلی فسفات برای قســمت های مصرفی پکیج 
باعث می شود تا زمانی که آب گرم شود رسوب 
کربنات کلســیم و منیزیم در پکیج تشــکیل 
نشــود،  البته که عمر مفید این رســوب گیرها 
برای پکیج 6 ماه تا یک ســال اســت و بعد از 

این مدت باید فســفات آن دوبــاره خریداری 
شــود. این رســوب گیرها روی آب ورودی به 
پکیج نصب می شود تا جلوی ایجاد رسوب در 
پکیج و رادیاتور را بگیرد. همچنین می توان از 
رسوب گیرهای مغناطیسی برای قسمت های 
گرمایشی پکیج و در مدار آب گرم آن استفاده 
کرد. برای استفاده از رسوب گیرها بهتر است از 

سرویس کاران مجرب استفاده کنید.
چرایی استفاده از رســوب گیرها به این دلیل 
اســت که پکیج در اثر حررات جرم می گیرد و 
اگر دستگاه تک مبدل باشد جرم وارد قسمت 
گرمایشی می شود و چون شعله مستقیم است 
رسوب وارد دســتگاه شــده و در کارکرد آن 

اختلال ایجاد می کند.
 اگر هم که پکیج دو مبدل باشد گرمای مبدل 
اولیه به قسمت ثانویه وارد و باعث می شود تا آب 

مصرفی مدام سرد و گرم شود.

جرمگیریرادیاتور
به علت برق نیم ولتی که وارد رادیاتور می شــود بدنه رادیاتور از داخل 
کمی ریزش پیدا می کند. این اتفــاق درصورتی نمی افتد که محافظ 
نگه دارنده توسط سرویس کار ماهر به رادیاتور تزریق شود تا جرم های 
داخل رادیاتور کمتر شــود. برخی مواقع هم رادیاتورها بنا به دلایلی 
سوراخ می شوند. اگر جنس رادیاتور فولادی باشد با کمی جوش برنج 

سوراخ مسدود می شود.

توجهبهترموکوبل
مهم ترین مشکلی که در بخاری های گازی 
روی می دهد خراب شدن ترموکوبل یا خرابی 
بوبین است که باعث می شــود گاز، داخل 
بخاری نشود. سرویس کاری بخاری گازی در 
ابتدای فصل سرما و شست وشو و تمیز کاری 
باعث می شود تا گرد و خاکی که روی بخاری 

نشسته، باعث خرابی آن نشود.
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این روزها شهادت مأمور نیروی انتظامی شیراز، 
قلب مردم کشور را جریحه دار کرده است. موانع 
و مشکات اســتفاده از ســاح در صحنه های 
جرم سال هاســت که گریبانگیر پلیس اســت. 
چند سال قبل برنامه اســتفاده از دوربین های 
لباس رونمایی شد اما به سرانجام لازم نرسید. 
درحالی کــه این دوربین هــا می تواند هم برای 
پلیس و هم شــهروندان حیاتی و نجات دهنده 
باشــد. در تجهیزات پلیســی، دوربین بدن یا 
دوربین پوشــیدنی که بــا نام هــای ویدئوی 
پوشیدنی بدن )BWV( یا دوربین پوشیدنی بدن 
)BWC( یا Bodycam هم شناخته می شود، 
یک سیســتم ضبط صوتی، تصویری یا عکاسی 
پوشیدنی است که برای ضبط رویدادها استفاده 
می شود که در آن مأموران مجری قانون دخالت 
دارند. این دوربین ها معمولا روی لباس مأموران 
کار گذاشته می شــوند. دوربین های پوشیدنی 
پلیس تقریبا شبیه سایر تجهیزات ویدئویی است 
که توسط غیرنظامیان، آتش نشــانان یا ارتش 
استفاده می شود، اما برای پاسخگویی به الزامات 

خاص مربوط به اجرای قانون طراحی شده اند.

دوربینهاچگونهکارمیکنند؟
ماموران پلیس برای حضور در گشت های روزانه 
و یا برخی ماموریت های ویژه، این دوربین ها را 
از واحد مخصوص در اداره  یا مرکزشان تحویل 
گرفته و پس از کنترل کردن شــارژ و همچنین 
سالم بودنشان، آن را به جایگاه مخصوص متصل 
کرده و روشن می کنند. در طول انجام ماموریت 
این دوربین باید روشن باشد، اما اگر ماموری آن 
را خاموش کند، کسی در مرکز نمی تواند متوجه 
این امر بشود تا زمانی که اطاعات دوربین تخلیه 
شود. آن موقع می توان دریافت که دوربین در چه 
زمان  یا زمان هایی و بــه چه علت خاموش بوده 
است. البته در نســل های جدید موضوع اتصال 
به اینترنت و برقراری ارتبــاط زنده با مرکز هم 

مطرح است.

نسلجدید
دوربین هــای پوشــیدنی پلیس حــدود یک دهه 
است که وجود داشــته و از آن زمان تاکنون تغییر 
چندانی نکرده اند. با این حال چندین شــرکت در 
نقاط مختلف دنیــا به دنبال ایجاد توســعه در آن 
بوده اند. دوربین های جدید که برای اجرای کارآمد 
 G/LTE4 و اقتصادی در شبکه های بی سیم تجاری
طراحی شــده اســت، یک بادی کم هوشمند چند 
منظوره است که می تواند به معنای واقعی کلمه جان 

یک مأمور پلیس را نجات دهد. دلیل این امر دکمه 
SOS قرمز داخلی این دوربین هاست که موقعیت 
مکانی GPS کاربر و اطاعــات صوتی یا تصویری 
زنده را مستقیما برای کمک فوری ارسال می کند. 
برخی، از عبارت» نسل جدید« برای این دوربین ها 

استفاده کرده اند.

مجموعهتلویزیونیتازهکار
در بسیاری از فیلم ها و سریال های پلیسی، شاید 

این دوربین ها نظر شما را جلب کرده باشد، اما 
هیچ فیلم و ســریالی مانند مجموعه »تازه کار« 
)The Rookie( پیدا نمی کنید که تا این اندازه، 
دوربین های بدن پلیس به چشم بیاید. در چند 
قسمت حتی این دوربین ها بسیار به  کار افسران 
اداره پلیس لس آنجلس می آیند و معضات شان 
را حل می کننــد. حتی برخــی از نماهای این 
ســریال هم از دید این دوربین گرفته شده و به 

بیننده نشان داده می شود.

دوربین های نجات دهنده برای پلیس
 تجهیزات ضبط صوت و تصویر به مأموران پلیس کمک می کند تا از صحنه هایی که در آن درگیر هستند  

اطاعات مهمی را جمع آوری کنند که می توانند در دادگاه مورد استناد قرار بگیرند

استارت آپ

خیزایرانبرایاقتصاددیجیتال
برای آغاز توسعه »اقتصاد دیجیتال« نمی توان یک زمان یا نقطه 
مشخصی را درنظر گرفت. این حوزه طی یک فرایند تکاملی در 
زمینه اقتصاد شکل گرفته است و این فرایند همچنان ادامه دارد. با 
این حال، آنطور که گفته می شود این اصطاح نخستین بار از سوی 
یک پژوهشگر ژاپنی که در حوزه اقتصاد فعال بود، در سال1990 
استفاده شد. در ایران هم، کارشناسان نقطه شروع مشخصی را 
برای این شکل از اقتصاد مطرح نمی کنند، اما آنچه مشخص است 
آن که از اواخر دهه70 شمســی و اوایل دهه80 به تدریج شاهد 
شکل گیری این نوع از اقتصاد بوده ایم. درحالی که اکنون گفته 
می شود که آینده اقتصاد دنیا را اقتصاد دیجیتال رقم خواهد زد. 
به گفته مسئولان، سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص ملی در 
کشور ما حدود 5درصد است و البته وعده تحقق سهم 10درصدی 

در 1404 مطرح شده است.

آخرینفعالیتها
براســاس آخرین گزارش عملکردی که منتشــر شــده، ستاد 
توســعه فناوری های حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازی 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری از 16طرح فناورانه در 
حوزه های تخصصی مانند حوزه فناوری اطاعات و امنیت شبکه 
ملی اطاعات، باکچین و کوانتوم حمایت کرده است. همچنین 
حمایت از شتاب دهنده های تخصصی در حوزه های سخت افزاری 
و میکروالکترونیک سامت دیجیتال فناوری اطاعات و باکچین 
اینترنت اشیا، حمایت از 3بوت کمپ تخصصی در حوزه هوش 
مصنوعی و اینترنت اشیا، طرحی در حوزه باکچین که درواقع 
پیام رسان مالی بین المللی با معماری زنجیره بلوک )سوییفت 
باکچین( بوده اســت و تشــکیل کارگروه توسعه زیرساخت و 
خدمات دیجیتال از دیگر فعالیت های این ستاد به شمار می آید.

تغییرفرهنگدیجیتال
حســین مــازاده، دبیر ســتاد توســعه اقتصــاد دیجیتال و 
هوشمندســازی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در 
گفت وگو با همشهری در پاسخ به این پرسش که آیا پیش بینی ها 
از سهم 10درصدی اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص ملی1404 
قابل تحقق است، می گوید: »حتی بیش از این هم می تواند محقق 
شود؛ به شرطی که از جانب بخش های مختلف دولت شاهد تغییر 

فرهنگ دیجیتال باشیم.«
مازاده معتقد است مهم ترین موضوع این است که هم از طرف 
مردم و هم از طرف مسئولان به »فرهنگ« دیجیتال در کشور 
توجه شود؛ چراکه این موضوع بر سرعت توسعه اقتصاد دیجیتال 
تأثیر می گذارد. او همچنین بر این نکته تأکید می کند که موانع 
توسعه اقتصاد دیجیتال باید پذیرفته شود و سپس برای رفع آنها 

اقدام شود تا بتوانیم شاهد توسعه پرشتاب در این حوزه باشیم.
مازاده با اشاره به اینکه حرکت کشــور به این سمت آغاز شده 
است، می گوید: »این ستاد در ســال های اخیر تاش کرده که 

فرهنگ دیجیتال را گسترش دهد.« 

حرکتهایاولیهاز20سالپیش
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دیجیتال محور اصلی مباحث اقتصاد 
دیجیتال را مربوط به فناوری اطاعات می داند و می گوید: »اگر 
این موضوع را مبنا قرار دهیــم، از اواخر دهه70 و اوایل دهه80 
شــاهد شــکل گیری آن در وزارت ارتباطات بوده ایم. موضوع 
دولت الکترونیک هم زاییده این تفکر بود که کشور باید به سمت 
خدمات الکترونیک حرکت کند.«  با این حال، مازاده می گوید: 
»همانطور که شــاهدیم این حوزه طی سال های اخیر توجهات 
بیشتری را به خود جلب کرده اســت. اگرچه مباحث این حوزه 
از سال های دورتر مطرح می شده، اما در عمل از حدود سال95 
بیشتر در گفتار و نوشتار فعالان این اکوسیستم به کار رفته است.« 

تغییراتدشوار
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دیجیتال با اشاره به اینکه چنین تغییری 
دشــواری های خاص خود را دارد بر این نکته تأکید می کند که 
»اقتصاد دیجیتال مبتنی بر اقتصاد پلتفرمی اســت و بعضی از 
فناوری ها نقش عمده ای را در آن بازی می کنند. به عنوان مثال، 
هوش مصنوعی، اینترنت اشــیا، محاسبات ابری و سیستم های 
تحلیلگر داده های بزرگ ازجمله این فناوری هاست.« درنهایت 
مازاده می گوید: »یکی از نکات بســیار مهم در توسعه اقتصاد 
دیجیتال این است که اکوسیستم اقتصاد دیجیتال کشور باید 
بیش از این، فناوری محور باشد؛ چراکه در بلندمدت پلتفرم هایی 

می توانند دوام بیاورند که از مزیت فناورانه بهره ببرند.«

عدد خبر

تیمــی از محققــان آزمایشــگاه ملــی 
»آرگــون« در وزارت انــرژی آمریــکا و 
دانشــگاه شــیکاگو توانســتند وضعیت 
یک حالت در دنیای کوانتوم را برای مدت 
زمــان بیشــتر از 5 ثانیه به صــورت پایدار 
نگــه  دارنــد. این بــازه زمانــی در پایــداری 
برای یک حالت، یک رکورد شگفت انگیز 

در دنیای علم محسوب می شود.

 ۵ 
ثانیه 

روز گذشــته بیت کویــن بــا رشــد 
3 درصــدی پــس از حــدود ۲مــاه، به 
کانال قیمتی ۴۲هزار دلار بازگشت. 
تمام ۱۰رمزارز صدرنشین بازار دیروز 
بــا افزایــش قیمــت مواجــه شــدند. 
بیشترین افزایش قیمت مربوط به 
رمزارز ریپل بود که بیش از ۱۴درصد 

افزایش قیمت داشته است.
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نگرانیهایکسبوکاردر
فضایمجازیبایدبرطرفشود

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات از رسانه  ای شدن 
طرح صیانت انتقاد کرده است. به گزارش ایرنا، وزیر 
ارتباطات روز گذشته در نشســتی گفت: رسانه ای 
کردن طرح صیانــت، از همان ابتدا اشــتباه بوده، 
درحالی که ایــن طرح باید در لایــه نخبگانی مورد 
بررسی قرار می گرفت، اما تبدیل به دغدغه و نگرانی 
تمام مردم و کسب وکارها شد. او درباره بررسی طرح 
موسوم به طرح صیانت از فضای مجازی در مجلس 
اظهار داشــت: ما در این خصوص تعامات زیادی 
داشته ایم. تعداد نسخه های طرح به قدری زیاد شده 
که نمی دانم اکنون در حال بررسی کدام یک هستند. 
به دنبال اصاح طرح صیانت هستیم و امیدواریم که 
در عین ســاماندهی فعالیت هــا در فضای مجازی، 

نگرانی  کسب وکارها و مردم نیز برطرف شود.

اینترنت

ساسانشادمانمنفردفناوری
روزنامه نگار

ویتامیــن D بیشــتر به دلیــل 
نقــش مهمــی کــه در تامین 
ســامت اســتخوان ها دارد، 
شــناخته می شــود اما با مطالعات انجام شده، 
مشخص شــده که میزان کم این مکمل با ابتا 
به بســیاری از بیماری های خود ایمنی، قلبی و 
عفونی مرتبط اســت. به گزارش دیلی ساینس، 
در اوایل روزهای همه گیری، مقامات بهداشتی 
مرتب مردم را به مصرف کافی ویتامین D تشویق 
می کردند و به نقش حیاتی آن در تقویت سیستم 
ایمنی و محافظــت در برابر کوویــد-19 تأکید 
 داشتند. حالا در پژوهشی منتشر شده در مجله
) PLOS ONE( محققان به ارتباط مســتقیم 
 بیــن کمبــود ویتامیــن D و وخامــت ویروس
کووید-19و حتی مرگ پرداخته اند. این مطالعه 
 یکی از نخســتین مطالعاتی اســت که ســطح

ویتامینD را قبل از عفونت تجزیه و تحلیل می کند 
که ارزیابی دقیق تری را نســبت به زمان بستری 
شدن در بیمارســتان و زمانی که سطوح ممکن 
اســت به دلیل بیماری ویروســی پایین تر باشد، 
 ارائه می کند. در این مطالعــه، بیمارانی با کمبود

ویتامیــنD )کمتر از20نانوگــرم در میلی لیتر( 
14برابر بیشــتر امکان داشــته که به نوع شدید 
بیماری کووید-19به نســبت افرادی که میزان 
کافی 40نانو گرم در میلی لیتر ویتامین D داشتند، 
مبتا شــوند. به این ترتیب، به طور قابل توجهی، 
D مرگ ومیر در میان بیماران با ســطح ویتامین 
کافــی 2.3درصــد در مقابــل 25.6درصد در 
گروه کمبــود ویتامین D بود. امیــل درود، یکی 
از محققــان این مطالعه از مرکز پزشــکی گالیله 
می گوید: نتایج مطالعات نشــان می دهد که بهتر 
اســت همواره حد متعادلی از ویتامیــن D را در 
بدن حفظ کنید. این میزان کافــی در مواجهه با 
ویروس بسیار به سود شــما تمام خواهد شد. این 
مطالعه به مجموعه ای از شــواهد در حال تکامل 
 کمک می کند که نشــان می دهند سابقه کمبود

ویتامینD یک بیمار، عامل خطر پیش بینی کننده 
مرتبط بــا دوره بیمــاری بالینــی کووید-19و 
مرگ ومیر است. گرچه هنوز به طور قطعی مشخص 
نیست که چرا برخی از افراد دچار شدت بیماری 
بیشــتر  و برخی دیگر خفیف تر می شوند اما این 

یافته ها می تواند یکی از قطعات این پازل باشد.

کمبودویتامینDکووید-19راشدتمیدهد

دانش

 دوربین 
آموزشبدن

کلیه مأموران باید دوره های آموزشی 
کار با دوربین بدن را طی کنند.

محفظه نگهداری
زمانی که دوربین مورد استفاده قرار نمی گیرد، باید در یک جایگاه 
مناسب مورد محافظت قرار بگیرد. اطلاعات موجود در دوربین 

به مرکز داده ها انتقال داده می شود.

بازرسی قبل از شیفت
ماموران پلیس باید به صورت روزانه و پیش از شروع شیفت 
کاری شان دوربین را مورد بررسی قرار داده و از سالم بودن و 

کارکردن آن اطمینان حاصل کنند.

موقعیت دوربین
جایگاه قرارگرفتن دوربین اهمیت بسیار زیادی دارد. دوربین باید 

بالای خط نیم تای بالاتنه مأموران قرار داشته باشد.



سه شنبه 19 بهمن 121400
 شماره  8434

قرار بود عمارت اقدســیه )گلستان( خراب نشود، 
ولی شد؛ ســاختمانی که نه آنقدر تاریخی بود که 
ســابقه آن به تهران قدیم برسد و نه آنقدر مشهور 
که شخص مهمی در آن زندگی کند اما زیبا بود و 
معماری خاصی داشت که باعث می شد در محله 
قدیمی اقدسیه تهران اهمیت پیدا کند؛ البته که 
به خاطر سکونت یکی از شهرداران پس از انقلاب 
و رفت وآمدهای تعدادی از شهرداران به آن، لقب 
خانه شــهرداران به آن داده بودند. اما تا چند وقت 
دیگر قرار است ساختمانی 5طبقه جای این بنای 
ارزشــمند را بگیرد. هزینه های هنگفتی هم که 
صرف ســاخت و نگهداری اش شده بود، حالا هدر 

رفته است.
همانطور که دیگر ســاختمان های ویلایی اقدسیه 
و دیگر مناطق شمیرانات به تدریج به مجتمع های 

مسکونی تبدیل شدند، عمارت اقدسیه هم البته  با 
بی مهری مدیریت شهری پیشین در حال تخریب 
و نوســازی اســت. این ملک بیش از 800مترمربع 
مساحت دارد و گفته می شــود که در سال های 50 
ســاخته شــده اما گواهی پایان کار  آن در سال 76 
صادر شده اســت. همین هم دلیلی برای کم ارزش 
دانستن آن شده اســت؛ البته اگر آیینه کاری ها را 

درنظر نگیریم.
ملک ساختمان اقدسیه در کوچه گلستان جنوبی، 
نبش کوچــه زر قرار دارد. گفته می شــود »محمد 
ظهیری« از مدیران »وزارت آب و برق« سازنده این 
بناســت که پیش از انقلاب مالکیت آن را به شخص 
دیگری منتقل کرده بود. در ســال های 70 شمسی 
عمارت اقدسیه به صورت رسمی به شهرداری تهران 

تعلق گرفت.
چند شــهردار در این خانه زندگــی کردند. یکی از 
آنها مرتضی الویری بود که در نخســتین شــورای 
شــهر تهران با حضور اصلاح طلبان انتخاب شــد. 
محمود احمدی نــژاد در این خانــه زندگی نکرد و 

این بنا مدتی به امور فرهنگی اختصاص پیدا کرد و 
در دوران شهرداری محمدباقر قالیباف هم به مرکز 
ارتباطات شهرداری واگذار شد. در شورای پنجم که 
اصلاح طلبان مجددا آن را در دســت داشتند بحث 

فروش ملک به میان آمد.
در سال 98 شهرداری اعلام کرد برای تامین هزینه ها، 
بخشی از اموال شهرداری فروخته می شود که عمارت 
اقدســیه هم یکی از آنها بود، در همین سال هزینه 
نگهداری این خانه ماهانه 25میلیون تومان اعلام شد.

شایعاتی درباره فروش این ساختمان باعث جلب 
توجه رسانه ها  به موضوع ساختمان های ارزشمند 
تهران شد؛ بنا هایی که با معیار های عادی میراث 
فرهنگی نمی توان آنها را تاریخی دانست اما از نظر 
هنر معماری و زیبایی های بصــری ارزش زیادی 
دارند. در شورای شهر هم این موضوع مطرح شد 
که شاید تعداد این ساختمان ها به 2000ملک در 

تهران برسد.
بهمن ماه ســال 98 در بازدید گروهی خبرنگاران و 
عکاسان از این ســاختمان، ارزش هنری و معماری 

آن بیشتر مشخص شــد. آیینه کاری ها و معماری 
خاص آن انگیزه ای برای استفاده از این سرمایه در 
حوزه های فرهنگی و حتی تشــریفات دیپلماتیک 
بود. پیروز حناچی، شهردار وقت تهران در پاسخ به 
انتقادات رسانه ها و برخی اعضای شورای شهر پنجم 
اعلام کرد که این ملک به کسی فروخته نمی شود که 

بخواهد آن را تخریب کند.
اما اکنون دقیقا 2ســال بعد از بازدیــد خبرنگاران، 
تخریب در حال انجام است؛ توضیح بیان شده، این 
است که اگر شــهرداری  هنگام فروش ملک شرط 
»عدم تخریب« را در معامله ذکر می کرد، باید آن را به 

قیمت کمتری به فروش می رساند. 
با وجود رکود عمومی در ساخت وساز تهران، این کار 
همچنان در مناطق گران قیمت ادامه داد و تا مدتی 
دیگر یک مجتمع مسکونی 5طبقه جای ساختمان پر 
از آیینه کاری اقدسیه را خواهد گرفت؛ درصورتی که 
مدیریت شهری پیشین وعده داد به هر طریقی شده 
بنا حفظ خواهد شد و تبدیل به محیطی فرهنگی-
گردشگری مثل موزه -گالری یا کافه-موزه می شود.

تخریبساختمانآینههاباکلنگبیتدبیری
عمارت ارزشمند اقدسیه در حال تخریب و نوسازی است؛ درحالی که مدیران شهرداری دوره پیش قول داده بودند پس از فروش آن، بنا حفظ می شود

یادداشت

 چرایی توجه شهرداری
 به امور فرهنگی و اجتماعی 

ممکن است این سؤال پیش بیاید که چرا شهرداری تهران 
باید در حوزه امــور فرهنگی و اجتماعــی، هزینه کند؟ آیا 
هزینه کرد در امــور و فعالیت های فرهنگــی و اجتماعی، 
درحالی که شهر تهران با دامنه گسترده ای از مسائل گوناگون 
در زمینه خدمات شــهری روبه روســت، جزو اولویت های 
شــهرداری تهران محســوب می شــود؟ آیــا درحالی که 
دستگاه های مختلف، مســئولیت مدیریت، برنامه ریزی و 
فعالیت در امور فرهنگی و اجتماعــی را دارند، لزومی دارد 
شهرداری تهران هم در این زمینه ورود کند؟ این سؤالات را 

می توان از 3منظر مورد بررسی قرار داد:

  اول، از منظر تطبیقی: نهاد شهرداری در اغلب کشورها، 
مأموریت فعالیت در امور فرهنگی و اجتماعی را در ساختار 
ســازمانی خود، لحاظ کرده و در این زمینــه، برنامه های 
مختلفی را چه به طور مستقیم و درهم تنیده با مأموریت های 
حوزه مدیریت شهری و چه به صورت عمومی و کلان، باهدف 
کمک به بهبود شــاخص های کلان فرهنگــی و اجتماعی 

جامعه و کشور خود اجرا می کند.
  دوم، از منظر متغیرهای کلان اجتماعی و فرهنگی: 
بررسی ها نشــان می دهد که متغیرها و شاخص های امور 
اجتماعی و فرهنگی کلانشــهر تهران، در وضعیت مناسبی 
نیســتند. نکته مهم این اســت که چگونگی وضعیت این 
متغیرها، تأثیر مهمی بر شاخص های مرتبط با امور شهری 
دارد که درصــورت بی توجهی ویــژه به آنهــا، در نهایت 
هزینه های آن متوجه نهاد شــهرداری تهران خواهد شد و 
مستقیم یا غیرمســتقیم، موجب تبعات گسترده و اختلال 
در کارکرد ســازمانی مدیریت شهری می شود. از آن جمله 

می توان به نمونه های ذیل اشاره کرد:
   روند روبه رشد آسیب های اجتماعی در کلانشهر تهران 
)بروز پدیده هایی چــون معتادان متجاهــر، تکدی گری، 
کودکان کار و خیابان، افزایش خطرپذیری بانوان و کودکان 

در فضاهای شهری، آسیب به فضاهای عمومی شهری(
  کاهش سرمایه اجتماعی در محلات شهر تهران )کاهش 
میزان تعلق شهروندان به محله، تضعیف میراث، سنت ها و 
آیین های فرهنگی در محلات، کاهش مشارکت اجتماعی 
شــهروندان در امور محله و شــهر و افزایش آســیب های 

اجتماعی در محله ها(
  تغییر در ســبک زندگی 

شــهروندان )تغییــر در اولویت ها و ترجیحــات هنجاری 
شهروندان(

 خبر

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

 گذر از جامعه رسوب زده 
با بیانیه گام دوم انقلاب

وبینار تخصصی »شهر و مدیریت شهری تهران در گام دوم 
انقلاب« به مناســبت ایام فجر، با حضــور مدیران و فعالان 
شهری به صورت برخط برگزار شد و نایب رئیس شورای شهر 
تهران گفت که بیانیه گام دوم انقلاب فراتر از یک توصیه و 
بیانیه است. پرویز سروری تأکید کرد: »این بیانیه لایحه ای 
اســت برای گذر از جامعه ای که دچار رســوب زدگی شده 

است.«
به گزارش همشهری، عضو پارلمان شهری همچنین با بیان 
اینکه مدیریت جهادی، مقاومت و اقتصاد مقاومتی واژگانی 
هستند که باید به جوهره نظام تزریق شوند، تأکید کرد: »نگاه 
دستگاه های نظارتی به مدیریت جهادی کاملا مقابل مدیریت 
ریسک اســت. اینکه مدیران از ریسک کردن و ایجاد تحول 
هراس دارند، از پیامدهای عدم حضور مدیران جوان و جهادی 
در عرصه های مدیریت شهری است.« به گفته او جوان گرایی 
با هوشمندی، شفافیت، ابتکار و شجاعت عجین شده است و 

می تواند راهگشای مشکلات مدیریتی در شهر باشد. 

نرگس معدنی پور
رئیس کمیسیون 

فرهنگی -   اجتماعی 
شورای شهر تهران

 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

 بهرام نکاحی
 سرپرست شرکت واحد اتوبوسرانی تهران 
اعتبار خوبی در بودجه سال۱۴۰۱ برای اورهال 
کردن اتوبوس ها پیش بینی شــده است که 
امیدواریــم در 6 ماهه نخســت ســال آینده، 
بخــش عمــده ای از اتوبوس هــا کــه به علــت 
تعمیــرات اساســی و مشــکلات فرســودگی 

غیرفعال بودند، بازسازی اساسی شوند.

محمد آخوندی، رئیس کمیسیون 
برنامه  و بودجه شورای شهر تهران

بعد از ۱۹روز کار فشــرده، بررسی بودجه۱۴۰۱ 
همــه مناطــق، ســازمان ها و شــرکت های 
شهرداری تهران در کمیسیون برنامه  و بودجه 
به پایــان رســید و امــروز آن را در کمیســیون 
تلفیق ارائه و با حضور رؤسای کمیسیون ها 
بررســی می کنیــم. بودجــه هفتــه آینــده در 
صحن شورا مطرح و به رأی گذاشته می شود.

نقل قول خبر
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روشنگری

وضعیت فساد در زمان شاه
 یکی از بحث هایی که درباره رژیم شاه مطرح می شود، داستانسرایی 
درباره برخورد این رژیم با فساد است؛ به گونه ای که گفته می شود، 
شاه با هر فســادی قاطعانه برخورد می کرد. در بررسی این ادعا 

می توان به چند نکته اشاره کرد:
1- نخستین نکته در این خصوص آن است که فسادها در زمان رژیم 
شاه به چند دلیل ماهیت »سیستمی« داشت؛ این فسادها عامدانه 
بود، خود رژیم فسادزا و مشوق فساد بود، فساد اپیدمیک و همه گیر 
بود، انگیزه و توانی برای مقابله با فساد وجود نداشت، میان عوامل 
فساد نوعی رابطه مشتری گونگی شکل گرفته بود؛ به گونه ای که هر 
یک کارچاق کن دیگری بود و در نهایت اینکه دستگاه های ناظر و 

مسئول مبارزه با فساد نیز خود گرفتار فساد بودند.
2- با وجود تمام تمجیدهایی که ســلطنت طلبان از رضاشــاه 
می کنند، اما شخص رضاشاه یکی از بزرگ ترین مفسدان اقتصادی 
تاریخ معاصر ایران اســت. وی در دوران حکومتش، آنقدر ثروت 
تصاحب کرد که به ثروتمندترین فرد ایران تبدیل شد. براساس 
برآوردها، ثروت وی  هنگام مرگ 3میلیون پوند و حدود یک و نیم 
میلیون هکتار زمین بوده  است. وقتی بعد از عزل رضاشاه، مسئله 
دارایی های وی مطرح شد، نخست وزیر وقت، محمدعلی فروغی، 
در جلسه مجلس اعلام کرد: »رضا شاه مبلغ باورنکردنی ۶۸ میلیون 
ریال در حساب های شخصی اش در بانک های ایران داشت.« که در 

آن زمان، برابر ۴۶ درصد نقدینگی کل کشور بود.
3- وجه دیگر فسادهای سیستمی پهلوی اول، انحصارهای شدیدی 
بود که در صنایع ایجاد کرده بود؛ به گونه ای که از 200هزار دوک 
ریسندگی کارخانجات نساجی در سراسر ایران، 5۸هزار دوک آن به 
رضا شاه و از 1300میلیون ریال سرمایه گذاری انجام شده در فاصله 
سال های 131۸-1317، 550میلیون ریال متعلق به سرمایه داری 

دولتی و شخص شاه بود.
۴- کانون فسادها در دوره پهلوی دوم، »بنیاد پهلوی« بود که ابزار 
اصلی شاه و خانواده سلطنتی برای عملیات مالی در داخل و خارج 
کشور بود. این بنیاد در 207شرکت سهام داشت و علاوه بر مدیریت 
طرح های ســلطنتی و پرداخت مزایا و مســتمری به وابستگان، 
کنترل بخش های بزرگ کلیدی اقتصادی کشور را هم در اختیار 
داشت و شبکه گسترده ای از نهادهای اقتصادی مانند بانک، بیمه، 
شرکت های سرمایه گذاری در بخش های صنعتی و ساختمانی، 
هتل ها، مجموعه های توریستی و... را تحت پوشش داشت. فساد 
بنیاد پهلوی به ویژه از آن روی بود کــه هزینه های آن به صورت 
پنهانی از خزانه دولتی تأمین می شد)سالانه بیش از ۴0میلیون 
دلار کمک دولتی می گرفت( و قسمتی از فروش نفت و نیز وام های 
دریافتی از آمریکا و بانک جهانی به این بنیاد منتقل می شــد، اما 
20تا ۴0درصد از درآمدهای آن به حساب خاندان سلطنتی واریز 

می شد)درآمد ماهانه آن 12میلیون دلار بوده است(.
بنابراین، برخلاف داستانسرایی هایی مبنی بر فسادستیزی رژیم 

شاه، اما این رژیم غرق در فساد بود.

مصطفی قربانی
نقل قولکارشناس سیاسی

خبر

پیش بینی رحیم صفوی از آینده منطقه
دستیار و مشاور عالی فرمانده کل قوا  با اشاره به سهم تجارت 
دریایی در نمودار تجارت و ترانزیت جهانی تصریح کرد: تجارت 
دریایی و کشتیرانی، ۸0 درصد تجارت جهان را شامل می شود. 
به گزارش ایرنا، وی با اشــاره به اینکه خلیح فــارس یکی از 
مسیرهای مهم تجاری جهان محسوب می شود گفت: علاوه بر 
۸ کشور پیرامونی و ساحلی خلیج فارس، بسیاری از کشورهای 
جهان مانند ژاپن، چین و اروپا به این منطقه وابســته هستند 
رحیم صفوی با اشاره به سوابق اشغالگری قدرت ها در جنوب 
ایران گفت: پرتغالی ها نخستین قدرت دریایی بودند که در سال 
1507 میلادی به این منطقه آمدند و ابتدا در بندرعباس و سپس 
در جزایر به خصوص جزیره هرمز مســتقر شدند و قلعه هایی 
ســاختند که هنوز هم آثاری از آن باقی است و بعد از آنها هم 
انگلیسی ها بر این منطقه سلطه پیدا کردند درحالی که آن زمان 
نفت و گاز کشف نشده بود؛ بنابراین این منطقه به لحاظ موقعیت 
جغرافیایی ذاتا برای قدرت های جهانی دارای اهمیت اســت. 
اوتصریح کرد: به عنوان یک جغرافیدان سیاسی نظامی می گویم 
این منطقه تا 2 دهه آینده، کانون رقابت های جهانی خواهد بود.

19بهمن در نامگذاری ایام دهه فجر امسال، با عنوان 
»انقلاب اســلامی، ثبات، امنیت و اقتــدار نظامی« 
نامگذاری شده اســت.   بی شک دستاوردهای انقلاب 
اســلامی در عرصه ثبات داخلی و منطقه ای و حوزه 
امنیتی و نظامی، بر کسی پوشیده نیســت. در واقع 
انقلابی که در شــاکله اجتماعی و مردمی به پیروزی 
رسید و هیچ گونه ســلاح و قدرت نظامی را به همراه 
نداشت و تنها با قدرت ایمان به ثمر نشست، اکنون خود 
قدرت بزرگ منطقه ای است که در مقابل آمریکا ایستاده 
است. روحیه انقلابی، استکبار ستیزی و جنگ ۸ساله 
آموخته ها و تجربیاتی بودند که اهمیت قدرت نظامی، 
بالا بردن توان امنیتی و به هم خوردن موازنه قدرت به 
نفع خود را بیش از پیش مسجل می کرد. ساخت انواع 
سلاح ها و تجهیزات نظامی، ساخت انواع بالگردهای 
مدرن، تولید انواع موشک های بالستیک، بهره گیری 

از توان هسته ای  مانند . ازجمله افتخاراتی است که در 
کارنامه انقلاب اســلامی می درخشد. آنچه دامنه این 
افتخارات را پربارتر می کند عدم وابستگی توان دفاعی 
و نظامی جمهوری اسلامی ایران به کشورهای دیگر 
است؛ در واقع تولید تسلیحات نظامی، دفاعی و امنیتی 
بر مبنای الگوی بومی ســازی ، پی گرفته شده است. 
به عبارتی، تولید سلاح های دفاعی و نظامی داخلی خود 
مولد روحیه اعتماد به نفس و ایجاد کننده ظرفیت های 
دیگر برای پیشــرفت در این عرصه است. کشورهایی 
که تســلیحات و تجهیزات عاریتی را از دیگر کشورها 
همچون آمریکا تهیه می کنند، نوعی پاشنه آشیل برای 
آنها به حساب می آیند؛ به عنوان نمونه، امارات در تجهیز 
نیروی دفاعی وابسته به آمریکاست. این الگوی عاریتی و 
برون پایه باعث تداوم وابستگی نه تنها به آمریکا می شود 
بلکه دامنه تاب آوری این کشور را در عرصه نظامی تنزل 
می دهد. درحالی که چنین رویه ای در راهبرد دفاعی و 
نظامی و اقتداری جمهوری اسلامی وجود ندارد. سردار 
غلامرضا جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل معتقد 

است: در دوران قبل از انقلاب، حجم زیادی از تسلیحات 
از ســوی آمریکا در اختیار رژیم پهلــوی قرار گرفت:  
ایران نقش ژاندارم منطقه را ایفا کرد، اما استفاده از این 
تجهیزات تنها با حضور مستشاران نظامی آمریکایی 
مقدور بود و نظامیان ایران از خود اختیاری نداشتند. وی 
افزود:  امروز این رویه تغییر کرده است و صنعت دفاعی 
کشور خودکفاســت. یعنی ما تمام تجهیزات دفاعی 
مدرن مورد نیاز را خودمان طراحی کرده و می سازیم 
و استراتژی بازدارندگی کشور را مبتنی بر آن طراحی 
و دنبال می کنیم.  برای نمونه در حوزه هوا فضا در زمان 
حکومت پهلوی، روی نقطه صفــر بودیم درحالی که 
امروز جزو قدرت های جهان در حوزه موشکی هستیم و 
قادریم موشک، ماهواره و ابزارهای مختلف در این حوزه 

را طراحی کرده و بسازیم.

استقلال در کنار بازدارندگی
امروز ۴3سال است که روحیه انقلابی و جهادی، ایران 
را در منطقه از لحاظ توان دفاعی و امنیتی سرآمد کرده 

است. ابوالقاســم رئوفیان، تحلیل گر سیاسی در این 
زمینه به همشهری می گوید: انقلاب اسلامی ایران در 
میان تمام انقلاب های طول تاریخ دارای برتری بود. این 
برتری ها اولا در نوع رهبری است و ثانیا در گفتمان آن 
است؛ چرا که این انقلاب ابتدا با هدف مبارزه با طاغوت 
و استکبار شــکل و جریان یافت و با وجود آنکه هیچ 
سلاح نظامی نداشت و هیچ قدرت بزرگی آن را حمایت 
نمی کرد، توانست با رهبری مقتدر محقق شود.  وی 
افزود: امروز پیشرفت نظامی و امنیتی تا جایی است 
که ایران دارای قدرت بازدارندگی بوده و نخســتین 
قدرت منطقه ای اســت که در برابر آمریکا ایســتاده 
است. دســتیابی ایران به ســلاح های مدرن و به روز 
حتی باعث شده   گزینه حمله نظامی علیه ایران از بین 
برود. به عبارتی امروز انقلاب اسلامی به چنان قدرتی 
دست یافته است که نه تنها برای دیگر ملل ستمدیده 
اقتداری قابل اتکاست بلکه می تواند در مقابل قدرت های 
زورگویی که تلاش دارند توازن منطقه را برهم بزنند، 
بایستد. این فعال سیاســی معتقد است که دشمنان 
ایران و انقلاب امروز به گزینه حمله نظامی درباره ایران 
فکر نمی کنند چرا که ایران را قدرت منطقه می بینند از 
این رو گزینه هایی همچون تهاجم فرهنگی، جنگ نرم 

و جنگ سایبری را علیه ایران مطرح و اجرا می کنند.

بازنگری همواره لازم است
امروز کشورهای ابرقدرت، ایران را کشور تحول خواهی 
می بینند که در کنار قدرت بازدارندگی می تواند توازن 
منطقه را به نفع خودتغییر بدهد.به گفته سیدمرتضی 
نبوی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، پیشرفت 
در صنایع دفاعی طمع دشمنان برای تجاوز به کشور 
را از بین برد اما آنچه مهم است اینکه به تناسب اقتدار 
نظامی منطقه ای و بین المللی باید عاملان تامین امنیت 
و ثبات داخلی یعنی نیروی انتظامی و پلیس نیز از اقتدار 
برخورد و قدرت بازدارندگی برخوردار باشند. به عبارتی 
در عرصه ثبات، امنیت و اقتــدار نظامی باید 2وجهه 
داخلی و خارجی را با هم دید. از این رو باید قوانینی که 
مربوط به این حوزه است به مرور زمان مورد بازنگری و 
اصلاح قرار گیرند. شهریار حیدری، نماینده مجلس 
معتقد اســت که »قانون به کارگیری سلاح توسط 
مأمورین نیروهای مســلح نیازمند اصلاح و بازنگری 
است، از این رو این قانون باید متناسب با ماموریت ها 
و نیازهای نیروی انتظامی اصلاح شود«. بدیهی است 
که اقتدار در حوزه امنیت داخلی به جهت پیوند آن با 
امنیت و خواسته های مردم، می تواند زمینه ساز ثبات، 
آرامش و آسایش اجتماع باشد. این تناسب می تواند 
وجهه مطلوبی از اقتدار ایران نیز در صحنه بین الملل به 
نمایش بگذارد. به عبارتی اقتدار منطقه ای و بین المللی 

ایران در تکامل اقتدار داخلی است.

قدرت بازدارندگی و توازن 
منطقه ای در سایه اقتدار نظامی
  امروز قدرت های دنیا، ایران را کشور تحول خواهی می بینند که در کنار قدرت بازدارندگی می تواند توازن 

منطقه را به نفع خود تغییر دهد

صفیه رضایی گزارش
 خبرنگار

باید سمت بومی سازی فناوری 
فضایی برویم

فرمانده فضایی نیروی هوافضای ســپاه پاســداران انقلاب 
اسلامی گفت: باید حتما به سمت بومی سازی زیرسیستم ها 
برویم؛ چراکه واردات زیرسیستم ها به دلیل اینکه چند دست 

می چرخند اگر دچار اشکال باشند، قابل بازگشت نیستند.
سردار علی جعفرآبادی گفت: پرتابگر ماهواره در کشور ما در 
بخش دفاعی تعریف شده و ورود سپاه به حوزه پرتابگر هم در 
چند سال اخیر بود، اما هرچه می گذرد توجه فرماندهان عالی 
سپاه به اینکه ســپاه باید برنامه بلندمدت و مدونی در حوزه 

فضایی داشته باشد، بیشتر می شود.
وی با بیان اینکه آنچه در کشــور اتفاق خواهد افتاد، حضور 
تثبیت شده جمهوری اسلامی ایران در فضا طی ۴سال آینده 
خواهد بود، تصریح کرد: جراحی هایی در ســاختار فضایی 
کشور لازم است و امیدوارم مهربانی و دلنازکی باعث نشود 

که از این جراحی صرف نظر شود.

رنا
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هیأت دولت، تبصره ای از آیین نامه قانون شکار و صید 
را روز گذشته حذف کرد که به موجب آن دیگر کسی 
بدون اخذ »پروانه معتبر شکار« نمی تواند پروانه حمل 

اسلحه شکاری بگیرد.
براساس ماده16 نخستین آیین نامه اجرایی قانون شکار 
و صید )مصوب سال46( »مقامات مسئول درصورتی 
مبادرت به صدور یا تمدیــد اعتبار پروانه های حمل 
اسلحه شکاری می کنند که متقاضی طبق مقررات 
شکار دارای »پروانه معتبر شکار« باشد. فارغ از ایراداتی 
که ماده16 از نظر کارشناسان محیط زیست داشت، 
سال98 هیأت دولت با اضافه کردن یک تبصره به این 
ماده، تصمیم گرفت »پروانه های حمل سلاح شکاری 
که به موجب قوانین و مقررات خاص صادر می شود، از 
شمول این حکم مستثنا« شود. حال پس از گذشت 
2ســال این تبصره که مسئولان ســازمان حفاظت 
محیط زیســت نیز نمی دانند چگونه سر از آیین نامه 
قانون شکار و صید درآورده، از این آیین نامه برداشته 

شده است. البته به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر هیأت دولت، »به موجــب اصلاح مصوبه فوق، 
برقــراری هرگونه محدودیــت و ممنوعیت موقتی 
زمانی، مکانی، نوعی و طریقی و کمی شکار و صید هر 
ساله بر عهده سازمان حفاظت محیط زیست است که 
مطابق ماده4 قانون شکار و صید با اصلاحات بعدی 

اعلام عمومی خواهد شد.«
رضا فرجی، مدیرکل جدید دفتر حفاظت و مدیریت 
حیات وحــش در گفت و گو با همشــهری می گوید: 
بخش هایی از نخستین آیین نامه قانون شکار و صید 
نیاز به اصلاح داشت که پس از مدت ها کار کارشناسی 
در سال98 اصلاح شد. تبصره ماده16 خواسته سازمان 
نبود و پیشنهاد دستگاه هایی بود که در زمینه تولید و 

صادرات اسلحه شکاری ذی مدخل هستند.
محمدطاهر محرابی، کارشناس رسمی دادگستری 
و متخصص اسلحه پیش تر به همشهری گفته بود، 
3ارگان ســپاه، نیروی انتظامی و ارتش برای افراد در 
قوه قضاییه، بسیج و بسیج عشایری، پرسنل ارتش، 
اشــخاص و نیروهای اطلاعات، پروانه حمل سلاح 

شکاری و کمری صادر می کنند.
حالا رضا فرجــی، مدیرکل جدیــد دفتر حفاظت 

و مدیریــت حیات وحش توضیــح می دهد که نظر 
پیشنهاد دهنده در سال98 بر این اساس بود که مثلا 
هر کدام از این مراجع در موارد خاص، به صلاحدید 
خود، مجوز حمل سلاح شکاری برای افراد خاص صادر 
کنند؛ بدون اینکه از سازمان حفاظت محیط زیست 
مجوز داشته باشــند؛ مثلا برای عشایر حسب موارد 
خاص امنیتی چنین رویه ای سابقه داشته است. اکنون 
براساس مصوبه اخیر دولت همه در برابر قانون صید و 

شکار برابر شده اند.

اول مجوز اسلحه و بعد مجوز شکار
براســاس قانون قدیم، مجوز حمل ســلاح با مجوز 
نگهداری ســلاح 2موضوع متفاوت بود. رضا فرجی 
می گوید: در گذشــته فردی که مجوز »نگهداری« 
سلاح شکاری داشت در مواقع لزوم فقط با مجوزهای 
مربوطه بعدی می توانست از آن استفاده کند. بعد از 
آن پروانه حمل صادر می شد. بدین معنا که مثلا فرد، 
جواز نگهداری معتبر خود را به سازمان ارائه می کرد 
و پس از برنده شدن در قرعه کشی های صدور پروانه 
شکار، مجوزی برای شکار با جزئیات مورد مشخص و 
دقیق به نامش صادر می شد. تنها در این صورت بود که 

افراد می توانستند از پروانه حمل برای شکار استفاده 
کنند. این روال دیگر جاری نیست. مراجع انتظامی 
و نظامی مجوز حمل سلاح و نگهداری از آن را یکجا 

صادر می کنند.
اما سازمان حفاظت محیط زیســت اساسا به دنبال 
این بوده و هست که ماده16 را اصلاح کند. به اعتقاد 
مدیرکل جدید دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش، 
این ماده با شرایط روز تطابق ندارد. اما هیأت دولت و 
کمیسیون های تخصصی هنوز معتقدند که این ماده 
باید باقی بماند. او می گوید: اساسا ما معتقدیم، کسانی 
که می خواهند پروانه شکار از سازمان بگیرند حتما 
باید جواز حمل و نگهداری معتبر از مراجع ذیصلاح 

داشته باشند.
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان محیط زیست، رویه ای 
که در ماده16 آیین نامه جاری است باعث شده است 
بسیاری از کسانی که اقدام به شکار می کنند، دریافت 
»پروانه معتبر شــکار« از سوی ســازمان حفاظت 
محیط زیست را که لازمه صدور مجوز حمل و نگهداری 
سلاح اســت، مجوز شــکار تلقی کنند؛ درحالی که 
چنین نیســت؛ ضمن اینکه زیســتگاه های کشور 
چنین ظرفیتی برای شکار ندارند. سازمان حفاظت 
محیط زیســت بارها برای تغییر این رویه مکاتبات 
زیادی با نهاد های متولی تولید سلاح انجام داده است.

دستورالعمل وارونه
شهاب الدین منتظمی، مدیرکل سابق این دفتر که 
بخشی از این مکاتبات را برای تغییر آیین نامه انجام 
داده اســت در گفت وگو با همشــهری می گوید: تا 
کسی مجوز حمل و نگهداری ســلاح نداشته باشد، 
نمی تواند پروانه بگیرد. این موضوع به صورت برعکس 
در دستورالعمل ها مطرح شده است؛ چراکه سازمان 
نمی تواند به فرض برای یک میلیون نفر دارنده سلاح 
مجاز، یک میلیون پروانه شکار صادر کند؛ درصورتی که 
صدور پروانه شکار قواعد فنی و علمی خودش را دارد. به 
اعتقاد این عضو هیأت علمی پژوهشکده محیط زیست 
و توسعه پایدار، اگر کسی بخواهد شکار کند باید تابع 
مقررات سازمان حفاظت محیط زیست باشد. همانطور 
که قرار نیست هر کسی که سلاح داشت، قتلی انجام 
دهد، قرار نیست افراد با داشتن سلاح شکاری، اقدام 
به شــکار کنند. اساسا برای شــکار کردن افراد باید 
فرایند های قانونی سازمان حفاظت محیط زیست را 
رعایت کنند؛ کما اینکه براساس یکی دیگر از مواد این 
آیین نامه، اگر کسی بخواهد مجوز حمل سلاح شکاری 
بگیرد باید کلاس آموزش زیست محیطی را بگذراند و 
بداند تنوع زیستی چیست؟ فصل زادآوری و شکار چه 

زمانی است؟ چطور مجوز شکار بگیرد؟ و...
او نیز مانند بســیاری از کارشناسان محیط زیست، 
معتقد است که آیین نامه کنونی باید براساس شرایط 

فعلی محیط زیست کشور بهبود یابد.

اسلحه شکاری فقط با پروانه 
محیط زیست

  دولت با اصلاح آیین نامه شکار و صید، حمل و نگهداری اسلحه شکاری را 
منوط به گرفتن پروانه شکار از سازمان حفاظت محیط زیست کرد

سرهنگمحمدبهمنینژاد
فرماندهیگانحفاظتمیراث

فرهنگیاستانفارس
عوامــلگشــتیــگانحفاظــتمیــراث
اطــراف در فــارس اســتان فرهنگــی
چشــمهقدمــگاهدرمنطقــهدرودزن
موفــقبــهکشــفیــککتیبــهتاریخــیبه
ابعــاد۷۵×۱۰۰ســانتیمتربهخطفارســی
نستعلیقمربوطبهدوراناسلامیشدند.

مجتبیمیرحسینی
معاونگردشگریسیستانوبلوچستان

اســتانسیســتانوبلوچســتانپــساز
6سالتلاشبرایمعرفی،تبدیلبهمقصد
جدیدگردشگریکشورشد.ایناستان،
فرهنــگ،طبیعــت،دریــاوتاریــخداردو
گردشــگریخوراک،گردشگریفرهنگی
همجزوظرفیتهایآناست.ایناستان

پایتختگردشگریدریاییهمهست.

خبرنقل قول خبر

عدد خبر

سالازعمریکسنگقبردرشهرستان
اســدآبادهمــدانگذشــتهبودکــهاداره
آمــوزشوپــرورشاســدآباددرتماسبا
ادارهمیــراثفرهنگیاســتانهمداناز
وجوداینسنگقبردرمحوطهایناداره
کلخبردادوکارشناســانبــاحضوردر
محل،ضمــنتاییــداصالــتاینســنگ
قبر،ایناثــرتاریخــیرابهمــوزهتاریخو

فرهنگاسدآبادانتقالدادند.
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شــیءتاریخــیازقاچاقچیــانآثــار
تاریخــیدراســتاناصفهــانکشــف
شــدوفرماندهیــگانحفاظــتمیراث
فرهنگیاستاناصفهانگفتکهاین
اشیاءازسوداگرانمیراثفرهنگیدر
شــهرچمگردانکشــفشــدهاســت.
بهگفتهعبدالرضابافرانی،ایناشــیاء
شاملظروفسفالی،سکههایطلا،
نقرهومسوتعدادیمجسمهاست.
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پایان مهاجرت قوهای فریادکش
قوهای مهاجر تالاب سرخرود، امسال بازگشت به زیستگاه 
اصلي را به دلیل سفر و اقامت پرحاشیه و البته صید شدن و 
زنده گیری توسط صیادها و شکارچیان غیرقانونی زودتر آغاز 
کرده و دسته دســته در حال بازگشت به عرض های شمالی 
جغرافیایی و محل زندگی شان در ماه های گرم سال هستند.

کوروس ربیعــی، رئیس اداره حیات وحش محیط زیســت 
مازندران در ارتباط با بازگشــت قوهــای فریادکش به ایرنا 
گفت: بازگشت قوها به عرض های بالایی و زیستگاه اصلی شان 
حدود 2هفته پیش آغاز شــد و همچنان نیز ادامه دارد. در 
نخستین روزهای آغاز بازگشــت نزدیک به یک هزار بال قو 
از تالاب سرخرود خارج شــدند و پس از آن نیز دسته های 
مختلفی از آنها به ســمت مناطق غربی ســیبری سفرشان 
را آغاز کردنــد. هم اکنون نیز حدود ۵۰۰ بــال قو در تالاب 
ســرخرود حضور دارند که ممکن اســت تا پایــان بهمن 

زمستان گذرانی شان را به پایان برسانند.
او افزود: معمولا آغاز و پایان سفر گله قوها همزمان و یکسان 
انجام نمی شود؛ یعنی اینطور نیســت که کل گله این پرنده 
طی یک یا چند روز مشــخص وارد یا خارج شوند. همانطور 
که در زمان ورودشان به محل زمستان گذرانی در دسته های 
جداگانه و با فاصله زمانی نسبت به هم می آیند، هنگام خروج 

و بازگشت نیز همینطور عمل می کنند.
ربیعی گفت: قوهــای مهاجر جزو دســته مهاجران منظم 
تلقی نمی شوند و بسته به شرایط آب و هوایی سفرشان انجام 
می شود. تدریجی می آیند و تدریجی می روند. اگر زمستان 
خیلی سردی در زیستگاه اصلی شان داشــته باشند زودتر 
می آیند و ممکن است دیرتر بروند و اگر هم شرایط آب و هوایی 
در زیستگاه اصلی شان مناسب باشد، گاهی دیرتر به سرخرود 
می آیند و زودتر می روند. درواقع در این روند تدریجی که از 
نظر ما بی نظمی در سفر قوها محســوب می شود، یک نظم 

مشخص و مبتنی بر شرایط اقلیمی دارند.
به گفته این مسئول، با توجه به اینکه قوهای مهمان مازندران 
از مبدأهای متفاوتی در عرض های بالایی ما هستند، طبیعتا 
طول مسافت جداگانه  و متفاوتی نسبت به یکدیگر برای سفر 

به سرخرود یا بازگشت از آن دارند.
رئیس اداره حیات وحش محیط زیســت مازندران تصریح 
کرد: قوهایی که در ســرخرود زمســتان را می گذرانند، در 
بهار و تابستان به این شکل و با این جمعیت کنار هم زندگی 
نمی کنند و در دســته های مختلف سکونتگاه های متفاوتی 
دارند، اما زمســتان ها ســکونت موقت گله ای را در تالاب 
سرخرود تجربه می کنند. ما در این بخش از نیمکره ۵جمعیت 
مجزا از قوها داریم که بخش اصلی یکی از جمعیت  خوب آنها، 

برای زمستان گذرانی  در سرخرود مستقر می شوند.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار
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عدد خبر

در دهه فجر امسال ۳۱ پروژه در قالب 
۱۶۸کلاس درس در آذربایجان غربــی 
افتتــاح و بــه بهره بــرداری می رســد. 
بــه گــزارش مهــر و به گفتــه ســپیده 
طیب قاســمی، مدیــرکل نوســازی، 
توســعه و تجهیز مدارس این استان با 
افتتاح این کلاس ها ۱۰۶۰۰ دانش آموز 
از فضــای تحصیــل ایمــن برخــوردار 

خواهند شد.

168
کلاسدرس

مددجویی در نقاط مختلف کهگیلویه 
و بویراحمد بــه بهره برداری رســید. به 
گــزارش ایرنا، قباد مبشــری، مدیرکل 
کمیته امداد امــام خمینی )ره( گفت: 
اعتبار هزینه شــده بــرای ســاخت این 
تعــداد واحــد مســکن مددجویــی در 
کهگیلویــه و بویراحمــد ۱۳۰ میلیــارد 

ریال بوده است.

1۰۰
واحدمسکن

تفاوت روستابازار با بازار روز چیست؟
کشاورزان و تولیدکنندگان روستایی همواره محصولات خود را در بازارروزهای سنتی شهری 

و روستایی عرضه کرده اند؛ بازارهایی که نبود واسطه ویژگی بارز آنهاست.
در بازارروز همه افراد می توانند بساط کنند، اما نظارتی بر کیفیت محصولات وجود ندارد. از 
سوی دیگر عرضه کالا در آنها پایدار نیست و تغییر شرایط اقلیمی می تواند بر عرضه نشدن 
محصولات تأثیر بگذارد. روستابازارها اما در فضاهای مناسب و سرپوشیده با امکانات اولیه 

ایجاد می شوند و ویژه محصولات کشاورزی و تولیدات روستاییان هستند.

مکث

گزارش 
کوتاه

  آغاز آبرسانی به نقاط محروم 
از سیستان وبلوچستان 

2ماه پیش بــود که میثم جعفرزاده، مشــاور وزیر نیرو و 
رئیس مرکز جهاد آبرســانی وزارت نیرو از آبرســانی به 
10هزار روســتا در کشــور با کمک قرارگاه جهادی امام 

حسن)ع( در یک بازه زمانی 3ساله خبر داد. 
 روز گذشــته بــا دســتور رئیس جمهــوری عملیات 
اجرایی پروژه عظیــم محرومیت زدایــی وزارت نیرو با 
هدف آب رســانی به 10هزار روســتای محروم کشور با 

سرمایه گذاری 1۹هزار میلیارد تومانی آغاز شد. 
در فاز اول این طرح، آبرسانی به ۷13۸روستا از مجموع 
10هزار روستای هدف با جمعیت 3میلیون و 3۵0هزار نفر 

در مدت زمان 30ماه اجرا می شود. 
این طــرح حــالا از سیستان وبلوچســتان بــه عنوان 
محروم ترین استان ایران آغاز شده و 1۷۵1روستا از این 

تعداد در قالب 11طرح بزرگ مربوط به این استان است.

پوشش 35درصد روستاییان استان 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب سیستان وبلوچستان 
با بیان اینکه شــاخص بهره مندی جمعیت روســتایی 
این اســتان به آب آشــامیدنی هم اکنون ۷1.6۵درصد 
اســت به همشــهری می گوید: با بهره بــرداری از طرح 
محرومیت زدایــی وزارت نیــرو، این شــاخص با حدود 

12درصد افزایش به ۸3.۵درصد خواهد رسید.
علیرضا قاسمی، روســتاهای تحت پوشش این طرح را از 
شمال تا جنوب استان می داند و می افزاید: 1۷۵1روستا 
در شهرستان های هیرمند، نیمروز، زابل، زهک، هامون، 
زاهدان، خاش، تفتان، میلک، ســراوان، سیب و سوران، 
مهرستان، نیک شــهر، قصرقند، لاشــار، دلگان، چابهار 

کنارک و دشتیاری قرار دارند.
به گفتــه وی، این طــرح ۵۵4هــزار نفــر از جمعیت 
1.4۸0.000نفری روســتاهای سیستان وبلوچســتان 
یعنی حدود 3۵درصد را تحت پوشش قرار می دهد و علاوه 
بر این، جریان آب آشــامیدنی هزار روستای دارای تنش  

آبی را 24ساعته و پایدار می کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان وبلوچستان در 
بخش دیگری از صحبت های خــود اعتبار درنظر گرفته 
شده برای این طرح را 4۸30میلیارد تومان از محل بودجه 
محرومیت زدایی اعلام می کند و می گوید:  از مجموع این 
اعتبار امسال ۵1۸میلیارد تومان مصوب شده که تاکنون 
240میلیارد تومان پرداخت و واریــز و کارهای مالی آن 

انجام شده است.

2اقدام مهم برای رفع تنش آبی 
در سیستان وبلوچستان طرح های مهمی برای رفع تنش 
آبی در دست اجراست، اما استاندار سیستان و بلوچستان 
مهم ترین آن ها را انتقال آب چاه نیمه ها و نزدیک کردن 
آن ها به خطوط انتقال و حفر چاه های حرمک در نزدیکی 

زاهدان اعلام می کند. 
به گفته حســین مدرس خیابانی، در منطقه سیســتان 
برای رفع تنش آبــی باید 100چاه ژرف حفر شــود که 
از عهده دولت خارج اســت، زیرا هر یک از چاه ها حدود 
۷0میلیارد تومان پول می خواهــد و به همین دلیل باید 

بخش خصوصی به این کار ورود کند. 
استاندار می گوید که سال گذشته ۹00روستا در سیستان 
و بلوچستان با تانکر آب رسانی شدند که امسال نیز با توجه 
 به شرایط خشکســالی 400روســتای دیگر به این آمار

اضافه شد.
او تاکید می کند حجم سدهای اســتان در بارندگی های 
اخیر از 60درصد به ۷۸درصد افزایش یافته اســت یعنی 
۵0میلیون مترمکعب آورده این بارندگی های بود که در 
تامین آب مورد نیاز مناطق جنوبی استان و فعالیت های 
اقتصادی کمک خواهد کرد، اما این استان همچنان درگیر 

خشکسالی است.
در مجموع کل مخازن و حجم ســدهای اســتان حدود 
34درصد ذخیره دارد که این میزان بســیار کم اســت. 
مخازن چاه نیمه ها هم که ظرفیت شــان یــک میلیارد 
و ۸00میلیون متر مکعب اســت حــدود 300 میلیون 

مترمکعب آب دارند.

  
طرح آبرسانی به 1۷۵1روســتای سیستان وبلوچستان 
در قالب 3۵00کیلومتر شبکه و خط انتقال، 11۷مخزن 
بتنی زمینی همراه با دیوارکشــی به حجــم 1۵۵هزار و 
4۵0مترمکعب، ۵0 ایستگاه پمپاژ با ظرفیت 33۵4لیتر 
در ثانیه همراه دیوارکشی، با اعتبار 4۸هزار و 2۹0میلیارد 
ریال براساس فهرست بهای ســال1400 در دستور کار 
قرار دارد. فاز اول طرح شامل 214روستا در نقاط مختلف 
استان است که روز گذشــته اصلاح و توسعه شبکه آب 
آشــامیدنی 3۷روســتای آن به طول 1۵3کیلومتر آغاز 
شد و جمعیتی حدود 1۸هزار نفر از مزایای آن بهره مند 

می شوند.

سیده زهرا عباسی  
خبرنگار

ایجاد نخستین 
شهرک  لاستیک 

در بیرجند 
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شــرکت شهرک های 
صنعتی خراسان جنوبی گفت: نخستین شهرک صنعتی 
در زمینه صنعت لاســتیک توســط بخش غیردولتی 
در بیرجند ایجاد می شــود که تأثیر قابــل توجهی در 
اشتغال زایی استان خواهد داشت. به گزارش ایرنا، مهدی 
پارسا افزود: در این شهرک خصوصی که در مرحله صدور 
مجوز است، طرح های پایین دستی صنعت لاستیک ایجاد 
و چرخه این صنعت در خراسان جنوبی تکمیل خواهد 
شد. وی ادامه داد: به زودی طرح لاستیک در این شهرک 
خصوصی وارد فاز عملیاتی می شود و بعد از تکمیل طرح 
که هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری برای آن پیش بینی 
شده، زمینه ایجاد اشتغال برای 2هزار نفر در استان فراهم 
خواهد شــد. مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی 
خراسان جنوبی در ادامه با اشاره به اینکه بیش از 3۹ نوع 
ماده معدنی در خراســان جنوبی داریم، گفت: خراسان 
جنوبی با وجود اینکه 10 درصد مســاحت و یک درصد 

جمعیت کشور را دارد سهم چندانی از صنعت ندارد.

اقتصاد

بهره برداری از تصفیه خانه فاضلاب شادگان
پروژه تصفیه خانه فاضلاب 

شهرســتان شــادگان روز خبر
گذشــته )1۸بهمــن(، با 
حضــور احمــد وحیــدی، وزیر کشــور به 

بهره برداری رسید.
 به گزارش ایرنا، مدول نخســت تصفیه خانه 
فاضلاب شــادگان به روش epcf )طراحی و 
مهندسی پروژه و خرید و ســرمایه گذاری( 

اجرا شده است. این تصفیه خانه در مدت ۵سال ساخته شده و ظرفیت مدول نخست این تصفیه خانه 
20هزار مترمکعب در شبانه روز است. میزان سرمایه گذاری ارزی این پروژه 6 میلیون و600 هزار یورو 

معادل 2 هزار میلیارد ریال اعلام شده است.
مدیرعامل آبفای خوزستان با بیان اینکه این تصفیه خانه از یک ماه پیش به صورت آزمایشی وارد 
مدار شد، گفت: تصفیه خانه فاضلاب شادگان مزایای زیادی ازجمله بازچرخانی آب و رفع آلودگی 
آب مزارع دارد. ظرفیت این تصفیه خانه در مدول نخست 20هزار مترمکعب در شبانه روز است و در 

مدول دوم به 26هزار مترمکعب خواهد رسید. 
محمدرضا کرمی نژاد، با بیان اینکه برای مدول نخست این تصفیه خانه 2هزار میلیارد ریال هزینه 
شده است، اظهار کرد: این تصفیه خانه از بهترین پروژه های تصفیه در کشور است. وی گفت: در سفر 
رئیس جمهور به خوزستان در شهریور گذشــته  پرداخت اعتبار به بخش آب و فاضلاب شادگان و 
4شهر دیگر مصوب شده بود. وزیر کشور روز دوشنبه )1۸بهمن( برای افتتاح چند پروژه و بازدید از 
پروژه های عمرانی ماهشهر، بازدید هوایی از وضعیت تالاب هورالعظیم و بازدید از مناطق زلزله زده 

اندیکا و مناطق شهری اهواز به خوزستان سفرکرده است.

عرضه محصولات کشاورزی بخش مهمی از بازار روزانه 
کشور را تشــکیل می دهد؛ بازاری که کشاورزان برای 
تامین معیشت خود به آن وابســته اند، اما واسطه گری 
همواره موجب اختلال در این بخش شده است. ایجاد 
روستابازارها یکی از راه هایی است که از ابتدای امسال 
برای بهبود این وضع توسط ســازمان تعاون روستایی 
کشور پیگیری شده. هدف این بازارها آن است که فضایی 
برای عرضه مســتقیم و بدون واســطه کالاهای بخش 
کشاورزی از مزرعه به دســت مردم فراهم کند. تاکنون 
در بسیاری از استان ها چنین بازارهایی ایجاد شده و در 
روزهای اخیر نیز ۸روستابازار در اردبیل و یک روستابازار 
در خاش راه اندازی شده اند. با این حال، آنها تا رسیدن به 
هدفی که برای خود تعیین کرده اند، فاصله زیادی دارند.

86روستابازار در کشور
با راه اندازی روســتابازارها بهای تمام شده محصولات 
برای مصرف کننده کاهــش می یابد و اشــتغال زایی 
برای روســتاییان فراهم می شــود. دبیر هیات مدیره 
سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران درباره چیستی 
این بازارهای جدید به همشهری می گوید: روستابازار 
مدل جدیــدی از مراکز عرضه زنجیــره ای محصولات 
کشاورزی و کالاهای معیشــتی خانوار های روستایی 
است که از اواسط سال گذشته به  شکل پایلوت و با ایجاد 

20فروشگاه در خراسان رضوی آغاز به کار کرد.
علیرضا جوانمردی، با بیان اینکه این طرح در اصفهان، 
مازنــدران، همــدان، آذربایجان شــرقی و آذربایجان 
غربی پیگیری شده اســت و به مرور در سایر استان ها 
نیز عملیاتی می شــود، می گوید: تاکنــون در اصفهان 
14روستابازار راه اندازی شده  که تا 6ماه اول سال1401 

به 60فروشگاه افزایش خواهد یافت.
وی درباره آمار روستابازارهای ایجادشده در کشور هم 
می افزاید: هم اکنون در خراسان رضوی۵۷، اصفهان14، 
اردبیل۹، سیستان وبلوچســتان2، البــرز و ایلام یک 
روستابازار راه اندازی شده است. درمجموع ۸4روستابازار 
از ابتدای امسال در کشور ایجاد شده و قرار است تا 3 ماه 
ابتدایی سال 1401 محصولات تولیدی خود تعاونی های 

روستایی استان ها در روستابازارها عرضه شود.
مدیر مرکز ارتباطات، امور مجلس و استان های سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی ایران با تأکید بر اینکه یکی 

از اهداف اصلی روســتابازار عرضه مستقیم محصولات 
کشاورزی تولیدی شــبکه تعاونی های استان هاست، 
می گوید: این محصولات در روستابازارها بدون واسطه 
عرضه می شــود. از ســوی دیگر، کالاهــای تولیدی و 
محصولات فرآوری شــده بین اســتان ها هم از طریق 
روستابازارها به خانوارهای روستایی و شهری با قیمت 
مناسب به فروش می رسد. عربشــاهی ادامه می دهد: 
30درصد از کل کالاهای مورد نیاز شــبکه فروشگاهی 
روستابازارها به  شکل متمرکز و ۷0 درصد دیگر به شکل 
منطقه ای تامین می شود، اما از 3ماه ابتدای سال1401 
تمام کالاهای عرضه شــده در فروشگاه های روستابازار 
به  شــکل متمرکز تامین می شــود کــه 40درصد آن 

محصولات تولیدی شبکه تعاونی ها خواهد بود.

کمبود نقدینگی
خراســان رضوی با ۵۷مورد استانی است که بیشترین 
روستابازار را در میان استان ها ایجاد کرده است. با این 
حال، این روســتابازارها از تعداد روستاهای این استان 
بسیار کمتر اســت. رئیس ســازمان جهادکشاورزی 
خراسان رضوی با بیان اینکه در این استان 3334روستا 
وجود دارد، به همشهری می گوید: تامین ارزاق عمومی و 
کالاها  یکی از نیازهای اصلی روستاییان است و به همین 
دلیل سیاست  ما این بود که با محوریت سازمان تعاون 
روستایی استان، روســتابازارها را فعال کنیم. از سوی 

دیگر به دنبال آن هســتیم که در شهرســتان هایی که 
قطب تولید محصول کشاورزی هستند، با کمک گرفتن 
از روســتابازارها، یک بارانداز ایجاد کنیم تا امکان ارائه 
محصولات کشاورزی تولید روستا در شهر و محصولات 
کارخانه ای در روســتاها پدید آید. محمدرضا اورانی با 
بیان اینکه ۷۵درصد بهره برداران، کشاورزان خرد استان 
هستند، توضیح می دهد: برای این افراد صرف نمی کند 
محصول خود را برای فروش به مرکز شهرستان ببرند، 
اما همین افراد اگر در شبکه روســتابازارها قرارگیرند، 
می تواننــد محصول را توســط شــرکت تعاونی ها در 
روســتابازارهای مراکز شهرســتان عرضه کنند. او اما 
به چالش این موضــوع یعنی تامیــن نقدینگی برای 
تعاونی ها هم اشاره می کند و می گوید: کشاورز هزینه ها 
و درآمدهایی در زندگی خود دارد و وقتی اقلام اساسی 
گران به دست او برسد، بخش مهمی از معیشتش دچار 
مشکل می شود. سازمان تعاونی روستایی باید نقدینگی 

کافی در اختیار داشــته باشــد تا بتواند با شرکت ها و 
کارخانه های تولید اقلام اساســی وارد معامله شــود و 
کالاهایی را برای عرضه به کشاورزان وارد روستابازارها 
کند. در واقع این روستابازارها جاده ای دوطرفه هستند 
که اقتصاد کشــاورزان را از 2 جنبــه تحت تأثیر قرار 

می دهند و نقدینگی سهم مهمی در این موضوع دارد.

  
روستابازارها قابلیت های بسیاری دارند، هوشمندسازی 
یکی از ظرفیت  هایی اســت که دربــاره آن طرح ریزی 
شــده تا امکان خرید آنلاین بــرای متقاضیان فراهم 
باشــد. این بازارهای جدیــد البته در ابتــدای راه قرار 
دارند و با توجه به وجود 4۵هزارو۹26روستا در کشور، 
افزایش روســتابازارها می تواند نقش مهمی در فروش 
 به موقع و بدون واسطه محصولات کشاورزی روستاییان 

داشته باشد. 

حمایت از کشاورزان خرد در روستابازارها
از ابتدای سال 1400 تاکنون با هدف عرضه بی واسطه محصولات کشاورزی ۸4روستابازار در کشور ایجاد شده است

حمیده پازوکیگزارش
خبرنگار

عکس خبر

 قبیله» احمدی« 
دهستان احمدی منطقه ای است در شمال استان هرمزگان به مرکزیت شهر سرگزاحمدی است. از 
۱۰۰۰ سال قبل از آن نیز در این منطقه مردمانی از قوم پارس زندگی می کردند، یعنی قدمت احمدی 
به زمان هخامنشیان می رسد و در اوایل حکومت هخامنشیان احمدی به سکونتگاهی مهم در آن 
زمان تبدیل شده است. با این حال از اینکه از آن زمان تا وقتی که نام احمدی را بر این شهر بگذارند 

نام آن چه بوده است اطلاعی در دست نیست./ایرنا
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کاهش 43درصدی تولید و رشد 60درصدی هزینه تمام شده و افزایش نرخ جهانی، درکنار افت عرضه و افزایش احتکار 5عامل اصلی در قد کشیدن نرخ برنج هستند.

کاهش 20 تا 43درصدی تولید، افت عرضه، افزایش 
احتکار و رشــد 60درصدی هزینه تمام شده تولید، 
در کنار افزایش نرخ جهانی این محصول، از متهمان 
اصلی کمبود و گرانی برنج ایرانی و خارجی هستند. 
به گزارش همشهری، در شرایطی که افزایش قیمت 
خرده فروشی برنج ادامه دارد، وزیر جهادکشاورزی 
از عرضه اینترنتی 2رقم برنج پر محصول شیرودی و 
فجر برای کاهش عطش بازار خبر داده، اما بنکداران 
مواد غذایی تأثیر این شیوه عرضه را بر کاهش قیمت 

خرده فروشی برنج حداقلی ارزیابی می کنند.

 نوسان قیمت عمده فروشی برنج ایرانی
نایب رئیــس اتحادیه بنکــداران مــواد غذایی در 
گفت وگو با همشهری با اشاره به آمارهای متفاوت 
اعلام شده در مورد کاهش 20 تا 43درصدی تولید 
برنج در ســال زراعی جاری و تأثیر آن بر کمبود و 
گرانی برنــج ایرانی، گفت: نرخ برنــج ایرانی روزانه 
در مناطق شــمالی کشــور تعیین می شود. قیمت 
عمده فروشــی هر کیلوگرم برنج هاشمی در مراکز 

تولید از 73 تــا 77هزار تومان در نوســان 
اســت. عبدالله حقیقت  افــزود: قیمت 
عمده فروشی هر کیلوگرم برنج اعلای 
ایرانی در مراکز تولید تا 78هزار تومان 

و قیمت عمده فروشــی هر کیلوگرم برنج  
پرمحصــول فجر 51هزار تومــان و نرخ برنج 

شــیرودی و ندا 42تا 43هزار تومان است. او از 
تأثیر کمبود و افزایش قیمت بر افت کیفیت 

برنج خبرداد و گفــت: افزایش قیمت ها 
بر افت کیفیت و رشد میزان ناخالصی و 

اختلاط برنج سفارش داده شده از بنکداران 
در مراکز تولید تأثیر داشــته اســت. حقیقت، 

در مورد تأثیر عرضه هوشــمند برنــج پر محصول 
ایرانی بر قیمت خرده فروشی این کالا در بازار گفت: 
عرضه برنج شیرودی، فجر یا ندا در شبکه هوشمند 
درصورتی که برنج عرضه شــده از کیفیت و قیمت 
مناســب برخوردار باشــد، می تواند تا حدودی در 
ساماندهی بازار برنج مؤثر باشد، اما برنج های مرغوب 

ایرانی مشتریان خاص خود را دارد.

خودداری تولید کنندگان از فروش برنج 
نایب رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی با بیان 
اینکه افزایش قیمت ها موجب خودداری کشاورزان 
و عمده فروشان مناطق شمالی از عرضه برنج شده، 
توضیح داد: وقتی برای خرید عمــده برنج با مراکز 
عرضه در شــمال کشــور تماس می گیریم، اعلام 
می  کنند برنج مرغوب ایرانی موجود نیست. به گفته 
او، در چنین شــرایطی به نظر می رســد کشاورزان 
برنج تولیدی را انبار کرده اند و هــر گاه به پول نیاز 
دارند، متناســب با نیاز مالی خود و بــا قیمت روز، 
برنج شــان را می فروشــند. حقیقت افزود: وزارت 
جهاد متولــی تأمین برنج اســت و حتما از کاهش 

حداقل 20درصدی تولیــد و تأثیر آن بر گرانی 
برنج اطلاع داشته، در نتیجه باید 

از چند ماه پیــش اجازه 

افزایش واردات و عرضه برنج خارجی را در بازار صادر 
می  کرد. او گرانی برنج خارجی را ناشی از رشد قیمت 
برنج در برخــی مبادی واردات مانند هندوســتان 
دانست و افزود: اخیرا علاوه بر افزایش 5هزار تومانی 
قیمت مصوب هر کیلوگرم برنج هندی و پاکستانی، 
زمزمه های تغییر مبنای محاسبه و دریافت هزینه 
گمرکی واردات برنــج از ارز دولتی به ارز نیمایی به 
گوش می رســد. ضمن اینکه قبلا واردات کالاهای 
اساســی از دریافت مالیات ارزش افزوده معاف بود، 
اما از 13آذر ماه امســال این مالیات از واردات برنج 
دریافت می شــود. او افزود: نوسان قیمت ها در بازار 
برنج موجب شــده برخی فروشندگان هر کیلوگرم 
برنج لاشه ایرانی را به قیمت 70هزار تومان عرضه 
کنند که به گرانی برنج مرغوب و اعلا در بازار دامن 

می زند.

رشد 60درصدی هزینه تولید برنج 
مدیرکل بازرگانی داخلی کالاهای کشاورزی وزارت 
جهادکشاورزی هم در گفت وگو با همشهری با بیان 
اینکه در سال های عادی دو سوم نیاز بازار برنج از محل 
تولید داخل و یک ســوم با واردات تامین می شود، 
گفــت: امســال در 
زمینه واردات 

برنج نسبت به پارسال 37درصد رشد داشته ایم. البته 
افزایش قیمت برنج خارجی در مبادی وارداتی، مانند 
هند و پاکســتان و تغییر ارز مبنای واردات برنج، از 
دولتی به نیمایی، موجب افزایش 30درصدی قیمت 
برنج وارداتی شده است. ابراهیم زارع  در مورد علت 
گرانی برنج ایرانی افزود: در ســال زراعی محدود به 
مهر 1399 تا مهر 1400 خشکســالی بی سابقه ای 
را که در طول 60سال گذشته نظیر نداشته، شاهد 
بودیم. این امر موجب کاهــش 20درصدی تولید 
برنج ایرانی شده است. از سوی دیگر، به دلیل افزایش 
هزینه های کارگری و نوسان نرخ ارز، هزینه تمام شده 
تولید برنج نسبت به پارسال 60درصد افزایش داشته، 
با این حساب قیمت معقول برنج مرغوب ایرانی حدود 

45هزار تومان است.

همه متهمان گرانی برنج
همشهری عوامل کمبود و گرانی بی سابقه برنج را ردیابی می  کند

بازارها

  گرانی گوشت منطقی نیست
رئیس شورای تامین دام گفت: بازار با مازاد دام سبک و سنگین 
مواجه اســت، بنابراین هیچ افزایش قیمتی در گوشــت قرمز 
منطقی نیست. هر کیلوگرم لاشه گوسفندی در عمده فروشی 
122هزار تومان و گوساله 108هزارتومان است و در قصابی ها 
گوشت گوســفندی140 و گوســاله 135هزار تومان باید به 

فروش برسد.

  واردات یک میلیون تن روغن خام از ابتدای سال
به گزارش روابط عمومی شرکت بازرگانی دولتی ایران، از ابتدای 
امسال تاکنون یک میلیون و 150هزار تن روغن خام از طریق 
بنادر وارد و تخلیه شــده و برای حفظ ذخایر اســتراتژیک در 

مخازن روغن نگهداری می شود.

  نمره کیفیت انواع نان سنتی 
رئیس مرکز پژوهش های غلات شرکت بازرگانی دولتی ایران 
گفت: در 10ماه سال جاری 9796نمونه انواع نان سنتی مورد 
بررسی قرار گرفت. متوسط کیفیت این نوع نان ها 86.1درصد 
گزارش شده که در محدوده کیفیت خوب قرار دارد. میانگین 
کیفیت نان سنگک 88 درصد، نان بربری 88، نان تافتون 82 و 

نان لواش 87درصد گزارش شده است.

  ذخیره 17هزار تن مرغ منجمد 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری تهران گفت: قیمت 
مرغ در ســطح بازار با توجه به ذخایر 17هزار تنی در استان و 
توزیع روزانه بیش از 1200تنی به ثبات نســبی رسیده است. 
پیش بینی می شــود، این ثبات با تمهیدات اتخاذ شده ازجمله 
افزایش 20درصدی جوجه ریزی نسبت به وضع مشابه پارسال 

تداوم داشته باشد.

  افزایش متوسط قیمت جهانی برنج
به گزارش شــرکت بازرگانی دولتی ایران، هر تن برنج هندی 
بین 345تا329 دلار و هر تن برنج تایلندی 414دلار اســت و 
محصول پاکســتان نیز هر تن از 352دلار به 355دلار رسیده 
اســت. پیش بینی ها روند قیمتی در جهان را افزایشــی اعلام 

کرده است.

  مشکل کیوی و موز حل می شود
وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به این پرسش که آیا واردات موز 
از هند به دلیل توقف صادرات کیوی به این کشور انجام خواهد 
شد، اظهار داشــت: ما با طرف هندی وارد مذاکره شده ایم و به 
زودی مشکل صادرات کیوی به این کشور را حل خواهیم کرد.

چهره ها

تالار شیشه ای

دیــروز 162هــزارو 732میلیــارد تومان 
اوراق بهادار در بازار سرمایه دادوستد 
شد که از این میزان 2هزارو 618میلیارد 
تومان به معاملات خرد ســهام و بقیه 
بــه اوراق بدهــی و معامــلات عمــده 

اختصاص یافت.

 2618
میلیارد 
تومان

در مبادلات روزگذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
400شرکت کاهش و 194شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 20شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزارو 834میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 2هزارو 255میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 421میلیارد تومان نقدینگی از 

بازارسهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روزگذشته 7هزارو 
561واحد، معادل 0.59درصد نزول کرد و به یک میلیون 

و 274هزارو 488واحد رسید.
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ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

363

784

2255

1834

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

حسین قربان زاده
رئیس سازمان خصوصی سازی

 مبلــغ ســود ســهام عدالــت 530هــزار 
تومانــی 600هزار تومان اســت، فرایند 
واریز سود سهام عدالت از اول اسفند 
ماه آغاز می شود و تا قبل از پایان سال 
ســود همــه دارنــدگان ســهام عدالــت 
پرداخــت می شــود. ســود تخصیصــی 
افزایش 3برابری را تجربه کرده است.

حسن فروزان فرد
عضو هیأت نمایندگان اتاق تهران

تعییــن قیمــت مصرف کننــده در هیــچ 
کشــوری برعهده تولیدکننده نیســت و 
الزام به درج قیمت تولیدکننده، به طور 
قطــع تهدیــدات دیگــری بــرای بخــش 
تولیــد بــه همــراه خواهــد آورد. مطالبــه 
اصلی بخــش خصوصی، حــذف قیمت 
مصرف کننده روی کالاهاست تا رقابت 
شفاف میان تولیدکنندگان شکل گیرد.

صدرالدین نیاورانی
نایب رئیس اتحادیه ملــی محصولات 

کشاورزی ایران
ناوگان فعلــی حمل ونقل بــرای تقویت 
ســطح صادرات محصولات کشاورزی، 
کافی و مناسب نیست. صادرکنندگان 
محصولات کشاورزی به ناچار از ناوگان 
فرسوده زمینی برای حمل کالاهای خود 
اســتفاده می کنند که کاهــش کیفیت 

محصول صادر شده را به همراه دارد.

سی
عبا

اد 
رش

ی/ ف
هر

مش
س: ه

عک

میادین

لواشک 100هزار 
تومان شد

قیمت هر کیلو لواشک از مرز 100هزار تومان گذشت. 
به گزارش همشــهری، برآورد قیمت تنقلات عرضه 
شده در ســوپرمارکت ها نشــان می دهد برندهای 
معروف لواشــک های  پذیرایی که در وزن های 250 
یا 300گرمی عرضه می شــوند، بین 30 تا 35هزار 
تومان قیمت گذاری شده اند که نشان می دهد بهای 
هر کیلوگرم از این محصولات از 100هزار تومان فراتر 
رفته است. قیمت بعضی از برندهای گمنام کمتر است.

سوپرمارکت

لوبیا چیتی

43.000
45.000

لوبیا 
چشم بلبلی

42.000
42.000

نخود

37.000
43.500

لوبیا قرمز 
قمی

30.000
34.000

لپه تبریز

43.000
45.000

عدس

42.000
44.500

 قیمت
دی ماه

 قیمت
بهمن ماه

افزایش قیمت حبوبات و غلات
تمام اقلام حبوبات به جز لوبیا چشم بلبلی طی یک ماه گذشته 
افزایش قیمت داشته اند. به گزارش همشهری، آخرین نرخنامه 
میادین میوه و تره بار نشان می دهد انواع لوبیا، نخود، لپه و عدس 
و همچنین گندم و جو از دی ماه تا امروز با درصدهای مختلف 
گران شــده اند که در این میــان، نخود با 6.500تومان رشــد 
رکورددار است. دال عدس، لیمو عمانی و سویا هزار تومان ارزان 

شده اند و لوبیا چشم بلبلی تغییر قیمت نداشته است.

کیلوگرم/ تومان

24.500
26.000

لوبیا سفید

ماش

31.000
37.500

خشکپاک300گرمی
32.500
تومان

27.000
تومان گلین لواشک انبه - 300گرمی

چرین 250گرمی
18.800
تومان

برتر300گرمی
33.250
تومان

58.000
تومان

 خشکپاک
واشک کادویی - 450گرمی

تکدیس یک کیلویی
75.500
تومان

65.500
تومان

 همپا
لواشک لایه ای - یک کیلویی

علی ابراهیمیگزارش
روزنامه نگار

سهم برنج خارجی یک ششم
عرضه شده از بازار امسال

45
هزار تومان

قیمت معقول هر کیلوگرم 
برنج مرغوب ایرانی

500
هزار تن

میزان توزیع برنج خارجی 
تا پایان امسال

80تا90
درصد

میزان افزایش قیمت امسال 
برنج مرغوب هاشمی

10تا43
درصد

آمارهای متفاوت کاهش 
امسال تولید برنج

73تا77
هزار تومان

قیمت عمده فروشی برنج 
مرغوب هاشمی در شمال

60
درصد

رشد هزینه تمام شده تولید 
برنج نسبت به پارسال

وزارت کار مقدمه دیدار مدیران باشگاه های رئال مادرید و بارسلونا را با مدیران سرخابی ها فراهم کرد
واگذاری سرخابی ها به سبک اسپانیایی

سفیر اسپانیا قول مساعد داده مقدمات برگزاری یک 

بورس
نشســت مجازی برای تبادل اطلاعــات بین مدیران 

باشگاه های اسپانیایی و سرخابی ها را فراهم کند.
به دنبال پیشنهاد وزیرکار برای واگذاری ســهام سرخابی ها به سبک 
اســپانیایی، مدیرکل امور بین الملل وزارت کار دیروز در جریان دیدار 
با سفیر اسپانیا از او خواســت، مقدمات برگزاری نشست های مشترک 
میان روسای باشگاه های رئال مادرید و بارسلونا را با مدیران پرسپولیس 

و استقلال فراهم کند.
به گزارش همشهری، همزمان با اعلام سازمان خصوصی سازی، برای 
واگذاری بخشی از ســهام پرسپولیس و اســتقلال، تا پایان بهمن در 
فرابورس بحث درباره روش واگذاری این دو باشگاه به بحث روز رسانه ها 
تبدیل شده است. آنطور که رئیس سازمان خصوصی سازی  به همشهری 
گفته است، تاکنون در مورد روش واگذاری سهام مدیریتی این دو باشگاه 
تصمیم قطعی گرفته نشده و فقط قرار است بخشی از سهام این دو باشگاه 
در فرابورس به عموم عرضه شود. با این حال، بررسی ها نشان می دهد 
تاکنون 3مدل، یعنی واگذاری ســرخابی ها به 2شرکت رقیب در یک 
صنعت، خصوصی سازی  به سبک تعاونی و پیمان مدیریتی، مطرح شده 
است که از این 3مدل روش پیمان مدیریتی بخت زیادی ندارد اما 2روش 
دیگر در حال پیگیری هستند. تازه ترین خبرها نشان می دهد در کنار 
طرح واگذاری سهام به 2شرکت رقیب صنعتی یا خدماتی، بخت و اقبال 
طرح فروش سهام این دو باشگاه در قالب تعاونی ، به سبک باشگاه های 

بارسلونا و رئال مادرید اسپانیا، نسبت به قبل بیشتر شده است.

واگذاری به سبک اسپانیایی
2هفته پیش حجت الله عبدالملکی، وزیر کار با انتشار توییتی نوشت: ماه 
گذشته در نامه ای به رئیس جمهوری پیشنهاد دادم مدیریت سرخابی ها 
در قالب تعاونی به مردم واگذار شــود؛ این نوع باشــگاه داری در 2تیم 
بارسلونا و رئال مادرید تجربه شده و یک قاعده پذیرفته شده جهانی است.

به دنبال این اظهارات، روز گذشته حامدفروزان، مدیرکل امور بین الملل 
وزارت کار در دیدار با آنخل لوســادو فرناندز، سفیر اســپانیا در ایران، 
خواستار برگزاری نشست هایی میان مدیران باشگاه های رئال مادرید، 
بارسلونا و پرسپولیس و استقلال شــد. او تأکید کرد: باید از تجربیات 
اسپانیا برای اداره و هدایت این دو باشگاه در قالب تعاونی استفاده کنیم. 
ظاهرا بعد از این دیدار سفیر اســپانیا نیز قول مساعد داده یک نشست 
مجازی برای تبادل اطلاعات بین مدیران باشگاه ها برگزار کند. همزمان 

حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی ســازی  در این باره گفت: 
پیشنهادهای متعددی وجود دارد. ازجمله اینکه شرکت های بورسی و 
غیربورسی، معادل کسب یک یا 2کرسی از هیأت مدیره این دو باشگاه، 
 ســهام آنها را خریداری کنند. درکنار آن مدل پیشنهادی وزارت رفاه 
درمورد تشــکیل تعاونی سهامی عام نیز در دســت بررسی است. این 
خبرها نشان می دهد طرح خصوصی سازی  سرخابی ها با روش تعاونی 
هنوز از گزینه های روی میز به شمار می آید. به ویژه آنکه سید ابراهیم 
رئیسی، طرح وزیر کار را برای بررســی و اجرا به وزرای ورزش و اقتصاد 

ارجاع داده است.

باشگاه داری اسپانیایی چیست؟
در اسپانیا باشگاه های بارسلونا، رئال مادرید، اوساسونا و اتلتیک بیلبائو 
به صورت انجمن ثبت  شده اند و مالکیت شان به شکل تعاونی است. یعنی 
سهام باشــگاهی مثل رئال مادرید به هوادارانش تعلق دارد و آنها خود 
رئیس باشگاه را هم انتخاب می کنند. هواداران با پرداخت حق عضویت 
ســالانه اجازه شــرکت در انتخابات هیأت مدیره را دریافت می کنند. 
به گفته سفیر اسپانیا، 50هزار نفر در هریک از این باشگاه ها حق عضویت 

پرداخت می کنند.
امیر علیزاده، کارشــناس اقتصــاد ورزش درباره این مــدل اقتصادی 
می نویســد: برخلاف شــرکت های ســهامی، امکان خرید سهام این 
باشــگاه ها وجود ندارد و فقط می توان در آنها عضو شــد. اعضای رئال 
مادرید که به آنها سوسیوس می گویند، یک مجمع را تشکیل می دهند که 
بالاترین مرجع حاکم باشگاه محسوب می شود. مدل عضویت-مالکیت 

باشگاه های فوتبال در اسپانیا مورد توجه باشگاه های فوتبال در انگلستان 
نیز قرار گرفته اســت. تحقیقات انجام شده نشــان می دهد این روش، 
مسئولان باشگاه ها را مسئولیت پذیرتر و دخالت هواداران را در ساختار 
باشــگاه ها دمکراتیک تر می کند. در یک پیمایش که چند سال پیش 
توسط کنفدراسیون شرکت های تعاونی انگلیس انجام شد، 56درصد 
پاسخ  دهندگان بر این عقیده بودند اگر باشگاه ها به شکل تعاونی اداره 

شوند، نحوه مدیریت شان بهبود پیدا می کند.

پیش بینی درآمدی
تاکنون اطلاعات دقیقی درمورد تعداد هواداران پرسپولیس و استقلال 
منتشر نشده اســت اما چند ســال پیش کنفدراســیون فوتبال آسیا 
در فهرســتی پرســپولیس را بالاتر از الهلال عربســتان و دالیان چین 
پرهوادارترین باشگاه آســیا معرفی کرد. برخی اطلاعات غیردقیق نیز 
حاکی اســت پرســپولیس با 51میلیون طرفدار در رده دهم جهان و 
استقلال با 24میلیون هوادار در رده 34دنیا ایستاده است. پیش تر نیز 
عادل فردوسی پور در مجله ورلدساکر نوشته بود: پرسپولیس با بیش از 
30میلیون هوادار به عنوان محبوب ترین باشگاه آسیا شناخته می  شود. با 
وجود چنین آماری نمی توان به طور دقیق برآوردکرد خصوصی سازی  از 
طریق تشکیل تعاونی ها تا چه حد می تواند به تزریق منابع مالی به این دو 
باشگاه منجر شود، اما برآوردهای همشهری نشان می دهد بسته به میزان 
افرادی که به مشارکت و پرداخت حق عضویت تمایل دارند، این دو باشگاه 
می توانند درصورت دریافت حق عضویت 10 تا 50هزار تومان به صورت 

تقریبی سالانه بین 10 تا 500میلیارد تومان منابع مالی جذب کنند.

رشد 37درصدی واردات 
برنج خارجی

مدیــرکل بازرگانی داخلــی وزارت 
جهادکشــاورزی، گفــت: وزارت 
جهادکشاورزی تنها می تواند در سمت 
عرضه برنج با رشد توزیع برنج خارجی، 
از محل ذخایر راهبردی  در بازار مداخله 
کند. او افزود: از ابتدای امسال 300هزار 
تن برنج خارجی با قیمت کمتر از هر 
کیلوگرم 20هزار تومان عرضه شــده 
و 200هزار تن برنــج وارداتی هندی، 
پاکستانی و تایلندی نیز تا پایان امسال 
توزیع می شــود. این میزان معادل 
یک ششم نیاز بازار برنج است. زارع 
گفت: قیمت برنج مرغوب ایرانی نسبت 
به پارسال تا 90درصد افزایش داشته 
اســت. او با بیان اینکه دولت سعی 
دارد با کاهش هزینه های بازاررسانی 
از طریق توزیع اســتارت آپی، قیمت 
خرده فروشــی برنج را کاهش دهد، 
گفت: برنج دست  شالی کار نیست بلکه 
عمدتا در مراکز بنکداری و شالیکوبی ها 

و انبارها نگهداری می شود.

مکث



یک عصر خوب 
در اکباتان

مجیدی: اعتراف 
می کنم تند رفتم

امروز در آخرین بازی مرحله یک هشتم 
جام حذفی، صعود استقلال قطعی به نظر 

می رسد اما فراموش نکنیم که سپاهان، فولاد 
و گل گهر در همین مرحله حذف شده اند

بازی معوقه از مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی 
ایران در فصــل 01-1400عصر امــروز برگزار 
می شــود و 2 تیم اســتقلال و پیکان به مصاف 
یکدیگر می روند. بازی هــای این مرحله روزهای 
27و 28دی ماه برگزار شد و 7تیم از 8تیم مرحله 
یک چهارم نهایی شناسایی شدند. اما بازی استقلال 
و پیکان به دلیل ابتلای دسته جمعی آبی پوشان به 
کرونا لغو شد تا 2 تیم امروز برای شناسایی آخرین 
تیم صعودکننــده به مرحله 8تیمــی با یکدیگر 

روبه رو شوند.

   آخرین رویارویی؛ یک 3-هیچِ قاطعانه
اگر اســتقلال در این مرحله با همــان ترکیب و 
همان شکل و شمایل مرحله قبل به میدان برود، 
حذف این تیم را از همین الان باید قطعی دانست. 
آبی ها در نخستین بازی خود در جام حذفی مقابل 
نود ارومیه کــه از لیگ2می آمد به بازیکنان اصلی 
اســتراحت دادند و آن قدر ضعیف ظاهر شدند که 
تا یک قدمی حذف هم رفتند. تیم مجیدی بالاخره 
در ضربات پنالتی مقابل حریفش پیروز شد و جلوی 
یک شــگفتی بزرگ را گرفت. اما طبیعتا در بازی 
امروز دیگر خبری از آن اتفاقات نیست و کادر فنی 
اســتقلال هرگز بازی با تیم لیگ برتری پیکان را 
دست کم نخواهد گرفت. حتی خاطره رویارویی 2 
تیم در لیگ که با برتری قاطع استقلال همراه بود 
هم باعث نمی شود آبی پوشان امروز میزبان خود را 
دست کم بگیرند. استقلال در نهمین هفته لیگ برتر 
پیکان را با 3گل یزدانی، دانشگر و ارسلان مطهری 
شکست داد. در آن مســابقه پیکان میزبان بود و 
در ورزشگاه شهیددستگردی اکباتان از استقلال 
پذیرایی کرد. در بازی امروز هم پیکانی ها میزبانند 
و امیدوار به اینکه رقابت نزدیک تری با اســتقلال 
داشته باشند و صدرنشین لیگ برتر را برای صعود 
به جمع 8تیم پایانی جام حذفی به دردسر بیندازند.

   استقلال جدید، پیکان جدید
اســتقلال در نقل وانتقالات نیم فصل 7بازیکن را 
مرخص کرد تا اردوگاه شلوغش را حسابی خلوت 
کند. البته از جمع 7بازیکنی که استقلال را ترک 
کردند فقط آرش رضاوند و عارف آقاسی گاهی در 
ترکیب اصلی قرار می گرفتند کــه این دو نفر هم 
اخیرا جایی در برنامه های مجیدی نداشــتند. در 
عوض آبی ها در پنجره زمســتانی صالح حردانی 
و عزیزبک آمانوف را جــذب کردند که البته بعید 
اســت در بازی امروز از آنها استفاده کنند. پیکان 
هم در نقل وانتقالات زمستانی ستاره اش علیرضا 
کوشکی را از دســت داد و او را با قیمتی خوب به 
فولاد خوزستان فروخت. حسین پورامینی، حسن 
پورحمیــدی و محمدامین درویشــی هم دیگر 
خروجی های پیکان بودند و هیچ بازیکنی به این 
تیم اضافه نشد. مجتبی حســینی با داشته های 
اندکش توان رقابت با تیم های بزرگ را ندارد اما به 
هر حال جام حذفی جام شگفتی هاست و احتمال 
حذف استقلال هم احتمالی نیست که آن را صد 
درصد منتفی بدانیم. به خصوص که سپاهان، فولاد 
و گل گهر نیز در همین مرحله و در رقابت با تیم های 

ضعیف تر از خودشان از جام حذفی کنار رفته اند.

فرهاد مجیدی که بعد از بــازی با هوادار جملات 
تندی را علیه ســرمربی تیم ملی بــه زبان آورده 
بود، روز گذشته با یک عقب نشــینی ناگهانی از 
اســکوچیچ دلجویی کرد و پذیرفت که بیش از 
اندازه تند صحبت کرده است. سرمربی استقلال 
دیروز نشست مطبوعاتی قبل از بازی با پیکان را 
با این جملات آغاز کرد: »قبل از اینکه درباره بازی 
با پیکان صحبت کنم، باید درباره نشست قبلی و 
صحبت هایم درخصوص سرمربی تیم ملی حرف 
بزنم. اعتراف می کنم و می پذیرم که مقداری تند 
صحبت کردم. من ســرمربی تیم هستم و باید از 
حق بازیکنان دفاع کنم و ناراحتی بازیکنان بعد از 
پیروزی در رختکن مزید بر علت شد. از سرمربی 
تیم ملی تقاضا دارم که ناراحتی من را جور دیگری 
فرض کند. می دانم نباید در کار سرمربی تیم ملی 
دخالت کرد. ایشــان ســرمربی تیم ملی است و 
اختیار دارد چیدمانش را هر طور که دوست دارد، 
بگذارد.« مجیدی در ادامه خطاب به اســکوچیچ 
گفت: »فقط یک تقاضا از ایشــان دارم. باشــگاه 
استقلال به عنوان صدرنشــین لیگ برتر درنظر 
ایشان شأن بالاتری داشته باشــد. من در دو سه 
مقطع حمایت خودم را از سرمربی تیم ملی نشان 
داده ام و رابطه دوستانه ای با ایشان دارم ولی به هر 
جهت در زمانی که به اتحاد حداکثری نیاز داریم، 
رفتار متقابلی از ســرمربی تیم ملی می خواهم. 
درهرحال، اســتقلال اکنون صدرنشین جدول 
رده بندی است و همانطور که گفتم، تقاضا دارم که 
نظر ایشان در مورد استقلال شأن بالاتری داشته 
باشد.« مجیدی بعد از صحبت های روز جمعه اش 
با انتقادات شدیدی از سوی رسانه ها و کارشناسان 

روبه رو شده بود.
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کاپیتان و پدیده در خطر
برداشت ساده از 2 خرید مهم استقلال؛ 

جا برای چه کسانی تنگ می  شود؛
وریا غفوری باتجربه یا حسین زاده جوان؟

20

مانه و شیرهای ترانگا نخستین جام 
عمر کی روش را از او دزدیدند و اجازه 
ندادند دست محمدصلاح هم به جام برسد

بسکتبال در وضعیت قرمزطلسم جام
تیم ملی بسکتبال برای رفتن به جام جهانی 

2بازی حساس در پیش دارد اما بیشتر درگیر 
انتخابات رئیس فدراسیون است
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پرسپولیس

فولاد

بازي سوپرجام فوتبال ایران در فصل 1400-1399 با برتري فولاد 
خوزستان به پایان رسید و این تیم براي اولین بار در تاریخش 
قهرمان سوپرجام ایران شد. باشــگاه فولاد تا پیش از آمدن 
جواد نکونام ســابقه قهرماني در لیگ برتر ایران را داشت اما 
جام حذفي را هرگز نبرده بود و در سوپرجام هم تنها حضورش با 
شکست سنگین 4 بر صفر در سال86 همراه شده بود. اما نکونام 
بعد از نشســتن روي نیمکت این تیم دقیقا همان دو جامي را 
براي فولادي ها كسب كرد كه جایشان در ویترین افتخارات این 
باشگاه خالي بود. او در آخرین روز فصل گذشته جام حذفي را با 
شکست استقلال در ضربات پنالتي به دست آورد و حالا هم با 
بردن پرسپولیس سوپرجام را نصیب اهوازي ها كرده است. این 
پیروزي با تک گل موسي كولیبالي در دقیقه18 به دست آمد. گلي 
كه با چاشني شانس نصیب فولادي ها شد اما آنها در 70دقیقه 
باقیمانده به خوبي از این اندوخته دفاع كردند تا شایســتگي 
دریافت جام را داشته باشند. سبک بازي فولاد در یکي دو سال 
اخیر به شکلي است كه به سختي از حریفانش گل مي خورد و 

تیم هاي بزرگ فوتبال ایران سخت ترین روزهایشان را در تقابل 
با فولاد و نکونام تجربه مي كنند. بنابراین وقتي پرسپولیس با گل 
زودهنگام از این حریف عقب افتاد قابل پیش بیني بود كه براي 
برگشتن به بازي كار سختي خواهد داشت. فولادي ها هم خوب 
دفاع كردند و هم تا سرحد امکان از حربه وقت كشي بهره بردند تا 
پرسپولیس طي 98دقیقه بازي فقط یکي دو فرصت براي گلزني 
به دســت بیاورد و این فرصت ها هم در روز بد مهدي عبدي از 
دست بروند. در نهایت، قهرمان 5ساله لیگ در روزي كه پهلوان 
و ترابي را به خاطر كرونا و سرلک، نعمتي، آل كثیر و عالیشاه را 
به خاطر مصدومیت در تركیب اصلي نداشت بالاخره سوپرجام 

را بعد از 4سال از دست داد و آن را به قهرمان جام حذفي سپرد.

   چه خوب كه رفتي
محمدرضا اكبریان شب گذشته با قضاوت بازي سوپرجام ایران 
از داوري خداحافظي كرد و قضاوت او در روز خداحافظي اش 
نقطه تاریک و سیاه این مسابقه بود. او اشتباهي كه روي نتیجه 

بازي تاثیرگذار باشد و تیم برنده را تغییر دهد انجام نداد اما تمام 
تلاش خودش را كرد تا چهره زشتي از این بازي به جا بگذارد 
و زیبایي بازي دو تیم بزرگ ایران را فداي كارت هاي پرتعداد 
و اغلب غیرضروري خودش كند. اكبریان دیروز بیشتر از حد 
لزوم سوت زد و بارها مسابقه را از جریان انداخت تا بازي دو 
تیم شکل نگیرد. ضمن اینکه او دست به جیب ترین داور تاریخ 
ایران بود و هر بار دوربین هاي تلویزیون تصویرش را نشــان 
دادند در حال بیرون كشیدن كارت هاي زرد و قرمز از جیبش 
بود. ظاهرا او خیلي دوست داشت در روز خداحافظي اش به هر 
طریق ممکن نقش اول میدان باشد! كارت دادن معمولا حربه 
داوران براي كنترل بازي است اما اكبریان اتفاقا مسابقه اي را 
كه كاملا بدون حاشیه و تحت كنترلش بود با این كارت ها خراب 
كرد و اجازه لذت بردن از بــازي را به هیچ یک از دو تیم نداد. 
این گزارش را با یک تشکر ویژه از محمدرضا اكبریان به پایان 
مي بریم؛ تشکر بابت خداحافظي زودهنگامش كه مفیدترین 

حركت او در دوران قضاوتش بوده است.

جام فولادی شد
تيم جواد نكونام پرسپوليس را برد و بالاخره بعد از 5سال سوپرجام را از چنگ اين تيم درآورد

ي|
اس

د عب
شا

|فر
س

  عک
   



18
2 3 0 2 3 6 0   سه شنبه  19 بهمن 1400    شماره  8434  2

ور|
یپ

ید
سع

ضا
س|ر

عك


حداقلحسنکیروش

کمکتیمملیبهعلیجهان

درپرسپولیسکسیسرمانمیخورد

درمورداینكهکارلــوسکیروش
چطورآدمیاســتودرمربیگری
چهنمرهایمیگیرد،قضاوتهای
ضدونقیضفراوانــیوجوددارد؛
برخیاورااسطورهمیکنندوعدهای
دیگرهمبیواهمهدستبهتحقیرش
میزنند.طبیعتادراینموردهممثلسایرمسائلنگهداشتن
حدوسطبهترینکاراست.گذشتهازاینهااما،کیروشحداقل
یکحسندارد؛اینكهباتوجهبهشــكافیکهدرفوتبالایران
بهوجودآوردواعمالورفتارهاییکهداشت،باعثشدهرکجا
میرودمردمتعقیبشکنندونتیجهکارشراببینند.خداوکیلی
چهکسیباورمیکردیکروزفینالجامملتهایآفریقادرایران
اینهمهبینندهداشتهباشدوهزارانکامنتدرموردشتولید
شود؟زمانحضورکیروشدرکلمبیاهماوضاعهمینطوربودو

خلاصهیکسرگرمیجدیدبرایماندرستشده!

بدونشکیكیازبهترینبازیكنان
تیمملیایراندر2مســابقهآخر
انتخابــیجامجهانــی،علیرضا
جهانبخشبود.اینپسرکهبازوبند
کاپیتانیتیمملیراهمبهدســت
بستهبود،مخصوصابرابرعراقنمایش
غافلگیرکنندهوبسیارســطحبالاییارائهداد.اومقابلامارات
همتنهاگلتیمملیراساخت.پیشازپیوستنجهانبخشبه
اردویتیمملی،سرمربیفاینوردگفتهبود:»عملكردجهانبخش
نهموردرضایتخوداوستونهموردرضایتمن.«علیجهان
باوجودشروعخوبدرفاینورد،بهتدریجافتکرد،حالاامادر
نخستینبازیباشگاهیبعدازمسابقاتملی،علیرضاتوانسته
یكیاز4گلتیمشرامقابلاسپارتابهثمربرساند.امیدواریم
اینیکشروعدیگربرایجهانبخشباشد؛ستارهایکهحسابی

ازبازیهایملیروحیهگرفتهاست.

ایــنبــارنوبــتعلیرضــابیرانوند
رسیدهکهباشــكایتشبهکمیته
انضباطی،عاملبستهشدنپنجره
نقلوانتقالاتیپرســپولیسلقب
بگیرد.اینپنجرهمدتهاازســوی
خارجیهابستهبودوموضوعبهشكایت
گابریلکالدرونازسرخپوشانمربوطمیشــد.آنپروندهبا
هزارمكافاترفعورجوعشدتااوساگوناپنجرهراببندد.طلب
اینبازیكنراهمدادندتانوبتبهشكایتپدیدهمشهدبرسد.
برایرفعموانعیارگیری،مدیرانپرســپولیسبعداز2سالبا
مشهدیهابرسررضایتنامهیحییگلمحمدیبهتوافقرسیدند،
امادرشرایطیکههمهفكرمیکردنددیگرمانعیپیشرونیست،
حالابیرانوندپنجرهرابستهاســت.کلادرباشگاهپرسپولیس
پنجرهبستهاستوفقطگاهیآنرابازمیکنندتاهواعوضشود.
اشكالیندارد؛عوضشکسیدراینهوایسردسرمانمیخورد!

باانجامبازيمعوقهاســتقلالوهوادارو
پایانهفتهشانزدهملیگبرتر،تیممنتخب
اینهفتهدرســایتمتریكاتشكیلشد.
نكتهجالبایناستکهدرتیممنتخباین
هفتههیچبازیكنيازتیمهاياستقلال،پرسپولیس،سپاهان،گلگهر
وآلومینیومحضورندارد.سپاهانالبتهدراینهفتهشكستسنگیني
رامقابلمسرفسنجانمتحملشدوعجیبنیستکههیچبازیكني
ازاینتیمبهتیممنتخبنرسیدهاســت.امااستقلالوپرسپولیسهم
باوجودبرتريمقابلهواداروفــولادنمایندهايدرتیممنتخبندارند.
جالباینكهفولادباوجودباختبهپرسپولیسیکبازیكندراینتیم
دارد!مسرفسنجانبا4بازیكن،بیشتریننمایندهرادرتیممنتخبهفته

شانزدهمداشتهاست.

غلامرضاثابتایمانيازتیمپیكانباکسب
نمره8.22ازمتریكا،بهترینبازیكنهفته
شــانزدهموتنهابازیكناینهفتهبودکه
نمرهبالاتــراز8دریافتکرد.ثابتایماني
درنبردپیكانبانفتمسجدسلیمان2دریبلموفقو2شوتبهدروازه
حریفداشتکهیكيازشوتهایشتبدیلبهگلشد.اوبادقتپاس
92درصديدرطولمسابقه57پاسسالمدادویکبارهمباپاسکلیدی
موقعیتساخت.بعدازاوگادوینمنشاکه2گلاز3گلمسرفسنجان
رابهسپاهانزدبانمره7.98دومینبازیكنبرتراینهفتهبود.منشابه
همراهمحسنآذرباد،مجیدنصیريوفایزالرشیدي)گلرعماني(4نماینده

مسرفسنجاندرتیممنتخبهفتهشانزدهمبودند.

تیماستقلالاگرچهاینهفتهنمایندهاي
درتیممنتخبهفتهنداشتاماهمچنان
ازلحاظحضوربازیكنانشدرتیممنتخب
هفتهرکوردداراینفصلاســت.تاپایان
هفتهشانزدهماستقلاليها23باردرتیممنتخبمتریكاقرارگرفتهاندو
3بازیكناینتیمبا3بارحضوردرتیممنتخب،رکورددارانتیمخودشان
هستند.جعفرســلماني،کوینیامگاومهديپورهرکدام3باردرتیم
منتخبهفتهقرارگرفتهاند.ســپاهانيها22باربهتیممنتخبهفته
رسیدهاندوبااختلافيناچیزنسبتبهاستقلالدراینزمینهرتبهدومرا
دارند.اماگولسیانيودانیالاسماعیليفرازاینتیمبا4بارحضوردرتیم
منتخب،بینهمهبازیكنانلیگبیستویكمرکورددارهستند.15بازیكن
استقلالتجربهرسیدنبهتیممنتخبراداشتهاندتاآبيهاازاینلحاظ

نیزرکورددارباشند.

نكته بازی

متريكاآماربازی

حوالی سئول
بازگشت از پکن بدون دستاورد

رضاصالحیامیری،رئیسکمیتهملیالمپیک
وحمیدســجادیوزیرورزشچهارشنبههفته
گذشتهبهپكنسفرکردندتادرجریانبازیهای
المپیکزمســتانیباتوماسباخ،رئیسکمیته
بینالمللیالمپیکدیدارکنند.شنیدهمیشود
دلیلســفرصالحیامیریوسجادیصحبتبا
باخبرایرفعتعلیقازفدراسیونجودوبودهاست.
امامسئولانورزشایرانبدوناینكهدیداریبا
رئیسکمیتهبینالمللیالمپیکداشــتهباشند
پكنراتــرککردهاندوروزگذشــتهواردایران
شدند!حالااینســؤالمطرحاستکهآیادیدار
وزیرورزشورئیسکمیتهملیالمپیکازقبل
هماهنگنشدهبودواگرهماهنگیصورتنگرفته
دلیلاینســفربهپكنچهبودهاست؟اینسفر
انتقاداتزیادیرادررسانههایرسمیوفضای
مجازیبههمراهداشتوخیلیهامعتقدبودند
حضور2مدیرارشــدورزشایراندرپكنبدون
دســتاوردبودهوبهگرفتنچندعكسخلاصه
شدهاست.باتوجهبهشرایطورزشایرانوتعلیق
رشــتهجودو،بهتربودرایزنیهایبهتریانجام
میشــد.البتهتعلیقفدراســیونجودوباحكم
دادگاهبینالمللیورزشCASدرحالســپری
شدناستوبهنظرنمیرسیدازدستتوماس

باخهمکاریبربیاید.
دلایلیهمکهنزدیكانآنهابرایبازگشــت
صالحیامیــریوســجادیمیآورندخیلی
منطقیبهنظرنمیرسد.گفتهمیشودپروازهای
پكنبهتهرانمحدوداستواگرآنهادوشنبهبه
تهرانبرنمیگشتندبایدتاروزپنجشنبهدرپكن
میماندند.نزدیکبودنسالگردپیروزیانقلاب
اســلامیوبالابودنحجمبرنامههایورزشــی
ویژهدههفجروالزامبرایحضور2مســئولرده
بالایورزشدراینبرنامههادلیلدیگریبرای

بازگشتزودهنگامازپكنمطرحشدهاست.

بهتر است در کار اسکوچیچ دخالت نکنیم
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بهروز رســایلی|  اســتقلال تا اینجا در پنجره 
زمســتانی 2 خرید مهم انجام داده اســت. آنها 
صالح حردانی را از فولاد گرفتند و در ازای جذب 
این بازیکن، آرش رضاوند و عارف آقاســی را به 
سرخپوشــان اهوازی دادنــد. عزیزبک آمانوف 
ازبکســتانی هم دیگر خرید جدید آبی هاست که 
به زودی کارش را در این تیم آغــاز خواهد کرد. 
طبیعتا این دو بازیکن در زمستان با این همه مشقت 
برای این جذب نمی شوند که روی نیمکت بنشینند. 
حتما کادرفنی ملاحظات خاص خودش را برای خرید 
این نفرات داشته و شــانس حضور آنها در ترکیب 
اصلی برای نیم فصل دوم زیاد است. این شرایط اما 
می تواند وضعیت برخی بازیکنان استقلال را به خطر 

بیندازد و جا را برای آنها تنگ تر کند.

  وریا روی نیمکت؟
صالححردانیمدافعراستیاستکهفرهادمجیدی
اعتقادزیادیبهبازیاودارد.خودشمیگویدزمانی
کهســرمربیتیمملیامیدبودهازحردانیبهاردوها
دعوتمیکردهاست.پیشازاینهممجیدیبرای
جذبصالحابرازعلاقهکردهبود،اماشــرایطانتقال
اینبازیكنفراهمنمیشــد.حالاهممجیدیحاضر
شــده2بازیكنمحبوبشیعنیآقاســیورضاوند
رادرازایجــذبحردانیبهفــولادبدهدکههمین
مسئلهبهخودیخودگویایاهمیتموضوعاست.به
علاوهفراموشنكنیمحردانیبهتیمملیهمدعوت
میشــودودرهمینبازیاخیرباامــاراتهمبعداز
اخراجصادقمحرمیبهعنوانمدافعراستبهمیدان
آمد.درنتیجهاحتمالبســیارزیادیوجودداردکه
حردانیدرسیســتم3دفاعفرهادمجیدیبهعنوان
پیســتونراســتبهمیدانبرود؛جاییکهفعلادر
تصرفوریاغفوریاست.کاپیتان34سالهاستقلال
ایناواخردچارافتمحسوسیشدهاست.اینبازیكن
بخشیازمسابقاتامسالراهمبهدلیلمصدومیتاز
دستدادوکوینیامگابهجایاوبازیکرد.عملكرد
کلییامگادراینپســتبدنبودوحالاحردانیهم
بهاوافزودهمیشــود.بهاینترتیببعیدنیســتدر
نیمفصلدومدقایقبازیغفــوریحتیکمترازاین

شــود.وریابراینباوراستکههمینحالا
بایدپایثابتحضوردرتیمملیباشــد،
اماحتیجایگاهشدرتیمباشــگاهیهم
تضمینشــدهنیســت.البتهایناحتمال
هموجودداردکهباحضــورحردانی،در
سمتراستاستقلالرقابتشكلبگیرد
وغفوریهمباانگیزهبیشتربهروزهای

خوبشنزدیکشود.

  عزیز به جای کی؟
خریددیگــراســتقلالعزیزبک
آمانوفاست؛هافبک24سالهاي
کهتاپیــشازایــندرعضویت
لكوموتیوبودهوازحالابهبعدبرای

استقلالتوپخواهدزد.ادبیاتفرهاد
مجیدیدرمورداینبازیكنهمطوریاست
کهانتظارمــیروداودرترکیــباصلیبهکار
گرفتهشود.درموردعزیزگفتهمیشوددر2
سمتچپوراستخطمیانیونیزبهعنوان
هافبکنفوذیمیتواندبــازیکند.بنابراین
بایدمنتظرماندودیدنقشــهکادرفنیبرای
استفادهازاینبازیكنچیست.اواگرقرارباشد
بهعنوانهافبکپشتمهاجمانبهکارگرفته
شــود،بیشازهمهموقعیتامیرحسین
حسینزادهرابهخطرمیاندازد؛بازیكن
جواناســتقلالکهاینفصلدرقامت
»پدیده«بهفوتبالایرانمعرفیشد.
حسینزادهکهســابقهبازیدرسایپا
راهمدارد،درمجموععملكردبدی
نداشــته،امــاممكناســتدردور
برگشتیکشریکازبكستانیپیدا
کند.اگرهمقراربهاستفادهازآمانوف
درسمتچپباشد،موقعیتجعفر
ســلمانیبهمخاطرهخواهــدافتاد؛
وینگبکاصلیاستقلالدرنیمفصل
اولکهاگرچهفراترازانتظاراتظاهر
شــد،اماهمچنانمنتقدانخاص

خودرادارد.

 نامجومطلق، پیشکسوت استقلال درباره عملکرد تیم مجیدی می گوید:
 برای استقلال بردن مهم تر از بازی چشم  نواز است

امیرحسین اعظمی|  استقلال بعد از اتمام بازی های 
ملی، در یک بازی عقب افتاده موفق به شکســت 
هوادار شد تا صدرنشینی اش را تثبیت کند. نتایج 
خوب استقلال در لیگ امسال و همچنین عملکرد 
موفقیت آمیز تیم ملی در مرحلــه مقدماتی جام 
جهانی، بهانه ای شد تا دقایقی با مجید نامجومطلق 
ستاره سابق تیم ملی و اســتقلال صحبت کنیم. 
گفت وگوی همشهری ورزشی با مجید نامجومطلق 

را می خوانید.

رکورد استقلال بی نظیر است
شكستنخوردندر16بازییکرکوردبینظیراست.
استقلالامسالهدفمندوبابرنامهبازیمیکندولیمهم
ایناستکهروندفعلیادامهداشتهباشد.درنیمفصل
دومهمهتیمهاخودشانراتقویتمیکنندوقطعانتیجه
گرفتنسختترمیشود.شایداستقلالچشمنوازبازی
نكندولیانسجامتیمیخوبیداردوبابرنامهفوتبالبازی
میکند.برایاستقلالبردمهمترازبازیچشمنوازاست
وآنهابهخوبیمیدانندکهبعدازچندسال،قهرمانیدر
لیگچقدراهمیتدارد.استقلالامسالتفكرقهرمانی
داردوشمامیبینیدکهازلحاظآماردرهمهزمینهها

بهتریناســت.آنهابهخوبیمیدانندکهنتیجهازهر
چیزیمهمتراست.

تأثیر گابریل پین
پینازکشــوریبهایرانآمدهکــهفوتبالش،تاریخی
پرافتخــاردارد.فوتبــالایتالیاازدهههایگذشــته
همیشهصاحبسبکبودهودفاعتیمملیاینکشور
وباشگاههایشزبانزدبودهاست.نمیتوانتأثیرحضور

پیندراستقلالرانادیدهگرفت.

آجورلو حاشیه ها را جمع کرد
استقلالدرسالهایگذشتههمیشــهباتنشهای
مدیریتیهمراهبودوبازیكنــان،کادرفنیومدیریت
باشــگاهبارهابایكدیگراختلافپیداکردند.مصطفی
آجورلوباحضوردراســتقلالبهخوبــیازتجربیات
مدیریتیاشاستفادهکردوحاشیههاراازبینبرد.قطعا
تیمبزرگیمثلاستقلالهمینالانهممشكلدارد
ولیمهمایناستکهاینمشكلاتمدیریتمیشود.

از آمدن حردانی خوشحالم
صالححردانیبازیكنیاســتکهفرهادمجیدیاز2

سالپیشرویاونظرداشت.حتماصالحاینارزشرا
داشتهکهاستقلال2بازیكنخودشرابهفولادبدهد.
خوشــحالمکهاســتقلالچنینبازیكنیراگرفتهو

امیدوارمدراینتیمموفقباشد.

ماجرای مجیدی و اسکوچیچ
صحبتهایمجیدیدرمورداسكوچیچیکموضوع
شخصیاســتومننمیتوانمقضاوتیداشتهباشم.
مندوستدارمبهشكلکلیصحبتکنمچونخودم
مربیگریکردموخیلیچیزهارادرکمیکنم.وقتی
مادرتمریناتنیســتیمواطلاعیازشــرایطفنیو
تمریناتیکتیمنداریم،نمیتوانیمقضاوتدرست
ودقیقیداشتهباشیم.اســكوچیچسرمربیتیمملی
استواینحقراداردکهخودشدرموردمسائلفنی،
انتخاببازیكنو...تصمیمبگیردوالبتهخودشهم
بایدپاسخگویتصمیماتشباشد،پسبهتراستدر

کارشدخالتنكنیم.

نمی توان اسکوچیچ را برکنار کرد
آمارهمهچیزرادرمــوردعملكردیکمربینشــان
میدهد.اســكوچیچنتایجبســیارخوبیگرفت،این

درستاستکهباحریفانپرقدرتبازینكردیموهنوز
نقاطضعفتیمملینمایاننشدهولینمیتوانارزش
کاردراگانراپایینآورد.اونتایجبسیارخوبیگرفتهو
نمیتواناینمربیرابرایجامجهانیبرکنارکرد.البته
درآنبازیهاکارسختیداریموبایدخوببرنامهریزی

کنیمتانتیجهبگیریم.

طارمی فوق العاده است
هرمربیايآرزویداشــتنچنینســتارههاییرا
دارد.هیچوقتتیممااینقدرلژیونرنداشتهوجالب
اینجاســتکههمهآنهادرتیمهایشانفیكسبازی
میکنندونفــراتتأثیرگــذاریهســتند.مهدی
طارمیرانگاهکنید،اوبالاترازاستانداردهایفوتبال
آسیاستکهمیتوانددرلیگهایمعتبراروپاییبازی
کند.خوشــبختانهتیمملیبازیكنانفوقالعادهای

دارد.

جدول گلزنان

لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 10

مهدی عبدی)پرسپولیس( 5

کوین یامگا )استقلال( 7
لوسیانو پریرا )فولاد( 7

کاپیتان 34ساله 
استقلال این 

اواخر دچار افت 
محسوسی 

شده است. این 
بازیکن بخشی از 
مسابقات امسال 

را هم به دلیل 
مصدومیت از 
دست داد و 

کوین یامگا به 
جای او بازی 

کرد

آخر بدشانسی
احسانپهلوانتازهرویفرمبرگشتهبودکهکروناگرفت

احســانپهلــوانیكیاز
خریدهایدســتهجمعی
باشــگاهپرســپولیسدر
تابستانسالگذشتهبود؛از
همانهاییکهدســتبهدست
همپرســپولیسرابهفیناللیگ
قهرمانانآسیارساندند.بااینهمه
اوهممثلخیلیازدیگرخریدهایآن
زمان،بهتدریجدچارافتعجیبیشد؛بهطوریکه
ایناواخریانیمكتنشینبود،یااگرهمبازیمیکرد
نمایشاوانتقاداتزیادیرابهدنبالمیآورد.باوجود
اینپهلوانطیچندهفتهگذشتهباردیگرموردتوجه
یحییگلمحمدیقرارگرفتوبهترکیببرگشت.از

قضااواینباردرفرمخوبینشاندادومثلادرمسابقه
حذفیباذوبآهن،یكیازستارههایسرخپوشانبود.
بهنظرمیرسیدپهلوانازروزهایبدشعبورکردهو
دوبارهشرایطلازمرابهدستآوردهاست.باوجوداین
اودرآســتانهســوپرجامدچاربدشانسیبزرگیشد؛
چراکهتستکرونایاینبازیكنمثبتازآبدرآمد
واودیداربافولادخوزستانراازدستداد.باتوجهبه
اتفاقاتهفتههایپایانینیمفصلاول،بهاحتمالزیاد
اگرپهلواندرسلامتیبهســرمیبرددراینمسابقه
همدرترکیباصلیسرخپوشــانقرارمیگرفت،اما
کرونایاوحســابوکتابهایکادرفنیرابههمزد.
البتهاحسانبعدازپشتسرگذاشتندورانقرنطینه
میتوانددوبارهبرایرسیدنبهترکیبتیمتلاشکند.

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2662038-16115استقلال1

16105122101235پرسپولیس2

169252091129سپاهان3
167542415926مس رفسنجان4
165101159625آلومینیوم اراک5

166731815325پیكان6

222-165741416گل گهرسیرجان7

222-166461214صنعت نفت آبادان8
21-164931515نساجی مازندران9

221-165651214فولاد10

618-16538814ذوب آهن11

514-163581318تراکتور12
514-16358813هوادار13

713-16277714فجر سپاسی14

1311-16259720نفت  مسجدسلیمان15

195-511625-16پديده مشهد16

جدول بهترین پاسورها

لیگ برتر ایران

مهدی پور )استقلال(

اسماعیلی فر )سپاهان(

4

4

آذرباد )مس رفسنجان(

صادقی )گل گهرسیرجان(

4

4

مهدی ترابی)پرسپولیس( 6

کاپیتان و پدیده در خطر
برداشتسادهاز2خریدمهماستقلال؛جابرایچهکسانیتنگمیشود؟
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پیرمرد 
کم حاشیه

آیا بارسا پیشرفت کرده؟
تیم فعلی بارسلونا با بازیکنان کشف شده توسط کومان

و خریدهای زیاد جدید  به هواداران امید بخشیده

طلسم نوکمپ همچنان 
ادامه دارد. اتلتیکو 16 سال است که 

بارسا را در نوکمپ شکست نداده است. 
بارســلونا در 3 بازی قبل موفــق به گلزنی 
به اتلتیکو نشــده بود و در 5بازی آخر این 

تیم را نبرده بود؛ 3 باخت و 2 مســاوی.

چهرهها

جهان
فاصله 6امتیازی با نزدیک ترین تعقیب کننده یعنی سه ویا، فاصله 15امتیازی با بارسلونا 
و 22امتیازی با اتلتیکو چیزی بود که آنچلوتی توانست با برد یک بر صفر برابر گرانادا به 
آن دست یابد و موقتا از زیر فشار انتقادها بیرون بیاید. از عملکرد ضعیف مقابل بیلبائو تا 
بازی عالی مقابل گرانادا تنها 3 روز فاصله بود. کارلتو کمتر از یک هفته پس از فتح سوپرجام 
و پیروزی در ال کلاسیکو، از جام حذفی بیرون رانده شده بود. اوضاع کارلتو خوب پیش نمی رفت و 
برخی منابع این سرمربی را در مسیر سقوط می دانستند اما پیروزی بر دفاع اتوبوسی گرانادا همه  چیز 
را تغییر داد؛ آن هم بدون وینیســیوس، بنزما و کاسمیرو در مسابقه ای که دروازه بان حریف 8 سیو 
داشت و یک توپ به تیر دروازه زد و بقیه شوت ها بلوکه می شد و طوری به نظر می رسید انگار دروازه 

تیم حریف طلسم شده است.

  رئال، گرانادا را با تک گل آسنسیو شکست داد. مارکو آسنسیو در این فصل در تمام رقابت ها 4 گل 
خارج از محوطه به ثمر رسانده، بیشتر از تمام بازیکنان شاغل در لالیگا.

  با پیروزی بر گرانادا حالا دنی کارواخال به رکورد 36 بازی نباختن در لالیگا رسیده؛ از 22 فوریه 
2۰2۰ مقابل لوانته.

  کورتوا به یکصدمین پیروزی با رئال مادرید رســید؛ 4 فصل حضور، 161 بازی، 65کلین شیت، 
4عنوان قهرمانی، یک جایزه سامورا به عنوان بهترین دروازه بان لالیگا، 78پیروزی در لالیگا، یک برد 

در کوپا، 16برد در لیگ قهرمانان، 3 برد در سوپرجام و 2 پیروزی در جام جهانی باشگاه ها.
  ایســکو که به جای کریم بنزما در خط حمله بازی می کرد، به رکــورد 35۰بازی با پیراهن رئال 
مادرید رسید؛ 9فصل، 243 بازی )لالیگا(، 62 بازی )لیگ قهرمانان(، 31 بازی )کوپا دل ری(، 4بازی 
)سوپرجام اسپانیا(، 4بازی )سوپرجام اروپا(، 6 بازی )جام باشگاه های جهان( و 17عنوان قهرمانی.

  این نخستین بار در این فصل بود که رئال بازی بدون گل نیمه اول را در ورزشگاه خانگی می برد. تا 
پیش از این در این فصل لالیگا هروقت در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو رئال به تساوی بدون گل مقابل 

حریفان رسید، بازی هم با همان نتیجه تمام شد.

3 روز از فاجعه تا خوشبختی
در مادرید 3 روز زمان نیاز است تا از یک قهرمان به دشمن تبدیل 

شوی یا برعکس

کارلوس کی روش نتوانست بر طلسم جام نیاوردنش غلبه کند 
و آخرین فرصت جام گرفتن در یک تورنمنت را هم با شکست 
در فینال جام ملت های آفریقا از دست داد. کی روش که 2 بار در 
رده جوانان در جام جهانی سابقه قهرمانی دارد، در رده بزرگسال 
تنها یک جام آن هم با کهکشانی ترین رئال مادرید تاریخ آورد 
که آن هم با یک بازی در سوپرجام اسپانیا بود. کی روش حتی 
با ایران هم در قاره آسیا موفق به کسب جام نشد و با مصر هم 
در جام کشورهای عرب نتوانســت به فینال برسد. اما این بار 
واقعا به جام قهرمانی نزدیک بــود. او از تیم ملی مصر یک تیم 
نفوذناپذیر و البته نفوذ نکننده ساخته بود که گل نمی خورد و 
همه بازی ها را به وقت اضافه می کشاند. سنگال از مسیر اتوبان 
پا به فینال گذاشت و با حریفانی ساده مثل بورکینافاسو و گینه 
استوایی روبه رو شــد اما مصر با همه مدعیان قهرمانی غیراز 
الجزایر بازی کرد. کی روش در مرحله گروهی هم به پســت 
نیجریه خورد و باخت اما در ادامــه تصمیم گرفت دیگر گل 
نخورد. 2 برد یک بر صفر در مرحله گروهی و 4 بازی در مرحله 
حذفی که 3 تای آن بدون گل به پنالتی کشید و یکی در وقت 
اضافه با پیروزی همراه بود، حاصل ادامه کار کی روش با مصر 
در این رقابت ها بــود. پرافتخارترین تیم جام ملت ها با دفاعی 
اتوبوسی، آن هم با اتوبوس 2طبقه و با اتکا به محمد صلاح و 

دروازه بان پنالتی گیرش تا آستانه 
کسب هشــتمین جام هم پیش 
رفت اما نشد و جام برای اولین بار 

به سنگال رسید.

  آلیو سیســه کاپیتان نخستین 
سنگال حاضر در فینال جام ملت ها، 

کاپیتان سنگال حاضر در یک چهارم 
نهایی جام جهانی )بهترین عملکرد تاریخ 

آفریقا(، سرمربی دومین سنگال حاضر در فینال 
جام ملت ها و سرمربی نخستین سنگال قهرمان این رقابت ها 

شد.
  محمد ابوجبل که قهرمان مصر در این رقابت ها بود، در دور 
گروهی اصلا بازی نکرد. او نخستین بازی خود در جام ملت های 
آفریقا 2۰21 را در یک هشــتم نهایی انجام داد و پنالتی های 
مهمی گرفت. او در نیمه اول فینال یک پنالتی از ســادیو مانه 
را گرفت و یــک پنالتی هم در ضیافــت پنالتی ها مهار کرد تا 
توانایی هایش را نشان دهد. مهار پنالتی اریک بایی، مهار پنالتی 
هارولد موکودی، مهار پنالتی لی سیلیکی و مهار پنالتی سادیو 

مانه، نقشی کلیدی در صعود مصر به فینال داشت.

  7فینــال از 13فینــال اخیر 
جام ملت های آفریقا به وقت های 
اضافه رفته است؛ 5 فینال از این 
6 فینال، با تساوی بدون گل در 
9۰ دقیقه به پایان رسیده است.

  جایزه بهترین بازیکن جوان 
تورنمنــت هــم نصیب عیســی 
کابور از بورکینافاســو رسید، بازیکن 
منچسترسیتی که به صورت قرضی در تیم 
تروا در فرانسه بازی می کند. سنگال جایزه بازی 

جوانمردانه را هم کسب کرد.
  کفش طلایی بهترین گلزن با 8گل زده به ونسان ابوبکر از 
کامرون رسید. اهمیت گل های او را اینگونه درک کنیم که 
تیم ملی مصر در این رقابت ها 4گل به ثمر رساند که یکی از 

آنها در وقت اضافه بود اما ابوبکر 8گله شد.
  در 52مسابقه این دوره درســت 1۰۰گل ردوبدل شد؛ 

میانگین 1.92گل در هر مسابقه.
  2 تیم فینالیست جام ملت ها در پلی آف جام جهانی هم به قرعه 
همدیگر خورده اند و یکی از آنها یا به عبارت دیگر، یکی از میان 

محمد صلاح و مانه جام جهانی آینده را از دست خواهند داد.

طلسم جام
 مانه و شیرهای ترانگا نخستین

جام عمر کی روش را از او دزدیدند

 آفریقای جنوبی |   جام 
 ملت های آفریقا ۲۰۰۲: 

یک چهارم نهایی

ایران  |   جام ملت های آسیا 
۲۰۱۵: یک چهارم نهایی

ایران  |   جام ملت های آسیا 
 ۲۰۱۹: نیمه نهایی

کلمبیا  |   کوپا آمریکا ۲۰۱۹: 
یک چهارم نهایی

مصر  |   جام ملت های آفریقا 
۲۰۲۱: شکست در فینال
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بارسا با ژاوی سرانجام توانست در یک بازی بیش از یک گل بزند؛ 
آن هم به تیمی مثل اتلتیکو مادرید. پیش از بازی سیمئونه به 
ژاوی طعنه زد و در پاسخ به اظهارات او که چند سال پیش گفته 
بود سبک سیمئونه به درد باشگاه های بزرگ نمی خورد، گفت: 
»حالا ژاوی با این بازیکنان فرصت دارد سبک خودش را نشان 
دهد.« ســرمربی آرژانتینی اتلتیکو در پایان بازی هم گفت که 
بارسا از لحاظ تاکتیکی از اتلتی برتر نبوده است. بارسلونا وقتی در 
اوایل نیمه دوم گل چهارم را زد، طبیعتا به لاک دفاعی فرو رفت 
و با اخراج دنی آلوز لاک دفاعی سفت تر شد. هواداران در نوکمپ 
روز خوبی را سپری کردند، حتی اگر از عملکرد تیم در نیمه دوم 
نگران شده باشند. از دسامبر2۰12، اتلتیکو مادرید در یک بازی 
لیگ 4گل دریافت نکرده بود؛ پس بارســا کار بزرگی کرده و به 
جمع 4 تیم بالای جدول رسیده و حالا وقت آن است رتبه سومی 
را نشانه بگیرند. بارسلونا به دلیل حذف از جام حذفی برای حضور 
در سوپرجام سال آینده باید به رتبه اول یا دوم جدول لیگ برسد.

  رونالد کومان در دوران پسامسی وادار به کشف استعدادهای 
جوان شد. ژاوی از این استعدادها بهره برد اما بازیکنان زیادی را 
خرید. حالا آمار نشــان می دهد عملکرد ژاوی نسبت به مربی 
هلندی بهتر بوده اســت. کومان 15 امتیاز از 3۰ امتیاز ممکن 
یعنی 5۰درصد امتیازات را در لیگ به دست آورده بود و ژاوی 

21امتیاز از 1۰بازی، یعنی 7۰درصد امتیازات ممکن.
  مقایسه عملکرد این دو مربی در همه رقابت ها به این نتیجه 
ختم می شود؛ کومان 38 درصد برد و ژاوی 46 درصد برد. ژاوی 
تنها 26 درصد بازی ها را با شکست پشت سر گذاشته که 2 باخت 
در وقت های اضافی بوده است. کومان در 38 درصد بازی ها بازنده 
بود که به جز باخت مقابــل رایووایکانو همه باخت ها قاطعانه و 
آشکار بودند. این نخستین برد تیم پس از مدتی طولانی در یک 

مسابقه بزرگ بود.
  بارسا با وجود 1۰ مهاجم یا بازیکنان تهاجمی که در اختیار 
دارد، همه گل هایش در این بازی را مدیون 3 مدافع و یک هافبک 
با خصوصیات تدافعی و بازی خشــن بود؛ آلبا، گاوی، آراخو و 
دنی آلوز. وقتی گاوی در 5آگوســت2۰۰3 بــه دنیا آمد، دنی 

آلوز 39 بازی در لالیگا برای سه ویا انجام داده و یک گل 
هم زده بود. دنی آلوز با 38 ســال و 276 روز و گاوی با 
17 سال و 185 روز هر دو برای بارسا به اتلتی گل زدند.

  اتلتیکومادرید برای نخســتین بــار پس از حدود 
1۰ سال، با شکســتی 4گله در لالیگا مواجه شد. 

آخرین باخت آنها هم در همین ورزشگاه و مقابل 
همین تیم در دســامبر2۰12 بــا نتیجه 4 بر 

یک بود.
  ممفیس دپای با 8 گل و 2 پــاس گل، آلبا با 
یک گل و 6 پاس گل، فاتی با 5 گل و یک پاس گل، 
گاوی با 2 گل و 3 پاس گل و دنی آلوز با یک گل و 

3پاس گل، بیشترین تأثیر مستقیم را روی گل های 
این فصل بارسا داشته اند. از این جمع، فاتی در بیشتر 

مســابقات به دلیل مصدومیت غایب بوده و آلوز هم از 
نیم فصل دوم به ترکیب اضافه شده.

  جوردی آلبــا در دویســت وهفتادوپنجمین بازی 
لالیگایی اش با پیراهن بارســلونا و بازی شماره4۰9 
خود در تمامی رقابت ها در ترکیب این تیم موفق به 
گلزنی شد. او هم اکنون دوازدهمین بازیکن باسابقه 
بارسا محسوب می شود و تنها یک مسابقه با رکورد 
آندونی زوبیزارتا )41۰( و 12بازی با گیلرمو آمور 

)421( فاصله دارد.
  سیمئونه مرتکب یک اشتباهی وحشتناک هم 

شد. او بازیکنی که مصدوم بود را وادار به ادامه 
بازی کرد و موجب تشدید مصدومیتش شد. 

دنیل واس دانمارکی به علت مصدومیت 
پیچ خوردگی زانوی پای راست به مدت 2 
تا 3 ماه از میادین دور خواهد بود. زمانی 
که پزشک واس در حال معاینه او بود، 
سیمئونه به ســمت او دوید و از او 
درخواست کرد که بازی را ادامه 
دهد و بقیه مسابقه را لنگ لنگان 

ادامه داد.

در 
پایان این مسابقات 

دستکش طلایی به ادوارد مندی، 
دروازه بان سنگال و چلسی رسید. او پس 
از پیوستن به چلسی یک لیگ قهرمانان و 
یک سوپرجام اروپا برده بود و با این تیم به 
فینال جام اتحادیه این فصل هم رسیده 

است. سادیو مانه هم جایزه بهترین 
بازیکن جام را گرفت

یک درس اخلاق دیگر
پس از گیگز، منــدی و گرینوود که به خاطر مســایل اخلاقی از 
تیم های خود کنار گذاشــته و 2نفر از آنها به زندان هم رفته اند، 
یک واکنش مشابه دیگر هم نسبت به یک ستاره خلافکار در فوتبال 
صورت گرفت که می تواند برای ما درس اخلاق باشــد. باشــگاه 
آژاکس مجبور شد به همکاری با اســطوره سابق خودش و مدیر 
فوتبال این باشگاه که خدمات گســترده ای ارائه کرده بود پایان 
دهد. مارک اوورمارس به خاطر ارسال پیامک هاي نامناسب برای 
همکاران مونث خود در این باشگاه مجبور به کناره گیری از سمتش 
شد. او که تا سال2۰26 قرارداد داشت، ستاره هایی مثل دلیخت، 
فان دبیک، فرنکی دی یونگ، حکیم زیــاش و خیلی های دیگر را 

کشف کرده به فروش رسانده بود.

خبر بد برای میلانی
زلاتان ابراهیموویچ به احتمال فراوان 2 بازی آینده تیمش مقابل 
لاتزیو و سامپدوریا را از دست خواهد داد. این خبری است که روز 
گذشته گاتزتا دلو اسپورت منتشر کرد و مدعی شد زلاتان هنوز به 
تمرینات میلان برنگشته و پس از غیبت در داربی شهر میلان باید 
2 بازی مهم دیگر تیمش را هم از روی ســکوها تماشا کند. میلان 

چهارشنبه در جام حذفی با لاتزیو دیدار خواهد کرد.

لیونل مسی توانست دومین 
گلش را در لیگ فرانسه برای 
پاری سن ژرمن به ثمر برساند. او در 
بازی با لیل یک گل و یک پاس گل 
ثبت کرد و آمار تأثیرگذاری اش 
روی گل در عمر فوتبالی اش را 
به 1۰8۰گل رساند؛ 759 گل و 
321 پاس گل. 268پاس گل با 
بارسلونا، 47 پاس گل با آرژانتین 
و 6پاس گل با پاری سن ژرمن در 
کارنامه مسی به ثبت رسیده است. 
او با گل چیپی که به مدافع عنوان 

قهرمانی لیگ زد، موفق شد 
رکورد گلزنی در 18فصل 

پیاپی را ثبت کند. با 
یک گل و یک پاس گل، 
حالا مسی در 3 دیداری 
که در سال2۰22 
برای  پاری سن ژرمن 
به میدان رفته، روی 
3 گل پاریسی ها نقش 

مستقیم داشته است. 
او یک ضربه آزاد هم به تیر دروازه 
حریف زد که این هفتمین دیرک او 
در این فصل بود.

هفته گذشته نشریه بیلد مدعی 
شد امباپه با رئال مادرید به توافق 
نهایی رسیده و فصل آینده برای 
این تیم فوتبال بازی می کند. این 
رسانه مدعی شد در پیش بودن 
بازی رئال و پاریس در چارچوب 
لیگ قهرمانان باعث شده تا خبر 
به صورت رسمی اعلام نشود. حالا 
بعد از گذشتن چند روز امباپه به 

این خبر واکنش نشان داده 
و گفته است: »من هنوز 
تصمیمی نگرفته ام، بازی 
مقابل رئال مادرید خیلی 
چیزها را تغییر می دهد. 
حتی با وجود اینکه 
بازیکن آزاد محسوب 
می شوم، نمی توانم با 
حریف مذاکره کنم. 

روی کسب پیروزی 
تمرکز کرده ام و بعد از آن 

خواهیم دید چه اتفاقی رخ خواهد 
داد.«

 شروع خوب
لئو مسی

واکنش امباپه 
به شایعات

انگار بوفون قصد ندارد از فوتبال 
کنار برود، هیچ؛ حتی قصد ندارد 

از رکوردشکنی دست بردارد. 
با تساوی بدون گل پارما مقابل 

بنه ونتو در سری ب، جی جی 
بوفون به نخستین سنگربان 
تاریخ فوتبال بدل شد که به 
رکورد 5۰۰ کلین شیت 
می رسد؛ 951بازی، 

322 کلین شیت 
با پیراهن یووه، 

92 کلین شیت با پارما، 
77 کلین شیت با تیم ملی 

ایتالیا و 9 کلین شیت با لباس 
پاری سن ژرمن. بوفون گفته که 

اگر ایتالیا در پلی آف اروپا موفق به 
صعود به جام جهانی قطر نشود، 

ممکن است او تا جام جهانی2۰26 
هم به فوتبال ادامه دهد و در 

48سالگی منتظر دعوت به تیم 
ملی شود. بوفون از مایکل جردن 
هم مثال آورده که این بسکتبال 
اسطوره ای توانسته تا 5۰سالگی 
در NBA بازی کند، پس او هم 

می تواند.
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ایران بر بام آسیا

شورای کشتی آسیا در صفحه اینستاگرام خود با انتشار عکسی به 
معرفی 10نفر برتر این قاره در کشتی آزاد پرداخت. در این لیست 
نام محمد نخودی، حسن یزدانی، کامران قاسم پور، مجتبی گلیج 
و امیرحسین زارع دیده می شود. این کشتی گیران نفراتی هستند 
که در مسابقات جهانی نروژ موفق شدند به مدال برسند و به نوعی 
بهترین عملکرد را بین رقبای آسیایی خود داشتند. یزدانی در جهانی 
نروژ در وزن 86کیلوگرم به مدال طلا رسید، نخودی در 79کیلوگرم 
نقره گرفت و زارع و قاســم پور هــم در اوزان 125و 92کیلوگرم 
روی سکوی نخست قرار گرفتند. مســابقات قهرمانی آسیا اواخر 

فروردین ماه در کشور مغولستان برگزار خواهد شد.

نجات کشتی تهران

علیرضا دبیر، رئیس و حمید ســوریان، نایب رئیس فدراســیون 
کشتی روز گذشته در جلســه ای با علی جوادی، مدیرکل جدید 
ورزش و جوانان استان تهران خواستار حمایت اداره کل تهران از 
کشتی شدند. محور اصلی این نشست، ارتقا و رشد کیفی و کمی 
کشتی در استان تهران بود که در چند سال گذشته مغفول مانده 
است و مسئولان فدراسیون کشتی راهکارهای برون رفت از معضل 
افت کشتی تهران را به جوادی ارائه دادند. به نظر می رسد مسئولان 
فدراسیون از شرایط کشتی در تهران ناراضی هستند که خواستار 
کمک اداره کل شده اند. کشــتی تهران طی سال های گذشته با 

ریاست عبدالله عزیزی از شرایط آرمانی خود خارج شده است.

دیدار دوســتانه تیم های ملی کشــتی آزاد ایران و آمریکا پس از 
کش و قوس  های بسیار کنسل شد. آمریکایی ها به 6نفر از اعضای 
تیم ایران شامل 2کشتی گیر، یک مربی، سرپرست، داور و رئیس 
فدراسیون ویزا ندادند تا طبق اعلام قبلی فدراسیون کشتی با این 
مضمون که »اگر به یک نفر هم ویزا ندهند به آمریکا نخواهیم رفت« 
سفر به آمریکا لغو شود. اما شنیده می شود بعد از این اتفاقات یکی از 
نفراتی که نام او در لیست مسافران آمریکا بوده، شخصا راهی سفارت 
آمریکا در دوبی شده  تا ویزای خود را دریافت کند! احتمالا این اقدام 
برای سفر شخصی به آمریکاست. حالا باید منتظر ماند و دید سفارت 
آمریکا با توجه به اینکه فدراسیون کشتی رسما لغو دیدار دوستانه را 

اعلام کرده، باز هم به نفرات ویزا می دهد یا خیر.

سفر شخصی به آمریکا؟!

زير يك خم
محسن محمود  صفري  | خبرنگار

مسئله 
بسکتبال فقط 

کرونا نیست. تمرکز 
فدراسیون بیشتر از 

اینکه روی تیم ملی باشد، 
روی مجمعی است که 

مشخص نیست 
برگزار می شود 

یا نه

تیم ملی بسکتبال 2بازی حســاس در پنجره های انتخابی جام جهانی در 
پیش دارد اما حاد شدن دوباره کرونا در ایران و درگیر بودن بسکتبالی ها با 
انتخابات ریاست فدراسیون، تیم ملی و بازی هایش را به حاشیه برده است. 
کرونا هفته های پیش لیگ برتر بسکتبال را تعطیل کرد. درگیری 10تیم از 
16تیم با کرونا این احتمال را می داد که ملی پوشان هم به این بیماری مبتلا 
شده باشند. همین اتفاق هم افتاده بود. نخستین کرونایی در آلمان بود. بهنام 
یخچالی که در بوندس لیگا بازی می کند با هم تیمی هایش به قرنطینه رفت 
و این خبر نگران کننده ای قبل از بازی با قزاقستان بود که سخت ترین بازی  
تیم ملی در آخرین  روزهای سال است. شنبه در شروع اردوی تیم ملی تعداد 
کرونایی ها بیشتر شد. تست ارســلان کاظمی و سجاد مشایخی هم مثبت 
شد. این 3بازیکن که در بازی با بحرین در پنجره اول از بهترین ها بودند، فعلا 
نمی توانند همراه تیم باشند. ارسلان و سجاد بعد از منفی شدن تستشان به 

اردو اضافه می شوند. یخچالی هم گفته تا آخر ماه نمی تواند به تهران بیاید.
نفرات دیگری هم هســتند که به بازی با قزاقستان نمی رسند. امیرحسین 
آذری مصدوم است. حامد حدادی که در لیگ چین بازی می کند به خاطر 
شرایط سخت قرنطینه در چین، ترجیح داده اســت به ایران نیاید. صمد 
نیکخواه بهرامی هــم که در المپیک توکیو خداحافظی کــرده بود با اصرار 
مصطفی هاشمی، سرمربی به تیم ملی دعوت می شود اما هر بار به بهانه ای 

انصراف می دهد.
مشــکل فقط همین نیســت. تعدادی از بازیکنانی که به تیم ملی دعوت 
شده اند، قبل از شروع اردو کرونا داشتند. بازی های پشت سر هم در لیگ 
و ضعف بعد از کرونا، آنها را از شــرایط ایده آل دور کرده است. دیروز اردو 
برای حضور خبرنگاران آزاد بود و محمد جمشــیدی از بازیکنان باتجربه 
تیم شــرایط خاص بازیکنان را به آنها توضیح داد: »بچه ها اغلب به کرونا 
مبتلا  سپس وارد اردو شدند. باز هم بچه ها درگیر هستند و شرایط سخت 
است. 2هفته تمرین نکردن یعنی از شــرایط مسابقه دور شدن و امیدوارم 
در زمان مناســب باقی مانده بتوانیم برگردیم و هماهنگ شویم.« سرعت 
انتشار اومیکرون )ســویه جدید کرونا( بالاست و در شرایطی که تیم ملی 
هم بازی های حساسی در پیش دارد، مشخص نیست که چرا تیم کاملا در 
قرنطینه نیست. تعطیلی لیگ بیشتر با خواست کادر فنی و برای قرنطینه 
کامل بازیکنان انجام شــد. دیروز ســؤال بعضی از اعضای تیم این بود که 
آیا حضور خبرنگاران در اردو واجب بود؟ مهران حاتمی، کمک هاشــمی 
مي گوید: »امیدوارم بچه ها در شــرایط ایزوله اردو را پشت سر بگذارند تا 
اومیکرون مسئله بزرگی برای تیم ملی نشود.« ولی با شرایط قرنطینه ای 

که فدراسیون برای تیم ملی درنظر گرفته است شــاید شرایط از این هم 
بدتر شود.

تیم ملی 5اسفند با قزاقستان و هشــتم همین ماه با سوریه بازی دارد. 
هاشمی بازی با قزاقســتان را مهم ترین بازی انتخابی جام جهانی 

می داند: »از لحاظ فنی قزاقستان قوی ترین تیم گروه ماست 
و رنج قدی یکسانی دارد که مثل شمشــیر دولبه است. آنها 

می توانند ما را دچار چالش کنند و مربی خوبی دارند. من 2بازی 
آخر قزاقستان را آنالیز کرده ام. خوب بازی  می کنند و بردن آنها راحت 

نیست.« باخت سال گذشــته ایران به ســوریه در پنجره های فیبا آسیا، 
بعضی ها را برای بازی با این تیم نگران کرده اســت. هاشمی این بازی را 
راحت نمی گیرد: »سوریه هم پرنوسان بازی می کند که کمی کار را سخت 
می کند. سعی داریم با تمرکز 12امتیاز خود را جمع کنیم تا در پنجره های 
بعدی کار راحت تر باشد.« با این دو بازی سخت و در شرایطی که کرونا به 
تیم صدمه زده است، بهتر نبود سرمربی تیم ملی حدادی و نیکخواه بهرامی 
را راضی می کرد که برای تیم بازی کنند؟ هاشمی به این سؤال خبرنگاران 
جواب داد: »صمد به من گفت که در آمریکا مشغول تحصیل است و فعلا 
نمی تواند همراه ما باشد. بنده اصرار هم کردم که دی ماه در لیگ و اسفند 
در تیم ملی بازی کند ولی نیامد و گفت درگیر تحصیل هستم. حامد را هم 
دعوت کرده ایم اما او به خاطر شرایط سخت قرنطینه در کشور چین به ما 

ملحق نشد.«

  رئیس انتخاب می شود
مسئله بسکتبال فقط کرونا نیست. تمرکز فدراسیون بیشتر از اینکه روی 
تیم ملی باشد، روی مجمعی است که مشخص نیست فردا برگزار می شود 

یا نه. رامین طباطبایی 23دی 4سال پیش رئیس فدراسیون شد و قرار 
بود 4روز قبل از پایان ریاســت او انتخابات برگزار شود. مجمع لغو 

و به 6بهمن موکول شد ولی تأییدیه صلاحیت نامزدها به آن 
تاریخ هم نرسید و قرار شد مجمع 20بهمن برگزار شود. با این 

حال تا ظهر دیروز هم خبری از تأییــد صلاحیت ها نبود تا دوباره 
شایعه شود انتخابات به تاریخ دیگری موکول می شود. مهیار عسگریان 

سرپرست فدراسیون تأکید کرده است که رئیس جدید حتما در مجمع فردا 
انتخاب می شود. جواد داوری، کرم احمدیان، شاپور یاوری، حمید عباسی 
و رامین طباطبایی نامزد انتخابات هستند. گفته می شود بیشتر این نفرات 

رد صلاحیت شده اند.

بسکتبال در وضعیت قرمز
تیم ملی بسکتبال برای رفتن به جام جهانی 2بازی حساس در پیش دارد 

اما بیشتر درگیر انتخابات رئیس فدراسیون است
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 تجربه  تازه
نقش متفاوت

 مریم سعادت بازیگر »شب طلایی«
 از بازی هایش می گوید

از لباس شخصی 
تا ضد  

مهدی نصرتی، بازیگر فیلم »ضد«  از بازی در 
فیلم های سیاسی می گوید 

 آموزش تئاتر آسیب 
دیده است

مهدی پاشایی با »داستان باغ وحش« در 
جشنواره چهلم حضور دارد

درخواست 
تهیه کننده 
مردبازنده

 

تهیه کننده فیلم سینمایی 
»مرد بازنده« با بیان اتمام 
بلیت هــای مردمی فیلم 
ســینمایی »مرد بازنده« 
گفت: تمامــی بلیت های 
ســانس های مردمی این 
فیلم از روزهای نخست 
پیش فروش به اتمام رسید 
و هم اکنــون در تهران 
ظرفیتی موجود برای این 

فیلم در دسترس نیست.
وی عنوان کرد: »با آنکه 
بلیت ها،  در پیش فروش 
خیلی زود ســانس های 
»مرد بازنــده« به فروش 
رفت و تقاضــای مردمی 
برای خریــد بلیت این 
فیلم در زمان جشنواره 
بسیار است، اما تاکنون 
دبیرخانــه جشــنواره 
فجر امــکان فعال کردن 
ســانس فوق العاده برای 
این فیلم را فراهم نکرده 
اســت. درخواست دارم 
که در برخی سینماهای 
سـانـــس  پرمخاطب 
فوق العاده تخصیص یابد.
تاکنون تمامــی ۱۸هزار 
بلیت اســتان تهران و 
جمعــا 2۸.700بلیت در 
کل کشور برای این فیلم 
به فروش رفته اســت که 
درواقــع پرفروش ترین 
و پرمخاطب تریــن فیلم 

جشنواره بوده است.«

هر نوشته ای که مهر نقد فیلم روی آن خورده باشد 
را می توان در قالب یک دستگاه تئوریک گنجاند، 
احتمال دارد فردی که نقد را نوشــته. نسبت به 
این مسئله آگاهی نداشته باشــد، اما خواسته یا 
ناخواسته مطلبش در یکی از دستگاه های تئوریک 
گنجانده می شود. این مشابه دستگاه های موسیقی 
است، بدین معنا که هر نوایی که ازحنجره بیرون 
می آید، در یکی از دستگاه ها و ردیف های موسیقی 

ایرانی جای می گیرد.
 البته این ربطی به کامل بــودن، پختگی و کامل 
نبودن، مطلب یا صــدا ندارد. هــر صدایی که از 
حنجره بیرون می آیــد به صورت خودکار در یکی 
از دستگاه های موسیقی گنجانده می شود. طبعا 
کمال و پختگی صــدا بحث جداگانه ای اســت. 
بنابراین بر منتقد حکم اســت که ســیر تکوین 
تئوری های اساسی فیلم را در طول تاریخ سینما 
مرور کند و از این تئوری ها آگاهی داشــته باشد. 
اشراف منتقد بر تئوری های اساسی فیلم مسیر وی 
را برای آشنایی با تاریخ کل سینما هموار می کند. 
اگر بخواهیم خلاصه بگوییم؛ نقــد منتقد بدون 
آشنایی با تاریخ ســینما بی معناست. البته تعداد 
محدودی تئوری اساسی فیلم وجود دارد، مثلا 8 
یا 10تئوری اصلی، مانند یک ساختمان و بنا که 6 

یا 8ستون اصلی آن را پابرجا نگه داشته اند.
انسان ها از نظر سواد و آگاهی به درجات مختلفی 
تقســیم می شــوند، اگر این افراد بــا پس زمینه 
متفاوت دانش و آگاهی بخواهند نقد فیلم بنویسند 
کسی نمی تواند مانع آنها شود. مرجعی در جهان 
نیست که جلودار نوشتن نقد فیلم باشد. بنابراین 
هر کســی می تواند نقد فیلم بنویســد. به دلیل 
تفاوت هایی که میان هر فرد وجــود دارد، نقدها 
نیز متفاوت می شوند. مثلا کسی روانشناس است 
و علاقــه دارد فیلم را از زاویــه روانکاوانه ببیند و 
بررسی کند. دیگری ســویه سیاسی دارد و از آن 
نظر به جهان می نگرد. کســی اهل معنی و محتوا 
است، کســی اهل فن و تکنیک سینماست، اینها 
نیــز می توانند نقد بنویســند و کســی مانع آنها 
نشود. به دلیل تنوع در نقد، می توان از نقدها یک 
 ارزیابی کلی به دســت داد؛ اینکه آیا نقدی نتیجه 
خام دستی است یا پختگی. کسانی آماتورگونه نقد 
می نویسند و کسانی هم نقدشان حرفه ای و کارآمد 
است. اما انواع نقد فیلم را می توان به انواع مختلف 
آدمیــان برگرداند. آدم ها از گونه تقســیم بندی 
نقدها هستند، به دلیل تفاوت میان آدم ها نقدهای 

متفاوتی هم پدید می آید.
فهرست کردن بدی های جهان کار سختی نیست. 
نقد فیلم نیز ازکژی ها و بدی ها و آلودگی ها، بری 
و تافته جدا بافته ای نیست. اگر کپی رایت، دزدی، 
رشوه، اختلاس، تهمت، افترا و بد دهنی، بد است، 
در نقد فیلم نیز این اتفاقات بد هســتند. بنابراین 
آفت خاصی در نقد فیلم نیست که ما بگوییم این 
آفت، این مرض، این مصیبت، مختص به نقد فیلم 
است. دزدی اگر بد است، در نقد فیلم هم بد است.

آیا نقد فیلــم ضرورتــی دارد؟ می تــوان به این 
سؤال هم پاســخ آری داد و هم خیر. برای کسی 
 که سودای ســینما در ســر دارد، درگیر و عاشق 
سینما ست، نقد فیلم مسئله اســت و نمی تواند 
نقد فیلم نخواند، این فرد امــکان دارد با خواندن 
نظر منتقد حرص بخورد و از آن بــدش بیاید، با 
این حال نمی تواند خود را جــدا از نفس خواندن 

نقد فیلم بداند.
 به شخصه با نقد فیلم بیشتر آشنا بودم تا فیلم ها. 
در ابتدا نقد خیلی از فیلم ها را خواندم و بسیاری 
از این فیلم ها را که نقدشان را خوانده بودم سال ها 
بعد دیدم. از دوره نوجوانی از ابتدا نقد خوانده ام و 
بعد خود فیلم را دیده ام، یعنی نقد، پیشگام فیلم 
دیدن من بود است. اگر آدم درگیر با سینما باشد، 
نمی تواند نقد نخواند. البته برای بسیاری در ابتدا 
آشنایی با سینما از طریق نقد پدید می آید و برخی 
دیگر پس از آشــنایی با سینما ترغیب به خواندن 

نقد فیلم ها می شوند.
 بعضی هــا نیز نقــد مســئله اصلی آنها اســت، 
درحالی که خود فیلم را ندیده اند، یا فرصتی ندارند 
یا تا سال ها بعد خود فیلم را نخواهنددید، نقدش 
را می خوانند. خوانــدن نقد خودبه خود لذتبخش 
است و احساس همزیستی با سینما را به خواننده 

منتقل می کند.
نقد سترون و بی حاصل نیست و باعث ایجاد دغدغه 
و وسوسه بیشتری در انســان ها نسبت به سینما 
می شــود. نقد و منتقد همراه و همزاد و بلاگردان 
فرد علاقه مند  به سینما می شوند. شبح و سایه ای 

از مخاطبان تماشاگر سینما می شوند. 
نقد بر سیســتم ذهن و زندگی تأثیر می گذارد و 
برعکس ما نیز بر نقــد تأثیر گذاریم. نقد بر خورد 
و خوراک و لباس و رفتار و نــگاه ما به زمینه های 
دیگر ادبی و هنری تأثیرگذار اســت. نقد ســبب 
می شود انســان ها به جهان، سیاست و ارزش ها 
نگاهی نقادانه داشــته باشــند. نقد فیلم در واقع 
کارکردش از صرف نقد فیلم خارج می شــود و به 
ابعاد دیگر زندگی و نگاه انســان گســترش پیدا 
می کند و فــرد را تبدیل به نقــاد جهان می کند، 
نقد تبدیل به طبیعت ثانویه انســان می شــود، 
نقد فیلم جزئی از آدم می شــود. نقد فیلم که قرار 

است ســره را از ناسره تشــخیص دهد، 
بنابراین باعث تزکیه خواننده نیز می شود.

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

دستگاه و ضرورت نقد  

 رضا میرکریمی از آخرین ساخته اش
»نگهبان شب«  می گوید

ملکوت جزئیات

تفاوت سریال با 
نسخه سینمایی 

 

حمیــد خواجه نژاد، مدیر 
روابط عمومی معاونت سیما 
درباره فیلــم »موقعیت 
مهدی«، ســاخته هادی 
حجازی فر و نیز نســخه 
ســریالی که از تلویزیون 
پخش خواهد شد، نوشته 
است: بعد از اکران عمومی 
این ســاخته مرکز سیما 
فیلم، ســریال الف ویژه 
7 قســمتی مهدی باکری 
با عنوان »عاشورا« هم با 
قصه ای متفاوت تر از نسخه 
ســینمایی از قاب سیما 

پخش می شود.
وی همچنین با تمجید از 
این سازندگان افزوده است: 
دست مریزاد و خدا قوت به 
هــادی حجازی فر و دیگر 
عوامل و بازیگران سینمایی 
موقعیت مهدی که زندگی 
شخصی و حماسه آفرینی 
ایــن قهرمان ملــی را 
هنرمندانه بازنمایی کردند. 
نمایش چهره یک فرمانده 
واقعی که همواره در خط 
مقدم بود و دل به خطر زد، 
هم تحسین برانگیز بود و 
هم الهام بخش برای همگان 
به خصوص مســئولان که 
مدیریت و حل مســائل از 
دور، شــدنی نیست، باید 
مرد میدان بود و ایستادگی 

کرد.

عیادت از جمال 
شورجه

 

رئیس سازمان سینمایی 
به عیادت جمال شورجه، 
فیلمســاز صاحب سبک 
و  انقــاب  ســینمای 
دفاع مقدس رفت. خزاعی 
در این دیدار برای فیلمساز 
ارزشمند سینمای ایران 
آرزوی عافیت و شــفای 
عاجل کرد و برای هرگونه 
کمک به تســریع روند 
درمان او اعام آمادگی و 
اظهار امیدواری کرد آقای 
شورجه بتواند با بازیابی 
ســامت جســمی اش 
باردیگر به پشت دوربین 
فیلمســازی برگردد. وی 
همچنیــن پیگیر آخرین 
ساخته وی در الجزایر شد.

     
نمی دانم چه کسی این را گفته بود و من جایی آن را خواندم که داستان ملکوت جزئیات 
است، حالا من می خواهم این را درباره سینمای مورد پسند خودم به کار ببرم؛ سینمای 

ایده آل من ملکوتی از جزئیات است

فیلم  جدیدترین 
رضــا میرکریمی 
همچنان پیروی از 
شیوه محبوب این 
فیلمســاز در کار 
با روایت مبتنی بــر خرده پیرنگ و خرد کردن 
روایت مرکزی در قالب داستان ها و روابط متعدد و 
استفاده از بازیگران کمتر شناخته شده و... است. 
در »نگهبان شــب« عاوه بر اینها پس زمینه ای 
اجتماعی هم به فیلم اضافه شده که می توان اثرش 
را هم در موقعیت مکانی فیلم دیدپس زمینه ای 
هم در پس زمینه های قصه و هم در روابط چند 
تن از شخصیت های مرکزی و فرعی. از این جهت 
به نظر می رسد که میرکریمی این بار مستقیم تر از 
وضعیت اقتصادی و اجتماعی این روزها وام گرفته 
است و آن را به شکل یک بهره کشی طبقاتی در 
فیلم به نمایش گذاشــته است. به قول خودش 
 این فیلم - به تبعیــت از روایت مبتنی بر خرده 

پیرنگ - با مجموعه ای از جزئیات دراماتیک و 
بصری ساخته می شود که نشان از تبحر و عاقه او 

به خرده پیرنگ دارد.
این گفت وگو با همــکاری روابط عمومی فیلم 
نگهبان شب و به شکل مکتوب انجام شد. به همین 
دلیل امکان طرح پرسش های دقیق تر یا جزئی تر 
فراهم نشد و در قالب سؤالات کلی تر باقی ماند؛ 
ســؤالاتی که امیدوار بودم در کوتاه ترین شکل 
ممکن گره هایی را باز و در صورت امکان بدون 
شرح جزئیات قصه، فیلم را توصیف کنند. شاید 
در آینده فرصتی فراهم شــود تا پرسش های 

جزئی تر در باب نگهبان شب مطرح شوند.

 چه در فیلم قبلی تان، »قصر شیرین« 
)۱397(، و چه در این فیلم شخصیت 
مرکزی در نهایت می آموزد که دست به اقدام 
بزند. این رســیدن از انفعال به فعلیت در فیلم 
قبلی در زمینه تصمیم شخصی تصویر شده بود 
و اینجا در زمینه اجتماعی. آیا رسیدن به فعلیت 

برای تان جالب است؟
من فکر می کنم خود اینکه یک شخصیت کاری 
نمی کند یا به قول شما دست به کاری نزده است، 
خودش یک نوع حرکت و تصمیم است. اینکه 
شما کاری نکنید هم یک نوع فاعلیت، در دل 
خود دارد که با نوع فاعلیتی که شما از کاراکتر 

انتظار دارید متفاوت است.
حالا اگر قضیه را اینگونه ببینیم نکته شــما 
را اینطور باید بازخوانی کــرد که کاراکترهای 
فیلم های من نوع فاعلیت خود را تغییر می دهند، 
از رفتار و کنشــی، به رفتار و کنشی متفاوت و 
حتی متضاد می رسند. این تغییر و تصمیم گیری 
برای تغییر که در آدم ها اتفاق می افتد همیشه 

برای من جذاب و هیجان انگیز بوده است.
ما که هســتیم؟ آیــا یک موجود ســخت و 
تغییر ناپذیر و یک هسته مقاوم که در برابر هر 
شرایطی مقاومت می کند و تغییر نمی پذیرد، 
یا نه، ما مجموعــه ای انعطاف پذیر از عناصری 
هســتیم که تحت تأثیر تغییر شرایط، تغییر 
می کنیم و واکنــش دیگری از خود نشــان 

می دهیم؟
این سیر و سلوک انسانی در مواجهه با شرایط 
پیش بینی ناپذیر همیشــه برای من جذاب و 

درس آموز بوده است.
همیشه از خودم می پرسم، مجموعه عناصری 

که ما را ساخته اســت و ما را مدیریت می کند، 
عناصر جغرافیایی، فرهنگی، مذهبی، ژنتیک، 
جنسیتی، اقتصادی، سیاسی... تغییر هر کدام از 

آنها آیا توان تغییر هویت ما را هم دارد؟

 چند فیلمی می شود که روایت را مبتنی 
بر خرده پیرنگ پیش می برید؛ در این 
فیلم هم روایت را بر همین ســاختار استوار 
کرده اید. طرح اولیه چنین روایتی و مشخصاً این 

فیلم چگونه آغاز می شود؟
انطباق تجربه مخاطب با شــخصیت اصلی و 
محدودیت نقطه نگاه به اتفاقــات پیرامونی، 
درست مثل »به همین سادگی« )۱3۸6( ولی در 
اندازه ای بزرگ تر به من این امکان را می داد که از 
کنار خرده داستان های متعدد و مضامین متنوع 
به راحتی و بدون تأکید عبور کنم، این شکل از 
قصه گویی با بها دادن تقریباً یکسان به فضاهای 
پیرامونی شخصیت اصلی در موقعیت های قصه، 
از منطق ذهنی شخصیت اصلی مجوز می گیرد و 
معمولاً با الگوی رایج شاه پیرنگ همخوانی ندارد. 
نمی دانم چه کسی این را گفته بود و من جایی آن 
را خواندم که داستان ملکوت جزئیات است، حالا 

من می خواهم این را درباره سینمای مورد پسند 
خودم به کار ببرم؛ سینمای ایده آل من ملکوتی 
از جزئیات است، جزئیات ریز و درشت و تیره و 
روشنی که در یک لانگ شات به شکل مینی مال 
کنار هم قرار می گیرند و جهان فیلم را می سازند.

 نام فیلم، نگهبان شــب، به نام فیلم 
مشهور لیلینا کاوانی، »نگهبان شب« 
)۱974(، شبیه است. به نظر می رسد که درونمایه 
مشترکی در میان 2فیلم برقرار است. آیا این 
شباهت )رابطه سلطه گر و سلطه جو( موردتوجه 

بوده؟
تشابه اسمی فیلم در تیتر فارسی وجود دارد 
که البته در ترجمه انگلیسی به خاطر لایه های 
 The Night Guardian معنایی مستتر در فیلم از
استفاده کرده ایم. راستش را بخواهید فیلم خانم 
کاوانی را ندیده ام، در نتیجه در مورد شباهت 

مضمونی حرفی ندارم.

 فیلم نگهبان شــب بر تقابل طبقاتی 
استوار است و به طرق مختلف رابطه 
میان طبقه فرودست ریشه دار و طبقه نوکیسه را 
در مقابل هم تصویر می کند. وضعیت اقتصادی 

اخیر او را به این موقعیت جلب کرده؟
از نظر بسیاری از تحلیلگران منصف، تشدید 
اختاف طبقاتی در ســال های اخیر، جامعه را 
آبستن حوادث غیرمترقبه و هولناکی می کند. 
من هم موافقم، ولی به نظــرم دامن زدن به این 
شــکاف و توزیع بی رویه تنفر در میان طبقات 
مختلف جامعه توســط رســانه های رسمی و 

غیررسمی، سمی مهلک تر است که می تواند 
عاقبتی غیرقابل کنترل تر به بار بیاورد. سینما 
را ظرفیتی مناســب برای به اشتراک گذاردن 
تجربیات زیستی، عواطف و اعتقادات مردمان 
جامعه می دانم که نهایتاً می تواند به رشد مهارت 
همدلی و درک متقابل افراد جامعه بینجامد. به 
همین جهت خرید ارزان قیمت و فله ای درد و 
رنج مردمان محروم جنوب شهر و فروش آنها 
به عنوان کالای لوکس در گالری های شــمال 
شهر را امری هنرمندانه نمی دانم، اسم این کار 
سمساری هنری است نه بیشتر، و نه تنها همدلی 
نمی آفریند بلکه از محل شــکاف های عمیق 
طبقاتی و فرهنگی جامعه کاسبی می کند. برخی 
فیلم های جنوب شهری اخیر که ناخواسته به 
تحقیر شخصیت های داســتان ها می انجامد و 
متأسفانه کمتر به همدلی می رسد، می تواند به 
نفرت شــکل گرفته بین فقیر و غنی، خودی و 

غیرخودی و... دامن بزند.

در مورد نحوه انتخاب بازیگر نقش اول 
توضیح دهید. آیا بازیگران ناآشــنا، 

بازیگر هستند یا نابازیگر؟
ما در این فیلم چیزی به نام نابازیگر نداریم!

ما بازیگران شناخته شــده و بازیگران کمتر 
شناخته شده و بازیگران ناشــناخته داریم؛ 
همه کسانی که در این فیلم ایفای نقش کردند 
بازیگر هســتند و واژه نابازیگــر، برای تیم 
بازیگری این فیلم واژه غلطی اســت. در مورد 

نحوه انتخاب بازیگــران در کنفرانس 
خبــری توضیــح مبســوطی دادم.

ی سیمرغ
سودا

ی سیمرغ
سودا

گفت و گو

روزنامه نگار
حافظ روحانی
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»موقعیت مهدی« حتی در 
عاشــقانه های همسرانگی، 
درباره رفاقت است و همین 
موقعیت های نمکین است 
که به ذائقه تماشاگر خوش 
می نماید. پرتکرارترین و البته دلنشــین ترین صحنه های 
فیلم هادی حجازی فر، 2نفری اســت. زن و شوهر، 2برادر 
و یا 2رفیق در نماهایی 2نفره، حتی در دل جنگ، بی هیچ 
غل و غش و آلایشــی با هم نجوا دارند؛ درددل می کنند یا 
گلایه هایشــان را مهربانانه درز می گیرند. این عطوفت در 
صحنه های دیگر نیز تکرار می شود؛ زیر آتش پرحجم دشمن 
در جزیره مجنون، جوان رزمنده مهمات را به خط نرسانده 
چون حاضر نیست در آن معبر تنگ، پا بر بدن های بی جان 

رفقای شهیدش بگذارد.
امتیاز دیگر فیلم حجازی فر نمایش درست او از صحنه های 
جنگ است. از سردرگمی فیلمسازان کشورمان در چنین 

صحنه هایی در متاخرترین آثار ســینمای جنگ مثال  های 
زیادی می توان ارائه داد اما موقعیت مهدی، چنین نیســت 
و رقابتی تنگاتنگ با خوب  هایی مثــل »دیده بان« ابراهیم 
حاتمی کیا دارد. جاگیری درست دوربین و فضاسازی آشکار 

در این نماها، برگ برنده فیلم به حساب می آید.
باوجود تمام نقاط قوت، ساختار تقطیع شده موقعیت مهدی، 
بزرگ ترین لطمه را به آن زده است که حتی تبدیل کلیت آن 

به چند پرده اسم و رسم دار هم این ضعف را رفع 
و رجوع نمی کند. ملاط فراهم آمده برای سریال، 
موجب شده نگین های درخشانی که اکنون در 
نسخه سینمایی دیده می شــوند، بی نخ تسبیح 

کنارهم بیایند؛ بی ربط ترین هم، ماجرای توبه نامه حمید 
باکری که بی مقدمه و دلیل بر این قامت موزون زار می زند.

در پرداختن به داســتان زندگی واقعی چهره های معاصر 
و وفاداری به اصل ماوقع، در بســیاری از آثار - به خصوص 
سینمایی - شخصیت پردازی تحت الشعاع قرار می گیرد. در 
اخیرترین نمونه خارجی آن می توان به »خاندان گوچی« 
رایدلی اســکات اشــاره کرد. شــخصیت های مابازا یافته 
از واقعیت، صرفــا کنش هایی که از آنها ثبت شــده را در 
فیلم به نمایــش می گذارند بدون آنکه تطــور یا تغییر را 

براســاس منطق شــخصیت های معمول خلق شــده در 
درام نشــان دهند. با وجود این موقعیت مهدی توانسته 
حتی در این روایت چندپاره، دســت کم بــرای کاراکتر 
اصلی خود، شــخصیتی خلق کند که نه جنبه فرازمینی 
داشــته باشــد و نه از فرط ســادگی اصل جنس را لوث 
کند. هــادی حجازی فــر نخســتین گام کارگردانی را 
محکم برداشــته تا نشــان دهد افزون بر بازی، هنرهای 

دیگری نیز در چنتــه دارد؛ چه باک که آنها را در 
مشورت یا یاری از دوســتان جلا بخشیده باشد.

تسبیحبینخ
نگاهی کوتاه به »موقعیت مهدی« 

عکس های فیلم ضد/کوروش جوان

تار
ک رف

ی نی
: عل

س
عک

جریان تازه ای از فیلمسازان جوانی در سینمای ایران شکل گرفته 
است که راه خود را از فیلم کوتاه به ســینمای بلند داستانی باز 
کرده اند. از نمونه های این جریان می توان به کریم لک زاده، برادران 
ارک، فرنوش صمدی، کاوه مظاهری، امید شمس )که با فیلم اولش 
ملاقات خصوصی در جشنواره حاضر است( و آرین وزیردفتری 

کارگردان فیلم بی رویا اشاره کرد.
بی رویا اثری اســت جاه طلبانه اما تلف شــده. شادی کرم رودی 
در نقش زیبا، دختر جوان، ســاکت و غریبی ظاهر و در یک شب 
بارانی مقابل خانه زوج جوان قصه، بابــک و رؤیا )صابر ابر و طناز 
طباطبایی( پیدا می شــود. او که ظاهرا حافظه خود را از دســت 
داده، به تدریج و با حمایت رؤیا اوضــاع بهتری پیدا می کند اما به 
جای اینکه درصدد پیدا کردن خانواده و به یاد آوردن گذشته اش 
باشد، تلاش می کند به هر شکلی که شــده جای خود را در این 
خانواده جدید محکم کند. اما این کوشش چندان صورت اخلاقی 
و معمولی ندارد و بیشــتر به یک »نقش ربایی« شباهت دارد. در 
واقع زیبا آرام آرام جای رؤیا را در خانه و رابطه اش می گیرد. به نظر 
می رسد اطرافیانش نیز مشکل چندانی با این جابه جایی ندارند و..

فیلمساز قصد دارد این قصه را در بستری از ژانر/مود سایکودرام 
روایت کند اما ابزاری که برای این هدف به کار می گیرد، کارآمد 

و کافی نیستند.
 فیلم دائم بین2 لایه  درام و روایت در رفت وآمد اســت. یک لایه 
روایتی رئالیستی از مصایب زوج جوانی دارد که قرار است تا چند 
روز دیگر به دانمارک مهاجرت کننــد. اما حالا با ممنوع الخروج 
شــدن ناگهانی رؤیا به دلیل بدهکاری مالی مؤسسه ای که در آن 
کار می کند، برنامه سفرشان در آستانه به هم خوردن است. همین 
باعث سر باز کردن مشکلاتی در رابطه شان می شود که ریشه در 
گذشته و رابطه مبهم رؤیا با دوستی قدیمی دارد. در لایه دیگر ورود 
زیبا، حال و هوایی ماورائی و هذیانی به فیلم می دهد که مثلا در 
سکانسی چون آگاهی ناگهانی زیبا از سقوط لوستر به اوج می رسد.

اما این 2لایه به جای تنیده شدن در یکدیگر یا هم بافت شدن،  با 
بی ســلیقگی و بی ارتباط با یکدیگر پیش می روند. مخاطب نه با 
مضامین آشنای لایه اول )مهاجرت، کلاهبرداری مالی، بحران در 
مثلن ـ  رابطه عاطفی زوج(  درگیر می شود و نه لایه لاغر و کم مایه ـ
تریلر می تواند بذر اضطراب و شــک را در دل تماشاگرش بکارد. 
انگار فیلمساز در تردید است که می خواهد فیلمش اثری کاملا 
با رنگ وبوی سایکودرام باشد )که والاترین کیفیت آن را می توان 
در سه گانه آپارتمان رومن پولانسکی جست( یا ترجیح می دهد 
همچون رمان سه گانه نیویورکی پل آستر )که در فیلم هم به آن 
ارجاع داده می شود( مکاشفه ای فلسفی در باب مفهوم گم شدن 

انسان )در جهان معاصر( باشد.
پیش تر گفتیــم ابزاری که فیلمســاز برای خلق حــال و هوای 
مالیخولیایی اثرش تدارک دیده، کم مایه و ضعیف هستند. برای 
مثال می توان به موسیقی متن غلو شــده در لحظات حساس و 
کلیدی فیلم اشاره کرد که دائما این انتظار را در مخاطب تقویت 
می کند که بالاخره یک لحظه حقیقتا وحشت زا )یا اصلاتأثیرگذار( 
در پیش دارد اما با فید اوت های ناگهانی و اعصاب خرد کنی مواجه 
می شود که حس و حال لحظه را زایل و روایت را منقطع و پراکنده 
می سازد. اما بی رویا بیشترین لطمه را از پایان بندی اش می خورد. 
جایی که آن بخش کم رنگ مالیخولیایي فیلم دیگر کاملا حذف 
شده و با نوشته ای که در پایان قصه روی پرده ظاهر می شود )یک 
توضیح ویکی پدیایی و کلیشه ای از بیماری اسکیزوفرنی(، فیلم 
ژست یک اثر روان کاوانه  را می گیرد که تمام جهان و داستانش از 
احوالات مشوش یک کاراکتر اسکیزوفرنیک )رویا( شکل گرفته 
اســت. در واقع پایان بندی فیلم قصد دارد این مهم را تأیید کند 
تمام لحظاتی که در دو ســوم آغازین فیلم و رابطه   رؤیا با بابک و 
همکارانش تماشا کردیم، بخشی از توهمات اسکیزوفرنیک او بوده 
است. درحالی که چنین برداشتی نیازمند یک روایت سوبژکتیو 
)از دریچه ذهنی رویا( بوده اســت که واضحــا چنین رویکردی 
در فیلم وجود نداشته است. ما بسیاری از لحظات تعیین کننده 
فیلم را با نمای نقطه نظر دیگر کاراکتر ها )مثلا بابک( دیده ایم. از 
سوی دیگر ساده انگاری  فیلم درباره بیماری اسکیزوفرنی غیرقابل 

چشم پوشی است.
اولا که بسیار بعید است شخصی با این وضعیت حاد بیماری )آنقدر 
که خانواده خود را از یاد ببرد و خود را در نقش زن دیگری ببیند( 
تا میانسالی )حدود ســنی رویا( بی علامت باشد. عجیب تر آنکه 
خانواده او پس از دوباره یافتن رؤیا و مشــاهده وضعیت نابسامان 
او تنها به یک ویزیت روان پزشــک بســنده کنند.  کمی بعد تر 
هم مخاطب باز نمایی ببیند از رؤیا کــه در میان اعضای خانواده 
واقعی اش نشسته و همچنان با همان نگاه های گنگ و مردد به آنها 
خیره شده است. این تناقض ها دلیلی ندارد جز همان بی اطلاعی 
نویســنده از ابعاد مختلف بیماری اســکیزوفرنی. اینکه معمولا 
بیماران اعصاب و روان دچار این اپیزود های ناگهانی فراموشــی 
نمی شــوند، مگر اینکه یک مشــکل نورولوژیک )جدا از بحث 
روان شناختی( برایشان مطرح باشد.   یا اینکه دارو یا ماده مخدر 

خاصی مصرف بکنند. )به نقل از یک روان پزشک(.
شاید اگر نویسنده/فیلمساز آن تردید پیش تر گفته  شده را درباره 
ماهیت نهایی اثرش نداشت مجبور نمی شد برای پایان بخشیدن 
به قصه آشفته و ســردر هوایش دست به دامن علم روان پزشکی 
شود.  بلند پروازی کارگردان بی رویا و تلاش او برای الحاق معانی و 
مفاهیمی به اثرش که فرای ظرفیت آن است، فیلم اعترافات ذهن 
خطرناک من )هومن ســیدی( را به خاطر می آورد که در آن هم 
فیلمساز جوان بعد از چند تجربه نسبتا موفق، چنان شیفته یک 
ایده پیچیده اما تکراری شده بود که خروجی نهایی به هر چیزی 
شباهت داشت جز سینما. جالب است نام آن فیلمسازحالا با تجربه 

را به عنوان تهیه کننده بی رویا نیز می بینیم.

پسازتحریر:طنازطباطباییدرجلســهمطبوعاتیكاخجشــنواره
اذعانكردكهنوشــتهكپشــنانتهایفیلم)واشــارهبــهبیماری

اســکیزوفرنی(،راهحلِكارگــردانبــرایدریافتاجازه
حضورفیلمدرجشــنواره)واخذپروانهنمایش(بودهاست.

یادداشت

روزنامه نگار
بهنود امینی

یادداشتبلندپروازیازدسترفته

روزنامه نگار
علی عمادی

پول هایتان را آتش نزنید لطفاً!
در حاشیه فیلمنامه نویسی در سینمای ایران

همراه با اژدهای ترافیک 
در یک زندان آهنی گیر 
افتاده ام. بــه افق پیش رو 
نگاه می کنــم که در یک 
غروب سرخ رنگ، ترجمه 
جنگل آسفالت و البته آکنده از دود و آلودگی است. طبق 
عادت، رادیوی ماشین را روشــن می کنم. بی آن که انتظار 
داشته باشم، یک برنامه سینمایی درباره جشنواره امسال 
در حال پخش اســت. گوینده برنامه درباره یکی از فیلم ها 

صحبت می کند. او با اشاره به ســوابق کارگردان آن فیلم 
می گوید: »ایشون از بچه های قدیمیه و یادم هست تا همین 
چند ســال پیش در تلویزیون برنامه هم اجرا می کرد. اما 
به نظرم درباره داستان و فیلمنامه  ای که انتخاب کرده باید 
تجدید نظر کنه چون فیلمش نشــون می ده یا سازنده اش 
الفبای فیلمنامه نویسی رو بلد نیست یا استادهایی که این 
مباحث تخصصی رو به ایشون یا دوستان دیگر یاد داده اند، 

اطلاعات رو غلط منتقل کرده اند!«
دهانم از تعجب باز می ماند. در یکی از رسانه های رسمی و 

با صدای بلند اعلام می شود الفبای فیلمی که برای رقابت 
در بخش »مســابقه « به میدان آمده، از اســاس با مشکل 
روبه رو اســت! انتقاد عجیب و مهمی که البته بعید اســت 
دست اندرکاران ســینما را خجالت زده کرده و تأثیری در 
روند فیلمنامه نویســی ســینمای ایران بگذارد. آن هم در 
شرایطی که بخش عمده ای از خانواده بزرگ این سینما به 
حداقل بضاعت ها قناعت کرده اند و همین نکته را سرلوحه 

کار خود قرار داده اند.
دیگر باید پذیرفت اغلب فیلم ها بدون فیلمنامه ســاخته و 
پرداخته شده استاندارد جلوی دوربین می روند و به جای 
داستان جذاب و پیش برنده، این فقط سرمایه های مشکوک 
هســتند که حرف اول را می زنند. در نهایت تعجب، کار به 
جایی رســیده که منتقدان مدام به تهیه کننده ها گوشزد 
می کنند پول خود یا دیگران را آتــش نزنید! و حالا که به 

یادداشت

منتقد و مستند ساز
امید نجوان

حجــت طاهــری در »احتضــار« از 
موضوعــی تکــراری که دربــاره اش 
مســتندهای زیادی ســاخته شــده 
اســت، فیلمی تکان دهنده ســاخته 
اســت. فیلمی که مشــخص است در 
کمال صبر و حوصله ســاخته شده و 
سازنده اش نخواســته با ابزارهای  دم 
دستی، ســر و ته کار را اصطلاحا هم 
بیاورد. آنچه به فیلم جان می بخشــد 
در ابتدا تصاویر باشکوه و در عین حال 
مهیبی است که از طبیعت ارائه می دهد 
و در مرحلــه بعد این لحن جســورانه 
اثر است که دور از نگاه شــعار زده، به 
عمق بحران می پردازد. اینکه مشــکل 
تخریب جنگل ها با ســازوکار موجود 
تقریباً غیرممکن اســت. از این جهت 
احتضار را می شود در رده مستند های 
هشــدار دهنده قرار داد؛ مستندی که 
کنار طرح مســئله اصلی، داســتان 
زندگی یک دوستدار محیط زیست را 

هم روایت می کند که کنار رســیدگی 
به پــدرش، می کوشــد از جنگل های 
زاگرس هم حفاظت کنــد. کارگردان 
زیست شــخصی )نگهداری از پدری 
پیر( را با کنش اجتماعی )حراســت از 
جنگل ها( شــخصیت محوری اثرش 
را به خوبی با یکدیگر پیوند زده اســت. 
احتضار هشداری است درباره فاجعه ای 
زیست محیطی که گویی از فرط تکرار 
عادی شــده و دیگر حساسیتی را هم 
برنمی انگیزد. علت این عادی ســازی  
در مســتند احتضار به خوبی بررسی 
شده است. با وجود زمان نسبتا طولانی 
)۷0دقیقه( احتضار مستندی است که 
تا انتها تماشاگر را با خود همراه می کند.

مستند فجر

روزنامه نگار
ناهید پیشور

اینکفاجعه
مستند احتضار موضوع تخریب جنگل های زاگرس را واکاوی می کند

     
احتضار هشداری است درباره فاجعه ای 

زیست محیطی که گویی از فرط تکرار عادی شده و 
دیگر حساسیتی را هم برنمی انگیزد

     
من از ابتدا به 

دنبال نقش های 
چالش برانگیز و 
متفاوت بودم. 

به صورتی که اگر 
2 نقش طنز بازی 

می کردم، تمام 
تلاشم این بود 

که به سراغ تجربه 
نقش های دیگر 

بروم؛ اگر چندبار 
نقش مادر مهربان را 
بازی می کردم، سعی 

داشتم در ادامه 
به دنبال نقش های 

منفی بروم

گفت و گو

روزنامه نگار
حامد قریب

همــه ما مریم ســعادت 
را از فعالیــت هایش در 
نمایش های عروســکی 
می شناســیم، بازیگری 
کــه در عرصــه تئاتــر 
شخصیت های ماندگاری را خلق کرده و حالا در جشنواره 
فیلــم فجر در فیلم ســینمایی »شــب طلایــی« حضور 
دارد. ســعادت می گوید که همیشــه به دنبال نقش های 
چالش برانگیز و متفاوت و دنیایی که از آن وارد هنر شــده، 

هنر نمایش بوده است.
سعادت درباره همکاری اش با یوسف حاتمی کیا می گوید 
و اینکه چطور شد بازی در این نقش را پذیرفته است، وی 
توضیح می دهد: »بیشــتر از اینکه یوســف حاتمی کیا را 
بشناسم، از نقشی که به من پیشنهاد شده خوشحال بودم. 
به خاطر روحیه ای که از کار با کودکان دارم، نقش را پذیرفتم 
و گروه هم به دلم نشست و همکاری خود را شروع کردم. به 
جرأت می توانم بگویم که تا به امروز، هیچ کاری را به اندازه 
این گروه دوست نداشتم. برای اینکه بچه های بسیار شریف 
و دوست داشتنی بودند و فضای کار آنقدر دلنشین بود که 

کارکردن با آنها اصلا برایم سخت نبود.« 
سعادت همچنین از انتخاب های یوسف حاتمی کیا به عنوان 
کارگردان فیلــم اولی دفاع مــی کند و می گویــد: »این 
کارگردان جوان، با فکر و برنامه صحیح کارها را پیش برده و 
فیلمش علاوه بر اکران در جشنواره، در نمایش عمومی هم 
مورد استقبال قرار می گیرد، حاتمی کیا اصولا کارگردانی 
است که توانست با تمام عوامل گروه ازجمله بازیگران تعامل 

خوبی داشته باشد.«
این بازیگر در ادامه از چالــش هایش برای انتخاب نقش ها 

می گوید: »هرکسی سلیقه و عقیده خاص خود را در انتخاب 
نقش دارد و من از ابتدا به دنبال نقش های چالش برانگیز و 
متفاوت بودم. به صورتی که اگر 2 نقش طنز بازی می کردم، 
تمام تلاشم این بود که به سراغ تجربه نقش های دیگر بروم؛ 
اگر چندبار نقش مادر مهربان را بازی می کردم، سعی داشتم 
در ادامه به دنبال نقش های منفی بروم. البته دلیل حضور 
کمرنگ من در نقش های منفی ایــن بوده که این نقش ها 
کم به من محول شده است. در واقع استدلال آنها این بود 
که چهره من مهربان است و بیشتر برای نقش های مثبت 
مناسبم. به همین دلیل بیشتر در غالب یک مادر مهربان، 

دلسوز و یک زن خانواده جا افتاده ام.«
این کارگردان تئاتر، با بیان این مطلب که »خدا را شــکر 

می کنم، به عنوان بازیگر کارم را در تئاتر و ســینما 
شروع نکردم« توضیح می دهد: » نخستین کارم 

عروسک گردانی بود. من عروسکی را نمایش 
می دادم و خودم نشــان داده نمی شــدم. 

این کار باعث ایجــاد یک فروتنی در آدم 
می شود که با شکل بازیگران دیگر فرق 
می کند. بسیاری از بازیگران، دوستان 
صمیمی من هستند. کسانی که در 
آن دهه فعال بودند، تربیت و آداب 
دیگری برای کار کردن داشــتند؛ 
آن زمان راه  و رسم به گونه دیگری 
بود و ما ســلبریتی نداشــتیم. 
به خصوص که همه از تئاتر آمده 
بودیم و بیشــترین تلاش را در 
کار داشــتیم که کیفیت بالایی 
داشته باشد. بعد که تمام می شد 

با اینکه طبیعتا کارگردان نقش به شدت مؤثر و تأثیرگذاری 
در آن کار داشت، انگار ما هم بار سنگینی را زمین گذاشته 

بودیم. از کســی ایراد نمی گیرم، چون شاید آن 
زمان این مد بود و الان مد چیز دیگری اســت.« 

تجربه  تازه،نقش متفاوت
مریم سعادت بازیگر »شب طلایی« از بازی هایش می گوید

عکس: حمید جانی پور
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برای دوستداران ســینمای کیمیایی، هیچ انتخاب دیگری 
جز فیلمی کیمیایــی وار معنایی ندارد و خائن کشــی چه 
خوب باشد و چه بد، ذاتاً فیلمی کیمیایی وار است؛ با همه آن 
نشانه ها و مؤلفه های آشنایی که در سینمای کیمیایی به جا 
آورده می شود و سال هاست استاد را به خاطر آن ها ستایش 
می کنند. حال چه باک اگر خط و خطوط اصلی داســتان 
کمی اعوجاج دارد یا برخی موقعیت هــا به هجو و پارودی 
گوشه می زنند و چه بســا بعضی از مخاطبان جوان تر که با 
گذشته و زبان سینمایی کیمیایی آشنا نیستند، حتی نصف 
دیالوگ ها را نفهمند و سر درنیاورند که اساساً در این جهان 
آشفته چه خبر است. این فیلمی از کیمیایی است. کیمیایی 
امروز، همین حالا، همان گونه که هست، به همان گیجی و 
سردرگمی که زندگی و فکر می کند و به همان طریق و قاعده 

که برای فیلم ها و قصه های توی سرش طرح می زند.
اصلًا از همان بی ربطی و گسســتگی اســم فیلــم به قصه 
و ماجراهایــش می تــوان فهمید که کارگــردان محترم و 
نامدار ســینمای ما )که در جایگاه فرد، حضور و تداومش 
یک تکه از تاریخ فرهنگی این ســرزمین و بس حرمت دار و 
ستایش برانگیز است( حتی برای انتخاب عنوان فیلمش هم 
چندان مقید به خط و ربط نیســت و خودش را درگیر معنا 
نمی کند. »خائن کشــی« ترکیب مطنطن و خوش آهنگی 
است و به سلیقه و طبع اســتاد هم می خورد، پس با همان 
منطقی که کسی ممکن است اسم کافه اش در قلب کویر را 
بگذارد »کافه باران«، کیمیایی هم این عنوان زیبا را که به 
دغدغه ها و جهان سینمایی اش نزدیک است انتخاب کرده، 
و الحق که ترکیبی کیمیایی وار اســت. به همین ســیاق، 
قاب های فیلم هم »خوش عکس« و شــکیل و مرتب اند اما 
ربطی به داستان و حال وهوای فیلم ندارند و فقط خوشگل و 
چشم نوازند. و البته در این میان باید چهار ستاره طلایی کنار 
اسم مسعود سلامی گذاشت که فیلم برداری اش حرف ندارد 
و تصویرهای نفیس و عالی خلق کرده، با دوربینی مســلط 
که هر مکث و هر حرکتش حساب وکتاب دارد و در انتخاب 
نقطه اســتقرار و زاویه های خلاقانه، یک قدم جلوتر از همه 

اجزای صحنه ایستاده.
واقعیت این است که خائن کشــی بدون در نظر گرفتن نام 
بزرگ ســازنده اش یک فیلم مغشوش و گســیخته جلوه 
می کند، با داســتانی که ســر و ته اش به هم نمی چسبد و 
شخصیت هایی که انگیزه ها و ریشه های عواطف و رفتارشان 
روشن نیست. چنین فیلمی را اگر بخواهیم به زبان خودش 
تحلیل کنیم قاعدتاً باید چیزهایی در این مایه ها نوشــت: 
»دیالوگ ها همگی قســطنطنیه وار اگزیستانسیالیستی اند 
و آدم ها رویکردی اســپینوزایی به باخ و اشــتلنباخ دارند 
که ملحوظات شان شــاذ و مکتوم اســت.« اگر معنی این 
چند جمله را فهمیدید من هم معنی مناســبات انســانی 
و موقعیت های دراماتیک فیلم اســتاد را فهمیده ام! بحث 
تناظر معنایی و صحت تاریخی اشارات فیلم هم بماند برای 
وقتی که سواد نگارنده بالاتر برود، چون حقیقتاً قوه فاهمه 
کنونی ام از درک ارجاع های تاریخی فیلم عاجز است و سر در 
نمی آورم که در دوران پرتلاطم مصدق و وسط غوغای ملی 
شدن صنعت نفت، گنگسترهای خسته در پس کوچه های 
نکبت زده پایتخت دنبال چه می گشتند و درک تاریخی شان 
از موقعیت سیاسی و اجتماعی این سرزمین و تحولات پیش 
رو، چگونه تا این حد روشــن و آینده نگرانه بوده است. مگر 
این که ماجرا در سرزمینی دیگر اتفاق افتاده باشد که حتی 
روشنفکران و چهره های آکادمیک و اهل مطالعه اش یکی 
پس از دیگری اعتراف نکرده باشند که حتی سی چهل سال 
بعد از مصدق هم نمی دانسته اند کجای جهان ایستاده اند و 

قافله مدنیت به کدام سو می رود!
به نظرم مســعود کیمیایی در نقطه ای از مســیر طولانی و 
پربارش ایســتاده که دیگر نمی تواند یــا نمی خواهد که با 
فکت ها و سویه های واقعی هر موضوع سر و کله بزند، بلکه 
خوانش و درکی از جهان و گذشــته و تاریخ و سیاست دارد 
که در همان محدوده فیلم می ســازد و در همان محدوده 
هم هیچ چیــز را چندان جدی نمی گیــرد. فیلم جدیدش 
طعنه ای بــه همه کس و همه چیز اســت، هرکه می خواهد 

باشــد و هر نقشــی در روند تاریخــی وقایع این 
سرزمین داشته باشــد. و این هم فکر بدی نیست.

یادداشت

منتقد
شاهینشجریکهن

راه طولانی و پای خسته
نگاهی به فیلم »خائن کشی«

آتش، پوســت قهرمان قصــه را مثل 
گرگ گرفتــه و هرقدر هــم که برف 
ببــارد، بــاز گویــی چیــزی از این 
داغ همراه بــه ســردی نمی گذارد.

ایــن یــک جملــه ســرآغاز روایت 
یکــی از جذاب تریــن و بی ادعاترین 
فیلم هــای جشــنواره فجر امســال 
اســت. امیرحســین عســگری در 
تجربــه ســخت و عجیــب »بــرف 
آخر« از روســتا و طبیعت و دامدار و 
دامپزشــک و گله و البتــه گرگ، در 

نهایت ســادگی و تکلف بــه عاطفه 
و انســانیت و عشــق و باور می رسد.

متدهــای  جدیدتریــن  تلفیــق 
زیست محیطی مثل رهاسازی گرگ ها 
در دشت برای کنترل چرخه زیستی با 
ساده ترین پیش فرض های روستایی 
درباره دو سرمایه مهم یعنی ناموس و 
دام، سبب شده تا برف آخر حالاحالاها 
تازه و دســت نخــورده باقــی بماند.
جز قصه البته باید یک دســت مریزاد 
هم برای بازی های فیلم کنار گذاشت. 
یک مجید صالحی متفاوت و یک امین 
حیایی پا به ســن گذاشــته جذاب و 
کاربلد و البتــه فوق العــاده باهوش 

باعث شده تا بازی برف آخر 
بر دل تماشــاگر بنشــیند.

اشک سرما

یادداشت

روزنامهنگار
مسعودمیر

نگاهی به فیلم برف آخر      
ملاط فراهم آمده برای سریال، موجب 
شده نگین های درخشانی که اکنون در 
نسخه سینمایی دیده می شوند، بی نخ 

تسبیح کنارهم بیایند

حداقل ها رضایت داده اید، دســت کم منطق اولیه همان ها 
را رعایت کنید! 

متأسفانه منطق داستانی بعضی از این فیلم ها چنان سست 
و عجیب و بی مایه اند که روی بســیاری از فیلمفارسی های 
قبل از انقلاب را هم سفید کرده اند و برای نوشتن محترمانه 
داســتان یک خطی آنها باید مدت ها وقت گذاشت و فکر را 
بالا و پایین کرد تا به نتیجه رسید. به عنوان مثال آنچه بعد 
از ساعت ها فکر کردن به اثری با مشخصات »نمور« )داوود 
بیدل( می توان نوشت این است که فیلم درباره ماجرای زنی 
است که 2 دهه بعد از رسوایی بارداری در یک شهر کوچک 
شمالی، برای نخستین بار فرزندش را می بیند )به ماجرای 
باســمه ای این دیدار کاملًا اتفاقی و مثلًا منطق درونی آن 
کار نداریم( اما دغدغه او بــه جای دیدار و در آغوش گرفتن 
دختری که در تمام این ســال ها توسط برادرش و همسر او 

بزرگ شده، باخبر شدن از نحوه پرداخت پولی است که از راه 
فروش زمین های پدری، صرف خرید خانه برای او و همسر 

اجباری و بعدی اش شده! )ببخشید، نفس ام گرفت!(
در »بی رویا« با داســتان زندگی زنی روبه رو هســتیم که 
به دلیل ابتلا به یک بیماری عجیــب روانی حتی خانواده و 
همسر و فرزند خود را نیز به یاد نمی آورد اما فیلمنامه نویس 
و فیلمســاز در پایان ماجرا به یادمان مــی آورد همه آنچه 
از ابتدا دیده اید الکی بوده و داســتان زندگــی او اصلًا چیز 

دیگری است!
و در برشــی از »ضد« )امیرعباس ربیعی(  فصلی از زندگی 
یک خانم دکتر جــوان را دنبال می کنیم کــه در اینجا اگر 
باز هم سســتی منطق )در اینجا: چــاپ غیرمعمول عکس 
و خبر درباره پیدا شــدن یک جنازه بی هویــت( را نادیده 
بگیریم، شــوربختانه درمی یابد نامزد مرموزش باعث قتل 

زنی اســت که در خانه او پناه گرفته بود. اما این زن جوان با 
همه فراست و دانشــی که از آموختن علم پزشکی به دست 
آورده، در نماهایی بسیار درشت و نزدیک، هفت قلم آرایش 
می کند تا همســر آینده اش از راه برســد و این موضوع را 
با او در میان بگذارد! غروب ســرخ رنگ و هوای مســموم و 
جنگل آسفالت را پشت سر می گذارم و به خانه برمی گردم. 
یکی از نشریات ســینمایی را ورق می زنم. کارگردان یکی 
از همین فیلم ها که ذکرشــان رفت در یادداشــتی نوشته 
اســت:»چیزی که برای من و بســیاری از همکارانم مهم 
است ارتقای کیفیت و قدرت تأثیرگذاری صنعت سینمای 
کشــورم در جهان اســت و این اتفاق مهم، زمانی محقق 
می شود که همه سینماگران در یک راســتا و با یک هدف 

به همدیگر کمک کنند.« دیگر حرفی برای گفتن 
باقی نمانده. مجله و چشــم هایم را می بندم. تمام.

عجیب ترین اتفاق جشــنواره چهلم تا 
اینجای کار نه انصراف مسعود کیمیایی 
از داوری شــدن، نــه پذیرفته شــدن 
فیلم هایــی مثل »لایه هــای دروغ« و 
»ماهان« از ســوی هیأت انتخاب، نه 
برگــزاری نشســت های تخصصــی 
بی کارکــرد و بی حاصــل، نــه حضور 
پرشمار فیلم های انقلابی و نه برگزاری 
جشنواره در شرایط اوج گیری کرونا بوده 
است. اگر قرار باشد در مراسم اختتامیه 
جایــزه ای بــه عجیب وغریب ترین و  
وحشــت آفرین ترین اتفاق جشنواره 
تعلق بگیرد، بی شک این جایزه به صحنه 
صرف شام اهالی رســانه در برج میلاد 
می رسد. هر کسی که شاهد این صحنه 
بوده باشد تصدیق می کند که از غرابت 
و مهابت این صحنه زبانش در کام گره 
خورده و نمی توانســته تشخیص دهد 
که این صحنه را در بیداری به چشــم 
می بیند یا در خواب شاهد این ضیافت 
خوف و دهشت بوده است. حتی بونوئل 
هم با آن همه ید بیضا در سوررئالیسم و 
خلق تصاویر کابوس گونه نمی توانست 
این »شام آخرِ« رسانه ای ها را در ذهنش 
مجسم کند. هرچند هیچ کلام و عبارتی 
قادر نیســت آنچه را در هنگام شام در 
ســالن پذیرایی برج میلاد رخ می دهد 
بیان کند، اما ســعی می کنیم ته مانده 
هوش وحواسی که برای مان بعد از دیدن 
این صحنه باقی مانده جمع کنیم و شما 

را در جریان مشاهدات مان بگذاریم.
حول وحوش ســاعت9، آدم ها طاق و 
جفــت یــا دسته دســته، درحالی که 
دارند دربــاره فیلم هایی کــه دیده اند 
یــا ندیده اند با هم اختــلاط می کنند، 
راه می افتند سمت ســالن غذاخوری. 
اغلب شان ماسک دارند و حتی بعضی ها 
دوماسکه هســتند. با اینکه با صدای 
بلندی که از چند فرسخی هم شنیده 
می شود با هم حرف می زنند، اما فاصله 
اجتماعی را رعایــت نمی کنند و انگار 
هرچه بیشــتر به طرف مقابل نزدیک 
باشند بهتر می توانند نظر و منظورشان 
را بــه او تفهیــم کننــد. گاه لابه لای 
حرف های شان از شلوغی سالن و ریسک 
فراوان ابتلا به کرونا می نالند و با باوری 
راسخ به ارجحیت سلامت معتقدند باید 
تعداد کارت های رســانه ها و مهمانان 

بی کارت برج میــلاد کاهش پیدا کند. 
حتی بعضی های شــان وقتی دارند با 
هم حرف می زنند - بی دلیل و بی جهت 
- چند پیس الکل به دست وبال شــان 
می پاشند تا شبیخون ویروس هایی را که 
یواشکی به دست های شان چسبیده اند 
خنثی کنند. اما همین آدم های معتقد 
به رعایــت پروتکل های بهداشــتی و 
مصرف الکل با مصارف پزشکی، وقتی 
به ســالن غذاخوری می رسند، گویی 
دچار اســتحاله می شــوند و فراموش 
می کننــد که در خیز ششــم کرونا در 
مکانی عمومی حضور دارند. بعد از اینکه 
غذای شان را می گیرند، خوش خوشان 
می روند با هم دور یک میز می نشینند 
و ماسک های شان را برمی دارند و شروع 
می کنند به غــذا خوردن. نه دســتی 
می شــویند و نه از اینکه با آدمی غریبه 
هم سفره شده اند، دل شوره می گیرند. 
انگارنه انگار که ممکن اســت خودشان 
یا یکی از هم سفره های شان ناقل کرونا 
باشــد و برای بقیه هم دردسر درست 
کند. گوش تا گوش سالن غذاخوری پر 
از آدم هایی است که چندنفره دور میزها 
نشسته اند و با هم مشغول گپ وگفتند. 
این مراســم شام در ســالنی پر از آدم 
معمولا تا شروع سانس آخر که ساعت 
9ونیم شــب اســت ادامه دارد. آدم ها 
بعد از اینکه شام شــان را می خورند راه 
می افتند به سمت سالن نمایش. با اینکه 
ســانس آخر مخصوص مهمانان ویژه 
است، اما بسیاری از رسانه ای ها هم که 
در طول روز فرصت تماشای فیلم ها را 
نداشته اند خودشــان را به این سانس 
می رسانند. همه شاد و خوشحال وارد 
سالن می شوند. انگار که سنگینی شام 
یا چربی غذا کمی سست و بی حالشان 
کرده باشد، در طول فیلم حال و حوصله 
تحمل ماســک را ندارند. ماســک ها 
کم کم پایین می آید و گاه صدای صاف 
کردن ســینه یا خس خس نفس های 
به شماره افتاده در سکوت سالن طنین 
می اندازد. فرقــی نمی کند چه فیلمی 
در ســانس آخر به نمایــش درآید، اما 
کسی که نگران سلامتی اش باشد، در 
تمام طول فیلم احســاس می کند در 
حال تماشای فیلمی ترسناک است. او 
مثل قهرمان جان ســخت و تک افتاده 
فیلم های ترســناک امیدوار است که 
دسته آخر بتواند سالم از سالن سینما 
خارج شــود و دیگر حتی اگر کلاهش 

هم ســمت برج بیفتد، هرگز 
آن ورها آفتابی نخواهد شــد.

یادداشت

روزنامهنگار
ایوبربیعی گفت وگو

روزنامهنگار
دلآرامصادقی

شام آخر
اکران هر شبه فیلم ترسناک در سالن رسانه ها

     
متوجه شباهتی بین بازی خودم و 

نوید محمدزاده نمی شوم

سی و هشتـــمین 
جشـنـــواره فیلم 
فـجـــر بــود که 
فیلـــم سینـمایی 
»لباس شخصی« به 
کارگردانی امیرعباس ربیعــی را دیدیم. در این فیلم 
با بازیگری همراه شــدیم که از تئاتر به سینما آمده 
بود و نقش اول اثری درباره سال های انقلاب را بازی 
کرده بود. مهدی نصرتی بازیگری که این روزها با فیلم 
»ضد« در چهلمین دوره از جشنواره فیلم فجر حضور 
دارد و باز هم نقش اول را در دومین فیلم سینمایی بلند 
امیرعباس ربیعی ایفا کرده است. به بهانه حضور او در 
این رویداد سینمایی با مهدی نصرتی درباره ورودش 
به عرصه بازیگری و فعالیت هایش گپی زده ایم که در 

ادامه می خوانید:

چه شد مهدی نصرتی به سراغ بازیگری آمد؟
اوایل دهه80 با شرکت در جشنواره های تئاتر 
که اغلب هم دانشــجویی بودند، بازیگری را شروع کردم. 
در کنار بازیگــری، در مطبوعات هم با عنــوان خبرنگار 
مشغول شــدم و پس از مدتی وارد حوزه عکاسی خبری 

در مطبوعات شدم.

این روزها شــما را در جایگاه بازیگر سینما 
می شناســیم. جز بازیگــری، فعالیت در 

مطبوعات را ادامه می دهید؟ 
زمانی کــه در فیلم »مجبوریــم« )بــه کارگردانی رضا 
درمیشیان( بازی می کردم، همزمان در تئاتر هم مشغول 
ایفای نقش در نمایش »می سی سی پی« بودم. در واقع تا 
قبل از فیلم مجبوریم عکاسی خبری را ادامه می دادم اما 

اکنون 3سالی می شود که کمتر فرصت عکاسی دارم.

با امیرعباس ربیعی چطور آشنا شدید؟
زمان پیش تولید فیلم لباس شــخصی، با من 
تماس گرفتند و برای نقشی کوتاه و کوچک از من تست 
گرفتند و مورد پسندشان واقع شد. در تمرین ها و نزدیک 
شــدن به زمان فیلمبرداری، پیشنهاد شد که برای نقش 
اصلی فیلم تست دهم که این اتفاق افتاد و نقش اصلی را 

بازی کردم.

تاکنون با امیرعباس ربیعی در 2 کار همکاری 
کرده اید. سینمای او چه ویژگی ای دارد که 

منجر به شکل گیری مجدد شد؟
پس از بازی در فیلم لباس شخصی و طی این 2سال 
اخیر، بهترین و خاص ترین نقشی که پیشنهاد شد، 
کاراکتر »سعید« در فیلم دوم امیرعباس ربیعی به نام 

ضد بود. امیرعباس ربیعی، کارگردان دقیق و باهوشی 
است و کار کردن با او، سخت است اما در نهایت، من 

را نتیجه کار راضی می کند. در واقع می توان گفت 
تاحدودی سلیقه مان در بازیگری نزدیک به همدیگر 
است. طی این چند ســالی که در فیلم های لباس 

شخصی و ضد با او آشنا شدم، متوجه شدم در نوع نگاه به 
فیلم و کارگردانان بزرگ تاریخ سینما هم به طور تقریبی 

سلیقه مشابهی داریم.

شــما در فیلم مجبوریم به کارگردانی رضا 
درمیشیان که حواشی زیادی هم دارد، ایفای 

نقش کرده اید.
از زمان فیلم »لانتوری« با رضا درمیشیان آشنا شدم، اما 
متأســفانه همکاری در این فیلم صورت نگرفت. در فیلم 
مجبوریم هم بــه کوچک و بزرگ بودن نقشــم توجهی 

نکردم. تنها دوست داشتم که با این کارگردان کار کنم.

همکاری با رضا درمیشیان و حال و فضای 
فیلم های او چطور بود؟

رضا درمیشــیان علاوه بر توانایی کارگردانی و تسلطش 
در کار، انسان شریف و محترمی است. تجربه کار کردن با 
امثال درمیشیان لذتبخش است و من هم این فرصت را 

غنیمت شمردم و این همکاری اتفاق افتاد.

فیلم هایــی همچــون لباس 
شخصی، مجبوریم و ضد 

هنوز اکران عمومی نشــده اند. 
فکر می کنید پــس از اکران 
بازخورد مخاطب چطور خواهد 

بود؟
درباره بازخورد مخاطبان پس از 

تماشای آنها نمی دانم و باید اکران 
شوند تا بتوانم نظر مخاطبان سینما 

را متوجه شوم. فقط می توانم آرزو کنم 
که مردم از این فیلم ها خوش شان بیاید.

در سال 1398، پس از اکران فیلم سینمایی 
لباس شخصی در جشنواره ملی فیلم فجر، 
زمزمه هایی درباره اینکه کمی شبیه نوید محمدزاده 
هستید شنیده شد و بحث برانگیز بود. این موضوع را 
قبول دارید؟ آیا این شــباهت موجب اخلالی در کار 

حرفه ای شما شده است؟
همان سال در نشست خبری فیلم درباره این موضوع بحث 
شد. نه تنها من بلکه بسیاری از کارشناس ها و روزنامه نگارها 
هم این عقیده را رد کردند. نظر کســانی کــه این فکر را 
می کنند برای من محترم اســت اما متوجه شباهتی بین 
بازی خودم و نوید محمدزاده نمی شوم. سال هاست تئاتر 
بازی می کنم و در اندازه خودم نقش های متفاوتی هم ایفا 
کرده ام. برای نقش هایی مانند کاراکتر لباس شــخصی، 
اغلب همین انتخاب ها را می کردم. به قدری درآوردن یک 
نقش برای من جذاب اســت که ترجیح می دهم به جای 
تکرار فرد دیگری، از هر فرصتی برای نشان دادن خودم و 

روش بازیگری ام استفاده کنم.

با فیلم ســینمایی ضد در چهلمین دوره از 
جشــنواره فیلم فجــر حضــور دارید. 

پیش بینی تان برای فیلم چیست؟
به این فیلــم امید بســیاری دارم و در واقــع مانند همه 
فیلم های حاضر در جشــنواره فیلم فجر، زحمت زیادی 

برای ساخت آن کشیده شده است.

در فیلم سینمایی ضد با بازیگرانی همچون 
لیلا زارع، لینــدا کیانی و نادر ســلیمانی 
همبازی هستید. چقدر در شکل گیری حس و درآوردن 

نقش ها با هم همکاری داشتید؟
تا قبل از همکاری در فیلم ضد، از نزدیک این دوستان بازیگر 
را نمی شناختم. تا قبل از شروع تولید، ناخودآگاه نگران نوع 
ارتباط مان با همدیگر بودم. شــاید کیفیت رابطه و 
حسی که بین 2 بازیگر برقرار می شود، مهم تر و 
تعیین کننده تر از توانایی بازیگری آنها باشد. در 
فیلم ضد، متاثر از حســی که بین تمام عوامل 
فیلم وجود داشت، رابطه بازیگرها هم همدلانه 

بــود و مشــکل خاصی 
نیامد. به وجود 

از لباس شخصی تا ضد 
مهدی نصرتی، بازیگر فیلم »ضد«  از بازی در فیلم های سیاسی می گوید 
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دوبارهمدیریدبیرمیشود
با آمدن دولت جدید، حسین سلیمی سکان تئاتر ایران 
را به دســت می گیرد. در دوران صدارت اوست که خانه 
تئاتر شکل می گیرد و تئاتر شــهر از آن خلسه 15ساله 
خارج می شود. گشایش های هنری و عدول از شیوه های 
قدیمی در تئاتر و البته کاهش ضوابط شــورای نظارت 
عاملی  می شود تا نام حسین سلیمی دریاد قدمای تئاتر 
بماند، هرچند ســلیمی پس از پایان حضورش دیگر به 
تئاتر بازنگشت. آقای سلیمی پس از سال ها دوری جستن 
مدیران مرکز از دبیری فجر، بادبان جشنواره را هم خود 
به دست گرفت؛ دوره شانزدهم و هفدهم که شاید بتوان 
نشــانه هایی از آن را در کتاب جشنواره جست وجو کرد. 
دوره هفدهم در حالی رخ می دهد که آن سال بیستمین 
سالگرد پیروزی انقلاب بود. لاله تقیان گزارش مفصلي از 
این دوره در مجله نمایش با عنوان »تئاتر هنری جهانی 
است« نگاشته اســت. یکی از نکات این جشنواره حضور 
گروه های خارجی ازجمله چند نمایش کار از کشور آلمان 
و به خصوص گروه روهر به رهبری روبرتو چولی بود. اتفاق 
هیجان انگیزی که می توان در یادداشــت پر از تحسین 
علی اصغر دشــتی با عنوان »راهی برای ظهور در عرصه 

جهانی تئاتر« نیز جست وجو کرد.
سلیمی که تحصیل کرده رشته روابط بین الملل بود، در 
مقاله ای با عنوان »تئاتر هرگز نخواهد مرد« در شماره12 
سال1377 مجله نمایش مقاله ای می نویسد در باب نظام 
ارتباطی و هنر تئاتر و در گوشه ای از اهمیت تئاتر در آن 
ســال ها می نگارد:»توجه جدیدی که مخاطبین ایرانی 
به ویژه در جشنواره ها به هنر تئاتر می کنند، گویای وجود 
این تمایل انسانی و این حقیقت گرایی در میان مخاطبان 
ایرانی است. تا به حال در این باره سخن گفته شده که هنر 
تئاتر در ایران مخاطب ندارد، مردم ایران تئاتر دوســت 
ندارند، مردم از نمایش استقبال نمی کنند و... تجربه های 
اخیر نشان داده که این اســتدلال در ذات خود ضعیف و 
شکننده است.« آمار فروش تئاتر شهر نیز نشان می دهد 
در آن ســال ها وضعیت فروش نمایش دگرگون می شود 
و نسل تازه ای به تئاتر ورود می کند که شرایط مخاطب 

را تغییر می دهد.
بازگشــت حمید ســمندریان به تئاتر، در دوره هفدهم 
با نمایش »بازی اســتریندبرگ« رقم می خورد. اگرچه 
سمندریان در دوره سلیمی »دایره گچی قفقازی« را هم 
روی صحنه می برد؛ اما این متن فردریش دورنمات است 
که برای نخستین بار پای سمندریان را به جشنواره فجر 
باز می کند. البته ناملایمتی های دنیــا به قدری بود که 
سمندریان تنها یک بار دیگر با »ملاقات بانوی سالخورده« 

هم اجرا می رود و هم در فجر مشارکت می کند.
دوره هفدهم میزبان چند نمایش جنجال برانگیز هم بود؛ 
ازجمله »جنبش انفیه در کلکته« از ســیروس شاملو و 
»رویای یک شب نیمه تابستان« از محمود کریمی حکاک 

که با حمله تندروها مواجه می شوند. 
محمود کریمی حکاک، دارنده دکتری تئاتر و دانشــیار 
دانشــگاه ســی نا در نیویورک، مؤلف 4کتــاب و برنده 
5جایزه بین المللــی پس از اجرای تئاتر »رویای شــب 
نیمه تابســتان« که در شــب چهــارم اجرایش تعطیل 
شــد، به نیویورک رفت و دیگــر تئاتری را اجــرا نکرد. 
این جشــنواره میزبان آخرین حضور تئاتری جمشــید 
مشــایخی با »شــب روی ســنگفرش  خیس« هادی 
مرزبان هــم بــود. دبیــر دوره یازدهم فجر، حســین 
جعفری در ایــن دوره با »مــاه لب ریختــه« در بخش 
ویژه جشــنواره حضور پیدا می کنــد، هرچند کمرنگ. 
اصغر فرهادی کــه 2دوره پیش با »ماشین نشــین ها« 
در فجــر حضور داشــت، 2ســال بعــد، در دورانی که 
هنوز شــهرتی کســب نکرده بود، در مقام نویســنده 
با »هفت شــب از شــب های رنج  نگار« بــه کارگردانی 
مهدی مکاری نامش در کتاب جشــنواره ثبت شده بود.

شــاید هم کســی یادش نباشــد امیر آقایی هم در این 
دوره با نمایش »ســرانجام ســپید می شوی« 
در نقــش کارگــردان ظاهــر شــده بــود.

تئاتررادرخانهببینید
جدول پخش نمایش های بخش صحنه ای )رقابتی و غیررقابتی( 
چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر از تلویزیون تئاتر ایران و 
سایت تیوال منتشر شد. به دلیل محدودیت های ناشی از همه گیری 
کرونا، همه آثار صحنه ای 4۸ ساعت پس از اجرا از تلویزیون تئاتر 
ایران و سایت تیوال به مدت 24ساعت پخش می شوند. علاقه مندان 
برای تماشــای این آثار می توانند از سایت فروش، بلیت تماشای 
ویدئویی نمایش های صحنه ای را دریافت کنند. براساس این خبر 
این آثار از سه شنبه 1۹ بهمن تا چهارشنبه 27 بهمن از تلویزیون 
تئاتر ایران و سایت تیوال از ساعت2۰ پخش می شوند و تنها 24 
ساعت در دسترس علاقه مندان قرار دارد. روزانه حداقل 6نمایش و 
حداکثر 1۰نمایش در تلویزیون تئاتر ایران و سایت تیوال به نمایش 
گذاشته می شــود.  علاقه مندان می توانند بلیت این آثار را از روی 
سایت تیوال خریداری کنند. برای خبرنگاران از طریق پیامک کد 

تماشای نمایش ها ارسال خواهد شد.

بلغارستانواقتباسیازشاهنامه
بخش صحنه ای چهلمین جشــنواره تئاتر فجــر کار خود را 
با اجرای آثار نمایشــی در تالار وحدت، مجموعه تئاتر شــهر، 
تماشاخانه های سنگلج و ایرانشهر و تالارهای مولوی و حافظ آغاز 
کرد. در نخستین روز از شروع کار بخش صحنه ای جشنواره، 
تماشاخانه ســنگلج میزبان نمایش »داســتان زال« از کشور 
بلغارستان شد. پیش از اجرای این نمایش، نیکولینا کونوا، سفیر 
بلغارستان در ایران در سخنانی از برگزارکنندگان جشنواره تئاتر 
فجر و گروه اجرایی نمایش »داستان زال« قدردانی کرد. سفیر 
بلغارستان در ایران ابراز خوشنودی کرد که در جشنواره تئاتر 
فجر، اهمیت هنر تئاتر جشن گرفته می شود و این فرصت را داریم 
تا از تماشای نمایش هایی لذت ببریم که زمینه گفت وگو میان 
فرهنگ های مختلف ایجاد می کنند. او از سابقه طولانی مدت 
روابط دیپلماتیک ایران و بلغارستان نیز سخن گفت و یادآوری 
کرد که امسال سابقه این روابط به 125سال  می رسد و حضور 

گروهی از بلغارستان در جشــنواره تئاتر فجر گامی 
اســت مؤثر برای تبــادل فرهنگی هر چه بیشــتر.

خبر روز

داستانباغوحشــیکه۶۰سال
تقابل2مردرااز2طبقهاقتصادی
متفاوتودردلســنترالپارک
نیویورکروایتمیکرد،قراراست
باحالوهوایامروزیتریدرتهران
رختصحنهبپوشد؛»مهدیپاشایی«ایننمایشنامهمطرح»ادوارد
آلبی«راباخوانشــیجدیدبرایاجرادربخــشرقابتیچهلمین
جشــنوارهبینالمللیتئاترفجرآمادهکردهاست.نگاهیجدیدبه
نمایشنامهای۶۰سالهکهالبتههنوزبرمفاهیماصلیآنیعنیشکاف
طبقاتیتکیهدارد.بهبهانهاینحضورباپاشاییدربارهویژگیهایاین

متن،اهمیتجشنوارهتئاترفجرواقتصادتئاترگفتوگوکردهایم.

نگاهویژهاینسبتبهاینمتنمشهورداشتهاید؟
نمایشنامه اصلی 2بازیگر مرد دارد، که من در تغییر و اقتباس، 
بازیگر دیگری را با هدف حذف مسئله جنسیت، اضافه کردم؛ یعنی علاوه 
بر شخصیت »پیتر«، 2»جری« در صحنه خواهید دید. منظورم هم این 
بود که فقط مردان نیستند که از فاصله طبقاتی ضربه می بینند، بلکه زنان 

هم در این مسئله دچار آسیب می شوند.

جشنوارهتئاترفجرهمیشهباحاشیههاییهمراهبودهو
مسئلهبودنیانبودنشونفعیکهبرایتئاترمامیتواند
داشتهباشد،مطرحمیشود.بهاعتقادشــما،منافعآنبرمضرات

مورداشارهمنتقدانشمیچربد؟
به اعتقاد من، »انگیزه« مهم ترین دستاورد این رویداد است؛ همانطور که در 
همه جای دنیا جشنواره های تئاتری وجود دارند و عایدی خاص خودشان 
را برای هنرمند به همراه دارند. البته که من در بیست و چند سالی که کار 
تئاتر می کنم، تنها 2بار در جشنواره تئاتر فجر شرکت کرده ام که یک بارش 
سال۹2 بود و یکی هم امسال که به درخواست دوستانی که کارم را دیده 
بودند در این رویداد شرکت کردم. اما در کل، معتقدم جشنواره رویدادی 
انگیزه بخش است. از این لحاظ که بالاخره گروه ها در یک سالی که تئاتر 
کار می کنند، امید حضور در جشنواره را در سر دارند و همین انگیزه باعث 
می شود تولید اثر با تمام بدبختی هایی که تئاتری ها دارند و با وجود اینکه 
هیچ گونه اهمیت و احترامی نسبت به این صنف روا داشته نمی شود، تداوم 

داشته باشد.

بهاعتقادشماجشــنوارهتئاترفجرمیتواندتأثیریدر
سازوکاراقتصادیتئاترداشتهباشد؟

فکر می کنم کیفیت است که می تواند بر اقتصاد تئاتر اثرگذار باشد نه 
رویدادی همچون جشنواره تئاتر فجر. چون اقتصادی دولتی بر تئاتر 
ما حاکم است و حرف زدن از چیزی به نام بخش خصوصی معنا ندارد؛ 
برای همین چرخه اقتصادی آن رکن مهمی در پروسه تولید تئاتر نیست 
و شاید تنها بتواند عشقی که تئاتری ها به کارشان دارند را بیشتر کند. 
این حرف من معطوف به کلیت تولید تئاتر و دخل و خرج آن می شود 
نه صرفا جشنواره. کارکرد جشــنواره به ایجاد انگیزه در گروه ها برای 
افزایش کیفیت کارشان است که شاید به طور غیرمستقیم بعدها بتواند 
بر فروش آنها در گیشه اثرگذار باشد. اقتصاد تئاتر در اصل، وابسته به 
سیاستگذاری های کلانی است که در مجلس و دولت اتفاق می افتد و 
بنابراین اگر ضعفی در آن هســت از پایه باید اصلاح شود. در کشوری 
مانند آلمان دانشجویی که تئاتر می خواند، بعد از اتمام تحصیلاتش، یک 
حقوق دائمی دارد و براساس سلیقه و علاقه اش وارد یک گروه می شود. 
ولی در ایران با اینکه هستند گروه هایی که تمام درآمد زندگی شان از راه 
تئاتر تامین می شود، اما در تهیه مخارج ابتدایی خود درمانده اند. برای 
همین، فقط جشنواره برای انگیزه بخشــی به آنها باقی مانده. اگر قرار 
باشد همین هم نباشد، باید کاسه کوزه مان را جمع کنیم و از تئاتر برویم.

اشارهکردیدبهتئاترخصوصیکهدرمقایسهباتعریف
استانداردجهانیاش،درایرانعملابهیکشوخیشبیه

است؛دربارهاینتفاوتتوضیحمیدهید.
هنگام اجرای »داستان باغ وحش« جوان هایی با من تماس می گرفتند 

تا به عنوان مشاور کنارشان باشم؛ یک نفرشان می گفت که می خواهد 
»چه کسی از ویرجینیا ولف می ترسد؟« ادوارد آلبی را به صحنه ببرد. 
از او پرسیدم آلبی چند فرزند دارد؟ گفت نمی دانم. پرسیدم اصلا آلبی 
کیست؟ اینها را می دانی یا فقط می خواهی یک کاری را به صحنه ببری؟ 
ببینید، یکی از معضلات تئاتر خصوصی ما این است که هر کسی از راه 
رســید خودش را کارگردان نامید و در نتیجه کیفیت تئاترها به شدت 
پایین آمــد. یادم می آید برای نخســتین تئاتری که می خواســتم در 
تئاترشهر به صحنه ببرم 3 سال تمرین کردم، چندین بار آن را بازبینی 
و رد کردند، تا اینکه آخر توانستم 2۰ سال پیش نخستین اجرایم را در 
تئاتر شهر به صحنه ببرم. کاری که آن زمان یک رؤیا بود. اما الان مدیریتی 
وجود ندارد؛ کسی از رزومه تو نمی پرسد. از طرفی، بخش آموزش تئاتر 
به شدت دچار آسیب شده است؛ کسانی امروز تئاتر را آموزش می دهند 
که خودشان نیاز به آموزش دیدن دارند! و همین آدم ها کسانی را وارد 
بازار کار می کنند که بی هیچ تلاشــی بالا می آیند. چطور؟ مثلا فلان 
کارگردان سینمای معروف ورک شاپی در 1۰جلسه برگزار می کند، تا 
بازیگر تربیت کند. آخر کجای دنیا، کسی در1۰جلسه بازیگر می شود؟ 
اما اینها از راه نرسیده و 2تا کتاب نخوانده، ادعای استادی دارند. همین 
جماعت بعدا اعتراض می کنند که چرا کار ما به جشنواره راه پیدا نکرد. 
درحالی که بازیگری تخصص است، کارگردانی تخصص است و باید بدانی 
چه کار می خواهی بکنی و همه اینها به نظر من با رشد تئاترهایی که نام 

خصوصی بر خود گذاشته بودند، شکل گرفت.

باتوجهبهاینکهتئاترماهنوزتحتتأثیرشرایطکرونایی
است؛جشــنوارهچهلمتئاترفجرراچطورپیشبینی

میکنید؟
در کشــوری زندگی می کنیم که خودآگاه یا ناخودآگاه برای بررسی 
هر موقعیتی بگوییم: »ای، بد نیســت«؛ اما در مورد جشــنواره تئاتر 
فجر به اعتقاد من در شــکل کلی آن و با وجــود نقاط قوت و ضعفش، 
باید قبول کرد که برگزاری اش تحت هر شرایطی، از برگزار نشدن اش 
بهتر است. کرونا و تأثیرش هم بســته به فرهنگی بوده که در جامعه 
ما برای هنر پایه ریزی شــده است؛ تئاتر را بیشــتر خود تئاتری ها یا 
تماشــاگران همیشــگی و حرفه ای آن می بینند و عامــه مردم هنوز 
تئاتربین حرفه ای نیستند. اما در کل فکر می کنم استقبال از جشنواره 
چهلم خوب باشــد. چون قشــر خاصی که همیشــه از تئاتر حمایت 
کرده اند این بار هم حامی تئاترها خواهند بود. خوشــبختانه شــیوع 

کرونا هم کمتر شــده و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد، امســال 
می توانیم شــاهد جشــنواره ای بهتر از دوره گذشته باشیم.

     
 کسانی امروز تئاتر را آموزش 

می دهند که خودشان نیاز 
به آموزش دارند! و همین 

آدم ها کسانی را وارد بازار کار 
 می کنند که بی هیچ تلاشی

 بالا می آیند

آموزش تئاتر آسیب دیده است
مهدی پاشایی با »داستان باغ وحش« در جشنواره چهلم حضور دارد

گفت وگو

روزنامه نگار
سبا حیدرخانی

تئاتر فجر

روزنامه نگار
احسان زیورعالم

اجــرای نمایــش »ددالوس و 
ایکاروس« در تالار سایه مجموعه 
تئاتر شهر، اســتعداد تازه ای را 
به جامعه تئاتــری معرفی کرد؛ 

همایون غنی زاده .
این نمایــش البته نخســتین 
اجــرای این کارگــردان جوان 
نبود. او پیــش از آن متن مورد 
علاقــه اش »در انتظار گودو« 
نوشته مشهور ســاموئل بکت 
را روی صحنــه بــرده بــود؛ 

نمایشنامه ای که به خاطر اجرای آن در رشته تئاتر تحصیل کرد. 
نخستین اجرای »در انتظار گودو« آنچنان موفقیتی را نصیب 
غنی زاده نکرد. در عوض »ددالوس و ایکاروس« بود که او را به 

علاقه مندان جدی تئاتر شناساند.
غنی زاده اول بار قصد داشت این نمایش را در بیست وچهارمین 
جشنواره تئاتر فجر اجرا کند، اما هیأت انتخاب جشنواره، این 
کار را نپذیرفتند. او بعدتر نمایشش را در قالب اجرای عمومی 
در تالار سایه مجموعه تئاترشــهر روی صحنه برد که با اقبالی 

چشمگیر روبه رو و اجرایش چندین بار تمدید شد.
از آنجاکه در آن مقطع سیســتم برگزاری جشنواره تئاتر فجر 
تغییر کرده بود، غنی زاده توانســت نمایشــش را در جشنواره 
بیســت وپنجم روی صحنه بیاورد و جایزه برگزیده کارگردانی 

را از آن خود کند.
این نمایش با حضور 2بازیگر، حمیدرضا نعیمی و جواد نمکی 
روی صحنه رفت. نمکی سال هاست که از ایران مهاجرت کرده 
و نعیمی هم در ســال های بعد بیشــتر بر حوزه کارگردانی و 
نویسندگی متمرکز شــد. غنی زاده بعد از موفقیت »ددالوس و 
ایکاروس« در دوره های بعدی جشــنواره تئاتر فجر هم حضور 
داشت. او در دهه ۸۰ در بخش مسابقه بین الملل این جشنواره 

آثار متفاوتی را روی صحنه برد.
اجرای نمایش های »کالیگولا«، »آنتیگونه«، »پادشاه نمی میرد 
یا سیزده سیزده تبصره هشت« را در این جشنواره اجرا کرد که 2 

نمایش آخر محصول مشترک ایران و استونی بودند.
او اوایل دهه ۹۰ برای بار دوم نمایش »در انتظار گودو« را روی 
صحنه برد. او این بار این نمایش را در تالار اصلی مجموعه تئاتر 
شهر اجرا کرد. این اجرا البته با اجرای دیگری همراه بود؛ »ملکه 
زیبای لی نین.« هیچ یک از این نمایش ها در جشنواره تئاتر فجر 

اجرایی نداشتند.
موفقیت های بعدی غنی زاده اما بیشــتر در جذب تماشاگران 
بود. او با اجرای 2نمایش »کالیگــولا« که برای دومین بار روی 
صحنه رفت و »می سی سی پی نشسته می میرد« خیل عظیمی 
از تماشــاگران را جذب کرد. این کارگردان بعد از اجرای چند 
نمایش با بــازی در فیلم »اژدها وارد می شــود« به کارگردانی 
مانی حقیقی، بازی مقابل دوربین سینما را تجربه و سال ۹7هم 
نخستین فیلم خود را در جشنواره فیلم فجر ارائه کرد؛ فیلمی 
با عنوان »مسخره باز« با بازی درخشان علی نصیریان. نمایش 
این فیلم در جشنواره سی وهفتم فیلم فجر جایزه بازیگری مرد را 
برای بازیگری به همراه آورد که موی خود را در تئاتر و سینمای 
ایران سپید کرده است. نصیریان نخستین جایزه سیمرغ بلورین 
را به خانه برد. غنی زاده هم برگزیده جایزه سینمای هنر و تجربه 

را دریافت کرد.
این فیلم بعدا در چند جشنواره بین المللی اکران شد. همایون 
غنی زاده گرچه ازجمله استعدادهایی بود که در جشنواره تئاتر 
فجر معرفی شد، ولی او نیز به سیاق بسیاری از هم سن و سالان 
خود بعد از چند حضور در این جشنواره، دیگر رغبتی برای بودن 

در این رویداد از خود نشــان نداد و حالا سال هاست 
کــه کاری را در این جشــنواره اجرا نکرده اســت.

رکورد  داران

روزنامه نگار
ندا آل طیب

حضوریکهبا
»ددالوسوایکاروس«بهچشمآمد

اصلا نمی توان جشــنواره های چندســال اخیر را 
با جشــنواره های سال های گذشــته مقایسه کرد. 
به نظر تمام هم و غم این اســت که در این وضعیت 
این جشنواره زنده بماند. گروه های جوان بیشترین 
تلاش را دارند. بــا این حال دیر یــا زود باید فکری 
برای جشنواره فجر کرد؛ جشنواره ای که با مشکلات 
زیادی دست و پنجه نرم می کند، اما همچنان تلاش 
می کند خوب یا بد روی پایش بایستد. با شدت یافتن 
همه گیری اومیکرون گروه ها در تلاش هستند که 
بتوانند اجراهای خود را روی صحنه داشته باشند؛ 
اجراهایی که از داشتن تماشاگران محروم بوده و با 
کمترین ظرفیت روی صحنه می روند. در این میان 
برخی از گروه های خارجی به خاطر ویروس از حضور 
در جشنواره انصراف داده اند و برخی از آنها هم گرفتار 
بیماری شــده و به ناچار از حضور در جشنواره کنار 
کشــیده اند. در سومین روز از جشــنواره تالارهای 
نمایشی میزبان گروه هایی از پایتخت و دیگر شهرها 

هستند و کشور عراق هم در بخش ملل 2اجرا دارد. 
تالار وحدت بعد از یک اجــرای نمایش »بروخا« از 
گرگان تا پایان جشنواره، برنامه ای ندارد؛ تالاری که 
به نظر می توانست در این وضعیت کرونا میزبانی چند 

نمایش را با توجه به دکور تئاترها داشته باشد. 
سالن اصلی تئاترشــهر هم با پایان اجرای »بانوی 
محبوب مــن« گلاب آدینه خود را بــرای میزبانی 
نمایش »هملر بیژنی« از شهرســتان فســا آماده 
می کند. 1۹بهمن ماه هم »آرش، شهرسوخته، بخش 
طبی4« فردوس حاجیان در 2نوبت اجرا می شود. 
این اجرا در تالار چهارســو خواهد بود؛ نمایشی که 
حاجیان قرار است راوی آن باشد. به گفته حاجیان، 
این اثر روایت یکی از کهنه ســربازان وطن اســت 
که در عملیات والفجر ۸ بر اثر بمباران شــیمیایی، 
یعنی مخوف ترین گازهای شیمیایی و عظیم ترین 
عملیات، مجروح و به بیمارستان امام، بخش طبی4 
منتقل می شود؛ بســیاری از مجروحان عملیات در 
این بیمارستان و یکی یکی روی تخت هایشان شهید 

می شدند.
تالار سایه هم میزبان نمایشــی از گچساران است. 
»همه برادران من« به کارگردانی داوود پارســا که 
روی صحنه می رود. در قشقایی هم نمایش »تختی 

در اتاق 23هتل آتلانتیک« در 2نوبت اجرا دارد.
با وجود کنسل شدن 2 اجرا در بخش بین الملل، عراق 
یکی از کشورهایی است که در این دوره از جشنواره 

حضور دارد. کارگــردان عراقی یکــی از متن هاي 
اوژن یونســکو را برای حضور در فجر انتخاب کرده 
و قرار است در سومین روز از جشنواره »صندلی ها« 
به کارگردانی نجات نجم ماجد در 2نوبت اجرا شود. 
در تالار اصلــی مولوی هم کارگردانــی از قزوین با 
نمایش »پروانه الجزایری« حضور خواهد داشــت. 
سالن سمندریان ایرانشهر هم »سه گانه پاریسی« ایوب 
آقاخانی را دارد. در تالار حافظ هم آرمان شیرالی نژاد 
نمایش »اودو« را روی صحنه می برد. در چهارمین روز 

از جشنواره هم گروه هایی از فسا، اندیمشک و مشهد 
اجرا دارند. اجراهای جشــنواره چهلم درحالی روی 
صحنه می روند که با شــدت گرفتن امیکرون، تنها 
از ظرفیت 3۰درصدی ســالن های نمایش استفاده 
می شود و سالن های کوچک هم بلیت فروشی ندارند 
و علاقه مندان به تماشای نمایش ها می توانند از طریق 
پلتفرم ها تئاترهای منتخب خود را تماشا کنند. محوطه 

باز تئاترشهر و خانه هنرمندان هم در سومین 
روز از جشــنواره پذیرای ۸نمایش اســت.

تلاشبرایبودن
گروه های نمایشي در این روزها ی سخت تلاش می کنند

 اجراهای خود را روی صحنه بیاورند
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در چهارمین روز از جشنواره هم 
گروه هایی از فسا، اندیمشک و 

مشهد اجرا دارند. اجراهای جشنواره 
 چهلم درحالی روی صحنه می روند
 که با شدت همه گیری اومیکرون،

تنها از ظرفیت 30درصدی سالن های 
نمایش استفاده می شود و سالن های 

کوچک هم بلیت فروشی ندارند و 
علاقه مندان به تماشای نمایش ها 

می توانند از طریق پلتفرم ها تئاترهای 
منتخب خود را تماشا کنند
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